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Αθήνα, σήµερα στις 16 Δεκεµβρίου 2016, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.03’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΟΣ ΛΥ-
ΚΟΥΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15-12-2016
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΗ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
15 Δεκεµβρίου 2016, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Εθνικός Μηχανισµός Συντονισµού, Παρακολού-
θηση και Αξιολόγηση των Πολιτικών Κοινωνικής Ένταξης και Κοι-
νωνικής Συνοχής, Ρυθµίσεις για την Κοινωνική Αλληλεγγύη και
Εφαρµοστικές Διατάξεις του ν.4387/2016 (Α’ 85) και άλλες δια-
τάξεις»)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ξεκινούµε µε την όγδοη µε αριθµό 235/21-11-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Σερρών της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την εγκατάλειψη του
ακτινοβόλου µνηµείου της Αµφίπολης.

Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λυδία
Κονιόρδου. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι αισθάνοµαι ιδιαίτερη

χαρά για την τοποθέτησή σας στο Υπουργείο Πολιτισµού, γιατί
ελπίζω πραγµατικά ότι µε το κύρος και την εµβέλειά σας θα βά-
λετε ένα τέλος σε αυτή την ιδεοληπτική -να µου επιτρέψετε- και
στενά κοµµατικά διακυβέρνηση του πιο λαµπερού τοµέα της
χώρας µας, του πολιτισµού, από τους προκατόχους σας. Ήταν
µία πολιτική, κυρία Υπουργέ, των κυρίων Ξυδάκη και Μπαλτά,
που θεωρούσαν, προφανώς, ως πολιτισµό µόνο ό,τι ανακαλύπτε-
ται επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι εγκληµατικό –όπως αντιλαµβάνεστε- για µία χώρα που
διαθέτει, που είναι προικισµένη µε µνηµεία, µε πολιτιστική κλη-
ρονοµιά, να τα αφήνει στα αζήτητα. Χαρακτηριστικό παράδειγµα,
κυρία Υπουργέ, η Αµφίπολη. Αποτελεί πλέον κοινή οµολογία ότι
η Αµφίπολη δεν εγκαταλείφθηκε, επειδή δεν ήταν σπουδαία. Εγ-
καταλείφθηκε και αποκηρύχθηκε πολιτικά, κυρία Υπουργέ, γιατί
είχε την ατυχία να ανακαλυφθεί επί προηγούµενης διακυβέρνη-

σης. Και αναρωτιέµαι πραγµατικά, κυρία Υπουργέ, αν έχουν
χρώµα τα µνηµεία.

Πώς αλλιώς, όµως, και ο πλέον καλόπιστος να ερµηνεύσει
αυτή την υποτίµηση που υπέστη τα τελευταία δύο χρόνια αυτό
το ακτινοβόλο µνηµείο; Η πρώτη υποτίµηση αφορά τη χρονολό-
γησή του, ότι τάχα το µνηµείο δεν είναι µακεδονικό -όπως περί-
τρανα, βεβαίως, αποδεικνύεται και από τα στυλιστικά και
αρχιτεκτονικά δεδοµένα και από τις αναλύσεις της οµάδας του
ΑΠΘ- αλλά ότι ανήκει τάχα στη ρωµαϊκή εποχή. Και µε την ευ-
καιρία θέλω να ρωτήσω αν συµµερίζεστε εσείς, κυρία Υπουργέ,
όσα έχει δηλώσει η Γενική Γραµµατέας σας, ότι δηλαδή δεν είναι
µακεδονικό το µνηµείο.

Η δεύτερη και σηµαντικότερη υποτίµηση είναι η πλήρης απο-
στράγγιση των στοιχειωδών χρηµατοδοτήσεων, των ελάχιστων
για τη συνέχιση όχι µόνο της ανασκαφικής δραστηριότητας αλλά
και των στοιχειωδών εργασιών προστασίας και θωράκισής του.
Γιατί, κυρία Υπουργέ, οι προηγούµενες πολιτικές ηγεσίες όχι
απλώς δεν έδωσαν τα χρήµατα, όχι απλώς δεν έτρεξαν να εξα-
σφαλίσουν χορηγίες αλλά, ακόµη και σε υπηρεσιακό επίπεδο,
αυτά που χωρίς κόστος θα µπορούσαν να γίνουν, όπως για πα-
ράδειγµα τη συντήρηση των επιστηλίων, τα πάγωσαν. 

Και είναι πραγµατικά θλιβερό ότι εκεί που πριν από δύο χρόνια
έσπευδε κατά χιλιάδες ο κόσµος για να δει έστω και από από-
σταση αυτή τη σπουδαία ανακάλυψη, που έφερε στο φως η αρ-
χαιολογική σκαπάνη, σήµερα, κυρία Υπουργέ, κυριαρχεί η
ερηµιά και η εγκατάλειψη. Ούτε τα σωστικά µέτρα δεν ελήφθη-
σαν, προκειµένου να µην καταπλακωθεί ο περίβολος και ο τύµ-
βος από τα χώµατα, από τις καιρικές συνθήκες και από τον
χρόνο. Μόνο το 30% αυτών έγινε την προηγούµενη χρονιά.

Και ό,τι γίνεται εκεί για να διασωθεί το µνηµείο, για να προστα-
τευθεί και όχι για να γίνει κάτι περαιτέρω, γίνεται αυτή τη στιγµή
µε ευθύνη και πρωτοβουλία του δήµου.

Κυρία Υπουργέ, η καταδίκη της Αµφίπολης –θα µου επιτρέ-
ψετε να το ονοµάσω έτσι- είναι ένα πολιτιστικό άγος. Είµαι σί-
γουρη και ελπίζω ότι εσείς ταχύτατα θα το αποκαταστήσετε.
Θέλω, λοιπόν, να ακούσω από τα χείλη σας, µε τον πιο επίσηµο
τρόπο, ποιος είναι ο σχεδιασµός και το χρονοδιάγραµµα γι’ αυτό
το ακτινοβόλο µνηµείο και µέσα στο 2017.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κυρία Αραµπατζή, θέλω, κατ’ αρχάς, να σας ευχαριστήσω για τα
καλά σας λόγια και θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι στη συνείδηση
όλων µας η Αµφίπολη είναι ένα πολύ σηµαντικό και ακτινοβόλο
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µνηµείο. Είναι ένα µοναδικό εύρηµα και ένα σηµείο αναφοράς
για την αρχαία αρχιτεκτονική. Όλοι αναµένουµε µε πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον την εξέλιξη της σκαπάνης και την ανάδειξη αυτού
του µνηµείου.

Ξέρετε, όµως, ότι η ανασκαφή στην αρχική της φάση έγινε µε
πάρα πολύ γρήγορους ρυθµούς. Δόθηκε για επικοινωνιακούς λό-
γους µια έµφαση στην ταχύτητα και υπήρχαν πάρα πολλές
φωνές που αγωνιούσαν για την τήρηση της επιστηµονικής δεον-
τολογίας. 

Όπως και πραγµατικά απεδείχθη, αυτή τη στιγµή το µνηµείο
παρουσιάζει πολύ σηµαντικά προβλήµατα. Υπήρξαν οι βροχές
του χειµώνα του 2014, που δηµιούργησαν εκτεταµένες κατολι-
σθήσεις και έθεσαν σε άµεσο κίνδυνο το µνηµείο. 

Μου δίνετε την ευκαιρία να τονίσω τις εργασίες που έχουν
γίνει, πριν αναλάβω εγώ, γιατί πρέπει να λέγεται το σωστό και η
αλήθεια. Από τη νέα Κυβέρνηση από το 2015 η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Πολιτισµού ζήτησε από την Εφορία Αρχαιοτή-
των Σερρών και τις Διευθύνσεις του Υπουργείου να θέσουν σε
απόλυτη προτεραιότητα την προστασία του µνηµείου. 

Αµέσως εξασφαλίστηκαν 250.000 ευρώ από τον προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου στη δύσκολη περίοδο του 2015, εν µέσω
capital controls, να εκπονηθούν οι µελέτες που χρειάζονταν, για
να πραγµατοποιηθούν οι εργασίες που θα προστάτευαν άµεσα
το µνηµείο. Είναι οι εργασίες στις οποίες αναφέρεστε και εσείς.

Ανατέθηκαν σε επιστήµονες ειδικές µελέτες, ενώ µελέτες συν-
τήρησης έγιναν -και το τονίζουµε- από την Εφορία Αρχαιοτήτων
Σερρών και τις Διευθύνσεις του Υπουργείου, που είναι και οι αρ-
µόδιες. 

Κατ’ αρχάς εκπονήθηκε µελέτη, όπως έπρεπε να γίνει, για τη
σταθερότητα των χωµάτων του λόφου και την προστασία τους
από τα νερά της βροχής. Επίσης, εκπονήθηκαν και άλλες µελέ-
τες για την υποστύλωση του εσωτερικού του τάφου και µελέτες
συντήρησης των µερών του µνηµείου: κονιάµατα, επιχρίσµατα,
ψηφιδωτά δάπεδα, αρχιτεκτονικά µέρη. 

Μέσα στο 2015 οι υπηρεσίες του Υπουργείου ολοκλήρωσαν
την προστασία των χωµάτων του λόφου από τα νερά της βροχής.
Τα έργα έγιναν πολύ γρήγορα και µε τη βοήθεια της εταιρείας
«ΤΕΡΝΑ», ενώ και ο Δήµος Αµφίπολης συνεργάστηκε κυρίως για
την ηλεκτροδότηση και µεµονωµένες εκσκαφικές εργασίες. Με
τα έργα του Υπουργείου διαµορφώθηκαν τα χώµατα του λόφου,
ώστε να µην καταρρεύσουν, έγινε σύστηµα αποστράγγισης, προ-
στατεύτηκε ο περίβολος και γενικά έγιναν όλες οι εργασίες συν-
τήρησης που έπρεπε. 

Έτσι, είναι λάθος που αναφέρεστε ότι έγιναν από τον δήµο ή
ότι υπήρχε αµέλεια και ότι οι εργασίες σταµάτησαν. Έγινε µάλι-
στα το αντίθετο, µε βάση όσα σας προείπα. 

Σήµερα, λοιπόν, πού βρισκόµαστε; Έχουµε στη διάθεσή µας
πλέον τις εγκεκριµένες από το ΚΑΣ µελέτες, που είναι απαραί-
τητη προϋπόθεση για να εντάξουµε την ανάδειξη του µνηµείου
σε χρηµατοδοτικά προγράµµατα. Από το 2016 έχουµε προγραµ-
µατίσει δύο εντάξεις: Το νέο ΕΣΠΑ 2014-2020, όπου υπάρχει
πρόταση µε προϋπολογισµό ένα εκατοµµύριο για την Αµφίπολη,
το περιµένουµε όλον αυτόν τον καιρό, για να µας δοθεί η απα-
ραίτητη πρόσκληση από την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας.
Στο έργο θα γίνει η οριστική διαµόρφωση του τύµβου, η αποκα-
τάσταση του ταφικού µνηµείου και του περιβόλου και γενικά η
συντήρηση και η ανάδειξη του. 

Δεύτερον, έργο σηµαντικό προβλέπεται να γίνει και µε το δια-
συνοριακό πρόγραµµα Ελλάδας-Βουλγαρίας «INTERREG». Είναι
και αυτό ένα ευρωπαϊκό πρόγραµµα µεταξύ διαφορετικών κρα-
τών, µε προϋπολογισµό συνολικά περίπου ένα εκατοµµύριο. 

Επειδή στο πρόγραµµα –θα ήθελα να το τονίσω αυτό- µπο-
ρούσε να ενταχθεί µόνο ένα έργο πολιτισµού και παρά το ότι οι
προτάσεις των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού στη Μα-
κεδονία ήταν πολύ περισσότερες, εµείς επιλέξαµε την Αµφίπολη
κατά προτεραιότητα. 

Στο έργο αυτό προβλέπεται να στερεωθεί εσωτερικά το τα-
φικό µνηµείο, η κατασκευή διαδροµών περιήγησης, ώστε να είναι
επισκέψιµο και η επίσκεψη στο σύνολο της αρχαίας πόλης της
Αµφίπολης, η ανακαίνιση του παλιού σχολείου, για να δηµιουρ-
γηθεί κέντρο πληροφόρησης και ένας χώρος εκδηλώσεων και

διαλέξεων. Το έργο αυτό είναι στην τελική φάση έγκρισης. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, να

αφήσουµε και για τη δευτερολογία κάποια πράγµατα; Έχετε και
εσείς και η συνάδελφος δευτερολογία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τον λόγο, κυρία

Αραµπατζή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κυρία Υπουργέ, θα ξεκινήσω από

αυτό το οποίο είπατε ότι για επικοινωνιακούς λόγους δόθηκε έµ-
φαση στη δηµοσιότητα.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Στην ταχύτητα των ανασκαφών.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Να σας οµολογήσω ότι δεν περίµενα
να το ακούσω αυτό από εσάς. Γιατί αντιλαµβάνεστε ότι για ένα
τέτοιο ακτινοβόλο µνηµείο, µε αυτά τα ευρήµατα τα οποία έβρι-
σκε η αρχαιολογική σκαπάνη, δεν µπορούσε κανείς να ανακόψει
το ενδιαφέρον της παγκόσµιας κοινής γνώµης, κυρία Υπουργέ.
Δεν το προκάλεσε κάποιος επί τούτου. 

Μακάρι να µπορούσαµε επί τούτου να προκαλέσουµε τη διε-
θνή δηµοσιότητα, για την οποία να µου επιτρέψετε να πω ότι µε
τα χρήµατα που διατέθηκαν -και ορθώς διατέθηκαν από την προ-
ηγούµενη πολιτική ηγεσία- ούτε το ελάχιστο της παγκόσµιας δια-
φήµισης, που εξασφαλίστηκε για τη χώρα µας και τη Μακεδονία
µας, δεν θα µπορούσαµε να αγοράσουµε. Το 2014, κυρία
Υπουργέ, όπως πολύ καλά θα γνωρίζετε, η λέξη «Αµφίπολη» ήταν
η πρώτη στη µηχανή αναζήτησης του Google. Φαντάζοµαι να
οµολογείτε κι εσείς ότι αυτό καµµιά πολιτική ηγεσία δεν θα µπο-
ρούσε να το προκαλέσει. Κι αν ακόµα το προκαλούσε, τι κακό θα
έκανε αυτό στη χώρα και στην ανασκαφή; 

Επειδή, λοιπόν, σας άκουσα να λέτε για χρηµατοδοτήσεις, οι
οποίες έγιναν και επειδή, κυρία Υπουργέ, εγώ ζω στις Σέρρες και
στην Αµφίπολη περνάω και από ενδιαφέρον κοινοβουλευτικό και
από ενδιαφέρον ως πολίτης αυτού του νοµού και αυτής της
χώρας, θα ήθελα, σας παρακαλώ, να µου καταθέσετε στα Πρα-
κτικά, όπως είµαι βέβαιη ότι θα το κάνετε, αυτές τις χρηµατοδο-
τήσεις στις οποίες αναφέρεστε. 

Γιατί, για παράδειγµα, εγώ γνωρίζω ότι για µελέτες, οι οποίες
χρωστούνταν στον κ. Εγγλέζο, δόθηκαν δύο φορές 15.000 ευρώ
από χρήµατα εξασφαλισµένα από το ΠΔΕ, από την προηγούµενη
διακυβέρνηση, τα οποία, βεβαίως, δεν είχαν απορροφηθεί και
ξαναδόθηκαν ως χρωστούµενα.

Ξέρω, επίσης, ότι ο δήµος ανέλαβε µέχρι και τη φωταγώγηση
από µια ιδιωτική εταιρεία, στην οποία εσείς αναφερθήκατε. Ανέ-
λαβε τελικά ο δήµος να κάνει τη φωταγώγηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω να πω και µε την ανοχή του Προέδρου για ένα λεπτό ότι
στις χρηµατοδοτήσεις, στις οποίες αναφερθήκατε, τόσο στο «IN-
TERREG» όσο και στο ΕΣΠΑ έχω να κάνω τις εξής παρατηρή-
σεις: Πρώτον, αυτές οι χρηµατοδοτήσεις δεν αφορούν όσα
οφείλει να διαθέσει και να συνδράµει το Υπουργείο σας. Για να
είµαστε πρακτικοί, το «INTERREG», κυρία Υπουργέ, δεν έχει εγ-
κριθεί, άρα τα χρήµατα δεν υπάρχουν. Ευελπιστούµε και παρα-
καλούµε πραγµατικά να εγκριθούν. Όµως, και απ’ αυτό το ένα
εκατοµµύριο, στο οποίο αναφερθήκατε, µόνο 87.600 ευρώ αφο-
ρούν εκπόνηση µελέτης για τον λόφο Καστά και όλα τα υπόλοιπα
αφορούν µονοπάτια και πορείες.

Βεβαίως, αυτός ο φάκελος, κυρία Υπουργέ, συγκροτήθηκε και
υποβλήθηκε µε ευθύνη της τοπικής αυτοδιοίκησης και όχι του
Υπουργείου. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το ΕΣΠΑ, γιατί το Υπουργείο δεν προ-
χωρά, όπως οφείλει, στην κατάθεση των τεχνικών δελτίων για
τον προσδιορισµό του φυσικού αντικειµένου, προκειµένου να
«τρέξουν» τα έργα; 

Φήµες λένε –και θέλω πραγµατικά να µην ισχύουν- ότι η Γενική
Γραµµατέας του Υπουργείου κωλυσιεργεί, γιατί ακριβώς θέλει
να αποσπάσει περισσότερα χρήµατα για τη Βεργίνα. Ορθώς να
τα αποσπάσει για τη Βεργίνα, αλλά να µην αδικηθεί η Αµφίπολη
σε βάρος οποιασδήποτε άλλης αρχαιολογικής ανακάλυψης και
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δραστηριότητας.
Πρέπει να θυµίσουµε για την ιστορία, κυρία Υπουργέ, ότι το

2012-2014 δόθηκαν 570.000 ευρώ από επιχορηγήσεις του
Υπουργείου και από χορηγίες για την ανασκαφική δραστηριό-
τητα στην Αµφίπολη, χρήµατα που, κυρία Υπουργέ, έπιασαν τόπο
δίχως άλλο. Δώρισαν στη χώρα µας αυτή την παγκόσµια δηµο-
σιότητα, έφεραν στο φως αυτόν τον περίβολο, που ξεκίνησε από
τα λίγα µόλις µέτρα και έφτασε στην πλήρη αποκάλυψη του πε-
ριβόλου και όλου αυτού του ταφικού µνηµείου. Τι θα έπρεπε να
κάνει η επόµενη πολιτική ηγεσία; Να πιάσει αυτή την τεράστια
ευκαιρία και να κάνει όλες εκείνες τις απαραίτητες εργασίες, τις
µελέτες, ό,τι χρειαζόταν, κυρία Υπουργέ, προκειµένου αυτό το
µνηµείο -µε τον συνδυασµό όλων των άλλων πολιτιστικών θησαυ-
ρών που διαθέτει- να καταστεί, κυρία Υπουργέ, επισκέψιµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Χίλια πεντακόσια άτοµα επισκέφθηκαν τον αποµακρυσµένο,
τον ξεχασµένο Νοµό Σερρών, κυρία Υπουργέ, το Μουσείο της
Αµφίπολης -το οποίο είναι εξαιρετικό και είµαι σίγουρη ότι θα έρ-
θετε να το επισκεφθείτε- το Σαββατοκύριακο σε κάτι το οποίο
ήταν ατελές και σήµερα εκεί κυριαρχεί η εγκατάλειψη και το πα-
ράπονο. Όµως, µόνο έτσι θα έρθει η ανάπτυξη.

Σας άκουσα, όταν αναλάβατε τα ηνία του Υπουργείου Πολιτι-
σµού –γεγονός για το οποίο σας εύχοµαι πραγµατικά καλή επι-
τυχία- στην οµιλία σας στον προϋπολογισµό να λέτε ότι ήρθε η
στιγµή να συνδεθεί ο πολιτισµός µε την παιδεία, τον τουρισµό
και την παραγωγικότητα. Χάρηκα ειλικρινά, κυρία Υπουργέ, αλλά
για να γίνουν όλα αυτά τα οποία εξαγγέλλετε και τα οποία είµαι
σίγουρη ότι θέλετε να τα εφαρµόσετε, πρέπει στην πράξη να
δούµε αυτά που µας προσφέρουν η ιστορία µας, ο πολιτισµός
µας απλόχερα και να τα αξιοποιήσουµε. 

Χρήµατα, κυρία Υπουργέ, θα µπορούσαν να εισρεύσουν τώρα
και στο µέλλον από την ορθή εκµετάλλευση, από την αξιοποίηση
αυτού του ακτινοβόλου µνηµείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, απ’ αυτό το Βήµα να σας κα-

λέσω να έρθετε να επισκεφθείτε την Αµφίπολη. Είµαι σίγουρη ότι
εσείς, που µε τέτοια καλλιτεχνική επάρκεια έχετε υπηρετήσει την
τέχνη και όλους τους τραγωδούς µας, θα συγκλονιστείτε από
την εικόνα που θα αντικρύσετε εκεί. Και όχι µόνο από την εικόνα
της οµορφιάς και του αρχαίου κάλλους και αυτής της πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς, αλλά και από την εικόνα της εγκατάλειψης.

Σας καλώ, λοιπόν, να µου πείτε, γιατί υπήρξε και µια δέσµευση
του Πρωθυπουργού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε, πα-
ρακαλώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπήρξε µια δέσµευση του Πρωθυπουργού, όπως µετέφερε ο

Περιφερειάρχης Κεντρικής Μακεδονίας, ότι θα δοθεί στην Αµφί-
πολη αυτό που της αξίζει. Θέλω, λοιπόν, να µου πείτε το χρονο-
διάγραµµα, για να καταστεί αυτό το µνηµείο επιτέλους
επισκέψιµο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ να

φροντίσουµε λίγο τον χρόνο, γιατί έχουµε και άλλες ερωτήσεις
και, κυρίως, γιατί ακολουθεί νοµοθετική εργασία σήµερα στη
Βουλή. Σας παρακαλώ θερµά να είµαστε συνεπείς ως προς τον
χρόνο. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Θα ήθελα να τονίσω ότι υπάρχει διαφορά ανάµεσα στη δηµοσιό-
τητα, που είναι καλή, το να γνωρίζει κάποιος αυτή τη σπουδαία
ανακάλυψη και στη βιασύνη, στην οποία ωθούνται οι αρχαιολόγοι
να αντιµετωπίσουν ένα τόσο σπουδαίο εύρηµα. Υπάρχει µεγάλη
διαφορά.

Αυτά τα ευρήµατα είναι µια κληρονοµιά αιώνων και θα παρα-
µείνουν µετά την αποκάλυψή τους κληρονοµιά αιώνων και η βια-

σύνη στη δεδοµένη στιγµή, µε την οποία καλούνται να τα φρον-
τίσουν και να τηρήσουν την επιστηµονική δεοντολογία, έτσι ώστε
να αποκατασταθούν σωστά για τις επόµενες γενιές, είναι καθο-
ριστική και κοµβική και δεν πρέπει να το ξεχνάµε. Έχουµε πολλά
παραδείγµατα ανασκαφών, που έγιναν σε παλαιότερες εποχές
πρόχειρα, βιαστικά και πόσο δύσκολο είναι σήµερα οι αρχαιολό-
γοι να τα αποκαταστήσουν επιστηµονικά σωστά. Εποµένως είναι
άλλο πράγµα η δηµοσιότητα και άλλο πράγµα η σωστή αποκα-
τάσταση του µνηµείου. 

Η αρχαιολογική κοινότητα, η οποία θέλω να πω και να τονίσω
ότι κάνει µια πολύ σπουδαία δουλειά σε όλη την Ελλάδα και είµα-
στε ευγνώµονες στους αρχαιολόγους, δέχθηκε µια πολύ µεγάλη
πίεση να επιταχύνει τους ρυθµούς µε κίνδυνο να διακινδυνεύσει
το µνηµείο.

Τώρα, όσον αφορά την επισκεψιµότητα, βεβαίως, θέλουµε την
επισκεψιµότητα. Είναι κανείς τρελός να µη θέλει την επισκεψιµό-
τητα; Όµως, όταν το µνηµείο δεν είναι έτοιµο να δεχθεί επισκέ-
πτες, είναι πάρα πολύ επικίνδυνο να καταστραφούν πολύ
σηµαντικά κοµµάτια και δείγµατα, που είναι απαραίτητα για τη
µελέτη και για την αποκατάσταση του µνηµείου. 

Πρέπει κανείς, λοιπόν, να είναι πάρα πολύ προσεχτικός και να
µην βιάζεται. Πρέπει να δοθεί στους πολίτες, πρέπει να είναι επι-
σκέψιµο, αλλά όταν ολοκληρωθούν οι εργασίες του. Άλλωστε,
βλέπετε ότι έχουµε δώσει προτεραιότητα στους διαδρόµους,
στη δυνατότητα των επισκεπτών να βρεθούν στο µνηµείο. 

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω κάτι που αναφέρεται στην επερώ-
τησή σας για τις απαλλοτριώσεις. Όπως καταλαβαίνετε, για να
µπορέσει να συνεχίσει η ανασκαφή στο µνηµείο, είναι απαραίτη-
τες οι απαλλοτριώσεις, αλλιώς δεν µπορούν οι αρχαιολόγοι να
µπαίνουν σε ιδιωτικές περιουσίες. Είναι µια απαραίτητη, αρχική
υποχρέωση του Υπουργείου, το οποίο Υπουργείο έχει ανταπο-
κριθεί και έχει ήδη απαλλοτριώσει τις απαραίτητες εκτάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Υπουργέ.

Ακολουθεί η έκτη µε αριθµό 259/29-11-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Δράµας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Χαράς Κεφαλίδου προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τη θέση του Γε-
νικού Διευθυντή στο Ελληνικό Φεστιβάλ.

Θα απαντήσει η Υπουργός κ. Λυδία Κονιόρδου.
Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά στην πρωτο-

λογία σας. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα σε όλους.
Να ευχηθώ και επίσηµα καλή επιτυχία στο έργο σας, αν και µε

τον προϋπολογισµό που ακούσαµε τις τελευταίες µέρες έχω την
αίσθηση ότι το θέµα του πολιτισµού είναι ήδη ναρκοθετηµένο.

Κυρία Υπουργέ, το θέµα έχει χάσει, βέβαια, την επικαιρότητά
του, διότι οι εξελίξεις ήταν µέσα στον Νοέµβρη. Μιλάµε, λοιπόν,
για αυτό το σήριαλ, που παρακολουθήσαµε όλοι, κυρίως µέσα
από τον Τύπο -είχε και λίγα στοιχεία φαρσοκωµωδίας- για την
υπόθεση του Φεστιβάλ Αθηνών. 

Στις 29 Νοεµβρίου, λοιπόν, την επόµενη µέρα, αφού είχε κα-
τατεθεί επίκαιρη ερώτηση, υπάρχουν δηµοσιεύµατα, που εµφα-
νίζουν τον καλλιτεχνικό διευθυντή του Φεστιβάλ, ο οποίος να
θυµηθούµε λίγο ότι ήρθε πραγµατικά στο «και πέντε» µετά την
αποµάκρυνση του κ. Λούκου και το φιάσκο Φαµπρ να σώσει το
Φεστιβάλ πέρυσι το καλοκαίρι, ο οποίος ουσιαστικά σε ένα απο-
λογισµό-ποταµό καταγγέλλει πρόεδρο και αντιπρόεδρο του Δι-
οικητικού Συµβουλίου του Φεστιβάλ, λέγοντας ότι υπονοµεύεται
το έργο του και ότι υπάρχει µια οργανωµένη προσπάθεια -να το
πω λαϊκά- να µπουν τρικλοποδιές και να µην καταφέρει να ασκή-
σει τελικά τα καθήκοντά του ούτε στο ελάχιστο. 

Το Ελληνικό Φεστιβάλ, σύµφωνα µε αυτά που λέει ο καλλιτε-
χνικός διευθυντής, χρεώνεται µε ένα πρόστιµο σχεδόν ενός εκα-
τοµµυρίου από την πρόσληψη εργαζοµένων εκτός διαδικασίας
ΑΣΕΠ, µε αποτέλεσµα να χάνουν και τη σύµβαση εργασίας που
έχουν είκοσι εργαζόµενοι. 

Στη συνέχεια ο καλλιτεχνικός διευθυντής ισχυρίζεται ότι υπάρ-
χει και ένα οργανόγραµµα, που έχει κατατεθεί από τον Ιούλιο, το
οποίο θα µπορούσε να οδηγήσει σε µόνιµες προσλήψεις ΑΣΕΠ,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3527



καθώς και ένας απολογισµός. Όµως, όλα αυτά περνάνε, χωρίς
καµµία απολύτως διάθεση για να υπάρξει εξέλιξη. 

Στη συνέχεια, στον απολογισµό του, ούτε λίγο ούτε πολύ ο κ.
Θεοδωρόπουλος µας αποκαλύπτει ότι υπάρχει µια κακοδαιµονία
στο Φεστιβάλ Αθηνών, που προσοµοιάζει πάρα πολύ µε την ελ-
ληνική δηµόσια διοίκηση. Έχουµε αδιαφάνεια στη διαχείριση των
οικονοµικών, µια εξουσιολαγνεία, παραλείψεις, η αίσθηση ότι το
δηµόσιο είναι τσιφλίκι µας. Αυτά αναφέρονται από ανθρώπους
που έχουν µπει στο Διοικητικό Συµβούλιο από τον προκάτοχό
σας, όπως και ο ίδιος ο κ. Θεοδωρόπουλος. 

Υπάρχει, λοιπόν, µια εικόνα η οποία δεν µας δίνει και την προ-
οπτική ότι αυτό το πράγµα µπορεί να συνεχίσει και να υπάρχει
καλή συνεργασία. 

Σε αυτό το περιβάλλον, στις 18 Νοεµβρίου υπάρχει προκή-
ρυξη για την πλήρωση της θέσης του Γενικού Διευθυντή, η οποία
είναι µια θέση απόλυτα θεσµικά κατοχυρωµένη από τον ιδρυτικό
νόµο του Φεστιβάλ. Είναι θέση ευθύνης, σε αντιδιαστολή µε αυτή
του Καλλιτεχνικού Διευθυντή. Και υπάρχει και συγκεκριµένη πε-
ριγραφή των προσόντων που πρέπει να διαθέτει κάποιος. 

Η προκήρυξη αναρτάται στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», όπως όφειλε. Και την
ίδια µέρα υπάρχουν άλλα δηµοσιεύµατα που λένε ότι γίνεται µια
προσπάθεια, µε επιστολή που έχετε στείλει εσείς, να παγώσετε
όλη αυτή τη διαδικασία, πράγµα που µε βάση τον ιδρυτικό νόµο
είναι αποκλειστική αρµοδιότητα του Διοικητικού Συµβουλίου του
Φεστιβάλ. 

Δεν χρειάζεται να σας πω ότι τα δηµοσιεύµατα αναφέρονται
και σε ονόµατα, ότι όλο αυτό γίνεται διότι φωτογραφίζεται ο κ.
Δούρος, ο οποίος έχει εκπαραθυρωθεί από τον κ. Μπαλτά και
αυτός είναι ένας τρόπος για να επιστρέψει στα καλλιτεχνικά δρώ-
µενα της χώρας.

Πάµε στο ουσιαστικό θέµα. Ο γενικός διευθυντής έχει µια
πολύ σηµαντική αποστολή, µια πολύ σηµαντική αρµοδιότητα: να
ετοιµάσει τον φάκελο που πρέπει να υποβληθεί µέχρι τις 31 Ια-
νουαρίου του 2017 στο Περιφερειακό Επιχειρησιακό Πρόγραµµα
«Αττική 2014 - 2020». Αν δεν υπάρξει η έγκαιρη προετοιµασία,
κινδυνεύουν να χαθούν 900.000 ευρώ, χρήµατα τα οποία ο πολι-
τισµός τα έχει πολύ – πολύ µεγάλη ανάγκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Κεφαλίδου,
έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τελειώνω. Πάρτε λίγο χρόνο
από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε. Δεν υπάρχει λόγος. 

Εποµένως φτάνουµε στην αντικατάσταση όλου του Διοικητι-
κού Συµβουλίου, το οποίο ξηλώνεται από εσάς, χωρίς να ξέ-
ρουµε, βέβαια, για τα πεπραγµένα του. Δεν υπάρχει επαρκής
αιτιολογία γι’ αυτό. Και ακολουθεί ο ορισµός του καινούργιου
προέδρου του Διοικητικού Συµβουλίου, του κ. Μηλιού, και των
µελών, τα οποία οφείλω να πω ότι είναι αξιόλογες προσωπικότη-
τες, άνθρωποι του πολιτισµού. 

Είναι προφανές, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, ότι υπάρχει ένα εκρη-
κτικό περιβάλλον στο Φεστιβάλ. Και, δυστυχώς, φαίνεται ότι το
Υπουργείο Πολιτισµού δεν έχει καταστρώσει κανένα στρατηγικό
σχέδιο, αλλά επικρατεί ένα χάος, όπου ο πολιτισµός -για να χρη-
σιµοποιήσω και τα δικά σας λόγια- δείχνει να µην µπορεί να
δώσει καµµία µορφή. 

Εποµένως θέλω να σας ρωτήσω ποιες θεσµικές λύσεις για τα
σοβαρότατα προβλήµατα που υπάρχουν στο Ελληνικό Φεστιβάλ
και έχουν δει το φως της δηµοσιότητας θα δώσετε, πέρα από
την αλλαγή των προσώπων και σε ποιες ενέργειες σκοπεύετε να
προχωρήσετε για την εξυγίανση του χώρου και κυρίως για την
έγκαιρη προετοιµασία για το Φεστιβάλ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Κεφαλίδου, για τις ευχές σας και σας
ευχαριστώ που, έστω και καθυστερηµένα, µας δίνετε τη δυνατό-
τητα να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα για το θέµα του Φεστι-
βάλ. 

Όπως η ίδια παραδεχτήκατε, ο κ. Θεοδωρόπουλος, κυριολε-
κτικά την τελευταία στιγµή, έσωσε αυτόν τον θεσµό. Παρουσίασε
ένα σοβαρό έργο και έτσι αυτή τη στιγµή είµαστε σε θέση να
µπορούµε να µιλάµε για τη συνέχεια του Φεστιβάλ. 

Το Φεστιβάλ πέρασε δύσκολες στιγµές. Δεν χρειάζεται να ξα-
ναγυρίζουµε, όµως, σε αυτές. Αυτή τη στιγµή το Φεστιβάλ έχει
µπει σε µια καινούργια τροχιά, µε ένα νέο Διοικητικό Συµβούλιο,
το οποίο µπορεί πραγµατικά να συνεργαστεί και να παραγάγει
έργο. 

Θέλω να τονίσω κάτι. Επειδή αναφερθήκατε σε ξήλωµα, δεν
είναι ξήλωµα. Προσπαθούµε να βρούµε την καλύτερη λύση,
εξαντλώντας τον διάλογο, εξαντλώντας την προσπάθεια να γε-
φυρωθούν οι αντιθέσεις. Βλέπαµε ότι, δυστυχώς, αυτό δεν µπο-
ρεί να γίνει και έτσι µε µεγάλο σεβασµό στις προσωπικότητες
του προηγουµένου Δ.Σ. –άλλωστε, µε πολλούς από αυτούς εί-
µαστε σε επαφή και δεν µας χωρίζει τίποτα- έπρεπε να προχω-
ρήσουµε σε ένα καινούργιο Δ.Σ., για να σωθεί ο θεσµός και να
παραγάγει έργο.

Όσον αφορά τους εργαζόµενους -θέµα για το οποίο έχουµε
πολύ µεγάλη ευαισθησία- θελήσαµε να επαναπροσληφθούν
άµεσα. Μέσα σε αυτό το περιβάλλον και την ατµόσφαιρα σύγ-
κρουσης θελήσαµε να αποφασίσουµε συνολικά για τους εργαζό-
µενους, µόλις ξεκαθαρίσει το τοπίο. Οι εργαζόµενοι του Φεστιβάλ
ήρθαν στο Υπουργείο και τους υποσχέθηκα προσωπικά ότι δεν
διακινδυνεύει η θέση τους. Και άµεσα, µε το που ολοκληρώθηκε
το καινούργιο Διοικητικό Συµβούλιο, έγινε η νόµιµη -το τονίζω, η
νόµιµη- ανανέωση των συµβάσεων που τόσα χρόνια ήταν σε εκ-
κρεµότητα κι έγινε βάσει νόµου η επαναπρόσληψή τους. 

Όσον αφορά το οργανόγραµµα, χαίροµαι πάρα πολύ που το
λέτε, γιατί, δυστυχώς, όλα αυτά τα χρόνια όχι µόνο το Φεστιβάλ
Αθηνών, αλλά και πολύ σηµαντικοί εποπτευόµενοι φορείς -και το-
νίζω, όχι µε ευθύνη του τελευταίου χρόνου- είχαν αφεθεί να λει-
τουργούν χωρίς οργανόγραµµα. Ήταν µια κινούµενη άµµος,
όπου δεν υπήρχε σαφής προσδιορισµός των αρµοδιοτήτων, µε
αποτέλεσµα να συµβαίνουν όλα αυτά τα «τραγελαφικά», όπως
τα αποκαλέσατε εσείς, στο παρελθόν.

Ήδη από την προηγούµενη θητεία του κ. Μπαλτά -και το το-
νίζω αυτό- και των συνεργατών του έχει ξεκινήσει µια προσπά-
θεια να µπουν οργανογράµµατα. Το οργανόγραµµα για το
Φεστιβάλ είναι έτοιµο. Καθυστερούσε χωρίς λόγο από το προ-
ηγούµενο Διοικητικό Συµβούλιο µε κίνδυνο να µην υπάρξει νό-
µιµη επαναπρόσληψη. Εµείς το προχωράµε και είναι έτοιµο να
ισχύσει. 

Αναφορικά µε τον γενικό διευθυντή: Το Διοικητικό Συµβούλιο
ενώ ήξερε ότι η παρουσία του ήταν υπό κρίση, ήξερε ότι έπρεπε
να ληφθεί µια απόφαση, προχώρησε σε µια ανακοίνωση διευ-
θυντή. Η εικόνα, λοιπόν, που είχαµε ήταν πάρα πολύ φτωχή, γιατί
ποιος άνθρωπος θα έρθει να αναλάβει µια τόσο σηµαντική θέση
σε έναν φορέα στον οποίο δεν έχει ξεκαθαρίσει το τοπίο; 

Θελήσαµε, λοιπόν, προσωρινά να αναστείλουµε αυτή την προ-
κήρυξη και άµεσα, µε το που µπήκε το καινούργιο Διοικητικό
Συµβούλιο, ανανεώσαµε την προκήρυξη και της δώσαµε µια
µικρή παράταση, ώστε να δοθεί η ευκαιρία σε περισσότερους
ανθρώπους να υποβάλουν την υποψηφιότητά τους και έτσι να
έχουµε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. 

Σας διαβεβαιώνω ότι αυτή τη στιγµή η ατµόσφαιρα στο Φεστι-
βάλ είναι πάρα πολύ αρµονική, δουλεύει. 

Για να απαντήσω στο τελευταίο ερώτηµά σας για τη συνέχεια
και για το αν κινδυνεύει η χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ και µε
την περιφέρεια, ήδη στη δεύτερη συνεδρίαση το καινούργιο Δι-
οικητικό Συµβούλιο έλαβε την απόφαση να δοθεί σε εταιρεία η
προώθηση αυτού του προγράµµατος, έτσι ώστε να µη χαθεί χρό-
νος και να κερδηθεί άµεσα. 

Εποµένως βλέπετε ότι το Φεστιβάλ είναι σε µια πολύ καλή πο-
ρεία. Σας διαβεβαιώ γι’ αυτό. Ήδη, οι προτάσεις του Διοικητικού
Συµβουλίου και του καλλιτεχνικού διευθυντή είναι απόλυτα ταυ-
τισµένες µε τις δικές µας προτεραιότητες και εκπαιδευτικά και
σε σύνδεση µε άλλα µέρη της Ελλάδας, έτσι ώστε να µην είναι
µόνο στον δικό του χώρο, αλλά να δηµιουργήσει συνεργασίες
και µε άλλες περιοχές της Ελλάδας. 

Εποµένως θέλω να πω ότι είµαστε πολύ ευχαριστηµένοι από
την πορεία του Φεστιβάλ αυτή τη στιγµή. Σας διαβεβαιώ ότι θα
παραγάγει το έργο του µε τον καλύτερο τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ. 
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Κυρία συνάδελφε, θέλετε να προσθέσετε κάτι; 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Θέλω να ευχαριστήσω την

κυρία Υπουργό. Να της πω, βέβαια, ότι δεν µπορεί πλέον να ανα-
φέρεται στο παρελθόν, διότι επί είκοσι δύο µήνες τώρα η Κυβέρ-
νησή σας είναι αυτή η οποία παίρνει τις σηµαντικές αποφάσεις.
Είστε η τρίτη Υπουργός Πολιτισµού, άρα, δεν υπάρχει πλέον πε-
ριθώριο για αναφορές στο παρελθόν. Κρινόµαστε όλοι από την
πορεία µας. Και επειδή άκουσα µε πολλή προσοχή και παρακο-
λούθησα και την οµιλία σας στον προϋπολογισµό, εγώ δεν αρ-
νούµαι, πραγµατικά, ούτε τις αγαθές σας προθέσεις ούτε τα
µεγάλα σχέδια για τον πολιτισµό, που εσείς προσωπικά έχετε. 

Όµως, δεν µπορώ να παραβλέψω ότι θα έπρεπε να έχουν σχε-
διαστεί, συγκεκριµενοποιηθεί και ποσοτικοποιηθεί -να είναι και
κοστολογηµένα ακόµη- προγράµµατα του Υπουργείου Πολιτι-
σµού πριν από τη δική σας θητεία, ώστε να υπάρχει ένας συνο-
λικός σχεδιασµός της Κυβέρνησης για το πού πάµε, ποια είναι η
στόχευσή µας, ποιες είναι οι προτεραιότητές µας.

Αυτό, λοιπόν, δεν το βλέπουµε πουθενά. Και θα ήθελα πραγ-
µατικά -τουλάχιστον σε ό,τι σας αφορά- να αποφύγετε αυτό που
µέχρι τώρα έχουµε συνηθίσει να βλέπουµε, δηλαδή, οργανι-
σµούς που εποπτεύει το Υπουργείο Πολιτισµού, να καταντούν να
είναι αποθήκη που τακτοποιούνται οι κυβερνητικές υποχρεώσεις
ή υποχρεώσεις στη βάση -όπως πολύ ωραία το είπατε- της αν-
θρώπινης βιοποικιλότητας του ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι επειδή ο εκάστοτε Υπουργός Πολιτισµού
αυτής της Κυβέρνησης ουσιαστικά πορεύεται µόνος του σε αυτό
το χάος, αντιµετωπίζοντας πρόχειρα και συµπτωµατικά το θέµα
«πολιτισµός», που για µας θα πρέπει να είναι η πρώτη προτεραι-
ότητα -για την Ελλάδα είναι η βαριά βιοµηχανία µας, δεν θα στα-
µατήσουµε να το λέµε- θα πρέπει, µε τις ελάχιστες υλικές
δυνατότητες που µας δίνει ο προϋπολογισµός, να το αντιµετω-
πίσουµε µε σοβαρότητα και να κάνουµε το ανθρωπίνως δυνατόν,
γιατί αρµόζει στη χώρα που γέννησε τον πολιτισµό αυτόν. Είναι
το ελάχιστο που µπορούµε να κάνουµε.

Και ελπίζω ότι µε αυτά που µου είπατε, τουλάχιστον σε σχέση
και µε το ανθρώπινο δυναµικό, που έχει στελεχώσει το Ελληνικό
Φεστιβάλ, µε τους ανθρώπους, δηλαδή, οι οποίοι τόσα χρόνια
συνεργάζονται µε το Ελληνικό Φεστιβάλ, έχουν αποκτήσει µια τε-
χνογνωσία και έχουν πια µόνιµες συµβάσεις εργασίας, ο θεσµός
να µπορέσει να βρει τη θέση που του αξίζει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Είµαι ο τελευταίος άνθρωπος που θα µείνω στο παρελθόν. Χρησι-
µοποιώ τη ρήση του Ελύτη «πρόσω ολοταχώς». Όµως, δεν µπορώ
να µην πω αυτό που έχω ζήσει ως πολίτης και ως καλλιτέχνης όλα
αυτά τα χρόνια. Δεν µπορώ να µην πω αυτό που συναντάω στο
Υπουργείο, που δεν είναι αποτέλεσµα του τελευταίου χρόνου,
αλλά η συσσώρευση πράγµατων, τα οποία δεν τακτοποιήθηκαν
όταν έπρεπε. Και τώρα, εν µέσω κρίσης, πρέπει να έχουµε ευέλι-
κτους οργανισµούς, οι οποίοι θα ανταποκρίνονται γρήγορα στις
προκλήσεις αυτής της εποχής. Γι’ αυτό πρέπει να ξεκινήσουµε µε
το να βάλουµε µια τάξη στα του οίκου τους. Αυτό οφείλω να το
πω. 

Και, επίσης, οφείλω να πω ότι έχει γίνει ήδη προσπάθεια, την
οποία εµείς προχωράµε, γιατί πιστεύω στη συνέχεια -δεν ανακα-
λύπτουµε συνέχεια την πυρίτιδα- να προχωρήσουν οι ενέργειες
από τις προηγούµενες θητείες των Υπουργών Πολιτισµού.

Η ερώτησή σας η επόµενη, αυτό που θίξατε, δηλαδή, πριν, για
το γενικότερο προγραµµατισµό, ανήκει ίσως σε µια άλλη ερώ-
τηση. Δεν µας επιτρέπει ο χρόνος αυτή τη στιγµή να αναπτύ-
ξουµε τον προγραµµατισµό. 

Ξέρετε πολύ καλά, ωστόσο, ότι είµαστε σε ένα κοµβικό σηµείο,
σε ένα σταυροδρόµι, µε ένα πολύ µεγάλο σοκ που υφίσταται η
χώρα και χρειάζεται τα αντανακλαστικά να µπορέσουν να αντα-
ποκριθούν σε αυτή την καινούργια πρόκληση. 

Εγώ ανήκω σε αυτούς τους ανθρώπους που θεωρούν ότι η
ανάγκη και οι φωνές των πολιτών θα δείξουν έναν σωστό δρόµο
µαζί µε τον σχεδιασµό του Υπουργείου. Δεν είµαστε από αυτούς

που θα καπελώσουµε τους πολίτες µε στρατηγικές και απόψεις
εκ των άνω. 

Οφείλουµε να αφουγκραστούµε -και αυτό κάνουµε- τις κινή-
σεις των πολιτών, τις ανάγκες που έχει η χώρα, έτσι ώστε µε
αυτά τα ελάχιστα χρήµατα που έχουµε, να µπορέσουµε να αν-
ταποκριθούµε και να τα αξιοποιήσουµε στο µέγιστο. Είναι επιτα-
κτική ανάγκη αυτή τη στιγµή. Πρέπει να αλλάξει η νοοτροπία
µας, να µπορέσουµε να συνεργαστούµε, να κάνουµε περικοπές
όσο το δυνατόν περισσότερο περιττής σπατάλης, κάτι που, δυ-
στυχώς, στο παρελθόν έγινε κατά κόρον. 

Γι’ αυτό σας διαβεβαιώ ότι το έργο µας θα το επιτελέσουµε µε
πολύ µεγάλη σοβαρότητα και µε πολύ µεγάλη ευθύνη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
Ακολουθεί η έβδοµη µε αριθµό 175/7-11-2016 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ανάγκη να θε-
σµοθετηθεί άµεσα ο ειδικός ακατάσχετος λογαριασµός για όλες
τις επιχειρήσεις.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Οικονο-
µικών κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι τα στοιχεία για τις επιχειρήσεις που ήδη έχουν κλεί-

σει και για τις επιχειρήσεις που αγωνίζονται να επιβιώσουν µέσα
σε µια δύσκολη οικονοµικά περίοδο δείχνουν ότι, πραγµατικά,
θα υπάρξει µεγάλο πρόβληµα από την επέκταση των ηλεκτρονι-
κών συναλλαγών µε βάση το νοµοσχέδιο που συζητάτε, κατά
σύµπτωση, σήµερα στην Ολοµέλεια και θα πρέπει να ληφθεί πρό-
νοια, ούτως ώστε να διασφαλιστεί η λειτουργία τους από τη δέ-
σµευση των λογαριασµών, που γίνονται σήµερα κατά κόρον, από
το ελληνικό δηµόσιο, από ταµεία ή από τρίτους.

Συγκεκριµένα θα πρέπει να υπάρξει ένας ειδικός ακατάσχετος
λογαριασµός για τους επαγγελµατίες, τους αγρότες, τις επιχει-
ρήσεις, µε βάση τον οποίον θα µπορούν να διεξάγονται και οι ει-
σπράξεις µέσω των POS, που θα επεκταθεί ούτως άλλως η
εγκατάσταση και η λειτουργία τους, να διεξάγονται οι καταβολές
των αµοιβών των εργαζοµένων, οι καταβολές κοινωνικών εισφο-
ρών και κάθε λειτουργικό έξοδο ή αµοιβή και δικαίωµα προµη-
θευτή, προκειµένου να µπορεί να συνεχίσει τη λειτουργία
απρόσκοπτα η επιχείρηση από τις κατασχέσεις, στις οποίες προ-
αναφέρθηκα.

Ο κ. Τρύφων Αλεξιάδης σε προηγούµενη ερώτηση, την οποία
είχαµε υποβάλει, είχε δεσµευθεί. Μάλιστα, είχαµε καταθέσει και
σχέδιο τροπολογίας για τη θεσµοθέτηση του λογαριασµού.
Πλην, όµως, µέχρι σήµερα δεν έχουµε δει κάποια εξέλιξη.

Το ερώτηµα είναι: Τι υπάρχει από την πλευρά σας σήµερα για
τον ειδικό ακατάσχετο επαγγελµατικό - επιχειρηµατικό λογαρια-
σµό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά ο ειδικός ακατάσχετος λογα-

ριασµός είναι ένα εργαλείο στα χέρια των επιχειρηµατιών. Όµως,
αυτή τη στιγµή θεωρούµε ότι µε τα εργαλεία που έχουµε, θα
µπορέσουµε -τουλάχιστον εν µέρει- να λύσουµε ζητήµατα κατά-
σχεσης εισοδηµάτων των επαγγελµατιών.

Κατ’ αρχάς, υπάρχει η διάταξη του άρθρου 30, της παραγρά-
φου 4 του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων, η οποία παρέ-
χει την ευχέρεια στον προϊστάµενο της ΔΟΥ, µετά από σχετική
αίτηση του οφειλέτη, να περιορίσει, µε αιτιολογηµένη απόφαση,
το ποσό ή το ποσοστό της κατάσχεσης που υποβλήθηκε. Αυτό
αφορά γενικά όλους τους πολίτες.

Ένα δεύτερο στοιχείο αφορά το ακατάσχετο των καταθέσεων
σε πιστωτικά ιδρύµατα για ένα και µοναδικό ατοµικό ή κοινό λο-
γαριασµό, σε ένα µόνο πιστωτικό ίδρυµα για κάθε φυσικό πρό-
σωπο -κατά συνέπεια και για τα φυσικά πρόσωπα που ασκούν
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ελεύθερο επάγγελµα ή έχουν ατοµική επιχείρηση- µέχρι το ποσό
των 1.250 ευρώ, κάτι που νοµοθετήσαµε εµείς µε τον
ν.4336/2015.

Για τη µερίδα των επιχειρηµατιών, που έχουν επιχειρήσεις -και
γι’ αυτόν τον λόγο δεν φέρνουµε ακόµη κάτι σε σχέση µε τον
ακατάσχετο λογαριασµό- υπάρχει το νοµοθέτηµα, που έρχεται
σε λίγες µέρες, του εξωδικαστικού συµβιβασµού, όπου σε αυτό
πλέον θα µπορεί ο επιχειρηµατίας να βρει κάποιον τρόπο να
λύσει τις διαφορές του, ούτως ώστε να µην προκύπτουν οφειλές
προς το δηµόσιο που θα χρειάζεται να προχωρήσει στον ακατά-
σχετο λογαριασµό.

Θεωρούµε ότι µετά τον εξωδικαστικό συµβιβασµό θα δούµε
πώς θα προχωρήσει, τι θα συµπεριλαµβάνει και θα εξετάσουµε
περαιτέρω το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, δεν µας είπατε τίποτα. Πρώτον, το ακατά-

σχετο των 1.250 αφορά τη ζωή, τη διαβίωση των ανθρώπων. Δεν
έχει καµµιά σχέση µε επιχειρήσεις και επαγγέλµατα. Αν ανατρέ-
ξετε και στην εισηγητική έκθεση στη διάταξη αυτή καθαυτή, θα
δείτε ότι αφορά τη διαβίωση του ανθρώπου και της οικογένειάς
του.

Εδώ µιλάµε για τη θεσµοθέτηση ειδικού επαγγελµατικού ακα-
τάσχετου λογαριασµού -και επιχειρήσεων βεβαίως- αγροτών, εµ-
πόρων, ανεξάρτητα αν δραστηριοποιούνται στον πρωτογενή,
στον δευτερογενή ή στον τριτογενή τοµέα, µε βάση τον οποίο
θα διεξάγονται οι εισπράξεις και οι καταβολές που αφορούν ερ-
γαζόµενους -µισθούς, ασφάλιστρα- που αφορούν την πληρωµή
των λειτουργικών δαπανών -ενέργεια, επικοινωνίες- τους προµη-
θευτές. Αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε τις διαδικασίες που µου
λέτε είτε του εξωδικαστικού συµβιβασµού για ληξιπρόθεσµες
οφειλές είτε για τα ζητήµατα που προκύπτουν µε τη ρύθµιση των
προϊσταµένων των ΔΟΥ κ.λπ.. 

Μιλάµε για προστασία από κατασχέσεις του οποιουδήποτε της
λειτουργίας µιας επιχείρησης. Φυσικά δεν ζητάει κανείς, αν
υπάρχουν απεριόριστα κεφάλαια ή µεγάλα ποσά, να προστα-
τεύονται αυτά από τις κατασχέσεις. Ζητάµε να προστατεύονται
αυτά που δικαιούνται οι εργαζόµενοι, τα χρήµατα των ασφαλι-
στικών ταµείων, των εταιρειών κοινής ωφέλειας, που παρέχουν
ενέργεια και επικοινωνίες. 

Ενώ, λοιπόν, ο κ. Αλεξιάδης το προηγούµενο διάστηµα δε-
σµεύτηκε ότι θα αξιοποιήσει τις προτάσεις µας -τόσο τις δικές
µας, βεβαίως, όσο και των κοινωνικών φορέων, της ΕΣΕΕ, της
ΓΣΒΕΕ, όλων των επιµελητηρίων της χώρας- και µας διαβεβαί-
ωσε ότι ήταν σε εξέλιξη και σε καλό δρόµο η διαπραγµάτευση
µε τους θεσµούς -όπως τους λέτε εσείς- για το θέµα της θεσµο-
θέτησης του ακατάσχετου λογαριασµού, σήµερα, µε µεγάλη έκ-
πληξη, δεν σας άκουσα να αναφερθείτε καθόλου σε αυτή την
προοπτική και σε αυτή τη δέσµευση της Κυβέρνησης. 

Έχετε αλλάξει άποψη ως Κυβέρνηση; Άλλαξε ο Υφυπουργός
και άλλαξαν και τα πράγµατα; Τελικά προτίθεστε ή δεν προτίθε-
στε να φέρετε διάταξη για να θεσµοθετήσετε τον ειδικό επαγ-
γελµατικό ακατάσχετο λογαριασµό;

Σε λίγο θα ξεκινήσει η συζήτηση του νοµοσχεδίου. Έχουµε κα-
ταθέσει τροπολογία. Ποιο είναι το κώλυµά σας και δεν θέλετε να
κάνετε αποδεκτή αυτή την πρόταση που σας κάνουµε, αφού µε
εξουσιοδοτική διάταξη θα µπορέσετε µε κοινή υπουργική από-
φαση να λύσετε όλα τα θέµατα, και της εφαρµογής και του τρό-
που µε τον οποίο θα προσδιορίζεται το ύψος αυτού του
ακατάσχετου λογαριασµού; Είναι εξουσιοδοτική, ουσιαστικά, η
διάταξη που χρειάζεται. Νοµίζω ότι πρέπει να αποδεχτείτε την
πρότασή µας. 

Θα ήθελα, επίσης, να ακούσω γιατί αρνείστε µέχρι τώρα.
Υπάρχει κάποια εξέλιξη µε τους θεσµούς στη διαπραγµάτευση
που δεν σας το επιτρέπει; Ενηµερώστε τη Βουλή. Χθες είχαµε
µια συζήτηση και µια πολιτική αντιπαράθεση εδώ για ένα θέµα,
το οποίο αµφισβητούνταν από την πλευρά των δανειστών ή των
τεχνικών κλιµακίων ή δεν ξέρω ποιου άλλου. Για το συγκεκρι-
µένο, χωρίς να µας πείτε ότι υπάρχει εµπόδιο, αρνείστε να φέ-

ρετε τη διάταξη. Ποιος είναι ο λόγος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να αναφέρω την ΠΟΛ 1092/3-4-2014, που
δίνει τη δυνατότητα στον προϊστάµενο της ΔΟΥ -παίρνοντας υπ’
όψιν τις διατάξεις του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων-
µετά από αίτηση του φορολογουµένου να αποδεσµεύει το 50%
της κατασχεθείσας απαίτησης σε πολλές περιπτώσεις, κάτι που
δεν το ξέρουν πάρα πολλοί πολίτες. Το ποσοστό αυτό µπορεί να
φτάνει και στο 70%.

Νοµίζω ότι είναι ένα σηµαντικό εργαλείο στα χέρια τους. Το
αναφέρω απλώς για την ενηµέρωση. Δεν κάνω καµµία αντιπαρά-
θεση πάνω σε αυτά που είπε ο κ. Κεγκέρογλου για τον ακατά-
σχετο λογαριασµό.

Από εκεί και πέρα, όµως, θα ήθελα να πω για τα 1.250 ευρώ.
Είναι για τις ατοµικές επιχειρήσεις, ισχύει για όλα τα φυσικά πρό-
σωπα και αφορά µια µεγάλη µερίδα επιχειρηµατιών –γύρω στις
τετρακόσιες ενενήντα πέντε χιλιάδες επιχειρηµατιών- που του-
λάχιστον αυτό το ποσό ξέρουµε όλοι πάρα πολύ καλά πώς µπο-
ρούν να το ανακυκλώσουν και να µπορέσουν να λύσουν κάποια
ζητήµατα για τη λειτουργία της επιχείρησής τους. 

Θα επανέλθουµε αργότερα, ίσως, για τον ακατάσχετο λογα-
ριασµό, αφού δούµε πρώτα τι θα βελτιώσει ο εξωδικαστικός συµ-
βιβασµός που θα έρθει στο επόµενο διάστηµα.

Ποντάρουµε στον εξωδικαστικό συµβιβασµό ότι θα λύσει αρ-
κετά ζητήµατα και από εκεί και µετά, αν δούµε ότι υπάρχουν
κενά, θα το επανεξετάσουµε και θα δούµε τι θα προχωρήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Ακολουθεί η πέµπτη µε αριθµό 291/13-12-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα
οξυµµένα προβλήµατα του Νοσοκοµείου «Ευαγγελισµός». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός κ. Παύλος Πολάκης.

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κατάσταση των δηµόσιων νοσοκοµείων είναι δραµατική και

αυτό είναι γνωστό σε όλους. Βεβαίως, και το Νοσοκοµείο «Ευαγ-
γελισµός» δεν αποτελεί εξαίρεση, καθώς τα προβλήµατα είναι
τεράστια. 

Και µάλιστα, πρόκειται για ένα νοσοκοµείο το οποίο σηκώνει
το τεράστιο, γιγάντιο βάρος της φροντίδας υγείας και περίθαλ-
ψης ασθενών, όχι µόνο γιατί σε αυτό προσέρχονται ασθενείς από
όλη την επικράτεια, αλλά και γιατί τα τελευταία χρόνια και µε το
κλείσιµο µονάδων υγείας στην περιοχή της Αττικής, επωµίζεται
έναν επιπλέον αριθµό ασθενών. Και βεβαίως, λόγω της οικονο-
µικής κρίσης ο λαός µας, οι εργαζόµενοι, οι ασθενείς κατ’ επέ-
κταση, απευθύνονται όχι µόνο στον «Ευαγγελισµό» αλλά
γενικότερα προς τα δηµόσια νοσοκοµεία, µε αποτέλεσµα να αυ-
ξάνεται ο αριθµός των ασθενών που προσέρχονται στα δηµόσια
νοσοκοµεία.

Τα προβλήµατα δεν διαφέρουν από αυτά που αντιµετωπίζει το
σύνολο των νοσοκοµείων στη χώρα µας, µε τις τεράστιες ελλεί-
ψεις σε προσωπικό. Ενδεικτικά, µε βάση τις καταγεγραµµένες
ελλείψεις ειδικευµένων γιατρών, αυτές φθάνουν αυτήν τη στιγµή
στους εκατόν τριάντα, ίσως και λίγο παραπάνω, µε προοπτική
ως το τέλος του χρόνου να προστεθούν περισσότεροι, αλλά και
τους πρώτους µήνες του 2017 ακόµα περισσότεροι λόγω συντα-
ξιοδότησης. Δηλαδή από τους εκατόν τριάντα µε εκατόν τριάντα
πέντε, να φθάσουν ίσως και στις εκατόν εξήντα µε εκατόν εβδο-
µήντα οι κενές θέσεις ειδικευµένων γιατρών. Οι προσλήψεις αν-
τίστοιχα είναι αµελητέες, και κυρίως διέπονται από ελαστικές
σχέσεις εργασίας, οκτάµηνης, δωδεκάµηνης, επικουρικής και
πάει λέγοντας, δηλαδή ελαστικές σχέσεις εργασίας εν γένει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)
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Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Παράλληλα, τοµείς όπως καθαριότητα, σίτιση, φύλαξη και τε-

χνικές υπηρεσίες δίνονται σε εργολάβους, µε αποτέλεσµα και οι
εργαζόµενοι σε αυτούς τους τοµείς µέσω των εργολάβων να
απολαµβάνουν µισθούς πείνας, να παραµένουν απλήρωτοι για
µήνες, χωρίς µέτρα ασφάλειας και µονίµως µε την απειλή της
απόλυσης. 

Βεβαίως, είναι πολλά τα θέµατα. Στη δευτερολογία µου θα πω,
κύριε Πρόεδρε, ορισµένα.

Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση, η ερώτηση αφορά, όπως εί-
πατε κι εσείς, το Νοσοκοµείο «Ευαγγελισµός». Και ερωτάται ο
Υπουργός τι µέτρα θα πάρει ή προτίθεται να πάρει, προκειµένου
να αντιµετωπιστούν αυτά τα οξυµένα προβλήµατα στο Νοσοκο-
µείο «Ευαγγελισµός».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Αντιπρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συνάδελφε στη Βουλή και στο λειτούργηµα, κύριε Λαµπρούλη,

θέλω να σας πω να µην αντιγράφετε κι εσείς τη δραµατοποίηση
της κατάστασης που κάνουν κάποιοι άλλοι, γιατί εσείς τουλάχι-
στον ασκείτε σοβαρή αντιπολίτευση.

Νοµίζω ότι έχετε την ικανότητα να αναγνωρίσετε ότι ενώ κατά
το έτος 2015 η προηγούµενη κυβέρνηση µάς παρέδωσε µια πρό-
βλεψη για τη χρηµατοδότηση του «Ευαγγελισµού» από το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους ύψους 57 εκατοµµυρίων ευρώ από τον
κρατικό προϋπολογισµό –έχετε κάνει ένα λάθος στην ερώτηση,
ποτέ ο προϋπολογισµός του «Ευαγγελισµού» δεν είναι 200 εκα-
τοµµύρια ευρώ-, στο τέλος του 2015 χρηµατοδοτήσαµε, ακριβώς
για να καλύψουµε και ανάγκες, µε 72.639.000 ευρώ. Και το 2016
χρηµατοδοτήθηκε µε 68.370.000 ευρώ συν 3.400.000 ευρώ για
το Οφθαλµιατρείο, µε το οποίο αποτελούν κοινή διοίκηση, δη-
λαδή 71.770.000 ευρώ.

Επίσης, πρέπει να ξέρετε ότι φέτος ο «Ευαγγελισµός» χρηµα-
τοδοτήθηκε –και πρέπει να είναι στην τράπεζα σήµερα και τα
υπόλοιπα µέχρι το νούµερο που θα πω- µε περίπου 11 εκατοµ-
µύρια ευρώ από τον ΕΟΠΥΥ.

Αυτό το πράγµα, κύριε συνάδελφε, δεν έχει γίνει ποτέ. Επίσης,
άλλες 900 χιλιάδες ευρώ περίπου είναι για το Οφθαλµιατρείο.
Λοιπόν, η οικονοµική στήριξη την οποία, εν µέσω των δεσµεύ-
σεων, εν µέσω της ασφυκτικής πίεσης από τους δανειστές, εν
µέσω της διαπραγµάτευσης, έχουµε δώσει στα δηµόσια νοσο-
κοµεία, δεν έχει ιστορικό προηγούµενο τα τελευταία χρόνια.

Δεύτερον, ξέρουµε πολύ καλά ότι το Νοσοκοµείο «Ευαγγελι-
σµός» είναι όντως η ναυαρχίδα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Είναι το µεγαλύτερο νοσοκοµείο της χώρας, µε τη µεγαλύτερη
κίνηση, και στα τακτικά ιατρεία και στα χειρουργεία και σε µια
σειρά από υποδοµές κ.λπ..

Είναι σε εξέλιξη ένα ευρύ πρόγραµµα στήριξής του, όχι µόνο
χρηµατοδοτικό, αλλά και από πλευράς προσωπικού. Προσέξτε,
στον «Ευαγγελισµό» σήµερα, µε βάση τους οργανισµούς –αυτά
τα κενά υπήρχαν και παλιά, δεν είναι µόνο τώρα-, προβλέπονται
συνολικά δύο χιλιάδες εννιακόσιες τριάντα έξι θέσεις και από
αυτές είναι επτακόσιες κενές από όλες τις ειδικότητες. Πρό-
βληµα ιδιαίτερο υπάρχει στην τεχνική υπηρεσία και στη διοικη-
τική υπηρεσία. Το αναγνωρίζουµε και προγραµµατίζουµε τη
λύση του. Στη νοσηλευτική υπηρεσία οι προβλεπόµενες θέσεις
είναι χίλιες διακόσιες ενενήντα εννιά και οι κενές είναι διακόσιες
τριάντα οχτώ. Υπάρχει και ένα ευρύτατο πρόγραµµα για την κά-
λυψή τους. Θα πω κάποια πράγµατα µετά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Είναι ένα από τα νοσοκοµεία το οποίο δεν έχει µεγάλη έλλειψη
ειδικευόµενων. Δηλαδή σε τετρακόσιες πενήντα πέντε οργανικές
θέσεις ειδικευοµένων αυτήν τη στιγµή υπηρετούν τετρακόσιες
πενήντα δύο, όταν συνολικά στη χώρα σε εννέα χιλιάδες θέσεις
ειδικευόµενων έχουµε επτά χιλιάδες που υπηρετούν. Λείπουν
δύο χιλιάδες. Στους ιατρούς του ΕΣΥ προβλέπονται τριακόσιοι
ενενήντα επτά και λείπουν εκατόν τριάντα τέσσερις. Υπάρχει και
εκεί πρόγραµµα κάλυψής τους.

Τώρα να πω δυο κουβέντες σε σχέση µε τα συνεργεία. Έχουµε
προχωρήσει τη µετατροπή συµβάσεων εργασίας για τη φύλαξη
και τη σίτιση και στο Οφθαλµιατρείο και στην Πολυκλινική. 

Στον «Ευαγγελισµό» έχει προκηρυχθεί ο διαγωνισµός για τις
ατοµικές συµβάσεις. Εκεί µας µπλόκαρε η απόφαση του ΣτΕ.
Αυτήν τη στιγµή έχει ληφθεί η απόφαση και προχωρούν για την
προκήρυξη, για να τις µετατρέψουµε. Είναι αναπόδραστη πολι-
τική µας επιλογή αυτό. Έχουν σαφείς οδηγίες οι διοικητές σε
όλη την Ελλάδα και κρίνονται από αυτό και από το πόσο γρήγορα
θα το υλοποιήσουν, για να µετατραπούν σε ατοµικές συµβάσεις
όλες οι υπηρεσίες οι οποίες προσφέρονται από τα εργολαβικά
συνεργεία.

Επειδή, από ό,τι βλέπω, ξεπέρασα τον χρόνο οµιλίας µου, τα
υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ, θα τα δούµε στη δευτερολογία.

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, Εγώ δεν ήρθα να αντιδικήσω εδώ πέρα. Ο
Υπουργός ξεκίνησε την πρωτολογία του απευθυνόµενος και σε
εµένα, αλλά βασικά στο Κοµµουνιστικό Κόµµα ότι ασκούµε αντι-
πολίτευση, όπως την ασκούµε κ.λπ.. Αυτό νοµίζω ότι είναι δι-
καίωµά µας. Έχουµε τον τρόπο µας, τις πολιτικές µας θέσεις και
στο κοµµάτι που αφορά την υγεία. Όµως, δεν είναι δική µας δια-
πίστωση αυτό. Αυτό οι ίδιοι οι εργαζόµενοι το αναδεικνύουν, οι
ίδιοι οι ασθενείς που βιώνουν την κατάσταση στα νοσοκοµεία της
χώρας.

Εµείς δεν λέµε ότι ευθύνεται η σηµερινή Κυβέρνηση. Έχει ευ-
θύνες βεβαίως. Αυτό είναι µια ιστορία που κρατά χρόνια. Βε-
βαίως, τεράστιες είναι οι ευθύνες και των προηγούµενων
κυβερνήσεων. Δεν το αµελούµε αυτό, το λέµε. Δεν ήρθαµε εδώ
για να απευθύνουµε κατηγορίες. 

Στην ερώτηση -νοµίζω ότι το είδατε και εσείς, κύριε Υπουργέ-
αυτά που αναφέρουµε, ανεξάρτητα από κάποιους αριθµούς -που
µπορεί να γίνονται και λάθη, κάποια να διορθώνονται-, έχουµε
ένα συγκεκριµένο πλαίσιο αιτηµάτων, τα οποία είναι καταγεγραµ-
µένα από τους ίδιους τους εργαζόµενους του «Ευαγγελισµού»,
οι οποίοι ειρήσθω εν παρόδω όλα τα προηγούµενα χρόνια και τα
τελευταία και πρόσφατα βρίσκονται σε µια σειρά κινητοποιήσεων
πολύµορφων -αν θέλετε- µε τον τρόπο που επιλέγουν οι ίδιοι να
αναδείξουν τα προβλήµατα και να διεκδικήσουν την επίλυσή
τους, είτε αυτό αφορά προσωπικό, είτε ελλείψεις, είτε ιατροτε-
χνολογικό εξοπλισµό, πληρωµές κ.λπ..

Άρα, η δραµατική κατάσταση δεν είναι λέξη την οποία εφηύ-
ραµε εµείς, είναι αυτή που βιώνουν και οι εργαζόµενοι εκεί µέσα
κυρίως, αλλά και οι ασθενείς οι οποίοι προστρέχουν στο νοσο-
κοµείο για να έχουν τις αντίστοιχες υπηρεσίες υγείας.

Και δείτε τώρα, οι ίδιοι οι εργαζόµενοι σε όλα τα τµήµατα, προ-
κειµένου να ανταποκριθούν –και το γνωρίζετε και εσείς πολύ
καλά, αφού είστε στον χώρο της υγείας, αλλά αυτό δεν είναι
τώρα κριτήριο- σακατεύονται και σωµατικά και ψυχικά. Και αυτό
είναι δεδοµένο και το γνωρίζετε. Και αυτό ακουµπά πάνω στις
τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό και στην υπερεντατικοποίηση
της εργασίας τους. 

Όταν, λοιπόν, έχεις στη βάρδια δύο µε τρεις νοσηλεύτριες για
να ανταποκριθούν απέναντι σε πενήντα ή εβδοµήντα ασθενείς
µιας κλινικής, µοιραίο είναι αυτή η νοσηλεύτρια ή οι νοσηλευτές
και λάθος ενδεχοµένως να κάνουν, αλλά και κάποια στιγµή αυτό
να τους κοστίσει στην υγεία τους. Αυτό είναι κατανοητό. Και δεν
το δραµατοποιούµε, αλλά αποτελεί αποτύπωση της πραγµατικό-
τητας. 

Επίσης, υπάρχει και µια σειρά από άλλα ζητήµατα για τα οποία
θα ήθελα µια απάντηση. Τώρα, βέβαια, δεν έχουµε και τον χρόνο
να τα αναπτύξουµε όλα. Δεν υπάρχει προσωπικό, ενώ οφείλονται
και ρεπό. Το νούµερο είναι δεδοµένο. Μπορεί βέβαια να το αµ-
φισβητήσετε αλλά δεν θα κωλύσουµε στο νούµερο. Οφείλονται
χιλιάδες ώρες σε ρεπό. Γίνονται συνεχώς διπλοβάρδιες και νυ-
χτερινά χωρίς ρεπό. Καταργούνται ρεπό από τους νοσηλευτές,
διότι υπάρχουν ανάγκες στα τµήµατα. Αυτό, λοιπόν, είναι ένα
εκρηκτικό µείγµα για τους εργαζόµενους και πολύ περισσότερο
έχει βεβαίως αντανάκλαση και στις υπηρεσίες υγείας. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Επίσης, υπάρχουν ελλείψεις τραυµατιοφορέων, αλλά και ελ-
λείψεις στην τεχνική υπηρεσία ή αν θέλετε στις διοικητικές υπη-
ρεσίες. Για παράδειγµα, στο Ψυχιατρικό Τµήµα νοσηλεύεται
διπλάσιος αριθµός ασθενών απ’ ό,τι θα έπρεπε. Βεβαίως και
λόγω ιδιαιτερότητας αυτού του τµήµατος, οι συνθήκες είναι απα-
ράδεκτες, επικίνδυνες και αναξιοπρεπείς για τους ίδιους τους
ασθενείς. 

Και εδώ να τονίσουµε ότι υπήρξε και µια άδικη καταδίκη νοση-
λευτή σε µια υπόθεση του 2010 που αφορά φωτιά που έβαλε
ασθενής µε ψυχιατρικό πρόβληµα. Εδώ, λοιπόν, αναδεικνύονται
παράλληλα και οι διαχρονικές ευθύνες των διοικήσεων αλλά και
της πολιτείας. 

Εµείς θεωρούµε ότι τα ζητήµατα της υγείας δεν µπορεί ούτε
να περιµένουν, ούτε να αντιµετωπίζονται ανεπαρκώς, αλλά ούτε
και να µπαίνουν στο κάτω-κάτω στη ζυγαριά του κόστους. 

Εµείς δεν κατηγορούµε την Κυβέρνηση ότι δεν έχει σχέδιο.
Και οι προηγούµενες, αλλά και η σηµερινή Κυβέρνηση έχουν
σχέδιο. Όµως, υπάρχει ένας κοινός παρονοµαστής σ’ αυτά τα
σχέδια τόσο της σηµερινής όσο και των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων. Και αυτός είναι το κόστος, τι κοστίζει η υγεία του λαού
στο κράτος, αλλά παράλληλα και η περιστολή των δαπανών.
Αυτός είναι ο κοινός παρονοµαστής. 

Έτσι, λοιπόν, η δραµατική κατάσταση τόσο στον «Ευαγγελισµό»
όσο και στα άλλα νοσοκοµεία είναι αποτέλεσµα συγκεκριµένων
πολιτικών, τόσο των προηγούµενων όσο και της σηµερινής Κυβέρ-
νησης. Πρόκειται για πολιτικές που οικοδοµούνται πάνω σε ένα
χοντρό, κατά τη γνώµη µας, ψέµα που έγκειται στο ότι στο πλαίσιο
της αντιµετώπισης της οικονοµικής και πολιτικής κρίσης για την
ανάκαµψη της ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας των επι-
χειρηµατικών οµίλων µπορεί ο λαός µας, καταθέτοντας προσωρι-
νές θυσίες, στο τέλος να βγει στο ξέφωτο. Και σ’ αυτήν την
κατεύθυνση θα βελτιωθούν αποφασιστικά και οι υπηρεσίες πρό-
ληψης, θεραπείας και αποκατάστασης της υγείας τους. Αυτοί οι
στόχοι είναι, κατά τη γνώµη µας, βαρέλι χωρίς πάτο. 

Σ’ αυτές τις πολιτικές οφείλεται και η συνέχιση του περιορι-
σµού των δαπανών του κρατικού προϋπολογισµού και από την
άλλη η µεταφορά µεγαλύτερου µέρους των δαπανών άµεσα και
έµµεσα στον λαό, αφού τα πληρώνει ο λαός. Και αυτά τα γνωρί-
ζουµε όλοι, είτε ως χρήστες είτε ως λειτουργοί, αν θέλετε, στον
τοµέα της υγείας. 

Σ’ αυτήν την πολιτική που έχει ως κριτήριο το κόστος και τη
µείωσή του οφείλονται οι ελλείψεις σε προσωπικό, σε εργαζόµε-
νους και παράλληλα οι προσλήψεις, αν θέλετε, σε επικουρικούς
µε µπλοκάκι και γενικά µε ελαστικές σχέσεις εργασίας, διότι –
γιατί αυτό είναι απόδειξη του κόστους- αυτοί οι εργαζόµενοι δεν
επιβαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό παρά τις µονάδες
υγείας και τα κατ’ επέκταση τα νοσοκοµεία. 

Εµείς λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, λέµε ότι απέναντι σ’ αυτήν την
πολιτική οι εργαζόµενοι θα πρέπει να αντιτάξουν την πάλη τους,
διεκδικώντας βεβαίως λύσεις στα οξυµένα προβλήµατα που
υπάρχουν και στον «Ευαγγελισµό», όπως ανέφερα πριν. Απέναντι
σ’ αυτήν την πολιτική θα πρέπει να ορθώσουν ανάστηµα και να
την αντιπαλέψουν. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, πριν απαντήσετε, θα ήθελα να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», είκοσι δύο µαθητές
και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµο-
τικό Σχολείο της Σχολής «Μωραΐτη». 

Καλωσήρθατε στην ελληνική Βουλή, αγαπητοί φίλοι! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

συνάδελφε, είναι λίγο κουραστικό, όταν υπάρχει µια πραγµατι-
κότητα η οποία εξελίσσεται µε διαφορετικό τρόπο, να επαναλαµ-
βάνεται µονότονα µια ανάλυση η οποία δεν ισχύει αυτήν την

περίοδο. Δεν έχουµε το ίδιο πολιτικό σχέδιο. 
Με βάση αυτά που καταφέραµε στη διαπραγµάτευση, από πέ-

ρυσι και για τα επόµενα δύο χρόνια, θα δοθεί 1.000.000.000 πα-
ραπάνω κρατικό χρήµα στην υγεία από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό. Αυτό τώρα δεν µπορεί να µην το βλέπετε, να µην το ανα-
γνωρίζετε και ήδη έχει γίνει και το 2015 και το 2016. 

Δεύτερον, συγκεκριµένα τώρα, για τον «Ευαγγελισµό» έχουν
προσληφθεί φέτος δεκαεννέα επικουρικοί γιατροί. Από την προ-
κήρυξη 4Κ και 5Κ είναι δεκατρία άτοµα µόνιµο προσωπικό. Από
την προκήρυξη του επικουρικού προσωπικού του Μαΐου είναι δε-
καπέντε άτοµα, από τα οποία έχουν ήδη αναλάβει υπηρεσία τα
εννέα. Από την προκήρυξη του ΚΕΕΛΠΝΟ έχουν αναλάβει υπη-
ρεσία είκοσι τρία άτοµα, δεκαεννέα νοσηλεύτριες και τέσσερεις
γιατροί για τις µονάδες εντατικής θεραπείας. Από τους µόνιµους
γιατρούς έχουν προκηρυχθεί και είναι σε διαδικασία κρίσης
εννέα άτοµα και έχουν προσληφθεί και άλλα έξι άτοµα από πα-
λαιές προκηρύξεις στον «Ευαγγελισµό».

Στην προκήρυξη που βγήκε προχθές µέσω ΟΑΕΔ, όπως είχαµε
υποσχεθεί…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, σύνολο πόσοι είναι;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μισό
λεπτό!

Από την προκήρυξη του ΟΑΕΔ έχουν προσληφθεί έξι άτοµα
από παλαιές προκηρύξεις και είναι σε διαδικασία προκήρυξης
εννέα έχουν γίνει τα χαρτιά τους και γίνονται.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Προσλήψεις και µελλοντικές προσλήψεις πόσες, κύριε Υπουργέ;
Πόσοι θα είναι συνολικά;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ακού-
στε τώρα. Από την κοινωφελή εργασία, από το πρόγραµµα του
ΟΑΕΔ προκηρύχθηκαν προχθές εβδοµήντα έξι άτοµα για τον
«Ευαγγελισµό». 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Γιατροί και νοσηλευτές;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Από
τα αποτελέσµατα που βγήκαν από την προκήρυξη συνολικά
εβδοµήντα έξι άτοµα, να σας δώσω και την κατανοµή του πόσοι
είναι.

Δεύτερον, από τους κυλιόµενους πίνακες για τα εξακόσια ενε-
νήντα ένα άτοµα έχουν βγει τα αποτελέσµατα για είκοσι επτά µό-
νιµο προσωπικό για τον «Ευαγγελισµό». Από τους υπόλοιπους
που µένουν, µαζί µε τη νέα προκήρυξη των χιλίων σαράντα πέντε
η οποία µέσα στον Δεκέµβρη θα βγει -που συνολικά άθροιζε δύο
χιλιάδες άτοµα σε όλη την Ελλάδα- για τον «Ευαγγελισµό»
αφορά ακόµα πενήντα ένα και δεκαπέντε άτοµα µόνιµο προσω-
πικό µε πάρα πολύ µεγάλο κοµµάτι νοσηλευτικό. Και υπάρχει επί-
σης, από την προκήρυξη του ΑΣΕΠ του 1998 είκοσι πέντε άτοµα,
που περίπου τα µισά πρέπει να είχαν αναλάβει στον «Ευαγγελι-
σµό».

Όλο αυτό το πλαίσιο που έχει γίνει ή θα γίνει, είναι σε εξέλιξη,
είναι µια τεράστια ενίσχυση του νοσοκοµείου, που όµοιά της έχει
να δει, από πάρα πολύ παλαιές εποχές. Αυτό το πράγµα επιτέ-
λους πρέπει να το αναγνωρίσετε. Δεν υπήρχε αυτό πριν από
τρία-τέσσερα χρόνια. Έχουµε απόλυτη επίγνωση του τι συµβαί-
νει στα δηµόσια νοσοκοµεία. Έχουµε απόλυτη επίγνωση του τι
συµβαίνει στον χώρο της υγείας και γι’ αυτό έχουµε δροµολογή-
σει και αυτό το σχέδιο ανάταξης, σταθεροποίησης και αναβάθ-
µισής του. 

Από εκεί και πέρα, υπάρχει ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα σε
εξέλιξη και για την ενίσχυση µε εξοπλισµό του «Ευαγγελισµού»
και µε προγράµµατα που έχουν ενταχθεί στο ΕΣΠΑ και από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και από την δωρεά της Εθνι-
κής Τράπεζας, που µε ένα µεγάλο υπόλοιπο που µένει 2.500.000
ευρώ, θα χρησιµοποιηθεί και για την αντικατάσταση στεφανιο-
γράφου και για την τοποθέτηση µιας σειράς άλλων µηχανηµά-
των. 

Όσο και να προσπαθούµε να το χαµηλώσουµε, αυτό το οποίο
έχει γίνει εδώ και έναν χρόνο στον χώρο της υγείας, σε σχέση
µε την κατάσταση που υπήρχε πριν, είναι πραγµατικά µια αι-
σθητή βελτίωση. Προφανώς και δεν λύθηκαν τα προβλήµατα
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γιατί µια πορεία καταστροφής κάµποσων χρόνων δεν λύνεται σε
δέκα ή δώδεκα µήνες. Και θα πω ένα παράδειγµα σε αυτό.
Όµως, το τελευταίο διάστηµα είναι πάρα πολλά τα µηνύµατα -
όπως όταν πρωτοκάθησα σε αυτήν την καρέκλα κάθε µέρα ακού-
γαµε: «Λείπει εδώ αυτό», «χαλάει εκείνο» ή στην άλλη µεριά το
άλλο, «δεν µπορούµε να δουλέψουµε», «δεν έχουµε προσωπικό»
ή προβλήµατα µε ασθενείς «µου λείπουν τα φάρµακά µου»,
κ.λπ.,- αυτή την περίοδο τους τελευταίους τέσσερεις-πέντε
µήνες ολοένα και αυξάνεται –γιατί έχω µια πολύ ανοιχτή επικοι-
νωνία και πρωτογενή πληροφόρηση και µέσα από κοινωνικά δί-
κτια και από παντού- που λέει ότι «ναι, πήγαµε, λύσαµε το
πρόβληµά µας, δεν µας πήραν λεφτά, µας περιποιήθηκαν, ήταν
καθαρά». Αυτό το πράγµα ολοένα και µεγαλώνει το τελευταίο
διάστηµα και από πολλά νοσοκοµεία και από πολλές περιοχές
της χώρας.

Συνεχίζουν και υπάρχουν παράπονα, αλλά µειώνονται τα πα-
ράπονα και αυξάνονται οι θετικές γνώµες. Και αυτή η κατάσταση
είναι µια κατάσταση που δεν µπορεί να αµφισβητηθεί πια από κα-
νέναν. Και όσο περνάει ο καιρός δεν θα αµφισβητείται από κα-
νέναν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 279/12-12-2016 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Γεωργίου Κασαπίδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά
µε τη δυσλειτουργία της Παθολογικής Κλινικής και το κλείσιµο
του διαβητολογικού ιατρείου στο Μαµάτσειο Νοσοκοµείο Κοζά-
νης, παρά την παγκόσµια αναγνώριση της προσφοράς του. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Υγείας κ. Πολάκης.

Κύριε Κασαπίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι για έβδοµη φορά σ’ αυτή την Αίθουσα

για να θέσω ενώπιόν σας το συγκεκριµένο θέµα, που αφορά τη
δυσλειτουργία της Παθολογικής Κλινικής του Μαµάτσειου Νο-
σοκοµείου Κοζάνης και ακόµα πιο εξειδικευµένα, την αναστολή
λειτουργίας του διαβητολογικού ιατρείου που έγινε κατά το πα-
ρελθόν.

Γίνεται µια προσπάθεια τώρα να λειτουργήσει ξανά. Ωστόσο,
είναι γεγονός ότι η Παθολογική Κλινική της Κοζάνης υπολειτουρ-
γεί, δεδοµένου ότι έχουν µείνει πλέον δύο παθολόγοι γιατροί και
τέσσερις ειδικευόµενοι. Και σε σχέση µε τον προβλεπόµενο
αριθµό των γιατρών που υπάρχει στον κανονισµό λειτουργίας
του νοσοκοµείου, όπου απαιτούνται επτά παθολόγοι και δέκα ει-
δικευόµενοι, καταλαβαίνετε ότι απέχει πάρα πολύ από τις δυνα-
τότητες που έχει αυτή η κλινική να λειτουργήσει καλύτερα, σε
σχέση µε αυτό που συµβαίνει και σήµερα.

Τα προβλήµατα ξεκίνησαν όταν µετά το 2009 ουσιαστικά απο-
χωρούσαν σταδιακά γιατροί για διάφορους λόγους: συνταξιοδό-
τηση, λόγω άλλου προσανατολισµού τους. Αυτό είχε ως
αποτέλεσµα την αναστολή λειτουργίας του διαβητολογικού ια-
τρείου από τότε. Όµως, είχε γίνει µια εξαιρετική δουλειά από τους
γιατρούς του κρατικού αυτού ιδρύµατος, τους κρατικούς για-
τρούς, σχετικά µε την προληπτική αντιµετώπιση του διαβήτη.
Είχαν εκπληκτικά αποτελέσµατα, τα οποία τους ζητήθηκε να τα
παρουσιάσουν σε παγκόσµια συνέδρια τόσο στο Ντουµπάι όσο
και στην Αµερική. Ωστόσο, ενώ η παρουσίαση στο Ντουµπάι έγινε,
το 2011 στην Αµερική δεν πήγαν, γιατί ακριβώς ανεστάλη η λει-
τουργία του διαβητολογικού ιατρείου. Καταλαβαίνετε ότι δεν ήταν
ωραίο -έτσι έκριναν οι γιατροί- να πάνε και να ανακοινώσουν ότι
«εµείς κάναµε καλή δουλειά, αλλά το ιατρείο έκλεισε». 

Το ερώτηµα που σας θέτω, κύριε Υπουργέ, είναι εάν εσείς πι-
στεύετε ότι αυτή η δράση ενός κρατικού νοσοκοµείου αξίζει τον
κόπο να υποστηριχθεί και µε ποιον τρόπο εσείς θα καταφέρετε
να αυξήσετε τον αριθµό των παθολόγων, για να λειτουργήσει
ξανά σωστά κι αποτελεσµατικά, όπως λειτουργούσε στο παρελ-
θόν το συγκεκριµένο διαβητολογικό ιατρείο σε αυτό το Κρατικό
Νοσοκοµείο Κοζάνης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ Σπυρίδων Λυκούδης: Ευχαριστώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση. Απ’ ό, τι βλέπω,

έχετε διορθώσει κάπως την ερώτηση µε βάση αυτά που είπατε
σήµερα. Γιατί στην ερώτηση έλεγε για το προ διετίας κλείσιµο
του διαβητολογικού ιατρείου. Αυτό ήταν λάθος, διότι το διαβη-
τολογικό ιατρείο έχει κλείσει από το 2010. 

Επίσης, δεν έχετε ενηµερωθεί ότι µε την ανάληψη της νέας δι-
οίκησης έχει αρχίσει η λειτουργία, έστω µία φορά την εβδοµάδα,
του διαβητολογικού ιατρείου, το οποίο εξυπηρετεί περίπου δε-
καπέντε µε είκοσι ασθενείς σε κάθε ηµέρα λειτουργίας του. Επί-
σης, να σας ενηµερώσω –και πιστεύω να το ξέρετε- ότι και στο
Νοσοκοµείο Κοζάνης προχωρήσαµε, παρά την αρχική πρόβλεψη
που υπήρχε και που παραλάβαµε από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση, σε αύξηση της επιχορήγησής του κατά περίπου 400.000
από τον κρατικό προϋπολογισµό. Αυτό και το 2015 και το 2016.
Και έτσι θα συνεχιστεί και το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Επίσης, να σας ενηµερώσω ότι συνολικά επιχορηγήσαµε το
Νοσοκοµείο Κοζάνης µε περίπου 3 εκατοµµύρια ευρώ -3.003.000
για την ακρίβεια- από τα οποία µέχρι σήµερα έχουν πληρωθεί για
ληξιπρόθεσµα χρέη, που είχαν δηµιουργηθεί τα προηγούµενα
χρόνια, 2.772.000 ευρώ. Και µένει ένα υπόλοιπο περίπου
230.000, το οποίο θα δοθεί τις επόµενες ηµέρες. Αυτό ήταν µια
µεγάλη ενίσχυση και σταθεροποίηση του νοσοκοµείου για να
µπορέσει να ξεχρεώσει όλα αυτά τα χρέη που είχαν δηµιουργη-
θεί από την υποχρηµατοδότηση των προηγούµενων χρόνων.

Επίσης, θα πρέπει να σας ενηµερώσω, σε σχέση µε τις προσ-
λήψεις, ότι έχουν προκηρυχθεί εννιά µόνιµοι γιατροί για το Νο-
σοκοµείο της Κοζάνης, εκ των οποίων οι δύο θα είναι µόνιµοι
παθολόγοι, ακριβώς σε µια κατεύθυνση ενίσχυσης. Και δεν πε-
ριµένουµε µόνο να έρθουν αυτοί. Ξέρετε ότι σε συνεργασία µε
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, έχει υπάρξει συνεργασία µε τα
στρατιωτικά νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης, τα οποία καλύπτουν
ανελλιπώς µε άλλους δύο στρατιωτικούς παθολόγους, που εναλ-
λάσσονται, τη λειτουργία της κλινικής του Νοσοκοµείου Κοζά-
νης. Αυτή η συνεργασία θα συνεχιστεί µέχρι να έρθουν οι δύο
µόνιµοι γιατροί, από τους παθολόγους που έχουµε προκηρύξει.

Επίσης, έχουµε προκηρύξει µια θέση Επιµελητή Β’ Παιδιατρι-
κής, µια θέση Επιµελητή Β’ Ψυχιατρικής, µια θέση Επιµελητή Β’
Αναισθησιολογίας, µια θέση Επιµελητή Β’ Ακτινοδιαγνωστικής,
µια θέση Επιµελητή Β’ Χειρουργικής, µία Επιµελητή Β’ Νευρολο-
γίας, µία θέση Επιµελητή Β’ για τα ΤΕΠ. Νοµίζω ότι αυτά είναι
µια σοβαρή ενίσχυση σε ιατρικό δυναµικό του νοσοκοµείου της
περιοχής.

Επίσης, θα πρέπει να σας ενηµερώσω ότι συνολικά από την
προκήρυξη 4Κ - 5Κ είναι δεκατρία άτοµα για το Νοσοκοµείο της
Κοζάνης. Από τους πεντακόσιους ογδόντα πέντε του λοιπού επι-
κουρικού προσωπικού είναι δεκαπέντε άτοµα, τα οποία όλα αυτά
είναι σε διαδικασία διορισµών, κάποιοι έχουν αναλάβει.

Συγγνώµη, έκανα λάθος. Από την προκήρυξη 4Κ - 5Κ είναι
επτά άτοµα. Από την προκήρυξη του επικουρικού λοιπού προ-
σωπικού είναι πέντε άτοµα, από τους οποίους οι περισσότεροι
έχουν αναλάβει ήδη. Από την προκήρυξη που βγήκε προχθές
στον αέρα των τεσσάρων χιλιάδων ατόµων νοσηλευτικού και λοι-
πού προσωπικού µε τις δωδεκάµηνες συµβάσεις για το Νοσοκο-
µείο Κοζάνης προβλέπονται είκοσι εννέα άτοµα, τα οποία µέχρι
τέλη του Γενάρη θα είναι στο νοσοκοµείο.

Να σας ενηµερώσω ότι έχουν βγει ήδη τα αποτελέσµατα για
άλλους δέκα, µόνιµο προσωπικό, από τους εξακόσιους ενενήντα
έναν που βγήκαν από τους κυλιόµενους πίνακες της προηγού-
µενης προκήρυξης 4Κ και 5Κ. Και προκηρύσσονται και άλλοι τέσ-
σερις συν τρεις, δηλαδή επτά, στην προκήρυξη των µονίµων
λοιπού προσωπικού που θα γίνει µέσα στον Δεκέµβριο. Νοµίζω
ότι αυτά -και το νοσοκοµείο της περιοχής σας, όπως και όλα τα
νοσοκοµεία της χώρας βεβαίως- είχαν πολλά χρόνια να τα δουν.

Τώρα, όσον αφορά το θέµα της...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν αφήνουµε τα

άλλα για τη δευτερολογία, κύριε Υπουργέ, για να συντοµεύ-
σουµε λίγο; 
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Κασαπίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η λειτουργία του Διαβητολογικού Ιατρείου

ανεστάλη από το 2009, ωστόσο οι γιατροί συνέχισαν να προσφέ-
ρουν τις υπηρεσίες τους στους έξι χιλιάδες περίπου ασθενείς
µέχρι και πριν από δύο χρόνια, οπότε και συνταξιοδοτήθηκε, κα-
τόπιν παρατάσεως της παραµονής του, ο Διευθυντής του κ. Σι-
µελίδης, ο οποίος προσέφερε, έστω και άτυπα, τις υπηρεσίες
του στο Διαβητολογικό Ιατρείο, που είχε κλείσει ουσιαστικά.

Επίσης, η λειτουργία που είπατε των γιατρών του Στρατιωτι-
κού Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης, αφορά το Μποδοσάκειο Νοσο-
κοµείο Πτολεµαΐδας και όχι το Μαµάτσειο Κοζάνης. Θα ήθελα να
σας ενηµερώσω –ίσως να το ξέρετε- ότι, προς τιµήν του, ο Αντι-
περιφερειάρχης Κοζάνης κ. Γιαννακίδης,  Θεµατικός στα θέµατα
υγείας, προσφέρει άτυπα τις υπηρεσίες του ως γιατρός παθο-
λόγος για να καλύψει τα κενά που υπάρχουν εξαιτίας αυτής της
υποστελέχωσης.

Σας τονίζω ξανά ότι το 2014, το 2012, το 2011 για τέσσερις
φορές έφερα το θέµα στη Βουλή, όταν επί των προβλεπόµενων
παθολόγων, επτά επί τον αριθµό και δέκα ειδικευοµένων, είχε τέσ-
σερις µόνιµους και έξι ειδικευόµενους και το 2014 είχαν µείνει
τρεις παθολόγοι  και έξι ειδικευόµενοι, για να αναδείξω το θέµα
ως προς τη διάστασή του, που αφορά το πρόβληµα της Παθολο-
γικής και του Διαβητολογικού Ιατρείου, αλλά παράλληλα την τε-
ράστια προσφορά του στην παγκόσµια επιστηµονική κοινότητα
µέσα από την πρωτότυπη έρευνα που έκανε για την προληπτική
αντιµετώπιση του διαβήτη αυτό το κρατικό νοσοκοµείο µε αυτούς
τους κρατικούς γιατρούς, τον κ. Σιµελίδη και τον κ. Δουλιανίδη,
και δυστυχώς εξαιτίας της υποστελέχωσης της Παθολογικής
έκλεισε αυτό το Διαβητολογικό Ιατρείο.

Σας ρωτώ ευθέως να µου πείτε ξεκάθαρα εάν και µε ποιον
τρόπο εσείς θέλετε -αντιλαµβάνοµαι ότι θέλετε µε αυτά που εί-
πατε- να στηρίξετε την Παθολογική Κλινική, ώστε να έρθουν ξανά
τέσσερις-πέντε παθολόγοι στον αριθµό, να ανοίξει ξανά το Δια-
βητολογικό Ιατρείο στο Μαµάτσειο Κοζάνης, για να προσφέρει
πάλι αυτές τις υπηρεσίες, που έτυχαν της παγκόσµιας αναγνώ-
ρισης µέσα από την επιστηµονική κοινότητα, αλλά δυστυχώς δεν
καταφέραµε να συνεχίσουµε αυτήν την εκπληκτική δουλειά που
γινόταν σε αυτό το κρατικό νοσοκοµείο, δεδοµένου ότι σήµερα
προσπαθεί ναι µεν η διοίκηση να οργανώσει καλύτερα τις υπη-
ρεσίες της Παθολογικής Κλινικής, αλλά υπολείπονται σε στελέ-
χωση σε σχέση µε αυτό που ίσχυε το 2014.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε,
Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δύο

κουβέντες να πω, κύριε συνάδελφε.
Πρώτον, όπως σας είπα και στην πρωτοµιλία µου, το Διαβητο-

λογικό Ιατρείο από τον Σεπτέµβριο ξεκίνησε ξανά τη λειτουργία
του µε τον ερχοµό της νέας διοίκησης, έστω αυτή τη µία φορά
την εβδοµάδα.

Δεύτερον, θα πρέπει να έρθουν µόνιµοι γιατροί περαιτέρω. Για
επικουρικούς γιατρούς έχουµε προκηρύξει πολλές φορές, αλλά
δεν υπάρχει ενδιαφέρον και το ξέρετε. Παρά το γεγονός ότι
υπάρχει και από την Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας ένα
έξτρα επίδοµα που δίνεται, δεν έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον, ει-
δικά για τους παθολόγους. Για άλλες ειδικότητες έχουν έρθει
επικουρικοί γιατροί. Για παθολόγους δεν έχουν έρθει.

Επίσης, ξέρω ότι υπήρξε και ένα πρόβληµα -και πραγµατικά
εδώ αξίζουν πολλά µπράβο και στον Περιφερειάρχη κ. Γιαννα-
κίδη-, γιατί είχαν προσληφθεί και κάποιοι ιδιώτες γιατροί µε
µπλοκάκι. Μετά από δύο αποτυχηµένες προκηρύξεις επικουρι-
κών γιατρών έπρεπε να καλυφθούν κάποιες ανάγκες. Και εκεί
υπήρξε πρόβληµα στην πληρωµή αυτών των ανθρώπων, το οποίο
λύθηκε πριν λίγες µέρες και θα πληρωθούν για τις υπηρεσίες
που προσέφεραν. Αυτό µας δίνει ένα τράκο δυνατότητας να το
συνεχίσουµε αυτό το πράγµα, µέχρι να έρθουν οι µόνιµοι γιατροί,

για τους οποίους έχει γίνει η προκήρυξη και είναι σε διαδικασία
εξέλιξης η κρίση.

Τώρα, όσον αφορά το Διαβητολογικό Ιατρείο, προφανώς και
θέλουµε να το στηρίξουµε. Βέβαια, µε ενηµέρωσαν από την Υγει-
ονοµική Περιφέρεια ότι δεν έχει υπάρξει η ενηµέρωσή τους για
κάποια µελέτη στην οποία θα έπρεπε να µπει το Νοσοκοµείο της
Κοζάνης. Ανεξάρτητα από αυτό, η πολιτική µας φάνηκε και από
την ενίσχυση του νοσοκοµείου. Γιατί στην αρχή είχαµε κάνει –
και το επισκέφτηκα το νοσοκοµείο- µια επιλογή για να προκηρυχ-
θούν πέντε µε έξι θέσεις µόνιµων γιατρών, οι οποίες έφτασαν
στις εννιά. Είµαστε στη φάση να υλοποιηθεί η προκήρυξη των
µόνιµων γιατρών, να έρθουν οι άνθρωποι αυτοί να αναλάβουν
υπηρεσία. Και εννοείται ότι όλα τα τµήµατα και όλες τις δυνατό-
τητες που έχουν αυτοί ως επιστήµονες να αναπτύξουν, θα τις
αναπτύξουν.

Εµείς, όπως έχω πει πολλές φορές, µόνο ανοίγουµε, δεν κλεί-
νουµε. Αλλά για να ανοίξουµε, πρέπει να έχουµε ανθρώπινο δυ-
ναµικό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε

αριθµό 280/12-12-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Α’ Πειραιώς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου
Κατσαφάδου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τις πο-
λιτικές της πολιτείας για τις πολύτεκνες και τρίτεκνες οικογένειες
και την αντιµετώπιση του δηµογραφικού ζητήµατος της χώρας,
λόγω αναρµοδιότητας, γιατί αρµόδια είναι το Υπουργείο Εργα-
σίας, το Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο Διοικητικής
Ανασυγκρότησης.

Επίσης, για τον ίδιο λόγο δεν θα συζητηθεί η µε αριθµό 94/5-
10-2016 ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε τις πα-
ρεµβάσεις στο αεροδρόµιο «Ν. ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» στο Ηράκλειο
Κρήτης, γιατί αρµόδιο είναι το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

Δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας του αρµόδιου Υπουργού κ.
Ευκλείδη Τσακαλώτου στο εξωτερικό η πέµπτη µε αριθµό 276/9-
12-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Γεωργίου-Δηµητρίου Καρρά προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ανάγκη θεσπίσεως όρων
στην υπό εξέλιξη διαπραγµάτευση για την ανανέωση της σύµβα-
σης παραχώρησης του αεροδροµίου «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ».

Δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των αρµοδίων Υπουργών
και θα επαναπροσδιοριστούν για συζήτηση οι εξής επίκαιρες
ερωτήσεις:

Η πρώτη µε αριθµό 286/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Β’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αιτωλο-
ακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γε-
ωργίου Βαρεµένου προς τον Υπουργό Παιδείας Έρευνας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την µετονοµασία του Τµήµατος Δια-
χείρισης Περιβάλλοντος και Φυσικών Πόρων του Πανεπιστηµίου
Πατρών, µε έδρα το Αγρίνιο, σε Τµήµα Μηχανικών Περιβάλλον-
τος, λόγω κωλύµατος του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνου Γαβρόγλου. Αιτία, φόρτος ερ-
γασίας.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 292/13-12-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς
τον Υπουργό Παιδείας Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
τα προβλήµατα της στέγασης των σπουδαστών στο ΤΕΙ Ηπείρου.

Η τρίτη µε αριθµό 273/6-12-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή κ. Γεωργίου Γερµενή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχε-
τικά µε τη «δολοφονική επίθεση από παρακρατικά τάγµατα εφό-
δου σε Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου», λόγω κωλύµατος
του Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών κ. Νικολάου Τόσκα.
Αιτία ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Η τέταρτη µε αριθµό 285/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπα-
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ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε την προστασία
των καταναλωτών από υπερβολικές χρεώσεις στις ηλεκτρονικές
διατραπεζικές συναλλαγές και στη χρήση πιστωτικών και χρεω-
στικών καρτών, λόγω κωλύµατος του Υπουργού Οικονοµίας και
Ανάπτυξης κ. Δηµητρίου Παπαδηµητρίου. Αιτία ανειληµµένες
υποχρεώσεις.

Η έκτη µε αριθµό 272/6-12-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ.
Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
σχετικά µε την αποκατάσταση της αδικίας στην Παραγωγή Ηλε-
κτρικού Ρεύµατος από τα Οικιακά Φωτοβολταϊκά Συστήµατα, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού κ. Γεώργιο
Σταθάκη, λόγω φόρτου εργασίας.

Η πρώτη µε αριθµό 287/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Γεωργίου Πάλλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την υλοποίηση των προ-
γραµµάτων καταρροϊκού και µελιταίου πυρετού στη Λέσβο και
τη λειτουργία της Διεύθυνσης Κτηνιατρικής, δεν θα συζητηθεί

λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού κ. Ευάγγελο Αποστόλου,
λόγω φόρτου εργασίας.

Η τρίτη µε αριθµό 277/9-12-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε την ένταξη του
έργου β’ φάσης της επέκτασης δικτύου διανοµής τηλεθέρµαν-
σης στη Μεγαλόπολη Αρκαδίας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του κυρίου Υπουργού, κ. Αλέξανδρο Χαρίτση, λόγω
ανειληµµένων υποχρεώσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
των συνεδριάσεων της Πέµπτης 3 Νοεµβρίου 2016 και της Πα-
ρασκευής 4 Νοεµβρίου 2016 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυ-
ρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 3 Νοεµβρίου 2016 και της Παρασκευής 4 Νοεµ-
βρίου 2016 επικυρώθηκαν.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην συµπληρωµατική ηµερήσια διά-
ταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Πτωχευτικός Κώδικας,
Διοικητική Δικαιοσύνη, Τέλη-Παράβολα, Οικειοθελής αποκάλυψη
αδήλωτων εισοδηµάτων, Ηλεκτρονικές συναλλαγές, Τροποποι-
ήσεις του ν.4270/2014 και λοιπές διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
9ης Δεκεµβρίου 2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συ-
νεδριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέ-
διο επί της αρχής. Στη συνεδρίαση της Δευτέρας 19ης

Δεκεµβρίου του 2016 θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολο-
γίες του νοµοσχεδίου ως µια ενότητα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η διαδικασία θα είναι
όπως ήταν του προηγουµένου νοµοσχεδίου και πλέον νόµου. Δη-
λαδή, για όσους συναδέλφους θέλουν να µιλήσουν, κατά τη
διάρκεια κατά την οποία θα µιλούν οι δύο πρώτοι εισηγητές, θα
γίνει ηλεκτρονική εγγραφή. Δεν καθορίζω τη λήξη της σηµερινής
συνεδρίασης, γιατί θα δούµε πόσοι θα εγγραφούν και κατά τη
διάρκεια της συζήτησης και σε συνεννόηση µε το Σώµα και κυ-
ρίως τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των κοµµάτων, θα
δούµε πότε θα τελειώσουµε σήµερα, γιατί θα τελειώσουµε σή-
µερα και θα ψηφίσουµε επί της αρχής.

Κύριε Υπουργέ, πότε θέλετε να µιλήσετε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δηλαδή, ολοκληρώ-
νοντας οι εισηγητές και οι αγορητές;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μετά τους εισηγητές και αγο-
ρητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Όταν θα ανέ-
βετε στο Βήµα, πέραν της οµιλίας επί του σχεδίου νόµου, πείτε
µας και για τις βουλευτικές τροπολογίες. Οι υπουργικές τροπο-
λογίες θεωρώ αυτονόητο ότι γίνονται δεκτές. Αν υπάρχουν τρο-
πολογίες άλλων Υπουργών, θα έλθουν να τις υπερασπιστούν
κατά τη διάρκεια της συζήτησης της Δευτέρας.

Εσείς, εάν υπάρχουν βουλευτικές, για τις οποίες έχετε ήδη
ετοιµαστεί ποιες θα κάνετε δεκτές, µας το λέτε τώρα ή µέχρι το
πέρας της συνεδριάσεως σήµερα, για να ξέρουν οι συνάδελφοι
τη Δευτέρα και να τοποθετηθούν εξαρχής. Για όσες, λοιπόν,
έχετε καταλήξει ότι θα κάνετε δεκτές από τις τροπολογίες των
συναδέλφων, να µας το πείτε, για να ξέρουµε, όπως επίσης και
εάν προκύψουν νοµοτεχνικές βελτιώσεις κατά τη διάρκεια της
συζήτησης, µπορείτε να ζητήσετε τον λόγο, για να τις παρουσιά-
σετε και να τις καταθέστε στα Πρακτικά.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Τη Δευτέρα θα µπορούν να εγγραφούν
ξανά οµιλητές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή προβλέπω ότι
θα εξαντληθεί ο κατάλογος σήµερα, δεν θα ισχύσει ότι όσοι δεν
προλάβουν να µιλήσουν σήµερα προτάσσονται για τη Δευτέρα.
Εποµένως, ναι, µε τον ίδιο τρόπο πάλι την ώρα που θα µιλούν οι
δύο πρώτοι γενικοί εισηγητές, όσοι θέλετε να πάρετε τον λόγο,
είτε για τροπολογίες είτε για τα άρθρα, θα ξαναγραφτείτε. Γιατί
προβλέπω ότι µάλλον θα τελειώσουµε σήµερα, οπότε θα γίνει
ξανά εγγραφή. 

Επί της διαδικασίας υπάρχει κάποια άλλη παρατήρηση ή αν-
τίρρηση; Όχι. Εποµένως, ξεκινάµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Τη Δευτέρα στις 18.00’ το από-
γευµα θα ξεκινήσουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, στις 18.00’. Θα
ξεκινήσει λίγο νωρίτερα ο κοινοβουλευτικός έλεγχος και στις
18.00’ θα ξεκινήσει η συζήτηση επί των άρθρων και των τροπο-

λογιών.
Κύριε Τσίρκα, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µόλις χθες και

µε ευρεία πλειοψηφία εγκρίθηκε από την Ολοµέλεια της Βουλής
η χορήγηση έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης προς τους συντα-
ξιούχους. Και ήταν µια ψηφοφορία που έπεσαν οι µάσκες. Την
ώρα µάλιστα που η χώρα δίνει µια µεγάλη µάχη, κανείς δεν µπο-
ρεί να κατανοήσει τι ακριβώς σηµαίνει το «ΠΑΡΩΝ» σε µια ευερ-
γετική νοµοθετική πρωτοβουλία.

Την ίδια ώρα, όµως, που κάποιοι ταυτίζονται µε τις πιο ακραίες
θέσεις των δανειστών, που θέλουν τη βύθιση της χώρας και της
ελληνικής οικονοµίας, την ώρα που κάποιοι ακολουθούν τον
Σόιµπλε και τους ακραίους δανειστές, εµείς είµαστε αποφασι-
σµένοι να βγάλουµε τη χώρα απ’ αυτό το αδιέξοδο, για το οποίο
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει τεράστια ευθύνη. Αποδείξατε
για µια ακόµη φορά ότι αυτή η στάση σας αποδεικνύει περίτρανα
ότι είστε πρόθυµοι να υπηρετήσετε τις πιο ακραίες, τις πιο σκλη-
ρές αντιλαϊκές πολιτικές. 

Πράγµατι, νοµοθετώντας σ’ ένα δύσκολο οικονοµικό περιβάλ-
λον, σε µια δύσκολη οικονοµική συγκυρία, έρχεται σήµερα από
την Κυβέρνηση ένα ακόµη νοµοσχέδιο, που περιλαµβάνει ριζικές
τοµές, τόσο στον ευαίσθητο τοµέα της δικαιοσύνης, όσο και σε
θέµατα σχετικά µε την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Πρό-
κειται για ρυθµίσεις, που ανοίγουν τον δρόµο για ανάκαµψη της
οικονοµίας. Έχουν τεθεί, τόσο στον δηµόσιο διάλογο, όσο και
στη δηµόσια διαβούλευση όλο το προηγούµενο διάστηµα και έρ-
χεται να προστεθεί στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που αφή-
νουν θετικό αποτύπωµα στην κατεύθυνση της διαφάνειας, της
επιτάχυνσης της απονοµής της δικαιοσύνης, της καταπολέµησης
της φοροδιαφυγής, αλλά και της ενίσχυσης της πρόσβασης πο-
λιτών στη δικαστική προστασία. 

Κάνουµε, λοιπόν, πράξη βασικές δεσµεύσεις µας, για τις
οποίες ο ελληνικός λαός µάς εµπιστεύθηκε και µας τίµησε µε την
ψήφο του. Με τις τροποποιήσεις, που περιλαµβάνει το πολυνο-
µοσχέδιο για την αναµόρφωση του Πτωχευτικού Κώδικα, παρέ-
χεται η δυνατότητα επαναδραστηριοποίησης των επιχειρήσεων
και καθίσταται δυνατή η παροχή δεύτερης ευκαιρίας σε οφειλέ-
τες-φυσικά πρόσωπα.

Θεσπίζονται µέτρα επιτάχυνσης της διοικητικής δίκης και προ-
τείνονται ρυθµίσεις για τον εξορθολογισµό των δικαστικών
τελών. 

Επεκτείνεται η χρήση του πλαστικού χρήµατος και µπορούν,
τα χρήµατα που θα έρθουν στα δηµόσια ταµεία, να επιστραφούν
µέσω κοινωνικών επιδοµάτων στους πιο αδύναµους οικονοµικά
συµπολίτες µας.

Αυξάνονται τα δηµόσια έσοδα και αντιµετωπίζεται η φοροδια-
φυγή, δίνοντας τη δυνατότητα οικειοθελούς αποκάλυψης φορο-
λογητέας ύλης του παρελθόντος. Με αυτόν τον τρόπο, ενισχύεται
η αρχή της ισονοµίας. 

Ήταν πολύ εποικοδοµητική η συζήτηση που προηγήθηκε και
κατά την ακρόαση των φορέων και η συζήτηση στην κοινή συνε-
δρίαση των διαρκών επιτροπών, όπου ακούστηκαν ενδιαφέρου-
σες τοποθετήσεις, που σε γενικές γραµµές ενισχύουν τη
νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης.

Αναµορφώνεται, λοιπόν, ο Πτωχευτικός Κώδικας και σε δύσκο-
λες οικονοµικές συνθήκες, που βιώνει η χώρα τα τελευταία χρό-
νια, ο ρόλος του Πτωχευτικού Δικαίου καθίσταται καθοριστικός
για τη λειτουργία της οικονοµίας και την επανεκκίνησή της,
καθώς ρυθµίζει την ορθή δικαιϊκά τάξη της εξόδου από την
αγορά, αλλά και την οικονοµική αναδιάρθρωση των επιχειρή-
σεων που ατύχησαν. 

Η αναζήτηση µάλιστα, των ισχυρών θεσµικών αναχωµάτων κα-
θίσταται επιβεβληµένη, ώστε να υπάρξει µια δίκαιη εξισορρό-
πηση των συµφερόντων, προστασία των αδυνάτων και
αποκατάσταση της κοινωνικής ειρήνης. Είναι γεγονός ότι η οικο-
νοµική κρίση έχει οδηγήσει σε δραµατική αύξηση του αριθµού
των προβληµατικών επιχειρήσεων. 

Ο ρόλος, λοιπόν, του Πτωχευτικού Δικαίου και των ρυθµίσεων
που έρχονται σήµερα είναι καθοριστικός για τη λειτουργία της
οικονοµίας και είναι θεµελιώδης κλάδος του δικαίου, µε ρυθµι-
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στική αποστολή στη λειτουργία και τη δοµή της αγοράς. Είναι
πολλαπλά τα οφέλη, λοιπόν, από την αναµόρφωση του Πτωχευ-
τικού Κώδικα.

Συνοπτικά, χορηγείται δεύτερη ευκαιρία και παρέχεται ουσια-
στική δυνατότητα επαναδραστηριοποίησης του έντιµου επιχει-
ρηµατία, που ατύχησε. Απλοποιούνται και επιταχύνονται οι
διαδικασίες, συντέµνονται οι προθεσµίες εξέλιξης της πτωχευτι-
κής διαδικασίας, ώστε για τις µεν µη βιώσιµες επιχειρήσεις η
πτώχευση να ολοκληρώνεται σε εύλογο χρονικό διάστηµα, για
τις δε βιώσιµες επιχειρήσεις να τίθενται τάχιστα σε εφαρµογή οι
µηχανισµοί διάσωσης. 

Ενισχύεται η εξυγιαντική λειτουργία του Πτωχευτικού Δικαίου
για τις βιώσιµες επιχειρήσεις, ώστε αυτό να αποτελεί ένα σύγ-
χρονο εργαλείο, που να ανταποκρίνεται στις σηµερινές οικονο-
µικές συνθήκες, εργαλείο αντιµετώπισης της εµπορικής
αφερεγγυότητας, µε έµφαση στην προληπτική του διάσταση και
στην ανάγκη διάσωσης παραγωγικών πόρων. 

Προτείνονται και θεσπίζονται µέτρα επιτάχυνσης και εξορθο-
λογισµού της διοικητικής δίκης, τόσο στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας, όσο και στα τακτικά διοικητικά δικαστήρια. 

Τα σηµαντικότερα σηµεία που θέλω να τονίσω και αποτελούν
µέρους αυτού του νοµοσχεδίου είναι τα εξής: 

Η εισαγωγή και στο ΣτΕ του ένδικου µέσου αίτησης επανάλη-
ψης της διαδικασίας µετά και από καταδικαστική απόφαση του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. 

Η εισαγωγή του θεσµού ενδοδικαστικής συµβιβαστικής επίλυ-
σης των διαφορών από αγωγές για απαιτήσεις από διοικητικές
συµβάσεις. 

Η εισαγωγή του θεσµού του εισηγητή-δικαστή στις διοικητικές
διαφορές ουσίας εκτός των αγωγών. 

Η ελαστικοποίηση-άµβλυνση προϋποθέσεων για την άσκηση
έφεσης και αναίρεσης ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Ο εξορθολογισµός, µε ισόρροπη µέριµνα για τη διασφάλιση
των συµφερόντων, τόσο του δηµοσίου όσο και των πολιτών, της
διαδικασίας αναστολής εκτέλεσης στις φορολογικές τελωνει-
ακές χρηµατικές διαφορές, καθώς καθίσταται ευχερέστερη για
τον πολίτη και ταχύτερη η χορήγηση του ευεργετήµατος πενίας. 

Δεσµεύονται πλέον –και είναι και αυτό σηµαντικό- τα διοικητικά
δικαστήρια και από τις αµετάκλητες αθωωτικές αποφάσεις των
ποινικών δικαστηρίων. 

Εξορθολογίζονται και µειώνονται τέλη και παράβολα. Ναι, εί-
µαστε εµείς, η Κυβέρνηση, που µειώνουµε τα παράβολα, προ-
κειµένου οι πολίτες να έχουν καλύτερη πρόσβαση στη
δικαιοσύνη, τα παράβολα που είχαν αυξηθεί κατά την καταστρο-
φική πενταετία 2010-2014. 

Πράγµατι, η τρέχουσα δύσκολη οικονοµική κατάσταση της µε-
γάλης πλειοψηφίας των πολιτών συνεπάγεται ότι το ύψος αυτών
των παραβόλων και των τελών, που τίθενται ως προϋποθέσεις
για την άσκηση ενδίκων βοηθηµάτων και για τη διενέργεια άλλων
διαδικαστικών πράξεων, επαρκεί για την ικανοποίηση του στόχου
της αποτροπής καταχρηστικών ενδίκων βοηθηµάτων µέσων.
Χρειάζεται, όµως, ένας εξορθολογισµός των οικονοµικών επιβα-
ρύνσεων και επικεντρώνεται αυτός ο εξορθολογισµός στην ανα-
κατανοµή των επιβαλλόµενων παραβόλων και τελών, ώστε να
προσαρµόζεται, ιδίως προς την κλιµάκωση των βαθµών από τους
οποίους διέρχεται η δικαστική κρίση. 

Καταργείται το δικαστικό ένσηµο στις αναγνωριστικές αγωγές
και αποκαθίσταται µε τον τρόπο αυτόν η έννοια της διαφοροποί-
ησης µεταξύ καταψηφιστικών και αναγνωριστικών αγωγών. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση -και αυτό θέλω να το επισηµάνω-
αξιοποιήθηκε ιδιαιτέρως η ενδελεχής µελέτη του ζητήµατος από
την Επιτροπή Γερµανικών αποζηµιώσεων, σε σχέση µε την κατα-
βολή δικαστικού ενσήµου στις αναγνωριστικές αγωγές αποζη-
µίωσης θυµάτων των κατοχικών δυνάµεων. 

Ειδικότερα, νοµοθετείται η µείωση των παραβόλων για την
άσκηση έφεσης κατά αποφάσεων Ειρηνοδικείου και Μονοµελούς
Πρωτοδικείου. Οµοίως νοµοθετείται και η µείωση του καταβλη-
τέου επί εργατικών διαφορών δικαστικού ενσήµου επί αγωγών,
δηλαδή µε καταψηφιστικό αίτηµα, για ποσό που προβλέπεται.
Μειώνεται στο µισό. Είναι µια πολύ σηµαντική ρύθµιση, για να
µπορούν οι εργαζόµενοι να έχουν τη δυνατότητα να διεκδικούν,

µε καλύτερους όρους, τις αξιώσεις τους. Οµοίως, µειώνονται τα
παράβολα και τροποποιούνται προς όφελος των πολιτών και του
δικαιώµατος δικαστικής προστασίας παράβολα της ποινικής δια-
δικασίας. 

Μεταρρυθµίζονται, λοιπόν, οι κανόνες, που σχετίζονται µε τα
τέλη και τα παράβολα και για την αντιστάθµιση –θα έλεγε κανείς-
της µείωσης αυτών των εσόδων προτείνεται η επιβολή ενός ανα-
βολόσηµου –όπως συνηθίστηκε να λέγεται- για τη χορήγηση
αναβολής ενώπιων πολιτικών και διοικητικών δικαστηρίων και το
µέτρο αυτό αποσκοπεί στην επιτάχυνση της διαδικασίας απονο-
µής δικαιοσύνης, καθώς η λειτουργία του είναι διπλή: Αφενός
εξισορροπεί τα έξοδα, που δηµιουργούνται από τη διαδικαστική
πράξη, που οδηγεί στη διατήρηση υποθέσεων σε εκκρεµότητα
και αφετέρου, έχει λειτουργία προληπτική ως προς την υποβολή
παρελκυστικών αιτηµάτων αναβολής.

Θεσπίζεται µε το άρθρο 52 η συµµετοχή των δικηγόρων ως δι-
καστικών αντιπροσώπων σε αρχαιρεσίες συλλογικών οργάνων.
Ικανοποιείται µε τον τρόπο αυτό ένα αίτηµα του δικηγορικού κό-
σµου και ευελπιστούµε ότι η συµµετοχή των δικηγόρων θα διευ-
ρυνθεί και σε άλλες διαδικασίες στο άµεσο µέλλον. Ίσχυε µέχρι
τώρα η συµµετοχή µόνο δικαστών ως δικαστικών αντιπροσώπων
σε τέτοιες αρχαιρεσίες οργάνων. Η ιδιότητα καθ’αυτή των δικη-
γόρων ως άµισθων δηµόσιων λειτουργών και θεσµικών παραγόν-
των και πυλώνων της δικαιοσύνης περιβάλλει εξίσου αποτελε-
σµατικά τη διαδικασία ως προς τη διαφύλαξη του σχετικού δηµο-
σίου συµφέροντος. 

Με τις διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών τίθεται σε εφαρ-
µογή το πρόγραµµα οικειοθελούς γνωστοποίησης πραγµατικού
εισοδήµατος για κάθε φορολογούµενο. Το πρόγραµµα αυτό
αποτελεί ένα χρήσιµο εργαλείο για την αντιµετώπιση της φορο-
διαφυγής, συµβάλλει στην αύξηση των δηµοσίων εσόδων, χωρίς
να επιβραβεύει ή να ενθαρρύνει την παραβατική συµπεριφορά.
Δίνει τη δυνατότητα στους φορολογούµενους να συµπεριλάβουν
πραγµατικά εισοδήµατα στη δήλωση περιουσιολογίου, στην
οποία και θα συγκεντρώνεται το σύνολο των πληροφοριών για
κάθε φορολογούµενο. Δεν παρέχεται εξάλλου φορολογική αµνη-
στία, δεδοµένου ότι ο κύριος φόρος θα καταβάλλεται στο ακέ-
ραιο. 

Δεν υιοθετείται, λοιπόν, η επιβολή ενός αυτοτελούς φορολο-
γικού συντελεστή, κατά τα πρότυπα προηγούµενων ρυθµίσεων
και προγραµµάτων επαναπατρισµού κεφαλαίων, τα οποία δηµι-
ουργούσαν, η αλήθεια είναι, συνθήκες φορολογικής αµνηστίας
και δεν απέδωσαν εντέλει τα αναµενόµενα αποτελέσµατα και
οφέλη στην ελληνική οικονοµία. Πρόκειται για ρυθµίσεις που
στοχεύουν στην ενίσχυση του µηχανισµού καταπολέµησης της
φοροδιαφυγής και την ενίσχυση των δηµοσίων εσόδων, µε τον
εντοπισµό αδήλωτης φορολογητέας ύλης, µέσω της οικειοθε-
λούς αποκάλυψης αδήλωτων εισοδηµάτων προηγούµενων ετών.
Μάλιστα, ορίζεται ότι, όσοι υπαχθούν στη ρύθµιση δεν θα επιβα-
ρυνθούν µε πρόστιµα, που ορίζονται από µια πληθώρα άρθρων
για φορολογικές, διοικητικές ή ποινικές κυρώσεις. 

Έχουµε, λοιπόν, τα µέτρα, επιπλέον, για την προώθηση των
ηλεκτρονικών συναλλαγών και την καταπολέµηση απόκρυψης
εσόδων. Κύριος στόχος αυτών των µέτρων για την προώθηση
των ηλεκτρονικών συναλλαγών είναι η δηµιουργία µιας συγκρο-
τηµένης δέσµης υποχρεώσεων και δικαιωµάτων µεταξύ πολιτών
και επιχειρήσεων, αναφορικά µε τη διενέργεια ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών. Και βασίζονται οι διατάξεις του νοµοσχεδίου στη λο-
γική παροχής κινήτρων προς τους πολίτες για την υιοθέτηση
ηλεκτρονικών πληρωµών, προκειµένου να δηµιουργηθεί ένα συµ-
παγές κανονιστικό πλαίσιο, το οποίο θα µπορεί να εφαρµοστεί
σε µακροχρόνια βάση και σε ολόκληρη την ελληνική επικράτεια.

Θεσπίζεται, λοιπόν, ένα πλαίσιο υποχρεωτικότητας. Θεσπίζεται
ο επαγγελµατικός λογαριασµός των επιχειρήσεων. Θεσπίζεται το
πλαίσιο, µε το οποίο συνδέεται η έκπτωση φόρου εισοδήµατος-
αφορολόγητο- µε τις δαπάνες, που έχουν πραγµατοποιηθεί µε
ηλεκτρονικές πληρωµές. Δίνεται η δυνατότητα εξαίρεσης σε κά-
ποιες ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες, επεκτείνονται τα κίνητρα
υιοθέτησης ηλεκτρονικών πληρωµών και στις ιατρικές δαπάνες,
κατεβαίνει το όριο των συναλλαγών, που θα διενεργούνται µε ηλε-
κτρονικές πληρωµές από 1.500 ευρώ σε 500 ευρώ. Δίνονται κίνη-
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τρα, θεσπίζοντας τη δηµόσια λοταρία, ένα µέτρο που αποτελεί
και αποτέλεσε ισχυρό κίνητρο και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Σκοπός είναι να επιβραβευτούν οι πολίτες, που χρησιµοποιούν
ηλεκτρονικές πληρωµές και πλαστικό χρήµα, δίνοντάς τους την
δυνατότητα να κερδίσουν ακόµη και χρηµατικά έπαθλα.

Σχετικά µε τις δαπάνες των επιχειρήσεων για τη µισθοδοσία
του προσωπικού -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- θα πρέπει πλέον
να καταβάλλονται µέσω τραπέζης, ώστε να εκπίπτουν από τα
ακαθάριστα έσοδα αυτών.

Καταληκτικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι η καθολική υπο-
χρέωση αποδοχής µέσων πληρωµής µε κάρτα, στο σύνολο των
επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στην ελληνική επικράτεια. 

Για εµάς, η σε βάθος διερεύνηση των λιστών -και το έχουµε
αποδείξει αυτό- αποτελεί δέσµευση απέναντι στον ελληνικό λαό,
γι’ αυτό παρατείνονται οι προθεσµίες παραγραφής του δικαιώ-
µατος του δηµοσίου για έκδοση πράξης για ένα έτος, ώστε να
αποσοβηθεί ο κίνδυνος να παραγραφούν σηµαντικές υποθέσεις
µε αυξηµένο δηµοσιονοµικό ενδιαφέρον και το δηµόσιο διατηρεί
τα δικαιώµατά του έναντι φορολογικών παραβατών. Δεν θα αφή-
σουµε εµείς να παραγραφούν οι µαύρες λίστες της φοροδιαφυ-
γής. Έχουν ήδη ανοιχθεί και ελέγχθηκαν για πρώτη φορά αυτές
οι λίστες και έχουν βεβαιωθεί εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ
από την αρχή του 2015.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι αυτή η Κυβέρνηση συνεχίζει να
δίνει δείγµατα γραφής σε θέµατα καταπολέµησης της µεγάλης
φοροδιαφυγής και είναι αποφασισµένη να µη χαϊδέψει τους µε-
γάλους φοροφυγάδες. Δεν βάζουµε στο ίδιο τσουβάλι τους µι-
κρούς και µεσαίους δικηγόρους, µηχανικούς και γιατρούς, τους
ανασφάλιστους νέους ή αυτούς µε τα «µπλοκάκια». Προστα-
τεύουµε τους νέους επιστήµονες, αυτούς µε τα «µπλοκάκια», αυ-
τούς µε τα χαµηλά εισοδήµατα. 

Στόχος µας είναι να έχουµε περισσότερα δηµόσια έσοδα, για
να έχουµε στη συνέχεια µια δίκαιη διανοµή των βαρών, αλλά και
αναδιανοµή του οφέλους και του πλούτου, προς όφελος των
ασθενέστερων στρωµάτων. Αυτούς τους σκοπούς εξυπηρετεί το
νοµοσχέδιο. 

Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία περιέχει σηµαντικές δε-
σµεύσεις µας, δεσµεύσεις ακόµα και του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού, όπως πρόσφατα στη ΔΕΘ, όπως είναι η οικειοθελής
αποκάλυψη αδήλωτων εισοδηµάτων και η επέκταση πληρωµών
µε πλαστικό ή ηλεκτρονικό χρήµα, µε σκοπό την αντιµετώπιση
της φοροδιαφυγής.

Κλάδοι υψηλής παραβατικότητας τίθενται µε την ενεργοποί-
ηση του νοµοσχεδίου σε στενό κλοιό, µε τη χρήση ηλεκτρονικού
χρήµατος και κάρτας. Αντιλαµβανόµαστε τις συνθήκες, που γεν-
νούν τη φοροδιαφυγή, όµως δεν τη δικαιολογούµε και η πάταξη
της φοροδιαφυγής αποτελεί για εµάς καθοριστική πολιτική από-
φαση και επιλογή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώνετε, πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό
λεπτό.

Στην δική µας, όµως, αντίληψη το ζήτηµα των εσόδων είναι άρ-
ρηκτα συνδεδεµένο µε την κοινωνική ανταποδοτικότητά τους. Το
θέµα δεν είναι απλώς πώς θα αυξήσουµε τα έσοδα, που θα προ-
κύψουν από τις ρυθµίσεις αυτές, αλλά πώς θα στηρίξουµε το κοι-
νωνικό κράτος, αυτούς που το έχουν περισσότερο ανάγκη.

Καµµία από τις περιβόητες µεταρρυθµίσεις της καταστροφι-
κής πενταετίας 2010-2014 δεν βελτίωσε την λειτουργία και την
αποτελεσµατικότητα της κρατικής µηχανή,ς που έχει µάθει να
λειτουργεί, ώστε να εξυπηρετούνται ιδιοτελή συµφέροντα. Αυτές
τις θεσµικές τοµές παρέκαµπταν οι κυβερνήσεις σαράντα ετών,
ώστε να διαιωνίζεται ένα καθεστώς αδιαφάνειας, διαπλοκής,
διόγκωσης της φοροδιαφυγής και του «µαύρου χρήµατος». 

Υλοποιούµε σταθερά πολλές από τις δεσµεύσεις µας και συ-
νεχίζουµε την προσπάθεια, µε γνώµονα το συµφέρον των πολ-
λών για την ανάταση της ελληνικής κοινωνίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειση-
γητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Απόστολος Βεσυρό-
πουλος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βυθίζεται στην αβεβαι-

ότητα και στην αστάθεια. Οι µικροκοµµατικοί τακτικισµοί µιας κα-
ταρρέουσας Κυβέρνησης δηµιουργούν τεράστιο πρόβληµα. Η
Κυβέρνηση ζητά συναίνεση, αλλά παράλληλα θέλει να διατηρεί
το δικαίωµα να υβρίζει τους πολιτικούς της αντιπάλους, αυτούς
από τους οποίους ζητά συναίνεση. Η Κυβέρνηση οδηγεί τη χώρα
σε νέες µεγάλες περιπέτειες και αναζητεί συνενόχους.

Η προτεραιότητά της είναι να διαχειριστεί τον πολιτικό χρόνο
µε κοµµατικούς όρους, τη στιγµή που η χώρα δεν έχει χρόνο για
χάσιµο. Ο τρόπος µε τον οποίο πολιτεύεται, αλλά και συµπερι-
φέρεται η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχει αντανάκλαση και στο
κοινοβουλευτικό έργο.

Κυριολεκτικά την τελευταία στιγµή, φέρατε ένα νοµοσχέδιο,
που ρυθµίζει ζητήµατα του Πτωχευτικού Κώδικα, της διοικητικής
δίκης και ταυτόχρονα, έχει τις διατάξεις για το πλαστικό χρήµα
και την εθελοντική αποκάλυψη αδήλωτων εισοδηµάτων, µε αντι-
κοινοβουλευτικές διαδικασίες, που τείνουν πλέον να γίνουν κα-
νόνας. 

Το γεγονός αυτό αποτυπώνει και τον τρόπο µε τον οποίο δια-
πραγµατεύεται αυτή η Κυβέρνηση. Η αξιολόγηση δεν κλείνει,
γιατί η Κυβέρνηση δεν ολοκληρώνει εγκαίρως τις δεσµεύσεις
που έχει αναλάβει. Η χώρα βρίσκεται συνεχώς αντιµέτωπη µε νέα
µέτρα, γιατί η Κυβέρνηση δεν διαθέτει αξιοπιστία. Δεν αντιλαµ-
βάνεται την έννοια του αποτελέσµατος στην πολιτική. Γι’ αυτό
και η διαπραγµάτευση, την οποία κάνει, οδηγεί σε επαχθέστερες
καταστάσεις. 

Αποκαλυπτικό παράδειγµα είναι το γεγονός ότι στο νοµοσχέ-
διο που συζητάµε σήµερα για την επέκταση της χρήσης πλαστι-
κού χρήµατος, δεν υπάρχει πρόβλεψη για το ακατάσχετο του
επαγγελµατικού λογαριασµού. Να σας υπενθυµίσω ότι το είχε
εξαγγείλει ο κύριος Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη τον Σε-
πτέµβριο. Ή µήπως δεν θέλετε να θυµάστε τι άλλο ή µάλλον τι
άλλα και πόσα άλλα είχε εξαγγείλει ο κ. Τσίπρας από τη Θεσσα-
λονίκη και αποδείχθηκαν ψέµατα και ακάλυπτες επιταγές, χωρίς
αντίκρισµα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση όποτε είναι στρι-
µωγµένη ή βρίσκεται σε αδιέξοδο, ζητά συναίνεση. Προσέφερε
ποτέ συναίνεση ο ΣΥΡΙΖΑ ως Αντιπολίτευση, την ώρα που η χώρα
έκανε µια τιτάνια προσπάθεια να µειώσει τα ελλείµµατα και να
επανέλθει στη σταθερότητα και στην κανονικότητα; Όχι φυσικά.
Αντίθετα, η Νέα Δηµοκρατία προσέφερε και προσφέρει συναί-
νεση, κυρίως για τη χώρα και τους πολίτες. 

Με το ίδιο συναινετικό και συνθετικό πνεύµα λειτουργήσαµε
και στα ζητήµατα αυτού του νοµοσχεδίου. Να σας υπενθυµίσω
ότι η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε εγκαίρως προτάσεις για την ανα-
µόρφωση και τροποποίηση του Πτωχευτικού Κώδικα. Να σας
υπενθυµίσω ότι εµείς ανοίξαµε τον δηµόσιο διάλογο για την επέ-
κταση της χρήσης πλαστικού χρήµατος.

Ο οµιλών είχε αναδείξει το ζήτηµα σε κοινοβουλευτικό επίπεδο,
µέσα από επερωτήσεις και επίκαιρες ερωτήσεις από το τέλος του
2015. Ακόµα και µε δηµόσιες παρεµβάσεις, η απάντηση της Κυ-
βέρνησης από το φθινόπωρο του 2015, ήταν ότι έχει έτοιµο το νο-
µοσχέδιο και το φέρνει στη Βουλή. Και τελικά, µετά από δεκαπέντε
µήνες, έφερε ελάχιστες διατάξεις, αποσπασµατικές και µε µια φι-
λοσοφία, σε πλήρη αντίθεση µε το µεταρρυθµιστικό πρόσηµο, που
έπρεπε να έχει µια νοµοθετική πρωτοβουλία για την επέκταση της
χρήσης πλαστικού χρήµατος. Να σας υπενθυµίσω, επίσης, ότι η
Νέα Δηµοκρατία τον Σεπτέµβριο κατέθεσε ολοκληρωµένη πρό-
ταση για το πλαστικό χρήµα, µια πρόταση µε αρχή, µέση και
τέλος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαφέστατα υπάρχει ανάγκη
τροποποιήσεων στον Πτωχευτικό Κώδικα, µέσα σε αυτό το ιδιαί-
τερα δυσµενές περιβάλλον, τροποποιήσεων που θα απλοποιούν
τις διαδικασίες, θα στηρίζουν τις επιχειρήσεις και θα δηµιουρ-
γούν µια αίσθηση δικαίου και ορθολογισµού στην πτωχευτική
διαδικασία. Αντίθετα, παρά κάποιες επιµέρους θετικές διατάξεις,
εσείς φέρνετε µια άτολµη νοµοθετική παρέµβαση, που δεν συνι-
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στά ούτε τοµή ούτε φυσικά, επιλύει τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν. Αναφέρθηκα αναλυτικά στην Επιτροπή Οικονοµικών για τα
ζητήµατα αυτά. 

Παραθέτω σήµερα τα βασικά σηµεία: Δεν υπάρχουν ρυθµί-
σεις, που θα έδιναν λύση σε ένα σηµαντικό πρόβληµα και ζητού-
µενο, την ολοκλήρωση της διαδικασίας ρευστοποίησης της
πτωχευτικής περιουσίας και την εξόφληση των πιστωτών εντός
είκοσι τεσσάρων µηνών. 

Θα µπορούσατε να είχατε υιοθετήσει την πρόταση, που έχει
καταθέσει η Νέα Δηµοκρατία για τον περιορισµό των νοµικών
«παραθύρων» και τον σαφή προσδιορισµό της έννοιας της παύ-
σης  πληρωµών για υπαγωγή στην πτωχευτική διαδικασία, προ-
κειµένου να µην υπάρχουν αµφισβητήσεις και ασάφειες που
καθιστούν τη διαδικασία αναποτελεσµατική. Δεν το κάνατε. Και
όχι µόνο δεν το κάνετε, αλλά στο νοµοσχέδιο εισάγετε και µια
καινοφανή έννοια, αυτή της πιθανότητας πτώχευσης, όπου είναι
πολύ πιθανό να δηµιουργήσει ακόµα µεγαλύτερες δυσκολίες
στην όλη διαδικασία µε το διασταλτικό περιεχόµενο που µπορεί
να έχει και µε τα περιθώρια που αφήνει. 

Σας είπαµε, επίσης, για τις σοβαρές ενστάσεις που υπάρχουν
για το άρθρο, σύµφωνα µε το οποίο, για τη µείωση του χρόνου
απαλλαγής του οφειλέτη από τα χρέη προβλέπεται αίτηση του
οφειλέτη και δικαστική απόφαση. Γιατί η συγκεκριµένη ρύθµιση
θα οδηγήσει σε καθυστερήσεις και θα εµποδίσει την επιστροφή
του οφειλέτη στην οικονοµική δραστηριότητα και στην κανονικό-
τητα. Εµείς είχαµε, επίσης, προτείνει τη συγχώνευση των δικα-
στικών διαδικασιών, για να ολοκληρώνεται άµεσα η διαδικασία.
Συγκεκριµένα, να δίνεται η δυνατότητα πώλησης της εταιρείας
εν λειτουργία ή εκποίησης των επιµέρους περιουσιακών της
στοιχείων, µε την απόφαση πτώχευσης, και να µη χρειάζεται και
δεύτερη δικαστική απόφαση, όπως συµβαίνει µε το ισχύον καθε-
στώς. 

Κάποια άρθρα για τη διοικητική δίκη κινούνται προς τη σωστή
κατεύθυνση, διευκολύνοντας και βελτιώνοντας την εκδίκαση
υποθέσεων στα διοικητικά δικαστήρια. Υπάρχει, όµως, ζήτηµα
µε τις διατάξεις, που προβλέπουν την καταβολή παραβόλου, ως
προϋπόθεση χορήγησης αναβολής, µε αίτηµα του διαδίκου. Με
δεδοµένο ότι η ικανοποίηση ή όχι τέτοιου αιτήµατος εναπόκειται
σε κάθε περίπτωση στην κρίση του δικαστηρίου, θα λέγαµε ότι
η συγκεκριµένη διατύπωση δηµιουργεί ερµηνευτικό και πρακτικό
πρόβληµα εφαρµογής της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ εκτενέστερα στις
διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµικών, αρχής γε-
νοµένης από τις ρυθµίσεις για την οικειοθελή αποκάλυψη αδή-
λωτων εισοδηµάτων. Είναι σαφές ότι αυτές οι ρυθµίσεις δεν
έχουν ρεαλιστικό υπόβαθρο. 

Για να έχει αποτέλεσµα µία τέτοια ρύθµιση, δεν πρέπει να
υπάρχουν αντικίνητρα. Και στη συγκεκριµένη ρύθµιση, υπάρχουν
δύο σοβαρά αντικίνητρα: Το ένα είναι οι υψηλοί φορολογικοί
συντελεστές. Το άλλο αντικίνητρο είναι ότι όποιος δεν καταβάλει
µία δόση και τεθεί εκτός ρύθµισης, αυτοµάτως χάνει όλες τις
ευεργετικές διατάξεις που εµπεριέχονται στη ρύθµιση.  

Είναι σαφής η έλλειψη ρεαλισµού στις συγκεκριµένες διατά-
ξεις, όπως και η έλλειψη ορθολογισµού σε κάποιες άλλες. Ανα-
φέροµαι στη διάταξη, σύµφωνα µε την οποία όποιος µπει στη
ρύθµιση τον Μάρτιο, θα πληρώσει πρόσθετο φόρο 8% κι όποιος
µπει τον Μάιο θα πληρώσει 10% πρόσθετο φόρο. Πείτε µου σε
ποια λογική υπακούει αυτή η διαφορά, µε χρονικό εύρος µάλιστα
µόλις δύο µηνών.

Έρχοµαι στις διατάξεις για το πλαστικό χρήµα, στις οποίες
είχαν επενδυθεί πολλά, αλλά είναι δεδοµένο ότι δεν συνιστούν
µια ουσιαστική µεταρρυθµιστική προσπάθεια και θα εξηγήσω το
γιατί. Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατέ-
θεσε συγκεκριµένη, ολοκληρωµένη πρόταση, που αποτυπώνει
και τις ουσιαστικές διαφορές που υπάρχουν, συγκριτικά µε την
πρόταση της Κυβέρνησης. Εµείς, την προσπάθεια για την ενθάρ-
ρυνση της χρήσης πλαστικού χρήµατος την αντιµετωπίσαµε ως
µία µεταρρυθµιστική προσπάθεια, που έχει πολλαπλασιαστικά
οφέλη σε τρεις τοµείς: Πρώτον, στα δηµόσια έσοδα και στη κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Δεύτερον, στην αύξηση της αν-
ταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων, αφού οι συναλλαγές µε

πλαστικό χρήµα δηµιουργούν οικονοµίες κλίµακος και ανάπτυ-
ξης. Τρίτον, στη διευκόλυνση για το άµεσο ή έµµεσο όφελος,
που προκύπτει για τους πολίτες. Το άµεσο είναι µε την επι-
στροφή χρηµάτων και το έµµεσο µε την αναπροσαρµογή, κατά
δικαιότερο τρόπο, των φορολογικών βαρών, µε τη µείωση της
φοροδιαφυγής.

Εσείς, όµως, τι κάνετε; Πέραν του ότι αδιαφορούσατε επί
µήνες, κωλυσιεργώντας, η δική σας αντίληψη για την επέκταση
της χρήσης πλαστικού χρήµατος έχει καταναγκαστικό και τιµω-
ρητικό χαρακτήρα. Περιορίζεται το εύρος της µόνο στους µισθω-
τούς και στους συνταξιούχους, που είναι οι µοναδικοί, που έχουν
κίνητρο να κάνουν χρήση του πλαστικού χρήµατος, αφού πρέπει
να συγκεντρώσουν ένα συγκεκριµένο όριο δαπανών µε πλαστικό
χρήµα, προκειµένου να ισχύσει το αφορολόγητο όριο. 

Το ζήτηµα, όµως, είναι: Ποιο αφορολόγητο όριο; Αυτό που
εσείς µειώσατε στις 8.636 ευρώ ή σε ένα ακόµα χαµηλότερο,
όπως αυτό που ήδη διαπραγµατεύεστε; Γιατί τα πρωτογενή πλε-
ονάσµατα 3,5% για πολλά χρόνια, που έχετε ήδη συµφωνήσει,
σηµαίνουν νέες φορολογικές επιβαρύνσεις και να µην κάνετε ότι
δεν το καταλαβαίνετε. 

Δεύτερο ερώτηµα. Όλοι γνωρίζουµε ότι χιλιάδες Έλληνες
είναι αποκλεισµένοι από το τραπεζικό σύστηµα. Δεν µπορούν να
βγάλουν πιστωτικές ή χρεωστικές κάρτες. Το ίδιο ισχύει για
επαγγελµατίες. Υπάρχει κάποια πρόνοια και κάποια ρύθµιση γι’
αυτούς στο νοµοσχέδιο; Απολύτως καµµία. Άρα, όλους αυτούς
τους αγνοούµε. Δεν θέλουµε να τους εντάξουµε στο σύστηµα
συναλλαγών µε πλαστικό χρήµα; Τους οδηγούµε σε ένα παράλ-
ληλο πλαίσιο παραοικονοµίας ή για την ακρίβεια, «µαύρης» οι-
κονοµίας; 

Η Κυβέρνηση δεν µπορεί να αντιληφθεί ότι δεν εξαντλείται η
προσπάθεια για την επέκταση της χρήσης πλαστικού χρήµατος
και ηλεκτρονικών συναλλαγών στους µισθωτούς και συνταξιού-
χους. Η προσπάθεια αυτή πρέπει να αφορά όλη την κοινωνία,
όλους τους φορολογουµένους και το σύνολο της οικονοµικής
δραστηριότητας. 

Η συνολική ανεπάρκεια και προχειρότητα του νοµοσχεδίου
αποτυπώνεται και από τις διατάξεις, σύµφωνα µε τις οποίες οι
εξαιρέσεις θα καθοριστούν µε απόφαση του Υπουργού. Γιατί να
µην υπήρχαν αυτές οι εξαιρέσεις στο νοµοσχέδιο; Ήταν τόσο
δύσκολο, προφανώς, να σκεφτείτε τους υπερήλικες, τους κατοί-
κους ορεινών και δυσπρόσιτων περιοχών, τους κατοίκους των µι-
κρών νησιών, τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες; 

Ο κ. Τσίπρας, πριν από τρεις µήνες, είχε εξαγγείλει τον ακα-
τάσχετο επαγγελµατικό λογαριασµό. Στο νοµοσχέδιο, όµως, δεν
προβλέπεται ακατάσχετος επαγγελµατικός λογαριασµός, στον
οποίο θα καταλήγουν οι εισπράξεις των επιχειρήσεων από ηλε-
κτρονικά µέσα πληρωµής. Αυτό σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν κίνη-
τρα για τη µία από τις δύο πλευρές των συναλλασσοµένων. Και
τα κίνητρα της άλλης πλευράς, όµως, είναι περιορισµένα, γιατί
πολύ απλά, εσείς έχετε περιορίσει αυτά τα κίνητρα στους µισθω-
τούς και στους συνταξιούχους των µεσαίων και χαµηλών εισο-
δηµάτων. 

Εάν η Κυβέρνηση ήθελε το νοµοσχέδιο για την επέκταση της
χρήσης πλαστικού χρήµατος να αποτελέσει τοµή και µεταρρύθ-
µιση, θα είχε υιοθετήσει τις τέσσερις βασικές προτάσεις της
Νέας Δηµοκρατίας.

Πρώτον, την υποχρεωτική και σταδιακή έκδοση και διακίνηση
ηλεκτρονικών τιµολογίων, µεταξύ των επιχειρήσεων, σε πραγµα-
τικό χρόνο και τη διασύνδεση του συστήµατος µε τη Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων. Παραθέτω ένα στοι-
χείο που ανέφερα και στην επιτροπή. Από τα 250 εκατοµµύρια
τιµολόγια, που εκδίδονται στη χώρα µας, µόνο το 6% διακινούν-
ται ηλεκτρονικά.

Δεύτερον, την υποχρεωτική καθιέρωση της ηλεκτρονικής τι-
µολόγησης για τους προµηθευτές του δηµοσίου και της αυτοδι-
οίκησης, που καθίσταται υποχρεωτική από τον Νοέµβριο του
2018 λόγω ευρωπαϊκής οδηγίας. Στη χώρα µας, όµως, πρέπει
όλα να τα κάνουµε την τελευταία στιγµή και υπό πίεση.

Τρίτον, τον καθορισµό του ορίου χρήσης µετρητών µε ορθο-
λογικά και αντικειµενικά κριτήρια. Το όριο των 500 ευρώ ήταν
δική µας πρόταση. Πρέπει, όµως, να διαφοροποιείται αυτό το
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όριο ανά κλάδο, ανάλογα µε τη µελέτη και το ποσοστό ανάλυσης
κινδύνου για φοροδιαφυγή. 

Τέταρτον, την παροχή φορολογικών κινήτρων και για τις δύο
πλευρές των συναλλασσόµενων, γιατί διαφορετικά, δεν µπορεί
να υπάρξει απόδοση. Θα µπορούσαν να προσµετρώνται στο δι-
πλάσιο οι δαπάνες µε πλαστικό χρήµα σε κλάδους και υπηρε-
σίες, που όλοι γνωρίζουµε ότι υπάρχει υψηλό ρίσκο φορο-
διαφυγής. Θα µπορούσε να υπάρχει επιστροφή µέρους του ΦΠΑ
σε δαπάνες για τις συγκεκριµένες υπηρεσίες, όπου έχει διαπι-
στωθεί φοροδιαφυγή.

Θα µπορούσε να υπάρχει ειδικός επαγγελµατικός λογαρια-
σµός ακατάσχετος από τον οποίο, όµως, θα πραγµατοποιούνται
όλες οι δαπάνες µισθοδοσίας, καταβολής ασφαλιστικών και φο-
ρολογικών υποχρεώσεων αλλά και των συναλλαγών µε προµη-
θευτές. Θα µπορούσε να υπάρχει πρόβλεψη για µείωση φόρου
για τις επιχειρήσεις, που πραγµατοποιούν έναν δεδοµένο όγκο
ηλεκτρονικών συναλλαγών.

Είµαι, όµως, υποχρεωµένος να θίξω και το ζήτηµα που ανακύ-
πτει µε την τροποποίηση του άρθρου 102 του νοµοσχεδίου, σύµ-
φωνα µε το οποίο επανακαθορίζεται το όριο του ετήσιου κύκλου
εργασιών, για το οποίο έχει εφαρµογή το ειδικό καθεστώς από-
δοσης του ΦΠΑ στα 2.000.000 ευρώ από 500.000 ευρώ. Με βάση
αυτό το άρθρο, δίνεται η δυνατότητα σε αυτούς που έχουν µε-
γαλύτερο κύκλο εργασιών και αντιµετωπίζουν ζητήµατα ρευστό-
τητας, λόγω του ότι κάποιοι καθυστερούν να τους εξοφλήσουν,
να υπαχθούν στο ειδικό καθεστώς καταβολής του φόρου, κατά
το χρόνο είσπραξης της αντιπαροχής. 

Είναι µία ρύθµιση της δικής µας κυβέρνησης, που νοµοθετή-
σαµε το 2014. Εµείς εξαιρούσαµε τις επιχειρήσεις, που είχαν
υποπέσει σε φορολογικές παραβάσεις, που συνιστούσαν φορο-
διαφυγή. Εσείς έρχεστε και καταργείτε αυτή την εξαίρεση. Σας
ζητώ να το απαλείψετε αυτό άµεσα και να επανέλθει η αρχική
εξαίρεση, για όσους είχαν υποπέσει σε ζητήµατα φοροδιαφυγής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο περιέχει και «φω-
τογραφικές» διατάξεις, για τις οποίες η Κυβέρνηση δεν οφείλει
µόνο να τις αποσύρει, αλλά να δώσει και εξηγήσεις. Θα ανα-
φερθώ αναλυτικά σε αυτές στην οµιλία µου επί των άρθρων. 

Είναι ξεκάθαρο σε όλους ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι µια κυ-
βέρνηση µειωµένης ευθύνης. Δεν είναι προτεραιότητά της η
χώρα και οι πολίτες. Θέτει σε κίνδυνο, µε µεγάλη ευκολία και µε
ακόµα µεγαλύτερη αδιαφορία, τις θυσίες που έκαναν όλα τα
προηγούµενα χρόνια οι Έλληνες πολίτες. Γι’ αυτό και είναι επι-
τακτική η ανάγκη της πολιτικής αλλαγής. Τη ζητούν οι ίδιοι οι πο-
λίτες. Η Κυβέρνηση έχει απέναντί της τη µεγάλη πλειοψηφία των
πολιτών και της κοινωνίας. Γι’ αυτό και δεν µπορεί να πάει µα-
κριά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κατάλογος των εγ-
γραφών κλείνει. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Ηλίας
Παναγιώταρος.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν αναφερθώ στο εν λόγω πολυνοµοσχέδιο, θα ήθελα να

υπενθυµίσω σε διάφορους, γραφικούς και µη, τα όσα αναφέρον-
ται τις τελευταίες µέρες, σχετικά µε τις προσπάθειες νοµιµοποί-
ησης της Χρυσής Αυγής. 

Απαντώ: Η Χρυσή Αυγή είναι νοµιµοποιηµένη µε τη βούλα του
Αρείου Πάγου από το 1994 και έκτοτε αυτή η νοµιµοποίηση ανα-
νεώνεται και σε κάθε εκλογική αναµέτρηση. Είναι κάτι τυπικό,
αλλά το λέω για να καταλαβαίνουµε τι γίνεται. 

Πάνω απ’ όλα, η Χρυσή Αυγή είναι νοµιµοποιηµένη από τις
εκατοντάδες χιλιάδες Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι τη στηρίζουν
τα τελευταία έτη και την έχουν φέρει στην τρίτη θέση, από
άποψη κοινοβουλευτικής δύναµης και µε συνεχώς ανοδική τάση.
Οπότε τα σχετικά περί νοµιµοποίησης και εκδηµοκρατισµού της
και όλα αυτά τα φληναφήµατα και τα κουραφέξαλα σάς τα επι-
στρέφουµε.

Όσον αφορά το εν λόγω νοµοσχέδιο αυτό καθ’αυτό θέλουµε,
κατ’ αρχάς, να σχολιάσουµε το ότι ήρθε µε τη µορφή του επεί-
γοντος. Για µια ακόµα φορά έχετε ξεχειλώσει τον Κανονισµό της

Βουλής και όταν κάποια στιγµή στο µέλλον θα χρειαστεί να έρ-
θουν νοµοσχέδια, που πραγµατικά θα είναι επείγοντα ή κατεπεί-
γοντα, να µην σας πιστεύει κανείς.

Εν µέσω πολυετούς φορολογικής και µνηµονιακής λαίλαπας
εσείς φέρνετε νοµοσχέδια που στην καλύτερη των περιπτώσεων
περί άλλων τυρβάζουν και δεν έχουν καµµία σχέση και επαφή µε
την πραγµατικότητα. 

Βλέπουµε στο εν λόγω νοµοσχέδιο ότι το πρώτο τµήµα του
έχει να κάνει µε αλλαγές στον Πτωχευτικό Κώδικα. Με τις µνη-
µονιακές σας επιλογές-επιταγές των θεσµών έχετε οδηγήσει τη
χώρα σε µία άνευ προηγουµένου οικονοµικοκοινωνική κρίση. Λο-
γικότατη και αναµενόµενη συνέπεια αυτής της οικονοµικής δυ-
σπραγίας, οι εναποµείνασες επιχειρήσεις να αντιµετωπίζουν
σοβαρότατα προβλήµατα επιβίωσης. 

Αντί, λοιπόν, να δώσετε κίνητρα, ώστε να αυξηθεί η επιχειρη-
µατικότητα –αλλά τι σας λέµε τώρα, αυτά είναι άγνωστες λέξεις
για εσάς- καταδικάζετε σε πτώχευση µια επιχείρηση, η οποία εν-
δεχοµένως στο µέλλον, υπό συνθήκες και υπό προϋποθέσεις, να
παρουσιάσει πιθανή αδυναµία πληρωµών. Χορηγείτε εξαιρετικά
προνόµια στους πιστωτές, µε εµπράγµατες ασφάλειες και τη δυ-
νατότητα να παρεµβαίνουν στις διοικήσεις των επιχειρήσεων,
κατά το δοκούν.

Εδώ θέλω να κάνω και ένα σχόλιο. Αφού τόσο πολύ θέλετε να
διορθώσετε τα κακώς κείµενα, που συµβαίνουν στον επιχειρηµα-
τικό κόσµο, θα µπορούσατε να κάνετε µια καλή αρχή µε την ασυ-
νέπεια του κράτους, το οποίο χρωστάει δισεκατοµµύρια ευρώ σε
ιδιώτες, σε επιχειρήσεις και δεν δέχεται ούτε να γίνει συµψηφι-
σµός χρεών µεταξύ επιχειρήσεως, κράτους και τούµπαλιν, αλλά
την ίδια στιγµή δεν δέχεται τίποτα επ’ ωφελεία των επιχειρήσεων.

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, λίγη ησυχία στο ακροατήριο.
Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου βλέπουµε κάποια άρθρα,

που αφορούν τη διοικητική δικαιοσύνη. Τα µόνα θετικά άρθρα,
που µπορούµε να δούµε σε αυτό το δεύτερο µέρος, είναι όσα
έχουν να κάνουν µε µείωση των παράβολων, τα οποία καλείται
να πληρώσει ο ελληνικός λαός συνεχώς, όταν καταφεύγει σε διά-
φορες δικαστικές υποθέσεις.

Το τρίτο µέρος έχει να κάνει και αυτό µε παράβολα. Και εκεί
είµαστε θετικοί, σε όσες εκ των περιπτώσεων έχουµε εκπτώσεις
στις τιµές των παράβολων. 

Στο τέταρτο µέρος κάπου χωµένο, χαµένο υπάρχει και το
άρθρο 56Α, το οποίο εντελώς συµπωµατικά και παρ’ ότι έδωσε
κάποιες εξηγήσεις ο κύριος Υπουργός, θα πρέπει να δώσει και
άλλες εξηγήσεις ή να το αλλάξει. Αυτή η σύµπτωση –ας πάρουµε
την περίπτωση ότι είναι συµπτωµατικό και δεν είναι κάτι άλλο-
δίνει και επί της ουσίας την οριστική αθώωση όλων όσων εµπλέ-
κονταν σε ένα πολύ µεγάλο σκάνδαλο, που έχει να κάνει µε το
«Αθήνα 1997». 

Θέλουµε να πιστεύουµε ότι είναι εντελώς τυχαίο και συµπτω-
µατικό, αλλά θα πρέπει να αλλάξει αυτό το άρθρο, το 56Α, κύριε
Υπουργέ, ώστε να µην δίνεται η εικόνα και η εντύπωση ότι πάµε
να «βγάλουµε λάδι» κάποιους, οι οποίοι ήταν πολιτικοί εκείνα τα
χρόνια και συνεχίζουν να είναι πολιτικοί, ανενεργοί έστω, για τα
τεράστια ποσά που έφαγαν εις βάρος του «κορόιδου», του ελ-
ληνικού λαού.

Στο πέµπτο µέρος, βλέπουµε κάποια άρθρα, που αφορούν φο-
ρολογικές διατάξεις οικειοθελούς αποκάλυψης αδήλωτων εισο-
δηµάτων. Και εδώ γελάµε µε όλα όσα γράφονται και λέγονται
στο εν λόγω πέµπτο µέρος του νοµοσχεδίου. Προσπαθείτε να
πείσετε όλους όσους έχουν αδήλωτα εισοδήµατα, νόµιµα, παρά-
νοµα ή οτιδήποτε άλλο, και τους λέτε ότι θα φορολογηθούν µε
ένα 60%-70%. Πιστεύετε ότι όποιος έχει λεφτά κάτω από το
στρώµα του ή οπουδήποτε αλλού θα τα αποκαλύψει, θα σας τα
δώσει, πόσω δε µάλλον σε περιόδους απίστευτης οικονοµικής
κρίσεως, όπου το µετρητό είναι δυσεύρετο και υπερπολύτιµο;
Κάνετε µεγάλο λάθος. 

Σε ολόκληρη την Ευρώπη και στον υπόλοιπο κόσµο τα ποσά
µε τα οποία φορολογούν αυτά τα αδήλωτα εισοδήµατα είναι της
τάξης του 15% έως 30%. Θα µου πείτε, βέβαια, εδώ εσείς, τα νό-
µιµα εισοδήµατα φτάνετε πλέον να τα φορολογείτε µέχρι και
45%-50% και µαζί µε τις άλλες εισφορές και όλα τα υπόλοιπα
έξοδα που έχετε φορτώσει τον ελληνικό λαό, φτάνει ο Έλληνας
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πολίτης να πληρώνει µέχρι και το 80%, περίπου, των εισοδηµά-
των, ειδικά αν είναι ελεύθερος επαγγελµατίας, σε εισφορές, φό-
ρους κ.λπ..

Σιγά, µη λυγίσετε, µην κάνετε πίσω στα λεγόµενα «αδήλωτα
εισοδήµατα». Φυσικά, και αυτό το µέτρο δεν πρόκειται να έχει
καµµία απολύτως επιτυχία, διότι πολύ απλά, σχεδόν κανένας δεν
θα πάει να τα δηλώσει.

Βλέπουµε εδώ το άρθρο 57, µε το οποίο προβαίνετε σε ανα-
δροµική φορολόγηση, κάτι το οποίο είναι εντελώς αντισυνταγ-
µατικό -το γνωρίζετε πολύ καλά- και αντιβαίνει και σε άλλες
διατάξεις. Είναι και παράλογο φυσικά, διότι ακούµε, βλέπουµε,
διαβάζουµε ότι εδώ ετοιµάζεστε να καλέσετε τους ελεύθερους
επαγγελµατίες να πληρώσουν τις εισφορές, που έρχονται µε
βάση τα έσοδα του 2015. Μιλάµε για παραλογισµό, για τρέλα,
για παράνοια και καµµία λογική.

Στο άρθρο 70 διαβάζουµε ότι θα δίνεται η δυνατότητα, µέσω
λοταρίας, να επιβραβεύονται µε δώρα οι φορολογούµενοι, που
µαζεύουν αποδείξεις. Ακούγεται πολύ φαιδρό και αστείο το να
δελεάζετε κάποιους µε κάποιες κληρώσεις. Δεν ξέρουµε τι ακρι-
βώς θα είναι αυτές οι κληρώσεις.

Το θέµα µε το επόµενο άρθρο, το άρθρο 71, είναι ποιες απο-
δείξεις θα είναι αυτές, οι οποίες θα γίνονται δεκτές, ποιες θα
υπολογίζονται και ποιες θα καταµετρώνται στο αφορολόγητο.
Κατ’ αρχάς, µέχρι τώρα δεν έχετε πει ποιες θα γίνονται δεκτές -
αν και όλες οι πληροφορίες συγκλίνουν στο ποιες αποδείξεις δεν
θα είναι δεκτές- και λέτε ότι αυτό θα γίνει µέχρι το τέλος του χρό-
νου µε υπουργική απόφαση. Βλέπουµε ότι τα βασικά έξοδα µιας
οικογένειας αυτή τη στιγµή, που δεν έχει να τα µαζέψει, που
έχουν να κάνουν µε τους λογαριασµούς ΔΕΚΟ, φως, νερό, τηλέ-
φωνο, δόσεις δανείων, ενοίκια, διόδια, ασφάλιστρα, κοινόχρηστα
ή ακόµα και τα πρόστιµα, που κατά εκατοντάδες εκατοµµύρια
ευρώ πληρώνουν πλέον όλοι οι Έλληνες πολίτες, όλα αυτά δεν
εκπίπτουν. 

Και τι µένει, για να κτισθεί το λεγόµενο «αφορολόγητο», όπως
λέτε; Κάποιες ανούσιες αποδείξεις, από υδραυλικούς -γιατί,
λέτε, δεν κόβουν αποδείξεις- ή από γιατρούς ή από κάτι άλλο ή
από νυκτερινά κέντρα και µαγαζιά. Μα, όταν ο άλλος δεν έχει να
φάει, δεν έχει να πληρώσει τα βασικά, πιστεύετε ότι δεν θα κόψει
και δεν θα ζητήσει περικοπή από το εικοσάρικο από τον υδραυ-
λικό ή από τον ηλεκτρολόγο ή από κάποιον άλλον, γιατί εκείνη
την ώρα αυτό το εικοσάρικο είναι τα λεφτά του σούπερ-µάρκετ;

Επίσης, είναι και αυτή η επιµονή σας στη χρήση του πλαστικού
χρήµατος, πέραν του ότι υποτίθεται ότι αντίκειται στα όσα πρε-
σβεύει η Αριστερά. Αυτό, βέβαια, το ξεχνάµε, διότι σε γενικές
γραµµές ό,τι πρεσβεύει η Αριστερά το έχετε κάνει λάστιχο, το
έχετε ξεχειλώσει. 

Μόλις χθες βγήκε µια πολύ µεγάλη έρευνα, κύριε Υπουργέ,
από το Bloomberg ότι το ρευστό κυριαρχεί σε όλες τις συναλλα-
γές σε ολόκληρο τον κόσµο. Σε όλες τις σηµαντικές χώρες, στις
Ηνωµένες Πολιτείες, στην Αυστρία, στη Γερµανία, παντού, για
όλες τις αγορές ο κόσµος προτιµά τα µετρητά. Ό,τι και αν κά-
νετε, το µετρητό θα επικρατήσει, ασχέτως εάν εσείς αυτή τη
στιγµή προσπαθείτε να το πάρετε από τον ελληνικό λαό καθ’ οι-
ονδήποτε τρόπο, µε οποιοδήποτε µέσο.

Καταθέτω και στα Πρακτικά τη µελέτη του Bloomberg, που
είναι άκρως τεκµηριωµένη σε δεκαοκτώ χιλιάδες πολίτες, σε
πάρα πολλές χώρες ανεπτυγµένες, στην Αµερική και αλλού,
ακόµη και για τις πολύ µεγάλες αγορές τους, για να ξέρουµε τι
γίνεται.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Για το πλαστικό χρήµα, πέραν όλων των υπολοίπων κινδύνων
που ελλοχεύουν από το πλαστικό χρήµα, βλέπουµε συνεχώς να
έχουµε περιστατικά -και στο µέλλον θα το δείτε, όταν θα προ-
σπαθήσετε να το επιτύχετε, αν και το έχετε επιβάλει σε πολύ µε-
γάλο βαθµό- µε διάφορους χάκερς να µπαινοβγαίνουν σε
λογαριασµούς, να υφαρπάζουν, να κάνουν οτιδήποτε γίνεται και
φυσικά, να µη µπορείτε να το αντιµετωπίσετε.

Βλέπουµε σε κάποιο άρθρο µια από τις πολλές φωτογραφικές

διατάξεις, στο άρθρο 106, όπου µπορείτε να βάλετε και το όνοµα
του δικηγόρου, για να µπει κατ’ ευθείαν στο ΦΕΚ, που θα τοπο-
θετηθεί σ’ αυτή τη «µιληµένη» θέση.

Πάµε στα άρθρα 110 και 111. Το ένα από τα δύο το αποσύ-
ρατε. Και εδώ βλέπουµε το πόσο ελεγχόµενοι είσαστε από τα
συµφέροντα και εσείς. 

Τα άρθρα 110 και 111 είχαν να κάνουν µε το νέο καζίνο στο
Ελληνικό, για το οποίο βέβαια σαν ΣΥΡΙΖΑ, όχι µόνο δεν ήσασταν
υπέρ του να γίνουν καζίνο στο Ελληνικό, αλλά δεν ήσασταν και
υπέρ της ανάπτυξης, µε αυτόν τον τρόπο, που ψηφίσατε εσείς,
όπως και όλα τα κόµµατα της Βουλής, πλην Χρυσής Αυγής, σχε-
τικά µε την πολυπόθητη ανάπτυξη στο Ελληνικό.

Δεν του έφταναν του «επενδυτή» που πήρε το Ελληνικό κοψο-
χρονιά και µάλιστα, σε πάρα πολλές δόσεις, λες και είναι οικό-
πεδα στη Λούτσα, µε άτοκες δόσεις, ήθελε ντε και καλά και ένα
καζίνο, για να είναι το κερασάκι στην τούρτα. Όµως για να γίνει
αυτό, επειδή υπήρχε νόµος από το 1970 και έλεγε ότι αν εντός
της Αττικής κατασκευαζόταν άλλο καζίνο, θα είχε δικαίωµα το
καζίνο της Πάρνηθας να κατέβει από το βουνό και να έρθει εντός
της Αττικής, κάπου στα Βόρεια Προάστια, έτσι ώστε να είναι αν-
ταγωνιστικό. 

Και µια µικρή παρένθεση. Είναι χίλιοι και πλέον οι εργαζόµενοι
στο καζίνο της Πάρνηθας, που ζουν και εργάζονται εκεί και υπό
δύσκολες συνθήκες, διότι η πρόσβαση στο εν λόγω καζίνο είναι
προβληµατική, ειδικότερα τους χειµερινούς µήνες. Όλοι γνωρί-
ζουµε τα προβλήµατα, που έχει το κτήριο στην Πάρνηθα. Βέβαια,
θα προτιµούσατε να είχατε κάνει κάτι άλλο, αλλά αυτό είναι µια
άλλη ιστορία. 

Και τι κάνατε; Επειδή ούτε αυτό έφτανε στον «επενδυτή» του
Ελληνικού, αποσύρατε, µε τη δικαιολογία ότι θα το επαναφέρετε
µε κάποιο άλλο τρόπο, το δικαίωµά του να αλλάξει η τοποθεσία
στο καζίνο της Πάρνηθας και να έρθει προς την Αθήνα και αφή-
σατε και δεν αποσύρατε τη δυνατότητα να γίνει καζίνο στο Ελ-
ληνικό. Αν αυτό δεν είναι διαπλοκή, υποτέλεια απέναντι σε αυτόν
τον «επενδυτή», ο οποίος χειραγωγούσε και τη δική σας κυβέρ-
νηση, αλλά και τις προηγούµενες, που χοροπηδούσαν για να
γίνει από το 2012 η επένδυση στο Ελληνικό, τότε τι είναι; 

Τελειώνουµε µε το άρθρο 116, το οποίο έχει να κάνει µε κά-
ποιες οδηγίες τού πώς θα πρέπει να λειτουργούν τα καταστή-
µατα, οι περίοδοι εκπτώσεων, πόσες Κυριακές θα µπορεί να
ανοίγει κάποιος το κατάστηµά του. 

Κατ’ αρχάς, όλες οι µελέτες, όλες οι έρευνες –πάρτε όλα τα
στατιστικά στοιχεία των τελευταίων δύο τριών ετών- δείχνουν ότι
έχουν αυξηθεί οι Κυριακές, που λειτουργούν τα καταστήµατα,
για να δείτε ότι ο τζίρος δεν αυξήθηκε και όπου αυξήθηκε, µει-
ώθηκε κάπου αλλού. Δεν ήρθαν περισσότερα χρήµατα. Κάποιοι
πήγαν κάποια Κυριακή να αγοράσουν, γιατί είχαν αγοράσει και
την Παρασκευή και την Πέµπτη και ήρθαν εξτρά την Κυριακή.
Όχι. 

Τα έσοδα της Κυριακής, που συνήθως είναι αποκλειστικά και
µόνο στα µεγάλα malls και όχι στα µικροµεσαία καταστήµατα
είναι εις βάρος των υπολοίπων ηµερών και, βεβαίως, εις βάρος
των µικροµεσαίων. Γι’ αυτό και η Χρυσή Αυγή επιµένει σταθερή
-ίσως η µοναδική πλέον- ότι τα καταστήµατα τις Κυριακές δεν θα
πρέπει να λειτουργούν, για πολλούς λόγους: και για λόγους θρη-
σκευτικούς, γιατί η Κυριακή είναι η µέρα που οι πολίτες, όσοι επι-
θυµούν, πάνε και ασκούν τα θρησκευτικά τους καθήκοντα, είναι
η µέρα που η οικογένεια µπορεί να ησυχάσει, να ηρεµήσει, να
βρεθούν όλοι στο τραπέζι να φάνε και όχι, φυσικά, να τρέχουν,
άλλοι να δουλεύουν ή άλλοι να µη δουλεύουν και να µη βρίσκον-
ται ποτέ. 

Οπότε είτε έτσι είτε αλλιώς το άρθρο 116, η προσπάθεια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να προωθήσει τη λειτουργία των καταστη-
µάτων τις Κυριακές περισσότερες ηµέρες δεν οδηγεί πουθενά. 

Θα θέλαµε να κάνουµε και ένα µικρό σχόλιο για τη Νέα Δηµο-
κρατία που και στο εν λόγω νοµοσχέδιο έρχεται και κάνει παρα-
τηρήσεις «θα έπρεπε να γίνει έτσι, αλλιώς κ.λπ.». Μα, εσείς
κυβερνούσατε µέχρι πριν από λίγο καιρό για σαράντα χρόνια
µαζί µε το ΠΑΣΟΚ. Οδηγήσατε τη χώρα στην απόλυτη κατα-
στροφή. Εξυπηρετείτε συνεχώς -και γι’ αυτό δεν σας βλέπω να
λέτε λέξη για το άρθρο 56- διότι εσείς είχατε φέρει νόµο ονοµα-
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στικό, για να απαλλάξετε τους πρωταίτιους της µεγάλης µάσας
του «ΑΘΗΝΑ ‘97» -ήταν ο πολύ γνωστός ν.1856/2014 όπου τους
δίνατε αθώωση- και είχαν µείνει κάτι µερεµέτια που µε ακούσιο
τρόπο, απ’ ό,τι φαίνεται, θα γίνει από την τωρινή Κυβέρνηση. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είστε υπεύθυνοι για την ανερ-
γία που είχε φτάσει στο 26%, τόσο και περισσότερο και παραµέ-
νει και δεν αλλάζουν τα νούµερα. Είστε υπεύθυνοι για το κλείσιµο
δεκάδων χιλιάδων ελληνικών επιχειρήσεων ή φυγής στο εξωτε-
ρικό που δεν τους καίγεται καρφί ο Πτωχευτικός Κώδικας, γιατί
πολύ απλά και οι υπόλοιποι όσοι µπορούν, ή θα κλείσουν ή θα
φύγουν.

Είσαστε υπεύθυνοι για τους εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες
πολίτες οι οποίοι έφυγαν µετανάστες στο εξωτερικό αντί να κά-
θονται στο εσωτερικό και να ανοίγουν επιχειρήσεις. 

Είσαστε υπεύθυνοι για τις χιλιάδες ανθρώπων που, είτε αυτο-
κτόνησαν είτε προσπάθησαν να αυτοκτονήσουν. 

Είσαστε υπεύθυνοι για το χάος αυτής της χώρας και που δυ-
στυχώς η πρώτη φορά Αριστερά είναι άξιος συνεχιστής σας. 

Σαφώς και καταδικάζουµε επί της αρχής. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής )
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Γιάννης Κου-
τσούκος. 

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ένα σηµαντικό νοµοσχέ-

διο, που αφορά καίριες αλλαγές, οι οποίες συνδέονται µε την οι-
κονοµία και µε την κοινωνία: Ηλεκτρονικές συναλλαγές, αδήλωτα
εισοδήµατα, Πτωχευτικός Κώδικας. 

Όµως για µια ακόµα φορά, η Κυβέρνηση απέδειξε ότι µε τον
τρόπο που νοµοθετεί, σκέφτεται και λειτουργεί, ακυρώνει κάθε
δυνατότητα αυτές οι µεγάλες και αναγκαίες αλλαγές και µεταρ-
ρυθµίσεις να λειτουργήσουν σε όφελος της κοινωνίας και της οι-
κονοµίας. 

Θα σας δώσω τρία χαρακτηριστικά παραδείγµατα, πριν προ-
χωρήσω στην κατά ενότητα τοποθέτησή µου, για να δείτε το δί-
καιο του ισχυρισµού µου. 

Το ακατάσχετο του επαγγελµατικού λογαριασµού είναι η προ-
ϋπόθεση για την επιτυχία του συστήµατος των ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών, ώστε να µην γίνει παγίδα θανάτου. Το αποδέχεται η
Κυβέρνηση θεωρητικά και η Πλειοψηφία. Το λένε όλες οι πτέρυ-
γες της Βουλής. Το ζητούν οι επαγγελµατίες. Γιατί δεν το κάνει
πράξη η Κυβέρνηση; Διότι έχει διαρρεύσει ότι δεν της το επέ-
τρεψε η τρόικα. 

Εποµένως, τίθεται ένα βασικό ερώτηµα: Πού καταλήγει κάθε
φορά η περήφανη διαπραγµάτευση; Καταλήγει στους ψευτο-
τσαµπουκάδες για το βοήθηµα στους συνταξιούχους, που όταν
το εξαγγέλλει εδώ ο κ. Τσίπρας είναι δέκατη τρίτη σύνταξη και
όταν πάει έξω και δίνει εξετάσεις, είναι εφάπαξ βοήθηµα. Εκεί
εξαντλείται η περήφανη διαπραγµάτευση; 

Δεύτερο παράδειγµα: Τα αδήλωτα εισοδήµατα. Πέρα από το
αποτέλεσµα των κινήτρων του νοµοθετήµατος, στο οποίο θα
αναφερθώ, ποιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτούς που
έβγαλαν έξω τα λεφτά τους θα τα φέρει εδώ, να τα νοµιµοποι-
ήσει, για να τα ρίξει στην αγορά, να κάνει επενδύσεις, να αγορά-
σει ένα ακίνητο, να κάνει τη δουλειά του, όταν υπάρχει αυτό το
πολιτικό, οικονοµικό και κοινωνικό κλίµα; 

Ποιος εγγυάται, για παράδειγµα, τη σταθερότητα του φορο-
λογικού συστήµατος και ότι αυτό που ισχύει σήµερα δεν θα αλ-
λάξει αύριο; Το εγγυάται ο κ. Τσίπρας; Όχι. Μήπως το εγγυάται
ο κ. Μητσοτάκης; Ούτε και αυτός µπορεί να το εγγυηθεί. 

Ποιος εγγυάται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι κόποι και
οι θυσίες του ελληνικού λαού, που απέδωσαν πρωτογενή πλεο-
νάσµατα µε σωρευτικά µέτρα 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ τη διετία
2015-2016 και 12,5 δισεκατοµµύρια ευρώ την τριετία 2015-2017,
θα µετασχηµατιστεί σε µια διαδικασία εξόδου από την κρίση, σε
ενίσχυση της ανάπτυξης των προγραµµάτων για την ανεργία, για
την κοινωνική συνοχή και δεν θα µετατραπεί σε ένα παιχνίδι µι-
κροκοµµατικής στρατηγικής, όπως έγινε ακριβώς µε το βοήθηµα
για τους συνταξιούχους; 

Δηλαδή, για να γίνει κατανοητό στους πολίτες, η Κυβέρνηση
αντί να συζητήσει σοβαρά και µε τα πολιτικά κόµµατα και µε την
κοινωνία και µε τους θεσµούς πώς η υπερβολική αφαίµαξη των
6 δισεκατοµµυρίων ευρώ υπερβάλλοντος πλεονάσµατος θα δια-
χυθεί στην ανάπτυξη, θα οδηγήσει σε µια σοβαρή διαπραγµά-
τευση έναντι του 3,5% δέσµευσης της Κυβέρνησης για
πλεονάσµατα µεσοπρόθεσµα και µετά το 2018 πώς όλο αυτό θα
γίνει πράξη, εγκλωβίστηκε σε µια διαδικασία και προσπαθεί µε
τα παιχνίδια της, αλλάζοντας τον τρόπο της ψηφοφορίας για το
βοήθηµα, να εγκλωβίσει την Αντιπολίτευση. 

Γι’ αυτό σας είπαµε χθες –το είπε από του Βήµατος ο κ. Θεχα-
ρόπουλος, ο κ. Κεγκέρογλου, που τους βλέπω εδώ, και ο κ. Πα-
παθεοδώρου– «Ούτε µε τον Τσίπρα ούτε µε τον Σόιµπλε!». 

Το είπε και η κ. Γεννηµατά χθες στη συνάντηση µε τους Ευ-
ρωπαίους σοσιαλιστές και χάραξαν µια κοινή γραµµή. «Ούτε µε
τον Τσίπρα ούτε µε τον Σόιµπλε. Θέλει άλλη πολιτική η χώρα για
να βγει από την κρίση.». 

Έρχοµαι στο τρίτο παράδειγµα τώρα, που αφορά τον πτωχευ-
τικό κώδικα. Θα πω µετά πού πάσχει το νοµοθέτηµα. Ακόµα,
όµως, και το καλύτερο νοµοθέτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι και κύριε Υπουργέ, είναι δυνατόν να εξυγιάνει την αγορά και
να φέρει τα αποτελέσµατα που θέλουµε µε τη δεύτερη ευκαιρία,
όταν παραµένει άλυτος ο γόρδιος δεσµός των κόκκινων επιχει-
ρηµατικών δανείων και όταν δεν έχουµε τρόπο να αντιµετωπί-
σουµε τα σωρευµένα βάρη συνολικά στο δηµόσιο, που έχουν
φτάσει τα 93 δισεκατοµµύρια; Πώς, δηλαδή, η δεύτερη ευκαιρία
δεν θα γίνει ληξιαρχική πράξη θανάτου, εάν όλο αυτό δεν αντι-
µετωπιστεί σε ένα ενιαίο πακέτο; 

Δυστυχώς, παρακολουθούµε πάλι από διαρροές ότι οι θεσµοί,
δηλαδή η τρόικα, το κουαρτέτο, επέβαλαν στην Κυβέρνηση να
µη συµπεριληφθούν στη συζήτηση για τα κόκκινα επιχειρηµατικά
δάνεια οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και οι ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες. Άρα Πτωχευτικός Κώδικας για ποιους; Πώς θα δώσει τη
δυνατότητα της δεύτερης ευκαιρίας; 

Τα λέω αυτά για να καταλήξω ότι το πολιτικό και κοινωνικό πε-
ριβάλλον είναι τοξικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την επι-
τυχία τέτοιων µεγάλων αλλαγών και µεταρρυθµίσεων, που έχει
ανάγκη η κοινωνία και ταυτόχρονα καταγράφεται µια µεταρρυθ-
µιστική ένδεια και αδυναµία της Κυβέρνησης και των κυβερνητι-
κών στελεχών, που νοµοθετούν µε έναν τρόπο του επείγοντος
και του κατεπείγοντος, µόνον όταν είναι δεσµευµένοι κάτω από
τις επιταγές των εταίρων και δανειστών µας µε προθεσµίες που
λήγουν στις 31 Δεκεµβρίου. Και απουσιάζει από τη Βουλή, από
τις επιτροπές της, από την κοινωνία, ένας σοβαρός διάλογος που
θα οδηγούσε στην αρτιότητα των νοµοθετηµάτων, στην πληρό-
τητά τους, ώστε µε επάρκεια να ανταποκριθούν αυτά τα νοµο-
θετήµατα στις ανάγκες της κοινωνίας. Σε διακηρυκτικό επίπεδο
η Κυβέρνηση λέει ότι τα κάνει όλα αυτά, αλλά σε πρακτικό επί-
πεδο το αποτέλεσµα είναι µηδέν. Μία τρύπα στο νερό. 

Έρχοµαι, λοιπόν, συγκεκριµένα στις ηλεκτρονικές συναλλα-
γές. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια, αυταπόδεικτη
θα έλεγα, ότι η εξέλιξη της τεχνολογίας, οι αλλαγές στην οικο-
νοµία, τα νέα συναλλακτικά ήθη, αλλά και οι αναγκαιότητες που
συνδέονται µε το ύψος της φοροδιαφυγής της χώρας µας επι-
βάλλει ένα καθολικό σύστηµα ηλεκτρονικών συναλλαγών. 

Τα οφέλη θα είναι πολλαπλά, πρώτα-πρώτα, για τη διεύρυνση
της φορολογικής βάσης, για να µην αυξάνουµε τους φόρους,
αλλά να έχουµε τη δυνατότητα να τους µειώσουµε, για τα συ-
ναλλακτικά ήθη, για τη διαπαιδαγώγηση των ίδιων των κατανα-
λωτών και των φορολογουµένων και ιδίως για τις συνθήκες των
συναλλαγών στην αγορά. 

Το κυβερνητικό σχέδιο, αυτό που συζητάµε σήµερα, δεν είναι
πλήρες, αλλά είναι ατελές. Κανένας από εµάς, ως Δηµοκρατική
Συµπαράταξη, δεν µπορεί να είναι αντίθετος στις ηλεκτρονικές
συναλλαγές. Εξάλλου, εµείς µε τον ν.3842/2010 είχαµε νοµοθε-
τήσει ένα πλαίσιο για τις ηλεκτρονικές συναλλαγές, το οποίο η
Κυβέρνηση, δυο χρόνια τώρα δεν το αξιοποίησε. Και τι είχαµε;
Είχαµε στη δηµόσια συζήτηση συνεχώς εξαγγελίες των αρµό-
διων Υπουργών για το πλαστικό χρήµα, τα POS και τη σύνδεση
αυτού του συστήµατος µε τις αποδείξεις κ.ο.κ.. Ποιο ήταν το
αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα ήταν να καταστρέψει η Κυβέρνηση
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και την ίδια τη διαδικασία των κινήτρων για την έκδοση των απο-
δείξεων. 

Το πιο σηµαντικό είναι ότι αυτό το πόνηµα, για το οποίο συζη-
τάµε σήµερα, δεν έχει καθολική εφαρµογή και δεν υπακούει σε
ένα σύστηµα κινήτρων και αντικινήτρων που θα έδινε τη δυνατό-
τητα της επιτυχίας του, καθώς ένα µεγάλο µέρος των συναλλασ-
σόµενων, είτε ως επιχειρηµατίες είτε ως καταναλωτές, να
εξαιρούνται. Αυτοί, κατά κύριο λόγο, είναι αυτοί που είναι εκτός
οικονοµικής δραστηριότητας, που δεν έχουν κανένα δικαίωµα
στο αφορολόγητο και κατά κύριο λόγο οι µικροµεσαίοι και οι
ελεύθεροι επαγγελµατίες. 

Όπως είπα νωρίτερα, αυτοί οι ελεύθεροι επαγγελµατίες που
δεν έχουν κανένα κίνητρο να ενταχθούν, έχουν και πολύ σοβαρό
αντικίνητρο να καταστρατηγήσουν τις διατάξεις και τις υποχρε-
ώσεις του νόµου, καθώς µπορεί να µεταβληθεί σε παγίδα θανά-
του το γεγονός ότι η ηµερήσια είσπραξη µπορεί να κατασχεθεί
κι έτσι την άλλη µέρα να µην µπορεί να πληρώσει ο επαγγελµα-
τίας ούτε το προσωπικό του ούτε να αγοράσει πρώτη ύλη για να
ολοκληρώσει τον οικονοµικό κύκλο. 

Άρα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και απευθύνοµαι τώρα στην
Πλειοψηφία και στις ευθύνες της- η τροπολογία που έχουµε κα-
ταθέσει και η οποία περιγράφει - µε ενάργεια θα έλεγα- το πώς
µπορεί να σχηµατιστεί αυτός ο ακατάσχετος λογαριασµός ανά-
λογα µε το είδος της επιχείρησης, τον κύκλο των εργασιών και να
συµπεριλάβει τις αµοιβές των εργαζοµένων, τις πληρωµές των πι-
στωτών, τα έξοδα της λειτουργίας της επιχείρησης µε βάση µια
απόφαση που εξουσιοδοτούµε να βγάλει ο αρµόδιος Υπουργός,
είναι το φιλί της ζωής για τους µικροµεσαίους επιχειρηµατίες,
ώστε να µην γίνει παγίδα θανάτου αυτό το νοµοθέτηµα. Και είναι
ευθύνη της Κυβέρνησης, που ψευτο-τσαµπουκαλεύεται δήθεν ότι
διαπραγµατεύεται µε τους δανειστές, να την ψηφίσει. Και µετά,
αφού επιτύχει την περήφανη διαπραγµάτευση, να εκδώσει την
σχετική απόφαση. Τα υπόλοιπα είναι για φτηνή λαϊκή κατανάλωση.

Θα έλεγα, όµως, ότι πέραν αυτού του µείζονος ζητήµατος και
τα υπόλοιπα, που αφορούν τις ηλεκτρονικές συναλλαγές, πά-
σχουν σηµαντικά. Καµµία απάντηση δεν έδωσε η Κυβέρνηση στα
ερωτήµατα που τέθηκαν για το κόστος των POS και την προµή-
θεια των τραπεζών. Καµµία απάντηση! Θέλουµε εδώ να δούµε
την κυβερνητική πυγµή. Μας βγάζουν λόγους κάθε φορά διάφο-
ροι συνάδελφοι εδώ για την µάχη που δίνουν µε τους τραπεζίτες,
µε το κεφάλαιο, µε τα συµφέροντα. Έπεα πτερόεντα. Φέρτε µια
ρύθµιση, λοιπόν.

Ποια είναι η ρύθµιση που έχει µέσα το νοµοθέτηµα; Ότι θα
γίνει ένα µητρώο που θα καταγράφεται τι χρεώνει η κάθε τρά-
πεζα. Χαιρετίσµατα! Το βρίσκουµε κι αλλιώς. 

Θα νοµοθετήσετε µε βάση την ευρωπαϊκή οδηγία για να χα-
µηλώσουν οι προµήθειες; Αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα. Θα λύ-
σετε το θέµα του «ΤΕΙΡΕΣΙΑ», που πάνε οι µικροµεσαίοι και δεν
τους δίνουν POS γιατί είναι κάτω από τη δαµόκλειο σπάθη των
διατάξεων του «ΤΕΙΡΕΣΙΑ», γιατί η κρίση τους οδήγησε, δεν το
ήθελαν. 

Επίσης, θα λύσετε το ζήτηµα των ειδικών κατηγοριών και των
εξαιρέσεων, των κατοίκων των ορεινών, των µειονεκτικών περιο-
χών, των υπερήλικων και κυρίως το ζήτηµα που σας έθεσε η ΕΣΑ-
µεΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες που δεν τους εκδίδουν οι τράπεζες πιστωτικές κάρτες,
που δεν έχουν πρόσβαση, που δεν έχουν καµµία δυνατότητα; Θα
τα λύσετε όλα αυτά;

Και τελικά -γιατί βλέπω ότι περνάει ο χρόνος- πότε θα βγάλετε
τις εβδοµήντα πέντε υπουργικές αποφάσεις, για να υλοποιηθεί
ο νόµος από 1-1-2017 όπως λέτε, µιας και βάζετε τους ανθρώ-
πους να µαζεύουν αποδείξεις για το αφορολόγητο;

Έρχοµαι τώρα στο άλλο µεγάλο ζήτηµα, των αδήλωτων εισο-
δηµάτων. Έχει µια διαδικασία, η οποία, όπως είπα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, και στην επιτροπή, υστερεί έναντι άλλων
ευνοϊκότερων ρυθµίσεων που είχαν γίνει στο παρελθόν, καθώς
δίνει πολύ µικρότερα κίνητρα. Δεν είµαστε αντίθετοι µε το να δο-
θούν κίνητρα. Όµως, θέλουµε να εκφράσουµε τις σοβαρές µας
επιφυλάξεις για την επιτυχία του εγχειρήµατος. Και δεν είναι
µόνο οι λόγοι που ανέφερα νωρίτερα, το γενικότερο κοινωνικό,
οικονοµικό περιβάλλον και η σταθερότητα του φορολογικού συ-

στήµατος. Είναι αυτές οι ίδιες οι διατάξεις. 
Προσέξτε. Ποιοι θα αξιοποιήσουν τις διατάξεις για τα αδήλωτα

εισοδήµατα κατά κύριο λόγο; Σύµφωνα µε τις διατάξεις του νο-
µοσχεδίου, αυτοί που βρίσκονται κάτω από την τσιµπίδα της εφο-
ρίας σήµερα, δηλαδή αυτοί για τους οποίους υπάρχει εντολή
ελέγχου, αυτοί οι οποίοι έχουν κληθεί να παρέχουν πληροφορίες,
αυτοί για τους οποίους υπάρχουν προσωρινοί περιορισµοί. Δη-
λαδή, ό,τι έχουµε σήµερα στον πάγκο του εφόρου, αυτού θα του
δώσουµε και κίνητρα. Για τον άλλον, αυτόν που τα έχει στα στρώ-
µατα ή στο εξωτερικό; Άρα θα ευνοηθούν κάποιοι και το αποτέ-
λεσµα δεν θα είναι το προσδοκώµενο. Θα είναι αρνητικό.

Θα αφήσω τις άλλες διατάξεις και θα τοποθετηθώ στα άρθρα
για να πω δυο λόγια για τον πτωχευτικό κώδικα και για τη διοικη-
τική δίκη µε µια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε.

Είπα, λοιπόν, από τι εξαρτάται η επιτυχία του εγχειρήµατος
για µια αλλαγή στην πτωχευτική διαδικασία, η οποία θα δώσει
ξανά τη δυνατότητα στους ανθρώπους, που η κρίση τους οδή-
γησε στην πτώχευση, να µπουν ξανά στην αγορά. Και το συνέ-
δεσα µε πάρα πολλά πράγµατα.

Όµως αυτό καθ’ αυτό το νοµοθέτηµα έχει πάρα πολλά προ-
βλήµατα, ιδίως σε σχέση µε τη δεύτερη ευκαιρία και τον δόλο, ο
οποίος από άλλο δικαστήριο, από ποινικό, µπορεί να αποδοθεί
στον πτωχεύσαντα, αυτόν που θέλουµε να παραδώσουµε εµείς
πάλλευκο. Κατά συνέπεια, ενώ εµείς θα τον κάνουµε συγγνωστό
µε βάση το νοµοθέτηµα, ο άλλος δικαστής, ο ποινικός, θα τον
κλείσει φυλακή. Άρα ποιο θα είναι το αποτέλεσµα αυτής της δια-
δικασίας; Να είµαστε συνεννοηµένοι. Θα πω και στα άρθρα πε-
ρισσότερα. 

Με τη σύντµηση των διαδικασιών δεν διαφωνούµε. Το να εκ-
συγχρονίσουµε το νοµοθέτηµα, είναι θετικό. Όµως πρέπει να κοι-
τάµε στο τέλος και το αποτέλεσµα.

Θέλω να πω δυο λόγια για την επιτάχυνση της διοικητικής δια-
δικασίας. Ούτε κι εδώ είµαστε αρνητικοί. 

Όµως κοιτάξτε, σας είπα, κύριε Υπουργέ, και στη Βουλή, ότι
το ισοζύγιο των παράβολων δεν είναι θετικό. Κατ’ αρχάς, δεν
έχετε έναν πίνακα, µια µελέτη να µας πείτε ποια παράβολα, µε τι
συχνότητα, µε βάση τα δικόγραφα, διότι κάποια από τα παρά-
βολα τα ελαφρύνετε -δεν διαφωνούµε- και κάποια τα αυξάνετε. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι αυτά που έλεγε ο κ. Καρράς
για τον όγκο του δικογράφου. Θα τα ζυγίζουµε; Θα τα µετράµε
µε λέξεις; Άλλο παράδειγµα είναι η αναβολή. Ένας φτωχός, δη-
λαδή, ο οποίος δεν έχει να πληρώσει τα 50 ευρώ για να πάρει
την αναβολή, τι θα κάνει; Θα πάει στη λαιµητόµο, όταν δεν είναι
προετοιµασµένος, όταν του συµβεί ένα ατύχηµα στον δρόµο;

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί θα µου κάνει
τώρα παρατήρηση ο Πρόεδρος, µε την καζινοποίηση, µε το µε-
γάλο θέµα, που απασχόλησε την επιτροπή µας. Κόντεψε να γίνει
η µάχη του καζίνο, όταν η Κυβέρνηση απέσυρε εντελώς αναιτίως
τη διάταξη που έδινε τη δυνατότητα να κατέβει το καζίνο της
Πάρνηθας εκτός των ορίων του Δήµου της Αθήνας.

Γατί το έκανε αυτό η Κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση «ορθώς» είχε
φέρει µια διάταξη. Και το «ορθώς» το βάζω εντός εισαγωγικών,
γιατί, από τη µια µεριά, εµποδίζουµε την επένδυση στο Ελληνικό
και, από την άλλη µεριά, τους δίνουµε τη δυνατότητα να κάνουν
κι ένα καζίνο. Έτσι;

Από την ώρα, λοιπόν, που η Κυβέρνηση έδωσε τη δυνατότητα
για ένα δεύτερο καζίνο εντός του Λεκανοπεδίου, εξέλειπαν οι
όροι της εξορίας του καζίνο της Πάρνηθας στα υψίπεδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε Κου-
τσούκο, τώρα. Την ανοχή την πήρατε και µε το παραπάνω.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κλείνω σε µισό λεπτό.
Η Κυβέρνηση, όπως µας είπε και ο Πρόεδρος του Σωµατείου

δια του κ. Φλαµπουράρη και της λοιπής τρόικας του Μαξίµου,
που κάνει τον αναδασµό των συµφερόντων, είχε δεσµευθεί. Κα-
τόπιν, όµως, των πιέσεων των άλλων συµφερόντων, την πήρε
πίσω τη διάταξη κι έγινε του καζίνο στην επιτροπή. Και είπε η
κυρία Υπουργός ότι θα κάνει διάλογο. 

Αν είναι να κάνετε διάλογο, κυρία Υπουργέ, αφήστε τη νοµο-
θέτηση και κάντε διάλογο για την εφαρµογή των εξουσιοδοτικών
αποφάσεων ή πάρτε και τις δύο ρυθµίσεις πίσω και κάντε διά-
λογο από µηδενική βάση. Πάψτε, όµως, να καταγγέλλετε τους
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άλλους γι’ αυτά που εσείς κάνετε, καθώς, όπως είπα στην επι-
τροπή και καταθέτω εδώ στα Πρακτικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καταθέστε το και
κλείστε, παρακαλώ.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: …δική σας είναι η υπουργική από-
φαση της Επιτροπής Παιγνίων, που κάνετε καζίνο την κάθε γει-
τονιά της κάθε πόλης και χωριού µε τις παιγνιοµηχανές χωρίς
κανένα όριο και χωρίς κανένα κριτήριο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 19 Δεκεµβρίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 288/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κέρκυρας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Φωτεινής Βάκη προς την Υπουργό Τουρισµού, σχετικά µε τη δη-
µόσια τουριστική εκπαίδευση στην Κέρκυρα.

2. Η µε αριθµό 281/12-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τζαβάρα
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την ολοκλήρωση των εξατοµικευµένων εκτιµήσεων του ΕΛΓΑ
στους θεοµηνιόπληκτους της Ηλείας. 

3. Η µε αριθµό 275/7-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Θε-
όδωρου Παπαθεοδώρου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά µε τη
χρηµατοδότηση των δηµοσιογράφων και των ιστοσελίδων.

4. Η µε αριθµό 293/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Γκιόκα προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης, σχετικά µε την καθυστέρηση στην καταβολή
των δεδουλευµένων στους πρώην συµβασιούχους της ΕΡΤ.

5. Η µε αριθµό 283/12-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά
µε την έγκριση µεσοπρόθεσµου επιχειρηµατικού σχεδίου για τον
Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης (Ο.Λ.Θ.).

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 289/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πα-
ναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού, σχετικά µε την αξιοποίηση του Ολυµπιακού Σκο-
πευτηρίου στο Μαρκόπουλο Αττικής.

2.- Η µε αριθµό 282/12-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος-Αδώνι-
δος Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
προστασία των πολιτών από το ενδεχόµενο απάτης και διασπο-
ράς ψευδών ειδήσεων από τον Αρτέµη Σώρρα.

3. Η µε αριθµό 274/7-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Μι-
χαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την
αξιοποίηση των στρατοπέδων «Εµµανουήλ Παππά» και «Παπα-
λουκά» του Νοµού Σερρών.

4. Η µε αριθµό 294/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, σχετικά µε την ολοκλήρωση των εργασιών αποκατά-
στασης του Καπετανάκειου Σχολείου στο Ηράκλειο Κρήτης.

5. Η µε αριθµό 146/27-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–
ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την πάταξη του λα-
θρεµπορίου καυσίµων στα πρατήρια.

6. Η µε αριθµό 193/11-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγε-
νάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε
το πάγωµα όλων των δηµόσιων έργων λόγω του ν.4412/2016 για
τις δηµόσιες συµβάσεις.

7. Η µε αριθµό 285/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε την προστασία των κατα-
ναλωτών από υπερβολικές χρεώσεις στις ηλεκτρονικές διατρα-
πεζικές συναλλαγές και στη χρήση πιστωτικών και χρεωστικών
καρτών.

8. Η µε αριθµό 287/13-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λέσβου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γε-
ωργίου Πάλλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την υλοποίηση των προγραµµάτων καταρ-
ροϊκού και µελιταίου πυρετού στη Λέσβο και τη λειτουργία της
διεύθυνσης κτηνιατρικής.

9. Η µε αριθµό 277/9-12-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, σχετικά µε την ένταξη του έργου β’ φάσης της επέ-
κτασης δικτύου διανοµής τηλεθέρµανσης στη Μεγαλόπολη Αρ-
καδίας.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 938/3-11-2016 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε την άµεση έκδοση της απόφασης για την επιδότηση πετρε-
λαίου θέρµανσης της περιόδου 2016-2017.

2. Η µε αριθµό 8/3-10-2016 ερώτηση του Ανεξάρτητου Βου-
λευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, σχετικά µε ξυλοδαρµούς και χηµικά που διδάσκει
η Κυβέρνηση τι σηµαίνει δηµοκρατία. 

3. Η µε αριθµό 91/5-10-2016 ερώτηση του Δ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, σχετικά µε το πρόγραµµα ενοικίασης διαµερισµάτων σε
πρόσφυγες από την Εταιρεία Ανάπτυξης και Τουριστικής Προ-
βολής Αθηνών (ΕΑΤΑ).

Η συνεδρίαση θα ξεκινήσει στις 4 το απόγευµα. Προσέξτε το
αυτό, στις 16.00’ η ώρα, διότι θα έχουµε συνέχιση του νοµοσχε-
δίου τη Δευτέρα από τις 18.00’ και µετά. Γι’ αυτό φέραµε δύο
ώρες νωρίτερα τις επίκαιρες ερωτήσεις της Δευτέρας. Από τις
16.00’ µέχρι τις 18.00’, λοιπόν, θα συζητηθούν οι επίκαιρες ερω-
τήσεις και από τις 18.00’ και µετά θα συνεχιστεί η συζήτηση επί
των άρθρων και των τροπολογιών του σηµερινού νοµοσχεδίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί δεν ξεκινάµε νωρί-
τερα για να γραφτούν οι οµιλητές;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να ξεκινήσουµε νωρίτερα, κύριε
Πρόεδρε. Τι θα κάνουµε το πρωί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Νωρίτερα ξεκινάµε.
Αντί για 18.00’ ξεκινάµε στις 16.00’.

Κύριε Κεγκέρογλου, εσείς δεν δικαιούστε να διαµαρτύρεστε,
γιατί αυτή η απόφαση ελήφθη στη Διάσκεψη των Προέδρων, που
ήσασταν παρών. Γι’ αυτό λέω ότι δεν δικαιούστε, γιατί ήσασταν
παρών όταν ελήφθη η απόφαση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα τα πούµε σε λίγο στη Διά-
σκεψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το λέω για να µην πα-
ρεξηγηθώ ότι δεν δικαιούστε να διαµαρτύρεστε.

Σήµερα, παραδείγµατος χάριν, κύριε Κεγκέρογλου, που έχει
Διάσκεψη των Πρόεδρων, αν αποφασιστεί να ξεκινήσουµε στις
15.00’ αντί για τις 16.00’, µπορούµε να το αλλάξουµε. Η από-
φαση, όµως, αυτή είναι αυτή που ψηφίσατε και εσείς.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, ο κ. Αθανάσιος Βαρδαλής.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν ξέρω τι ακριβώς είχε στο
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µυαλό του ο Εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, που ανεβαίνοντας σε αυτό
το Βήµα, µας είπε πως η πολιτική της Κυβέρνησης θα βγάλει τη
χώρα από το αδιέξοδο. 

Γνωρίζω, όµως, πολύ καλά –άλλωστε, υπάρχει και η εµπειρία
δύο χρόνων τώρα- πως οι εργαζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι,
οι αγρότες δεν πρόκειται µε αυτήν την πολιτική να βγουν από την
εκµετάλλευση. Απεναντίας, τα προβλήµατά τους θα οξυνθούν.
Για όλους όσους παράγουν αυτόν τον πλούτο που βλέπουµε τρι-
γύρω µας, τα αδιέξοδα θα µεγαλώσουν.

Αν αφαιρέσεις, λοιπόν, όλους αυτούς, οι µόνοι που µένουν στη
χώρα για να σωθούν είναι οι βιοµήχανοι, οι τραπεζίτες και οι εφο-
πλιστές. 

Άρα όταν λέτε ότι θα βγάλετε τη χώρα από τα αδιέξοδα, στην
πράξη µόνο τους κεφαλαιοκράτες έχετε στο νου να βγάλετε από
τα αδιέξοδα που τους δηµιούργησε η καπιταλιστική οικονοµική
κρίση. 

Τα λέω αυτά γιατί και το νοµοσχέδιο που συζητάµε, σε αυτήν
την κατεύθυνση κινείται. Έχουµε µπροστά µας, δηλαδή, ένα νο-
µοσχέδιο που δηµιουργεί εκείνες τις προϋποθέσεις ώστε οι κε-
φαλαιοκράτες να αποκτήσουν περιουσιακά στοιχεία και
κεφάλαιο, να αξιοποιήσουν ή να αποκτήσουν τµήµατα επιχειρή-
σεων ή και ολόκληρες επιχειρήσεις σε τιµή ευκαιρίας.

Με το Πτωχευτικό Δίκαιο εξασφαλίζεται ότι από τα αποµεινά-
ρια του κατεστραµµένου κεφαλαίου, από την οικονοµική καπιτα-
λιστική κρίση θα ικανοποιηθούν πρώτα-πρώτα οι καπιταλιστές,
µε ειδική προνοµιούχο θέση του τραπεζικού κεφαλαίου και του
κράτους τους.

Γενικά, στην κοινωνία που ζούµε, µια κοινωνία όπου κουµάντο
κάνει το κεφάλαιο, έχοντας τα κλειδιά της οικονοµίας και σχε-
διάζοντάς την µε βάση τα δικά του συµφέροντα, το δίκαιο δεν
ευνοεί συνήθως τους αδύναµους, τους εργαζόµενους, αλλά
τους επιχειρηµατίες.

Δεν ήταν λίγες οι περιπτώσεις -το αντίθετο, µε βάση την εµ-
πειρία-, όπου ενώ είχαµε επιχειρήσεις που πτώχευσαν, ταυτό-
χρονα οι επιχειρηµατίες έφευγαν πλούσιοι. Σε κάθε περίπτωση,
αυτοί που δεν έχασαν ήταν οι τράπεζες.

Οι αλλαγές που προτείνονται στο σηµερινό νοµοσχέδιο, δεν
συνιστούν ανατροπή αυτής της κατάστασης που σας περιέ-
γραψα προηγουµένως.

Η εισηγητική έκθεση διατυπώνει την άποψη ότι το Πτωχευτικό
Δίκαιο µπορεί να βοηθήσει ως θεσµικό ανάχωµα στην προστασία
των αδύναµων και στην αποκατάσταση της κοινωνικής ειρήνης. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχουµε καµµία αυτα-
πάτη για τον ρόλο του πτωχευτικού δικαίου στην καπιταλιστική
οικονοµία και µάλιστα σε µία περίοδο καπιταλιστικής οικονοµικής
κρίσης, όπως αυτή που περνάµε τα τελευταία χρόνια στη χώρα
µας.

Το Πτωχευτικό Δίκαιο ρυθµίζει τα των συνεπειών από την κα-
ταστροφή, την απαξίωση τµήµατος του κεφαλαίου και, βέβαια,
τις ρυθµίζει και πάλι υπέρ του κεφαλαίου και αυτών βεβαίως που
κατέχουν τα κεφάλαια. 

Ταυτόχρονα, το Πτωχευτικό Δίκαιο προσπαθεί να βοηθήσει
στη συσσώρευση, τη συγκέντρωση του κεφαλαίου, ενώ, ανά-
λογα µε τους συσχετισµούς των ταξικών και πολιτικών δυνάµεων,
προσπαθεί να πάρει πίσω κατακτήσεις, όπως, για παράδειγµα,
την προνοµιακή ικανοποίηση των εργαζόµενων σε πτωχευµένη
επιχείρηση, που κατά καιρούς κατέκτησε µε αγώνες η ίδια η ερ-
γατική τάξη.

Άλλωστε, εσείς οι ίδιοι στην αιτιολογική έκθεση οµολογείτε
πως ο ρόλος του πτωχευτικού δικαίου είναι καθοριστικός για τη
λειτουργία της οικονοµίας. Ποιας οικονοµίας δηλαδή; Αυτής της
κεφαλαιοκρατικής οικονοµίας. Είναι, δηλαδή, καθοριστικός πα-
ράγοντας για την εξασφάλιση των συµφερόντων του κεφαλαίου. 

Παίρνοντας υπ’ όψιν την καπιταλιστική οικονοµική κρίση, την
ανάγκη οικονοµικής αναδιάρθρωσης των επιχειρήσεων που
επλήγησαν από αυτήν και µε όπλο το Πτωχευτικό Δίκαιο, προ-
σπαθείτε να ρυθµίσετε ζητήµατα στη λειτουργία και τη δοµή της
αγοράς, να δοθεί βοήθεια, ώστε να έχει δεύτερη ευκαιρία ο έν-
τιµος επιχειρηµατίας, που όµως, παρά την εντιµότητά του, ατύ-
χησε. Γι’ αυτό εισάγεται ο θεσµός της απαλλαγής σε µια
προσπάθεια να αποενοχοποιηθεί κοινωνικοηθικά η πτώχευση, για

να µπορεί να είναι δυνατή η δεύτερη ευκαιρία σε οφειλέτες που
πτώχευσαν.

Γι’ αυτό απαλλάσσετε πλήρως τον οφειλέτη, µετά από δύο
χρόνια, από το υπόλοιπο των απαιτήσεων των πιστωτών που δεν
ικανοποιήθηκαν από την πτωχευτική περιουσία.

Κάνετε πιο ευέλικτη και άρα πιο αποτελεσµατική τη διαδικασία
πτώχευσης, ώστε πιο εύκολα και πιο γρήγορα, χωρίς να χάνεται
χρόνος, να µπαίνουν σε εφαρµογή οι µηχανισµοί που θα διασώ-
σουν τους κεφαλαιοκράτες και τις επιχειρήσεις τους -όσες από
αυτές, βεβαίως, κριθούν βιώσιµες- ή να αλλάξουν χέρια, περνών-
τας σε άλλους επιχειρηµατίες.

Βεβαίως, οι αλλαγές που προτείνονται στο Πτωχευτικό Δίκαιο,
θα πρέπει να ιδωθούν στα πλαίσια της γενικότερης πολιτικής ενί-
σχυσης του κεφαλαίου που ακολουθεί και υλοποιεί και η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση. 

Κυβέρνηση, τραπεζίτες και επενδυτές, µε φόντο τη διαχείριση
των κόκκινων δανείων, τις επιχειρηµατικές αναδιαρθρώσεις και
σε συνδυασµό µε τις διαδικασίες για την εκκαθάριση, την πτώ-
χευση ή την εξυγίανση των προβληµατικών επιχειρήσεων, κλιµα-
κώνουν την αντιλαϊκή τους επίθεση. 

Σκοπός σας είναι να βγάλετε από το κάδρο µετόχους και επι-
χειρήσεις που δεν µπορούν να ακολουθήσουν την κούρσα της
ανταγωνιστικότητας, που δεν είναι ανταγωνιστικοί. 

Και, βέβαια, την προοπτική των επιχειρηµατικών αναδιαρθρώ-
σεων, συγχωνεύσεων και εξαγορών έρχονται να υπηρετήσουν
και τα επόµενα χτυπήµατα στα εργασιακά, όπως οι οµαδικές
απολύσεις στον νέο συνδικαλιστικό νόµο και άλλα, που βρίσκον-
ται στην προµετωπίδα της δεύτερης αξιολόγησης. 

Όλα αυτά, δηλαδή, κατά τη γνώµη µας, πάνε πακέτο και λει-
τουργούν όλα, µα όλα, σε βάρος των εργαζοµένων. Στην ουσία
τι κάνετε; 

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, κάνετε µια προσπά-
θεια να συµµορφωθείτε στις κατευθύνσεις και τις συµφωνίες που
κάνατε µε το κουαρτέτο, δηλαδή να κάνετε πιο αποτελεσµατικό
τον πτωχευτικό κώδικα, µε στόχο να πετύχει καλύτερα τα απο-
τελέσµατα που θέλει το κεφάλαιο στις σηµερινές συνθήκες.

Όσον αφορά τα µέτρα επιτάχυνσης και εξορθολογισµού της
διοικητικής δίκης, τα παράβολα, τα τέλη κ.λπ., σκοπός σας είναι
ο εξής: Πρώτον, να υλοποιήσετε τον στόχο του µνηµονίου, που
είναι και στόχος του κεφαλαίου, για επιτάχυνση της δικαιοσύνης.
Δεύτερον, συνολικά διατηρείτε και επιβάλλετε νέα παράβολα,
παρά τις αντίθετες διακηρύξεις του ΣΥΡΙΖΑ όσο ήταν στην αντι-
πολίτευση. 

Βέβαια, καταργούνται ή µειώνονται µια σειρά από ορισµένα
παράβολα ή τέλη, ταυτόχρονα, όµως, επιβάλλονται νέα ή και αυ-
ξάνονται ήδη υπάρχοντα. Έτσι, συνολικά, µε τις διάφορες προ-
σθαφαιρέσεις που γίνονται, η δαπάνη και η επιβάρυνση των
εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων που προσφεύγουν στη
δικαιοσύνη, παραµένει η ίδια ή σε µερικές περιπτώσεις και µε-
γαλύτερη.

Και τέλος, εισάγετε εσπευσµένα ορισµένα µέτρα που είναι
προτεραιότητες για το κεφάλαιο, όπως η εν δυνάµει διευκολυν-
τική για τους µεγαλοεργολάβους ρύθµιση του άρθρου 23.

Κυρίες και κύριοι, η νοµιµοποίηση αδήλωτων κεφαλαίων απο-
τελεί, κατά τη γνώµη µας, ξέπλυµα χρήµατος και µε τη βούλα
του νόµου. Πρόκειται για ελκυστικές διατάξεις υπέρ του κεφα-
λαίου που προωθεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Το ποιο είναι
το περιεχόµενο αυτών των ελκυστικών διατάξεων που έφερε η
Συγκυβέρνηση για την ενίσχυση του κεφαλαίου, γίνεται κατα-
νοητό και από τις ίδιες τις προβλέψεις του ίδιου του νοµοσχε-
δίου. 

Δίνει τη δυνατότητα -βλέπε άρθρο 57- υποβολής δήλωσης µε
µείωση, υπό προϋποθέσεις και κατά περίπτωση, από τις κατά
νόµο επιβαρύνσεις -δηλαδή πρόσθετους φόρους, τόκους και
πρόστιµα- ακόµη και σε αυτούς που τους έχει ήδη κοινοποιηθεί
εντολή ελέγχου ή πρόσκληση παροχής πληροφοριών, αλλά και
σε αυτούς που κατά την κατάθεση του παρόντος στη Βουλή, έχει
ήδη κοινοποιηθεί προσωρινός διορθωτικός προσδιορισµός
φόρου.

Για όσους υπαχθούν στη ρύθµιση του παρόντος νόµου, δεν
επιβάλλονται τα πρόστιµα του ν.4337/2015 ούτε άλλες φορολο-
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γικές, διοικητικές ή ποινικές κυρώσεις. Εξαιρούνται, βέβαια,
ποσά προερχόµενα από εγκληµατικές δραστηριότητες, δηλαδή
χρήµατα που προέρχονται από εµπόριο ναρκωτικών, όπλων και
άλλα. Όµως είναι βέβαιο ότι ακόµα και αν υπάρχουν χρήµατα
από τέτοιες δραστηριότητες, δεν υπάρχει περίπτωση να δηλω-
θούν ως τέτοια. 

Στην πραγµατικότητα, έχουµε να κάνουµε µε µια σειρά από
διατάξεις χορήγησης φορολογικής αµνηστίας, ακόµη και για αδι-
κήµατα όπως ξέπλυµα χρήµατος, φοροδιαφυγή, λαθρεµπόριο
και άλλα. Πρόκειται για ευεργετικές διατάξεις σε όφελος της
πλουτοκρατίας, οι οποίες θα ισχύουν ακόµη και για υποθέσεις
για τις οποίες ήδη διενεργούνται έλεγχοι από τον φοροεισπρα-
κτικό µηχανισµό. 

Όσον αφορά το πλαστικό χρήµα, αυτή η πρεµούρα µε την κα-
θιέρωση όλων των συναλλαγών µέσω τραπεζικών καρτών δεν
πρόκειται να ωφελήσει σε τίποτα, µα σε τίποτα, τον λαό. Τα λαϊκά
στρώµατα δεν έχουν να κερδίσουν τίποτα. Η επίκληση της αιτιο-
λογικής έκθεσης πως θα επαναφέρουν την ανάπτυξη, µε κοινω-
νικό πρόσηµο µάλιστα, µόνο ως ανέκδοτο µπορεί να εκληφθεί
από τα λαϊκά στρώµατα και τους εργαζόµενους.

Υποστηρίζετε πως η πάταξη της φοροδιαφυγής, του λαθρεµ-
πορίου και της διαφθοράς είναι πρώτος στόχος σας και πως κά-
νετε γι’ αυτόν τον λόγο έναν διαρκή αγώνα. Αυτή η υπόθεση για
µία ακόµα φορά αναδεικνύεται σε κυνήγι µαγισσών. Στοχεύει στη
µικρή φοροδιαφυγή των αυτοαπασχολούµενων, αφήνοντας άθι-
κτο το πλαίσιο λειτουργίας και δράσης του µεγάλου κεφαλαίου.
Όλη η φαγούρα για το πλαστικό χρήµα επιτρέπει την ακριβή κα-
ταγραφή των συναλλαγών που έχουν οι αυτοαπασχολούµενοι
και στοχεύει στη δραστική περικοπή των δυνατοτήτων φοροα-
ποφυγής που διαθέτουν µέχρι σήµερα.

Όµως ως έναν βαθµό, η φοροδιαφυγή των αυτοαπασχολού-
µενων αποτέλεσε ιστορικά µέθοδο, στην οποία κατέφευγαν προ-
κειµένου να µπορούν να ανταγωνιστούν τις µεγαλύτερες
επιχειρήσεις που έχουν, βεβαίως, πολλές δυνατότητες νόµιµης
φοροαποφυγής. Η πίεση για εξάλειψη της φοροδιαφυγής στους
αυτοαπασχολούµενους ουσιαστικά αλλάζει τους όρους του παι-
χνιδιού σε βάρος τους. Βοηθά, δηλαδή, στην εξαφάνισή τους και
στην ενίσχυση των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, που αυτοί
βεβαίως φοροδιαφεύγουν νόµιµα µε χίλιους τρόπους µέσω των
φοροαπαλλαγών που κι εσείς έχετε καθιερώσει. Να µη σας θυ-
µίσω τις φοροαπαλλαγές του εφοπλιστικού κεφαλαίου των διά-
φορων αναπτυξιακών νόµων, αλλά και άλλων πρακτικών που
χρησιµοποιούν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, γιατί αυτές τις
πρακτικές τις γνωρίζετε όλοι σας πολύ καλά. 

Εποµένως, σκοπό έχετε να πιάσετε τον µικροµαγαζάτορα της
γειτονιάς, τον αυτοαπασχολούµενο, τον ταβερνιάρη. Αυτούς
έχετε βάλει στόχο. 

Βεβαίως, έχετε κι άλλους στόχους µε την καθιέρωση του πλα-
στικού χρήµατος. Η καθιέρωση της υποχρεωτικής διεκπεραί-
ωσης όλων των συναλλαγών µέσω των τραπεζών σηµαίνει ότι
όλο το χρήµα θα συγκεντρώνεται στις τράπεζες, οι οποίες θα το
διαχειρίζονται προς όφελός τους κερδοσκοπώντας, αλλά και σε
όφελος γενικότερα του µεγάλου κεφαλαίου, αξιοποιώντας αυτό
το χρήµα για δάνεια προς τους κεφαλαιοκράτες, δηλαδή να κά-
νουν επενδύσεις και να φέρουν την πολυπόθητη ανάπτυξη. Μόνο
που απ’ αυτήν την ανάπτυξη οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώ-
µατα, οι αυτοαπασχολούµενοι και οι αγρότες δεν έχουν τίποτα,
µα τίποτα, να κερδίσουν.

Μας λέτε πως θα πιάσετε τη φοροδιαφυγή και µε αυτά τα χρή-
µατα θα ασκήσετε καλύτερη κοινωνική πολιτική. Κατ’ αρχάς, αν
θέλατε να κάνετε κοινωνική πολιτική, θα είχατε φορολογήσει το
µεγάλο κεφάλαιο. Τέτοιον σκοπό ούτε είχατε ούτε έχετε. Αυτό
φοροδιαφεύγει νόµιµα και του ετοιµάζετε εσείς και νέα προνόµια
για να κάνει επενδύσεις. Άλλωστε, δύο χρόνια τώρα η πρακτική
και της Κυβέρνησής σας δείχνει πως τα έσοδα του κράτους πη-
γαίνουν για αποπληρωµή δανείων, για επιδοτήσεις στο κεφάλαιο
και για καπιταλιστικές επενδύσεις. Για το ξεκάρφωµα ρίχνετε και
λίγα ψίχουλα σ’ αυτούς που ζουν στην ακραία φτώχεια.

Η χρήση του πλαστικού χρήµατος στις συναλλαγές µε πρό-
σχηµα την πάταξη της φοροδιαφυγής, έρχεται να διογκώσει
ακόµα περισσότερο τα χαράτσια στα εισοδήµατα µισθωτών και

συνταξιούχων και άλλων κατηγοριών του λαϊκού πληθυσµού,
αφού εισάγεται ρύθµιση µε την οποία από 1-1-2017 όλοι οι φο-
ρολογούµενοι θα πρέπει να δαπανούν τουλάχιστον 10% ή 20%
ή 30% του εισοδήµατός τους, ανάλογα µε το ύψος του εισοδή-
µατός τους, για να έχουν το αφορολόγητο. Αν δεν το καλύψουν
αυτό το ποσό, τότε ο φόρος προσαυξάνεται ανάλογα µε το υπο-
λειπόµενο ύψος των απαιτούµενων αποδείξεων. Ουσιαστικά, δη-
λαδή, εδώ πρόκειται για µία περαιτέρω τεχνητή συµπίεση του
ήδη κουτσουρεµένου αφορολόγητου ορίου.

Τέλος, µεγάλη συζήτηση έγινε στην επιτροπή για το άρθρο 52.
Θα αναφερθώ στα άλλα άρθρα τη Δευτέρα στην κατ’ άρθρον συ-
ζήτηση. 

Επειδή, όµως, κύριε Υπουργέ, αυτό το άρθρο έχει µεγάλη ση-
µασία, θα ήθελα να πω ορισµένα πράγµατα για να τα λάβετε υπ’
όψιν σας. Το άρθρο αφορά τις αρχαιρεσίες των σωµατείων και
την αντικατάσταση των δικαστών από δικηγόρους. Για µας, το
κύριο δεν είναι αν θα είναι δικαστές ή δικηγόροι. Είναι υποκρι-
τικό, µάλιστα, να υποστηρίζετε πως το κάνετε για να αντιµετωπί-
σετε έστω εν µέρει την αναδουλειά των δικηγόρων. Αν θέλατε να
αντιµετωπίσετε αυτό το πρόβληµα, δεν θα τους βάζατε δυσθεώ-
ρητους φόρους και εισφορές. Θα ακολουθούσατε συνολικά
άλλη πολιτική απέναντί τους και απέναντι στους µικροµεσαίους
αυτοαπασχολούµενους επιστήµονες.

Για εµάς το κύριο είναι να διασφαλιστούν αδιάβλητες διαδικα-
σίες στις αρχαιρεσίες των σωµατείων. Η πείρα έχει δείξει µέχρι
τώρα πως όλο το προηγούµενο διάστηµα, χρόνια τώρα -δεν λέω
για τα δύο τελευταία χρόνια-, δυστυχώς, τέτοια φαινόµενα νο-
θείας είχαµε και µάλιστα πάρα πολλά.

Αυτό, όµως, το ζήτηµα δεν αντιµετωπίζεται αν θα έχουµε δι-
καστές ή δικηγόρους. Το ζήτηµα της νοθείας, της αλλοίωσης των
αποτελεσµάτων ο µόνος που µπορεί να το αντιµετωπίσει είναι η
ανασύνταξη του ίδιου του εργατικού κινήµατος και κανένας
άλλος. Βεβαίως, θα µου κάποιος πει κάποιος µέχρι να συµβεί
αυτό τι γίνεται κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η σηµερινή κατάσταση εµάς δεν µας αφήνει αδιάφορους. Θέ-
λουµε και στις σηµερινές συνθήκες να υπάρχουν κάποιες ασφα-
λιστικές δικλίδες, ώστε αυτό να διασφαλίζεται όσο είναι δυνατόν
περισσότερο. 

Κάτι τέτοιο, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει στο συγκεκριµένο
άρθρο. Για παράδειγµα, ο δικαστικός αντιπρόσωπος θα ορίζεται
από τον δικηγορικό σύλλογο της έδρας του σωµατείου. Αυτό
προβλέπεται. Θα µπορεί δηλαδή να είναι δικηγόρος που ταυτό-
χρονα είναι και νοµικός σύµβουλος των σωµατείων; Ποιος µπορεί
να αποτρέψει κάτι τέτοιο, µε βάση τη διατύπωση του συγκεκρι-
µένου άρθρου; 

Πώς θα γίνεται, για παράδειγµα, ο ορισµός του δικηγόρου από
τον δικηγορικό σύλλογο; Θα γίνεται µε κλήρωση, µε σειρά; Εµείς
προτείνουµε να γίνεται µε κλήρωση. Ποιο θα είναι το ύψος της
αµοιβής, για παράδειγµα;

Το πρόβληµα πολλών σωµατείων -και νοµίζω ότι το ξέρετε-
είναι η ύπαρξη οικονοµικών ακόµα και για τη λειτουργία τους.
Και πάρα πολλά σωµατεία δεν έχουν τη δυνατότητα να πληρώ-
νουν 10.000 ευρώ και 15.000 ευρώ για να κάνουν εκλογές, ιδιαί-
τερα µάλιστα στις σηµερινές συνθήκες. Γιατί ορισµένα µεγάλα
σωµατεία κάνουν και δέκα µέρες εκλογές. Τόσα παίρνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην περιµένετε
απαντήσεις. Όταν τοποθετηθεί ο Υπουργός θα σας απαντήσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Τόσα παίρνουν για δεκαπέντε
µέρες εκλογές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βαρδαλή, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. Ο Υπουργός σας άκουσε και θα απαντή-
σει στην οµιλία του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Τελειώνω.
Τέτοιες ασφαλιστικές δικλείδες δεν µπορεί να αποφασίζονται

από τον εκάστοτε Υπουργό µε υπουργική απόφαση. Κατά τη
γνώµη µας, θα πρέπει να υπάρχουν µέσα στον νόµο. Άρα πρέπει
να γίνουν και τέτοιου είδους τροποποιήσεις. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, για το συγκεκριµένο άρθρο εµείς θα
ψηφίσουµε «παρών». Για όλους τους παραπάνω λόγους επί της
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αρχής καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δώσω τον λόγο

για ένα λεπτό περίπου στον κύριο Υπουργό για να αναφέρει νο-
µοθετικές βελτιώσεις και να σας τις καταθέσει για να σας τις δια-
νείµω. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καταθέτουµε µια σειρά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις που είναι

κατά κυριολεξία νοµοτεχνικές, δηλαδή είναι διορθώσεις γραµ-
µατικές ή διορθώσεις σε αριθµούς που είχαν τεθεί λάθος από
παραδροµή. 

Μόνο µία διάταξη έχει ιδιαίτερη σηµασία. Επεκτείνουµε τη δυ-
νατότητα µη καταβολής δικαστικού ενσήµου, αυτό που προβλέ-
πεται στον νόµο στις οριστικές αγωγές, και σε εκείνες τις
καταψηφιστικές, οι οποίες όµως µε δήλωση του συνηγόρου θα
µετατραπούν σε αναγνωριστικές, για να µην έχουµε αναβολές
και καθυστερήσεις στη διάρκεια της δίκης.

Πήρα τον λόγο για αυτό που σας ζήτησα, αλλά θέλω να κάνω
µια αναφορά για µισό λεπτό σε αυτά που είπε ο κύριος συνάδελ-
φος στο τέλος, που αφορούν τους δικηγόρους.

Κύριε συνάδελφε, θέσατε ένα θέµα οικονοµικό. Ό,τι αµοιβές
παίρνουν οι δικαστικοί, θα παίρνουν και οι δικηγόροι. Δεν αλλάζει
κάτι σε αυτό. 

Εποµένως, αυτά που µας είπατε σήµερα εδώ είναι µάλλον
«φύλλο συκής» για να καταψηφίσετε στην ουσία -γιατί ψηφίζον-
τας «παρών» στην ουσία καταψηφίζετε- µια διάταξη για την οποία
έχει τοποθετηθεί πλέον ο δικηγορικός κόσµος σε πάρα πολύ
σύντοµο χρονικό διάστηµα απολύτως θετικά. Και απορώ µε τη
σηµερινή τοποθέτηση επί του θέµατος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος. Απορώ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρακαλώ για τη διανοµή των νοµοτεχνικών βελτιώσεων.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά τις διευκρινί-
σεις που ενδεχοµένως να δώσετε µέχρι τη Δευτέρα, µπορεί να
αλλάξει θέση, αλλά σήµερα είναι συγκεκριµένος ο κ. Βαρδαλής.

Ο κ. Καµµένος ζήτησε τηλεφωνικά, επειδή παραβρίσκεται σε
εκδήλωση του κόµµατός του, να µη διαγραφεί. Δεν τον διαγρά-
φει το Προεδρείο. 

Όµως, να µη χάνουµε χρόνο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Αµυράς, ειδικός αγορητής από το

Ποτάµι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε, και νοµίζω αρκετά

ουσιαστικά και δηµιουργικά τις τελευταίες ηµέρες και στις επι-
τροπές και εδώ στην Ολοµέλεια, θέµατα που άπτονται κάποιων,
θα έλεγα, ζωτικών τµηµάτων της λειτουργίας της ελληνικής οι-
κονοµίας, όπως, για παράδειγµα, τον Πτωχευτικό Κώδικα και τις
αλλαγές του.

Επίσης, θα έλεγα ότι υπάρχουν και κάποια πρώτα µικρά βή-
µατα για κάποιες µεταρρυθµίσεις τις οποίες εµείς βλέπουµε ως
θετικές και θεωρούµε ότι θα πρέπει να επιταχυνθούν. 

Βεβαίως, υπάρχει η αµυντική στάση αυτού του σχεδίου νόµου
έναντι ανοιχτών µεγάλων ζητηµάτων. Και αναφέροµαι στον Πτω-
χευτικό Κώδικα, που βεβαίως υπάρχει µια ανανέωση. Όµως,
πόσο διαφορετικά θα ήταν τα συναισθήµατα και οι τοποθετήσεις
µας, αν µιλούσαµε για την επικαιροποίηση του Πτωχευτικού Κώ-
δικα σε µια άλλη εποχή! 

Τώρα, όµως, δυστυχώς γίνεται πιο επίκαιρο από ποτέ. Γιατί;
Ας δούµε λίγο το ζοφερό περιβάλλον µέσα στο οποίο κινούνται
οι Έλληνες επιχειρηµατίες, οι Έλληνες εργαζόµενοι, αλλά και
πολλοί κλάδοι της οικονοµίας. 

Πρώτα απ’ όλα, τα εννεάµηνο του τρέχοντος έτους, δηλαδή
από τον Γενάρη µέχρι τον Σεπτέµβρη του 2016, σύµφωνα µε τα
στοιχεία του Γενικού Εµπορικού Μητρώου, του ΓΕΜΗ, είχαµε εί-
κοσι τέσσερις χιλιάδες τριακόσια τριάντα λουκέτα επιχειρήσεων,
ενώ άνοιξαν είκοσι ένα χιλιάδες εξακόσια πενήντα τέσσερα κα-
ταστήµατα και επιχειρήσεις. Άρα, στην ουσία µιλάµε για τον ορι-
στικό θάνατο µέσα στους εννιά µήνες το 2016 δύο χιλιάδων
εξακοσίων εβδοµήντα τεσσάρων επιχειρήσεων. Αυτό είναι πάρα
πολύ σοβαρό και είναι ένα από τα καµπανάκια που χτυπάνε στα
αυτιά µας. 

Ένα δεύτερο καµπανάκι που χτυπάει είναι βεβαίως το ρεκόρ
που κατέχει, δυστυχώς, η χώρα µας στην ευρωζώνη όσον αφορά
την ανεργία. Είναι η µοναδική χώρα που έχει, σύµφωνα µε στοι-
χεία της Eurostat, πάνω από 50,4% ανεργία στους νέους και ο
γενικός δείκτης φτάνει στο 24,1%. 

Μέσα σ’ αυτό το κλίµα ακούσαµε τα στοιχεία που µας ήρθαν
µέσω Βερολίνου από την Υπουργό Εργασίας και όλοι βεβαίως
ανατριχιάσαµε διαβάζοντας σε αριθµούς ότι εκατόν είκοσι πέντε
χιλιάδες εργαζόµενοι αµείβονται µε λιγότερα από 100 ευρώ το
µήνα! Αυτό είναι όχι µόνο γαλέρα, αλλά αδιανόητο και θα έπρεπε
να σηκώνεται η τρίχα της κεφαλής όλων µας, έχουµε δεν έχουµε! 

Επίσης, µέσα σε ένα δωδεκάµηνο εξαπλασιάστηκαν τα τουφέ-
κια µέσω ακάλυπτων επιταγών. Προσέξτε! Μέσα στους εννιά
µήνες του 2016 οι ακάλυπτες επιταγές έφτασαν τα 640 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Θα µου πείτε ότι πάντα υπήρχε στην αγορά ακάλυ-
πτη επιταγή. Όµως, δεν υπήρχε σε αυτό το πεδίο και σε αυτήν
την έκταση. 

Αν κάνουµε τη σύγκριση µε το εννεάµηνο το 2015, θα δούµε
ότι τότε το ύψος των ακάλυπτων επιταγών ήταν πολύ χαµηλό-
τερο. Είχαν φτάσει, δηλαδή, τα 144 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ σή-
µερα µιλάµε για 640 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό δείχνει λοιπόν ότι
η τάση, η ροή, κυρίως του εµπορίου θα είναι, δυστυχώς, καθο-
δική. 

Επίσης, σε ένα τέτοιο περιβάλλον θα περίµενε κανείς ότι οι
ιδιώτες που επιχειρούν, που έχουν εργαζόµενους και πασχίζουν
να επιβιώσουν µέσα στην κρίση θα είχαν µια σειρά προτεραιότη-
τας, όσον αφορά την εξόφληση των ληξιπρόθεσµων οφειλών
που έχει το δηµόσιο απέναντί τους. Αµέ! 

Σύµφωνα µε την τελευταία έκθεση του ESM, έχουµε τα εξής:
5,7 δισεκατοµµύρια ευρώ χρωστάει το κράτος στους Έλληνες
ιδιώτες που επιχειρούν, που προµηθεύουν το δηµόσιο µε υπηρε-
σίες, προϊόντα και αγαθά. 

Ας ρίξουµε, λοιπόν, µια µατιά σ’ αυτήν την τελευταία έκθεση
του ESM: Οι καθαρές, στεγνές, ληξιπρόθεσµες οφειλές είναι 3,6
δισεκατοµµύρια ευρώ. Περίπου 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι
η εκκρεµότητα από την επιστροφή των φόρων, 1,6 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ είναι οι µη εκκαθαρισµένες αιτήσεις επιστροφών που
για ευνόητους, δυστυχώς, λόγους λιµνάζουν στις εφορίες και 1,4
δισεκατοµµύρια ευρώ είναι οι καθυστερούµενες συντάξεις. Είναι
οι συνταξιούχοι εκείνοι οι οποίοι περιµένουν ένα έναντι, περιµέ-
νουν να βγει η δική τους σύνταξη, για να µπορέσουν να επιβιώ-
σουν. 

Και µια και χθες η επικαιρότητα κατακυριεύτηκε σαφέστατα
µε το βοήθηµα των 300 ευρώ σε περίπου ένα εκατοµµύριο συν-
ταξιούχους, θέλω να θυµίσω ότι πολύ σύντοµα, στις 22 Δεκεµ-
βρίου -µια πολύ ωραία ηµέρα, αλλά κοντή ηµέρα, γιατί τότε
έχουµε τη µεγαλύτερη νύχτα του έτους- έχουµε τις τελικές και
οριστικές µειώσεις των συντάξεων, δεδοµένης της µείωση και
της εξαφάνισης του ΕΚΑΣ. Όσοι παίρνουν σύνταξη έως 664
ευρώ το µήνα -άθροισµα κύριας και επικουρικής- θα χάσουν συ-
νολικά 440 εκατοµµύρια ευρώ. 

Δηλαδή, προσέξτε, παίρνετε 440 εκατοµµύρια ευρώ από τους
συνταξιούχους -γιατί τους κόβει το ΕΚΑΣ- τους χαµηλοσυνταξι-
ούχους των 664 ευρώ και λέει «Δίνω βοήθηµα τώρα 600 εκατοµ-
µύρια» σε µια µερίδα των συνταξιούχων. Δεν γίνεται αυτό, να τα
παίρνεις από τη µία τσέπη του συνταξιούχου και να τα δίνεις στην
άλλη τσέπη ενός άλλου συνταξιούχου. Αυτό δεν έχει καµµία οι-
κονοµική λογική και καµµία σοβαρότητα ως προς την προσέγ-
γισή του.

Θα σου πει κι ο φούρναρης «εµένα, που µ’ έχετε σκίσει στους
φόρους, οι φόροι µου πού πάνε;». Φεύγουν από τον φούρναρη
και πηγαίνουν στη µικρή τσέπη, για παράδειγµα, ενός συνταξι-
ούχου, όταν ο έτερος συνταξιούχος ή ακόµα κι ο ίδιος, θα υπο-
στεί κι άλλη µείωση της σύνταξής του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το επίπεδο φτώχειας στην Ελ-
λάδα θα έπρεπε να µας κάνει όλους να ντρεπόµαστε. Ένας
στους τρεις Έλληνες κινδυνεύει και βρίσκεται στα όρια της φτώ-
χειας. Η φτώχεια, λοιπόν, είναι κάτι που µας αφορά όλους, την
βλέπουµε αποτυπωµένη στα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Και εκεί λες
ότι ενδεχοµένως η προσπάθεια που κάνει η Κυβέρνηση για επα-
ναπατρισµό αδήλωτων κεφαλαίων να αποφέρει κάποια αποτελέ-
σµατα. 

Εγώ, κυρία Υπουργέ, ειλικρινά σας το λέω, εύχοµαι να πετύχει
αυτή η ρύθµιση. Εύχοµαι πάρα πολύ να πετύχει. Φοβάµαι όµως,
ξέρετε γιατί; Θα σας πω γιατί. Βλέπω τι έγινε στο παρελθόν, τι
έχει γίνει επί Αλογοσκούφη, ν.3259/04. Το άρθρο 38 τι έλεγε;
Έλεγε ότι 3% συντελεστή φόρου επί της αξίας του κεφαλαίου,
που έρχεται να το δηλώσει κάποιος. Πόσα µάζεψε η χώρα, το ελ-
ληνικό δηµόσιο; Λοιπόν, µάζεψε 18.700.000 ευρώ. Μπήκαν στην
χώρα συνολικά 625.000.000 ευρώ και στα ταµεία -όπως σας είπα-
αποδόθηκαν λιγότερα από 20.000.000 ευρώ.

Έξι χρόνια αργότερα, το 2010 επί Γιάννου Παπαντωνίου, τότε
Υπουργού Οικονοµικών, έχουµε έναν νέο νόµο, τον ν.3842. Εκεί,
λοιπόν, βάζει φόρο µε συντελεστή 8% επί της αξίας των καταθέ-
σεων που είχαν κρυφτεί, είτε είχαν αποκρύψει οι κάτοχοί τους
είτε άλλων αδήλωτων εισοδηµάτων, και για να δούµε τι µάζεψε
η Κυβέρνηση τότε, µε Υπουργό τον κ. Παπαντωνίου; Κρατηθείτε,
είναι ιλιγγιώδες το ποσό: Τα έσοδα για το ελληνικό δηµόσιο ήταν
6.500.000 ευρώ. Λοιπόν, άρα, µιλάµε για µια προσπάθεια, που
εγώ δεν θέλω να την αδικήσω, ούτε τον νόµο Αλογοσκούφη, ούτε
τον νόµο Παπαντωνίου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχω την εντύπωση
ότι ήταν ο Παπακωνσταντίνου κι όχι ο Παπαντωνίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το 2010; Τι σας είπα εγώ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): «Παπαντωνίου» εί-

πατε τρεις φορές.. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παπακωνσταντίνου! Βλέπετε έχω τα δύο

«Παπα» µπροστά, µου δηµιούργησαν µια µικρή σύγχυση. 
Ο κ. Παπακωνσταντίνου που -εγώ θέλω να σας πω το εξής, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και τώρα θα πρέπει να κάνω µια
ειδική αναφορά για να αποκαταστήσω λίγο την ροή των πραγµά-
των- δεν απέδρασε. Όταν εκλήθη, µαζί µε τον Γιώργο Παπαν-
δρέου να πάρουν την «καυτή» πατάτα στα χέρια, δεν την πέταξε
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µακριά, ούτε λίγο την τσαλάκωσε και να την δώσει στον επόµενο.
Έµειναν εκεί. Έκαναν λάθη πολλά. Αλλά, εγώ τους αναγνωρίζω
ότι έµειναν εκεί σαν το ασθενοφόρο που φτάνει στην πυρκαγιά
να παραλάβει τον καµένο ένοικο. Εκεί καιγόταν η χώρα, εάν θυ-
µόσαστε, ήµασταν στα όρια βεβαίως της χρεωκοπίας και βου-
τηγµένοι σ’ ένα πολύ άδηλο µέλλον. Τώρα το µέλλον έχει
ξεκαθαρίσει; Φοβάµαι ότι ακόµα όχι. 

Γιατί όµως, όλα αυτά, κυρία Υπουργέ; Όσους νόµους και να
φέρουµε για επαναπατρισµό κεφαλαίων φαίνεται ότι είναι ανα-
ποτελεσµατικοί, γιατί; Γιατί εµείς δεν έχουµε έναν IRS, να το πω
έτσι, όπως έχουν οι Αµερικανοί, µια εφορία που την τρέµουν
άπαντες. Δεν τολµάει κανείς, από τον Πρόεδρο της Αµερικής,
µέχρι τον τελευταίο οικονοµικά δρώντα άνθρωπο να κλέψει την
εφορία. Έτσι και την έκλεψες, κάηκες. Εδώ στην Ελλάδα, την
έκλεψες; Δροσίστηκες!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνούµε µε τις τροποποι-
ήσεις του Πτωχευτικού Κώδικα, θα ψηφίσουµε θετικά. Συµφω-
νούµε επίσης, µε τις ρυθµίσεις για το «πλαστικό χρήµα». Αλλά,
κυρία Υπουργέ, και χτες σας το έθεσα επιτακτικά, πείτε µας τι
θα γίνει µε τις προµήθειες των τραπεζών; Δεν µπορεί να επιβα-
ρύνουν µε έως και 3,5% την αξία της κάθε συναλλαγής που γίνε-
ται µέσω κάρτας. Αυτό, µε συγχωρείτε -θα το πω απλά και λαϊκά,
µε όλο το σεβασµό προς την αίθουσα- είναι ένα νταβατζιλίκι. Εδώ
πασχίζει η αγορά να συνέλθει, να σωθεί, να ανακτήσει έδαφος.
Κι υπάρχει ευρωπαϊκός κανονισµός επίσης, που ορίζει περίπου
τα µίνιµουµ και µάξιµουµ των προµηθειών που µπορούν να παίρ-
νουν οι τράπεζες από τις συναλλαγές όλων µας, τα οποία εγώ
σας προτείνω, αυτά που ορίζει δηλαδή ο ευρωπαϊκός κανονι-
σµός, να τα ακολουθήσετε, όσο πιο γρήγορα γίνεται.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα για τα καζίνο. Πραγµατικά ήταν εντυ-
πωσιακή η κίνηση της Υπουργού να κρατήσει το άρθρο 110 για
τη δηµιουργία καζίνο στο Ελληνικό και να αποσύρει το άρθρο
111 που έδινε τη δυνατότητα, βάσει σύµβασης που είχαν υπο-
γράψει οι ιδιώτες της Πάρνηθας, οι επενδυτές, οι ιδιοκτήτες µε
το ελληνικό δηµόσιο, ότι από τη στιγµή που θα δοθεί δεύτερη
άδεια καζίνο στην Αθήνα θα επιτραπεί το καζίνο της Πάρνηθας
να κατέβει από το βουνό και να πάει σε µια περιοχή έξω, βέβαια,
από τα όρια του Δήµου Αθηναίων και του ασφυκτικού ιστού της
πόλης του κέντρου. Αποσύρατε, λοιπόν, αυτή τη διάταξη και εί-
πατε ότι θα τη φέρετε τον Ιανουάριο γενικά για τα καζίνο. Δη-
λαδή, το Ελληνικό δεν είναι καζίνο; Δεν χρειάζεται να ενταχθεί
και αυτό στη γενική ρύθµιση; Τι είναι το καζίνο του Ελληνικού;

Αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή βλέπω και τα νέα παιδιά που
έχουν έρθει από κάποιο σχολείο ή σχολή –θα µας το πει ο Πρό-
εδρος, ο κ. Κακλαµάνης- και µας παρακολουθούν, θέλω να σας
πω και να κρούσω τον κώδωνα του κινδύνου για αυτές τις παι-
γνιοµηχανές, τις γνωστές VLT. 

Προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τώρα πια, µε από-
φαση της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, οποιαδήποτε
γειτονιά, οποιοσδήποτε δρόµος της πόλης θα µπορεί να έχει
µέσα παιγνιοµηχανές.

Τι είναι αυτές οι παιγνιοµηχανές; Είναι το κρακ του τζόγου.
Αυτές οι παιγνιοµηχανές είναι οι πιο εθιστικές µηχανές για κά-
ποιον που τζογάρει, που παίζει ή που πάει για ψυχαγωγία, βάσει
επιστηµονικών ερευνών. Ο Πρόεδρος είναι γιατρός, οπότε νο-
µίζω ότι θα καταλάβει καλύτερα απ’ όλους ότι, σύµφωνα µε την
έρευνα –και θα σας καταθέσω τα βασικά στοιχεία- επιστηµονικών
φορέων στην Αµερική, απεδείχθη το εξής: Οι παίκτες αυτών των
παιγνιοµηχανών, που δυστυχώς πλέον θα µπορούν να βρίσκονται
σε κάθε πολυκατοικία σε οποιοδήποτε µέρος της Ελλάδας, ξο-
δεύουν περισσότερο χρήµα από κάθε άλλο είδος τζόγου, ενώ ο
κίνδυνος ανάπτυξης της παθολογίας του τζόγου είναι πολύ υψη-
λός µε τους παίκτες να οδηγούνται ταχύτατα σε δαπάνες του
ύψους των 50 ευρώ ανά συνεδρία τζόγου. Το αντιλαµβάνεστε
αυτό; «Παφ και τάλιρο», έλεγαν παλιά σε µια διαφήµιση για το
τσιγάρο. Εδώ είναι «παφ ο κουλοχέρης και πενηντάευρω». Γιατί
οδηγούµε τους νέους, τον κόσµο, σε µια ανοχή και σιγά-σιγά σε
µια δυνατότητα να περνάνε τον δρόµο και να µπαίνουν στο µπα-
κάλικο και να τζογάρουν στην παιγνιοµηχανή;

Θέλω, λοιπόν, να επιστήσω την προσοχή. Πρέπει, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ -κυρίως σε εσάς απευθύνοµαι-

και εσείς να ξεσηκωθείτε. Ξέρετε γιατί; Άκουσα ένα σχόλιο «σιγά
µην ξεσηκωθούν!». Σωστό κι αυτό. Αλλά ίσως, αν καταλάβουν τα
στοιχεία που θα σας δώσω και τα αφοµοιώσουν, ίσως κάτι να
γίνει, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης.

Η Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου των Παιγνίων, που είναι
διορισµένη από τον Υπουργό και έχει εννιά µέλη, βγάζει τους κα-
νονισµούς για τη λειτουργία των τυχερών παιγνίων. Προσέξτε,
λοιπόν: Τον Ιούνιο του 2015, πριν από ενάµιση χρόνο, κάθε παί-
κτης θα µπορούσε να παίζει και να χάνει 80 ευρώ την ηµέρα. Από
τον Νοέµβρη που µας πέρασε, πριν ένα µήνα, η επιτροπή, αλλά-
ζοντας τον κανονισµό, έθεσε απεριόριστο όριο ζηµίας. Στην
αρχή, µε τον κανονισµό του Ιουνίου του 2015, οποιοσδήποτε έµ-
παινε να παίξει στον κουλοχέρη και σ’ αυτά τα παιχνίδια θα
έπρεπε να δώσει το ΑΦΜ του. 

Με τον νέο κανονισµό του Νοεµβρίου του 2016, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, πάει και αυτό. Όποιος θέλει µπαίνει, ανώνυµα.
Εάν κερδίσει, θα πρέπει να δώσει το όνοµά του και το ΑΦΜ του
για να πάρει τα κέρδη. Αλλά όλοι κερδίζουν; Πόσοι µπαίνουν
µέσα µε χρήµατα στην τσέπη και πόσοι βγαίνουν φαλιρισµένοι; 

Επίσης, έως τον Νοέµβριο του 2016 ένας παίκτης θα µπο-
ρούσε να παίζει µόνο έως δέκα ώρες την εβδοµάδα ή τριάντα
δύο ώρες τον µήνα σε αυτά τα µικρά καζίνο. Τώρα πια, παίζει
όσο θέλει ο παίκτης µε τον νέο κανονισµό της Επιτροπής Ελέγ-
χου. Επίσης, ενώ οι ώρες λειτουργίας αυτών των µικρών καζίνο
είχαν καθοριστεί από τον Ιούνιο του 2015 έως τον Νοέµβρη του
2016 σε δεκατέσσερις ώρες την ηµέρα, τώρα γίνονται δεκαεπτά
ώρες την ηµέρα, τις καθηµερινές εννοώ. Και τα Σαββατοκύριακα,
που ήταν δεκαέξι ώρες, η Κυβέρνηση το πήγε στις δεκαεννιά
ώρες παιξίµατος.

Η ελάχιστη απόσταση που έλεγε ο κανονισµός µεταξύ των µι-
κρών καζίνο, που θα έπρεπε να είναι διακόσια µέτρα, καταργή-
θηκε. Θέλετε να σας πω και το πιο ωραίο; Ξέρετε και τι άλλο
καταργήθηκε µε τον νέο κανονισµό; Η απαγόρευση του καπνί-
σµατος µέσα σε αυτούς τους χώρους. Ε, τι άλλο, δηλαδή;

Αυτά τα µηχανήµατα σας λέω, λοιπόν, και σας το µατα-ξανα-
υπενθυµίζω και το τονίζω, είναι άκρως εθιστικά. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει θέσει αυστηρότατα όρια για λιγότερες µηχανές µέσα
στον αστικό ιστό, για λίγες ώρες ανά παίκτη χρήσης του µηχα-
νήµατος, γιατί είναι άκρως εθιστικά.

Σας καθιστώ, λοιπόν, αγαπητές και αγαπητοί Υπουργοί της Κυ-
βέρνησης, ως κοινωνούς αυτού του προβλήµατος και περιµένω
την αντίδρασή σας. Δεν µπορεί η χώρα να γίνει ένα ανελέητο
απέραντο µικρο-καζίνο. Όσα παιδιά µπουν να παίξουν σε ένα τέ-
τοιο µικρο-καζίνο κινδυνεύουν να εθιστούν.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν έχει παιδιά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Από δεκαοκτώ και πάνω εννοώ, Υπουργέ
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. Ευ-
χαριστώ.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Την καταργήσατε την
υποχρέωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε
Κωνσταντινόπουλε, όταν θα µιλήσετε, πείτε τα. Τι φωνάζετε
τώρα από εκεί;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, συµφωνούµε όλοι
ότι εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα, αυτό του εθισµού.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Της προηγούµενης κυβέρνησης
του 2011 ήταν ο νόµος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε. Αφή-
στε τους διαλόγους. 

Κύριε Αµυρά, παρακαλώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τον κανονισµό λειτουργίας τον έκανε η

δική σας Κυβέρνηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι...
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να µη γράφεται τί-

ποτα στα Πρακτικά.
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Ολοκληρώστε, κύριε Αµυρά, σας παρακαλώ.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: ...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινό-

πουλε, σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Χαίροµαι που δηµιουργήθηκε µια ζωηρή

κουβέντα, αλλά να βρούµε λύση... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτά τα θέµατα δεν

θέλουν φωνασκίες. Με σοβαρές κουβέντες επιλύονται και όχι µε
φωνασκίες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε. Να βρούµε
λύση επί τη βάσει της απλής λογικής.

Θα ψηφίσουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου. Για κάποια
άρθρα επιφυλασσόµαστε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «ΚΑ-
ΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ», που οργανώνει το ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τέσ-
σερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί καθηγητές από
το 1ο ΕΠΑΛ Γλυφάδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και κλείνουµε, γιατί ο κ. Καµµένος –όπως είπα- θα έρθει αρ-
γότερα, µε την τελευταία συνάδελφο, την κ. Θεοδώρα Μεγαλο-
οικονόµου από την Ένωση Κεντρώων. Μετά τον λόγο θα πάρει
ο κύριος Υπουργός.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι σε µια χώρα οι-
κονοµικά κατεστραµµένη, αυτό που είναι απαραίτητο είναι η επα-
νεκκίνηση της πραγµατικής οικονοµίας, για να ξεκαθαρίσει
επιτέλους η ήρα από το σιτάρι, να ξεκαθαρίσουν οι επιχειρηµα-
τίες που υπέστησαν ολική καταστροφή λόγω οικονοµικής κρίσης
από αυτούς που αποτέλεσαν τα αίτια της κρίσης. Μόνο αν µά-
θουµε από τα λάθη µας, µπορούµε να αναγεννηθούµε ως έθνος
και ως κράτος.

Έτσι, τα νοµοσχέδια για τη βελτίωση της δικαιοσύνης και της
οικονοµίας υπό τις παρούσες συνθήκες είναι τα σηµαντικότερα
σχέδια νόµου, αυτά στα οποία έπρεπε να δώσουµε και το σηµαν-
τικότερο βάρος, αυτά στα οποία έπρεπε να αφουγκραστούµε τον
παλµό της κοινωνίας, των φορέων, των πολιτών, αυτά στα οποία
έπρεπε να διαβουλευτούµε όσο γίνεται περισσότερο. Στο παρόν
νοµοσχέδιο έπρεπε να συνθέσουµε απόψεις, να ακουστούµε
όλοι και να βοηθήσουµε στο µέτρο του δυνατού και σύµφωνα µε
αυτά που εκπροσωπεί πολιτικά ο καθένας, όµως επιλέχθη η δια-
δικασία του επείγοντος.

Και ρωτώ, κύριε Υπουργέ, ποιο είναι το επείγον; Γιατί δεν έγινε
ουσιαστικός διάλογος στις επιτροπές; Ίσως βέβαια να θεωρείτε
ότι το Κοινοβούλιο έχει διακοσµητικό ρόλο και ότι οι υπηρεσίες
των Υπουργείων σας είναι πιο ικανές από τους Βουλευτές. Στη
δηµοκρατία µας, όµως, εµείς έχουµε οριστεί να νοµοθετούµε και
όχι οι συνεργάτες.

Σας εγκαλούµε γι’ αυτό και σας επισηµαίνουµε ότι µε αυτές
τις λογικές η χώρα δεν θα προοδεύσει, θυµίζοντάς σας ταυτό-
χρονα ότι, όταν ήσασταν αντιπολίτευση, κατηγορούσατε τις τότε
κυβερνήσεις για αυτά που παρόµοια κάνετε κι εσείς.

Σε κάθε περίπτωση, επί του νοµοσχεδίου έχουµε συγκεκρι-
µένα ζητήµατα τα οποία θέλουµε ως Ένωση Κεντρώων να θί-
ξουµε, µε την ελπίδα ότι θα εισακουστούµε. Πρώτον, πρέπει να
τεθούν χρονικά όρια και σαφή χρονοδιαγράµµατα στην απονοµή
της δικαιοσύνης γενικά, αλλά κυρίως επί θεµάτων πτώχευσης.

Το Πτωχευτικό Δίκαιο, αντίθετα µε την απονοµή δικαιοσύνης
µεταξύ ιδιωτών, επηρεάζει µεγάλο µέρος της κοινωνίας µας, την
ιδιωτική αλλά και τη δηµόσια οικονοµία. Όταν µια εταιρεία σέρ-
νεται είτε προς πτώχευση είτε προς εξυγίανση, συµπαρασύρει
στην αγωνία της επιβίωσης εργαζοµένους, περιουσίες άλλων, πι-
στωτές, δηµόσιο και ασφαλιστικούς φορείς. Είναι, λοιπόν, ανε-
πίτρεπτο µια αίτηση πτώχευσης να κατατίθεται σήµερα και να
δικάζεται µετά από µήνες και πολύ περισσότερο να ολοκληρώ-
νεται η διαδικασία µετά από χρόνια.

Αλήθεια, µπορούµε να δοµήσουµε σύγχρονη λειτουργική δη-
µόσια οικονοµία όταν υπάρχει αυτή η πραγµατικότητα; Σας θυ-
µίζω τα δηµοσιεύµατα σχετικά µε τη διάσωση της µεγαλύτερης
αλυσίδας σούπερ µάρκετ, που το διακύβευµα δεν αφορά τόσο
τον επιχειρηµατία, όσο το δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία, τους
εκατοντάδες προµηθευτές και τους χιλιάδες εργαζόµενους.
Έτσι, καταλήγει µια υπόθεση εξυγίανσης τέτοιου µεγέθους να
επηρεάζει σχεδόν τους πάντες.

Οι δίκες για την εξυγίανση ή την πτώχευση µιας επιχείρησης
πρέπει να εκδικάζονται κατά απόλυτη προτεραιότητα και να τί-
θενται ανώτατα όρια για κάθε διαδικαστικό στάδιο. Εντός δέκα
ηµερών η συζήτηση, εντός είκοσι ηµερών η απόφαση, εντός έξι
µηνών να έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία. Τα νούµερα αυτά που
αναφέρω είναι ενδεικτικά. Το βασικό είναι να ξέρει ο πιστωτής τι
έχει να αντιµετωπίσει, να ξέρει ο εργαζόµενος αν θα δουλέψει ή
αν θα ζητήσει αλλού δουλειά και φυσικά, να µπορεί ο επιχειρη-
µατίας που δεν τα κατάφερε, να επανέλθει στην παραγωγική δια-
δικασία µε πλάνο και µε σχέδιο νοµοθετικά ορισµένο.

Στο δεύτερο που διαφωνούµε κάθετα είναι το ζήτηµα αναζήτη-
σης ευθυνών στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου των ανωνύµων
εταιρειών. Είναι εγκληµατικό αυτό που επιχειρείται να νοµοθετη-
θεί. Είναι ακατανόητη και ύποπτη η διατύπωση ότι αναζητάτε ευ-
θύνες στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, που δολίως ή από
βαριά αµέλεια πτώχευσαν ή σε αυτούς που δηµιούργησαν αυτές
τις προθέσεις στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου. Εξαπολύετε
ένα κυνήγι µαγισσών µε µια διατύπωση ενός νόµου που κάθε δι-
καστής θα τον κρίνει όπως θέλει. Δεν γίνεται επακριβής καθορι-
σµός των ανωτέρω εννοιών. Ο καθένας µπορεί να προκαλέσει
στον οποιονδήποτε την απόφαση να κάνει ή να µην κάνει κάτι.
Θεωρώ ότι πρέπει να αποσυρθεί η συγκεκριµένη διάταξη.

Επισηµαίνω ότι προ ολίγων µηνών καταργήσατε τη διάταξη µε
την οποία ευθύνονταν µε την προσωπική τους περιουσία οι µι-
κροµέτοχοι εταιρειών, οι οποίες πτώχευσαν και χρωστούσαν
στους ασφαλιστικούς φορείς. Προφανώς, αυτό που νοµοθετή-
σατε τότε είναι εκ διαµέτρου αντίθετο µε αυτό που φέρνετε προς
ψήφιση τώρα. Γιατί είτε θεωρείτε ότι πρέπει να αναζητούµε προ-
σωπικές ευθύνες πέραν του προέδρου στην κακοδιαχείριση των
κεφαλαιουχικών εταιρειών είτε όχι. Άρα, µια από τις δύο ρυθµί-
σεις είναι λανθασµένη και αντιαναπτυξιακή.

Πιστεύουµε ότι η ρύθµιση που εισάγεται µε το παρόν σχέδιο
νόµου θα καταστρέψει την όποια επιχειρηµατικότητα. Αφ’ ενός,
οι σωστοί επιχειρηµατίες δεν θα ρισκάρουν, απαραίτητο στοιχείο
της επιχειρηµατικότητας και αφ’ ετέρου οι ξένοι επενδυτές θα
µας θεωρήσουν προφανώς εκτός πραγµατικότητας. Αυτοί που
δεν θα ενοχληθούν είναι φυσικά οι ανέντιµοι που θα βρουν τρό-
πους να ανταπεξέλθουν, δηµιουργώντας ένα νέο επάγγελµα,
τους επαγγελµατίες «µπροστινούς» σε ανώνυµες εταιρείες.

Θα πρέπει να γνωρίζετε δε ότι πολλές εταιρείες της πατρίδας
µας είναι οικογενειακές επιχειρήσεις και τα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου είναι ταυτοχρόνως µέλη της ίδιας οικογένειας. Σε
ενδεχόµενη καταστροφή της εταιρείας, µε το παρόν άρθρο συµ-
παρασύρετε στην καταστροφή και όλη την οικογένεια. Τα παιδιά
των επιχειρηµατιών δε, συχνά, αν όχι πάντοτε, δεν έχουν καµµία
πραγµατική εµπλοκή µε τη διοίκηση της επιχειρήσεως. Σας επι-
σηµαίνουµε ότι είναι άκρως αντιαναπτυξιακή η ρύθµιση, ενώ
στην αιτιολογική έκθεση δεν δικαιολογείται καθόλου και ταυτο-
χρόνως δεν υπάρχει καµµιά σύνδεση µε την απλή κοινή λογική.

Αυτό το άρθρο ίσως να εµπνεύστηκε από άνθρωπο που δεν
έχει δουλέψει ποτέ στη ζωή του και σας καλούµε να το αποσύ-
ρετε. Ίσως να υποκρύπτεται κάτι πίσω από αυτήν τη ρύθµιση,
ίσως κάποια χρέη να θέλετε να αναζητήσετε, αλλά να γνωρίζετε
ότι ταυτοχρόνως δηµιουργείτε µεγάλα προβλήµατα σε µεγάλο
µέρος του κόσµου του επιχειρείν.

Αναφορικά µε τις πτωχεύσεις, είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση η αναβάθµιση του ρόλου του εισηγητή πτωχεύσεων. Πρέ-
πει, όµως, να γίνει µε την ταυτόχρονη παροχή υποδοµής υλικών
και προσώπων, συνεργασία που θα αναλάβει να κάνει. Όλες οι
υποδοµές της δικαιοσύνης πρέπει να ενισχυθούν, αφού θα προ-
κύψει ξαφνικά φόρτος, µε αποτέλεσµα να καθηλώσει τα όποια
ευεργετικά θέµατα που έχουµε προς ψήφιση. Μάλιστα, τώρα µε
την καθιέρωση παραβόλων υπέρ του Ταµείου Χρηµατοδότησης
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Δικαστικών Κτηρίων, µπορείτε πιο εύκολα να το πράξετε.
Σε σχέση τώρα µε τους διαχειριστές της αφερεγγυότητας,

θεωρώ ότι οι διατάξεις που αφορούν την ενεργοποίηση του σχε-
τικού µητρώου, πρέπει να περάσουν µέσα από το σύνηθες κοι-
νοβουλευτικό έργο. Δεν υπάρχει εξήγηση γιατί δεν θα
νοµοθετήσουµε γι’ αυτό το θέµα. Δεν είναι µόνο το θέµα ότι δια-
τάξεις ίσως να αντιµετωπίσουν προβλήµατα στο πεδίο της εφαρ-
µογής, αλλά θα πρέπει να ενηµερωθεί η Βουλή, οι Βουλευτές και
τα κόµµατα για τις επιµέρους ρυθµίσεις, ενώ θα πρέπει να κά-
νουν συγκεκριµένες προτάσεις για το ανωτέρω ζήτηµα. Ποιοι θα
είναι οι διαχειριστές, τι θα έχουν σπουδάσει, τι εµπειρία θα
έχουν, πώς θα ορίζονται και άλλα πολλά ερωτήµατα ανακύπτουν.
Ως Ένωση Κεντρώων µπορούµε να καταθέσουµε συγκεκριµένες
προτάσεις για το ανωτέρω ζήτηµα, και σας καλούµε να το φέ-
ρετε στη Βουλή. 

Επίσης, σε σχέση µε τα ζητήµατα της δικαιοσύνης, διαφω-
νούµε κάθετα µε τον περιορισµό των λόγων αιτήσεως αναιρέ-
σεως και εφέσεως στα διοικητικά δικαστήρια. Εάν θεωρείτε ή
έχετε εισηγήσεις ότι οι δικαστές δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν
στον µεγάλο όγκο δουλειάς που έχουν, τότε ίσως θα πρέπει να
λύσετε αυτό το πρόβληµα, προσλαµβάνοντας δικαστές και αυ-
ξάνοντας τις οργανωτικές θέσεις των δικαστηρίων. Αυτές οι πρα-
κτικές της εκ των προτέρων απόρριψης ξεπερνούν τα όρια της
αρνησιδικίας. 

Και διερωτώµαι: Αυτές τις σκέψεις γιατί δεν τις κάνετε πράξη
και στην πολιτική και στην ποινική δικαιοσύνη; Η απάντηση είναι
ότι επειδή προφανώς πρόκειται περί µεγάλου λάθους, µε το
οποίο σύσσωµος ο νοµικός κόσµος δεν συµφωνεί, πλην αυτών
που το εισηγήθηκαν. 

Και ίσως θα µπορούσα να ακούσω µια αιτιολογία για την αί-
τηση αναίρεσης, µε την οποία φυσικά διαφωνώ, αλλά το να ει-
σάγετε και στην έφεση περιορισµούς, είναι κάτι το ανεπίτρεπτο.
Καταργείτε το δεύτερο βαθµό δικαιοδοσίας, καταργείτε το δι-
καίωµα του πολίτη να ψάξει να βρει ουσιαστικά το δίκιο του και
ιδίως όταν το κράτος παρανοµεί. Για να λύσουµε ζητήµατα κα-
θυστέρησης απονοµής της δικαιοσύνης, καταφεύγουµε σε µε-
θόδους εκτός νοµικού πλαισίου, τις οποίες φρονώ ότι η ίδια η
δικαιοσύνη θα καταργήσει. 

Στα θέµατα δικαιοσύνης, στα θετικά πρέπει να πιστώσουµε τη
µείωση των παραβόλων µήνυσης και πολιτικής αγωγής. Ήταν
ένα µέτρο που δεν απέδωσε και απεδείχθη ότι ο κόσµος όταν αι-
σθανθεί αδικηµένος θα αναζητήσει το δίκιο του, όσο κι αν του
κοστίσει. Όλους µας προβληµατίζουν οι αργές διαδικασίες της
ελληνικής δικαιοσύνης, που οφείλονται στον µεγάλο όγκο υπο-
θέσεων. Μεγάλος, όµως, όγκος υποθέσεων στην ποινική διαδι-
κασία, είναι και οι διώξεις κατά των συµπολιτών µας από το ίδιο
το κράτος.

Για το θέµα των παραβόλων πρέπει, όµως, να τονίσουµε τα
εξής: Στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου που συνοδεύει το
νοµοσχέδιο, δεν υπάρχει υπολογισµός για τη µείωση εσόδων γε-
νικώς από τα παράβολα που µειώνονται, αλλά και ειδικώς από
τις αναγνωριστικές αγωγές. Είναι ανεπίτρεπτο και είναι και αυτό
ζήτηµα που εισαγωγικώς ανέφερα για τη διαδικασία του κατε-
πείγοντος. Πρέπει να γνωρίζουµε πόσα χρήµατα θα απολέσει το
δηµόσιο από αυτήν τη ρύθµιση. 

Η µείωση των παραβόλων, βέβαια, για την πιο οικονοµική πρό-
σβαση του πολίτη στη δικαιοσύνη δεν βρίσκει λογική αλληλουχία
µε την καθιέρωση παραβόλου σε κάθε αναβολή, γιατί από τη µία
απαλλάσσετε τον πολίτη από τα αρχικά έξοδα της µήνυσης, αλλά
από την άλλη τον υποχρεώνετε να πληρώσει το ενδεχόµενο µιας
αναβολής στα πολιτικά και διοικητικά δικαστήρια.

Ακόµη, όµως, και µια θετική ρύθµιση να εντοπιστεί στο νοµο-
σχέδιο, τα χρόνια προβλήµατα της απονοµής της δικαιοσύνης
στις διοικητικές διαδικασίες παραµένουν. Οι αγωγές θα συνεχί-
σουν να προσδιορίζονται µετά από πέντε χρόνια, όταν ο πολίτης
θα έχει αποξενωθεί από το αγωγικό του αίτηµα.

Επί των οικονοµικών θεµάτων τώρα, διαφωνούµε µε τη λογική
επιβολής πλαστικού χρήµατος, ειδικώς µε τον τρόπο που γίνεται
και ειδικότερα σε περίοδο capital controls. Αναζητείτε µαύρο
χρήµα εκεί που δεν υπάρχει. Νοµίζετε, δηλαδή, ότι ο πάµπτωχος
αν πληρώσει τον καφέ ή τα µικροέξοδά του µε χρεωστική κάρτα

θα βρείτε το µαύρο χρήµα. Πρέπει να σας ενηµερώσει κάποιος
ότι η κοινωνία δεν φοροδιαφεύγει, γιατί δεν έχει εισοδήµατα να
αποκρύψει. Υπάρχουν τρόποι να βρείτε το µαύρο χρήµα στις λί-
στες τραπεζών, στο λαθρεµπόριο, σε όλους αυτούς που όλοι
γνωρίζουµε αλλά δεν το έχετε κάνει ακόµη.

Άρα, µπορεί κάποιος εύλογα να αναρωτηθεί: Γιατί θέλετε να
υποχρεώσετε στην πραγµατικότητα τους πολίτες να πληρώνουν
τα πάντα µέσω τραπεζών; Η απάντηση δεν είναι για να πατάξετε
το µαύρο χρήµα. Η απάντηση είναι ότι µετά από αυτό το νοµο-
σχέδιο ετοιµάζετε νέα ρύθµιση µε την οποία θα επιβληθεί τέλος
στις τραπεζικές συναλλαγές. Έτσι, όταν όλοι µας θα έχουµε υπο-
χρεωθεί να πληρώνουµε µέσω καρτών για κάθε συναλλαγή, θα
πηγαίνει στις τράπεζες ένα µικρό ποσό. Για του λόγου το αληθές,
έχω στη διάθεσή µου δύο δηµοσιεύµατα προ ενός µηνός και προ
τεσσάρων ηµερών. 

Ένα άλλο ζήτηµα µε το οποίο διαφωνούµε είναι η ρύθµιση για
την υποχρέωση δήλωσης κρυφών χρηµάτων, εάν αυτή συνοδεύε-
ται µελλοντικά από υψηλά πρόστιµα. Θα έπρεπε η πολιτεία να επι-
διώξει να πετύχει την εµπιστοσύνη των πολιτών για να τα δηλώ-
σουν πριν µπει σε αυτές τις λογικές. Κανένας µα κανένας που κατά
το παρελθόν έβγαλε χρήµατα στο εξωτερικό δεν πρόκειται να τα
φέρει πίσω. Και αυτό µε όσες εξαγγελίες και υποσχέσεις και να
δώσετε περί του αντιθέτου. Κανείς δεν εµπιστεύεται ένα κράτος
που θα το φορτώσει µε πρόστιµα και ποινικές διώξεις. Δυστυχώς,
εδώ καλά καλά δεν ξέρουµε τι φόρο θα πληρώσουµε του χρόνου.
Πώς θέλετε να εµπιστευτεί ο πολίτης να φέρει τα χρήµατά του σε
σύστηµα που µπορεί να βρεθεί αντιµέτωπος µε την κατάσχεση,
αλλά και ακόµη και µε τη στέρηση της προσωπικής του ελευθε-
ρίας; 

Μετά από όλα αυτά, αυτό που είναι σίγουρα σαφές είναι το
νοµοσχέδιο που συζητάµε ασχολείται µε άκρως σοβαρά θέµατα
τα οποία, όµως, τα αντιµετωπίζει επιπόλαια και πολλές φορές
επιδερµικά. Το ζητούµενο δεν είναι να ψηφίσουµε κάτι το οποίο
αντί να λύσει κάποια προβλήµατα θα δηµιουργήσει τελικώς επι-
πλέον ζητήµατα. 

Το ζητούµενο είναι να µπορούµε να συζητάµε και να συνθέ-
τουµε ιδέες για το καλό της πατρίδας µας, αντί ο καθένας να
κάνει τον µονόλογό του εδώ µέσα. Αλλά δυστυχώς φαίνεται ότι
όλα αυτά απέχουν πλήρως από την λογική σας και την πολιτική
σας παιδεία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επί της αρχής τι κά-

νετε; Θα το ψηφίσετε ή θα το καταψηφίσετε; 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Επιφυλασσόµεθα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επιφυλάσσεστε,

ωραία. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-

θρωπίνων Δικαιωµάτων. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι η σηµερινή συζήτηση γίνεται µια µέρα µετά τη χθε-

σινή ψηφοφορία µε την οποία η Βουλή των Ελλήνων µε συντρι-
πτικό τρόπο υπερψήφισε την πρόταση της Κυβέρνησης όσον
αφορά την απόδοση της δέκατης τρίτης σύνταξης σε χαµηλο-
συνταξιούχους και σε συµπολίτες µας οι οποίοι έχουν πληγεί
κατά τρόπο ακραίο από τις µνηµονιακές πολιτικές και τις πολιτι-
κές λιτότητας των προηγούµενων κυβερνήσεων. 

Θέλω στο σηµείο αυτό να υπενθυµίσω προς όλους ότι η δέ-
κατη τρίτη σύνταξη έρχεται να αποκαταστήσει και µια αδικία που
είχε υπογράψει και είχε συµφωνήσει η προηγούµενη κυβέρνηση,
την κατάργηση του ΕΚΑΣ. Αν για κάτι πρέπει να κατηγορηθούµε
εµείς είναι διότι στην διαπραγµάτευση δεν πετύχαµε, παρά το
γεγονός ότι αγωνιστήκαµε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Πότε έγινε αυτό; Καταθέστε το. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταµάτη, ηρε-

µήστε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι είναι αυτό το πράγµα; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Πόσο να αντέξουµε τα ψέµατα

ακόµη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταµάτη, συγ-
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γνώµη, έχετε τον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρόσωπο που θα µι-
λήσει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Φέρτε µια απόδειξη ότι κόψαµε το
ΕΚΑΣ! 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ε, φτάνει πια! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταµάτη, είστε
παλιός κοινοβουλευτικός. Σας παρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτά τα είχατε συµφωνήσει
εσείς. Να µας κατηγορήσετε γιατί εµείς…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Φέρτε ένα χαρτί να το δούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, αφή-

στε µε να το τακτοποιήσω εγώ. 
Κύριε Σταµάτη, για τελευταία φορά λέω «κύριε Σταµάτη».

Όταν εγώ είµαι στην Έδρα δεν υπάρχει περίπτωση η Βουλή να
δείξει την εικόνα που έδειξε χθες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Καλά, εµείς δεν ανταλλάξαµε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Δένδιας που θα

πάρει τον λόγο µετά, θα απαντήσει επί των ενστάσεων που έχει
η Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριε Υπουργέ, µηδενίζω τον χρόνο και ξεκινάτε από την
αρχή. Συνεχίστε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θέλω, λοιπόν, να πω ότι µπορεί
κάποιος να µας κατηγορήσει για το συγκεκριµένο θέµα ότι δεν
πετύχαµε, ενώ αγωνιστήκαµε να µην υπάρξει αυτή η περικοπή,
όµως ερχόµαστε σήµερα, µε αίσθηµα ευθύνης και καθήκοντος
και δίνουµε υπερπολλαπλάσια από αυτό το οποίο είχε κοπεί,
διότι, ακριβώς, πετύχαµε υπέρβαση εσόδων. Αυτή είναι η δια-
φορά της προηγούµενης κυβέρνησης µε τη σηµερινή. 

Και θέλουµε, επιτέλους να καταλάβουµε, το χθεσινό «παρών»
είναι «παρών» σε τι; Στη δυστυχία του ελληνικού λαού και των
συνταξιούχων, οι οποίοι περνάνε δύσκολες ώρες; Σε τι είπατε
«παρών» χθες; Διότι, αν ήταν να πείτε κάτι πέρα από το «ναι» και
το «όχι», αυτό που δηλώσατε χθες είναι «απών» από αυτήν την
προσπάθεια στήριξης φτωχών ανθρώπων και συµπολιτών µας,
οι οποίοι έχουν πληγεί κατάφορα τα τελευταία χρόνια, εξαιτίας
των πολιτικών και των συµφωνιών που εσείς είχατε συνάψει. Και
µάλιστα συµφωνίες, οι οποίες υπερέβαιναν τον κοινοβουλευτικό
βίο των κυβερνήσεών σας. 

Είναι, όµως, ενδεικτική η χθεσινή ψηφοφορία και συζήτηση,
διότι φτάσαµε στο σηµείο να ακούµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία
καταγγελίες από τον κ. Βενιζέλο, όχι τόσο για την Κυβέρνηση,
που τις έχουµε συνηθίσει, αλλά καταγγελίες για τους Ευρωπαί-
ους σοσιαλιστές, οι οποίοι συµπαρίστανται στην προσπάθεια της
Κυβέρνησης για την ανάταξη της οικονοµίας και τη δίκαιη δια-
νοµή των εσόδων. Αυτό, οµολογουµένως, δεν το περιµέναµε. 

Τώρα, λοιπόν, θεωρώ ότι αίρονται τα οποιαδήποτε ερωτήµατα,
γιατί οι Ευρωπαίοι σοσιαλιστές επιθυµούν και επιδιώκουν να
έχουν συνοµιλητή τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ και γιατί στις συνό-
δους τους καλούν τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, για να ανταλλάσ-
σουν απόψεις. Τώρα το καταλάβαµε. Δεν χρειάζεται κάτι
περισσότερο. Όταν καταγγέλλεται από του Βήµατος της Βου-
λής, από τον πρώην Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, ότι οι Ευρωπαίοι σο-
σιαλιστές διολισθαίνουν σε πολιτικές καταστροφής µε το να
υποστηρίζουν την πολιτική της Κυβέρνησης, ε, τότε δεν χρειάζε-
ται τίποτα περισσότερο να πούµε εµείς. 

Εκείνο, όµως, που θα ήθελα να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι ότι χθες από το Βήµα της επιτροπής προέβην σε µια δή-
λωση-καταγγελία για ευθεία παρέµβαση του Προέδρου της Νέας
Δηµοκρατίας σε θέµατα δικαιοσύνης, που αφορούν την «επέν-
δυση στη Ζάκυνθο». Και δεν υπήρξε καµµία αντίδραση. Ελπίζω
σήµερα, ή έστω µέχρι τη Δευτέρα, να δοθούν κάποιες εξηγήσεις,
διότι τόνισα χθες και τονίζω και σήµερα ότι αν αυτή η επένδυση
έχει σταµατήσει, έχει σταµατήσει διότι η ίδια η δικαιοσύνη έχει
επέµβει. Την ενεργοποίηση, δε, του µηχανισµού της δικαιοσύνης
δεν την επεδίωξε αποκλειστικά ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά πρώτα και κύρια η
Εκκλησία και η Μητρόπολη Ζακύνθου και ο Δήµος Ζακύνθου, ο
οποίος δεν ελέγχεται από τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά η δηµοτική αρχή είχε
εκλεγεί µε τη σηµαία της Νέας Δηµοκρατίας. 

Περιµένουµε, λοιπόν, µια εξήγηση γι’ αυτά που είπε ο κ. Μη-
τσοτάκης και κυρίως για το γεγονός ότι ενώ ο οικονοµικός εισαγ-
γελέας, ο κ. Μπρης, περιγράφει στο πόρισµά του µε τα πλέον
µελανά χρώµατα αυτή τη διαδικασία ως διαδικασία ακραίας δια-
φθοράς, έρχεται ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
την υπερασπίζεται από του Βήµατος της Βουλής. Περιµένουµε
εξηγήσεις. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι δεν πέρασαν είκοσι τέσσερις ώρες
από την ακρόαση των φορέων και η Ένωση Δικαστών και Εισαγ-
γελέων εξέδωσε µια ανακοίνωση, στην οποία διατυπώνει αναλυ-
τικά τις θέσεις της –αυτό είναι απολύτως θεµιτό και, κατά τη
γνώµη µου, έτσι έπρεπε να κάνει- για το ζήτηµα της τοποθέτησης
δικηγόρων στις εφορευτικές επιτροπές, όπως διαλαµβάνεται
στον νόµο. 

Μου κάνει όµως εντύπωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
γεγονός ότι έχει περάσει µια εβδοµάδα από όταν ο κ. Μητσοτά-
κης, από του βήµατος της ετήσιας συνέλευσης της Ένωσης Δι-
καστών και Εισαγγελέων, µίλησε σχετικά µε το ωράριο των
δικαστών και την περιστολή των δικαστικών διακοπών. Και για
αυτό το µείζον θέµα που απασχολεί τους δικαστές της χώρας, η
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων µετά από µια εβδοµάδα δεν
έχει εκδώσει ακόµα ανακοίνωση -µπορεί να εκδώσει εν ευθέτω
χρόνω. 

Να ξέρουν, όµως, όλοι ότι οι δηµόσιες τοποθετήσεις ενός εκά-
στου συγκροτούν και την αξιοπιστία του. Από αυτό δεν εξαιρείται
κανένας. Θυµίζω µια αναφορά που έγινε πρόσφατα από την
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων στην κυβέρνηση σχετικά µε
την τοποθέτηση εισαγγελέων, στην οποία η ίδια η Ένωση Εισαγ-
γελέων Ελλάδας απάντησε και έβαλε τα πράγµατα στην θέση
τους. Αυτά όσον αφορά την αξιοπιστία όλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε πολύς λόγος -και θα ανα-
φερθώ εισαγωγικά- για το άρθρο 56α, το οποίο φέρνουµε προς
ψήφιση. Θέλω να σας πω κατά πρώτον ότι η Κυβέρνηση, αντί-
θετα µε ό,τι ισχυρίζονται κάποιοι -να µην τους χαρακτηρίσω,
εκτός Αιθούσης όλοι- δεν έφερε τη διάταξη αυτή µε τροπολογία,
ακριβώς γιατί δεν ήθελε να αιφνιδιάσει κανέναν. Την έφερε µε
διάταξη, η οποία αναλυτικά θα συζητηθεί καθ’ όλη την πορεία
της συζήτησης και στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια.

Θα ήθελα να πω, λοιπόν, εισαγωγικά ότι υπάρχουν ορισµένες
διατάξεις, οι οποίες φαίνεται να διασφαλίζουν κατά τα αλλά το
δηµόσιο συµφέρον, ενώ στην ουσία το καταδολιεύουν. Και το κα-
ταδολιεύουν µε τρόπο ύποπτο και κρυφό, ενώ φαίνεται ότι το
προστατεύουν. 

Τι έχουµε εδώ; Εδώ έχουµε µια αναλογική εφαρµογή, κατά
τρόπο νοµικά µη ορθό σε κάθε περίπτωση, του άρθρου 249 -αν
θυµάµαι καλά- του Αστικού Κώδικα, η οποία διάταξη αυτή προ-
βλέπει την εικοσαετή παραγραφή στον χώρο του δηµοσίου δι-
καίου. 

Και θα ήθελα να σας πω ότι αυτή η παραγραφή συνιστά
ακραίο στοιχείο ατιµωρησίας και όχι τιµωρίας. Αναφέρθηκε από
έναν ειδικό αγορητή προηγουµένως ότι αν ψηφιστεί η συγκεκρι-
µένη διάταξη, θα υπάρξει αθώωση. Αθώωση δεν θα υπάρξει.
Εκείνο που θα υπάρξει ενδεχοµένως για κάποιους στο πλαίσιο
της παραγραφής, είναι ότι δεν θα υπάρξει καταλογισµός. Αλλά
αθώωση να ξέρετε ότι ακόµη και αν γινόταν ο καταλογισµός ήταν
βέβαιο ότι θα υπήρχε µετά από είκοσι χρόνια, όπως και µη δυνα-
τότητα διαχείρισης των στοιχείων αυτής της υπόθεσης.

Το τονίζω αυτό, διότι έχουµε πλέον πρόσφατη απόφαση του
Συµβουλίου Επικρατείας, η οποία µνηµονεύεται στην αιτιολογική
έκθεση, η οποία αναφέρει ότι ο χρόνος παραγραφής πρέπει να
είναι εύλογος. Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν µπορεί να είναι χρόνος παραγραφής εικοσαετίας, διότι τότε
οδηγούµαστε στην απόλυτη ατιµωρησία µετά µάλιστα από µε-
θοδεύσεις. Δηλαδή µια υπόθεση, η οποία θα µπορούσε να είχε
καθαριστεί σε µια πενταετία, την αφήνουµε επί είκοσι χρόνια
επειδή υπάρχει το νοµοθετικό πλαίσιο και αυτή η υπόθεση πα-
ράγει πλέον ατιµωρησία και εκ του ασφαλούς κάποιοι θα στρα-
φούν κατά της απόφασης καταλογισµού, όπως έχει συµβεί
πάµπολλες φορές µέχρι σήµερα. Εγώ είµαι βέβαιος ότι και µετά
την απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας πλέον ο δρόµος
αυτός είναι βέβαιος.
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Για αυτό ακριβώς η Κυβέρνηση παίρνει µια πρωτοβουλία και
λέει ότι αυτό το καθεστώς διαπλοκής και ατιµωρησίας πρέπει να
τελειώσει και να τελειώσει σήµερα. Ζητήσαµε από όλα τα κόµ-
µατα της Βουλής να υπερψηφίσουν αυτήν τη διάταξη.

Διαφορετικά, σας δήλωσα και στη Βουλή ότι αν δεν συγκρο-
τηθεί µια ικανή και αυξηµένη καθ’ όλα πλειοψηφία, η Κυβέρνηση
δεν έχει κανέναν λόγο να επιµένει σε αυτά τα πράγµατα. Το λέµε
αυτό, γιατί πιστοποιητικά ηθικής στην Κυβέρνηση και στα µέλη
της δεν θα δώσει κανένας. Είµαστε γνωστοί όλοι, κύριοι συνά-
δελφοι και στην ελληνική κοινωνία και στις τοπικές κοινωνίες.
Εποµένως, αυτό που είπαµε, αυτό επαναλαµβάνουµε. Και θέλω
να επαναλάβω εγώ σήµερα εδώ αυτό που είπα και στην επι-
τροπή, ότι έχω την εξουσιοδότηση, την προφορική εξουσιοδό-
τηση της προέδρου του Ελεγκτικού Συνεδρίου και τη σύµφωνη
γνώµη της να αναφέρω αυτά τα οποία σας ανέφερα σήµερα στη
Βουλή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τα ζητήµατα, τα
οποία διαλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο και είναι της αρµοδιότητας
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, θέλω να πω το εξής: Γίνεται µια συ-
ζήτηση στη Βουλή, για την οποία κατηγορηθήκαµε ότι γίνεται µε
τη διαδικασία του επείγοντος. Θέλω για άλλη µια φορά να πω ότι
η διαδικασία του επείγοντος δεν περικόπτει τις κοινοβουλευτικές
διαδικασίες ούτε ενώπιον των επιτροπών ούτε ενώπιoν της Ολο-
µέλειας, απλώς γίνονται πολύ κοντά η µία συνεδρίαση στην άλλη.
Και θέλω να πω ότι όταν ακούµε κατηγορίες από κόµµατα, τα
οποία έφερναν τις µνηµονιακές συµβάσεις µε τη διαδικασία του
κατεπείγοντος, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν δηλώσεις Υπουργών
των τότε κυβερνήσεων ότι δεν είναι δυνατόν ούτε να προλάβουν
να τα διαβάσουν, δεν µπορούν να κατηγορούν εµάς ότι φέρνουµε
αυτές τις νοµοθετικές ρυθµίσεις µε τη διαδικασία του επείγοντος,
χωρίς καµµία σύντµηση του χρόνου συζητήσεων και του αριθµού
των συνεδριάσεων. 

Είναι, λοιπόν, µια αναγκαία διαδικασία και ψήφιση αυτών των
νοµοθετηµάτων και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. Θα αναφερθώ στα δικά µου ζητήµατα. 

Ξεκινώ από τον Πτωχευτικό Κώδικα, διότι βρισκόµαστε σε µια
κατάσταση που χρειάζεται και είναι απαραίτητη η αναµόρφωση
και του Πτωχευτικού Κώδικα και του Κώδικα Διοικητικής Δικονο-
µίας. Αντιλαµβάνεστε όλοι ότι στις έκτακτες συνθήκες, τις οποίες
αντιµετωπίζουµε, χρειάζονται και µέτρα για να επιλύουν τα σω-
ρευµένα προβλήµατα που άπτονται της πτωχευτικής διαδικα-
σίας. Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι το πρώτο και κύριο µέληµά
µας ήταν να υπάρχει µια σύντµηση των προθεσµιών της πτωχευ-
τικής διαδικασίας, ώστε για τις βιώσιµες µεν επιχειρήσεις να γί-
νεται γρήγορα η ένταξή τους στον µηχανισµό διάσωσης και όταν
λέµε «στον µηχανισµό διάσωσης», εννοούµε στην υποβολή σχε-
δίου αναδιάρθρωσης αυτών των επιχειρήσεων από τους οφειλέ-
τες εντός ολιγόµηνης προθεσµίας. 

Και δεύτερον, καταργήσαµε -έχουν καταργηθεί ήδη και συν-
τέµνονται - όλες εκείνες τις διαδικασίες του σχεδίου αναδιοργά-
νωσης. Εδώ, υπάρχουν αυτές οι διατάξεις. Δεν πρέπει, όµως, να
το αφήνουµε εις το διηνεκές, διότι ακόµη και µια επιχείρηση, που
έχει τη δυνατότητα να διαφύγει της πτώχευσης, αν τραβήξει
αυτή η διαδικασία επί µακρόν, αντιλαµβάνεστε ότι θα οδηγηθεί
και αυτή στην καταστροφή. 

Για δε τις άλλες επιχειρήσεις οι οποίες δεν κρίνονται βιώσιµες,
πάλι µε γρήγορους ρυθµούς πρέπει να ολοκληρώνεται η πτω-
χευτική διαδικασία και µεταξύ των µέτρων, τα οποία έχουµε θε-
σµοθετήσει, είναι ότι αντικαθίστανται οι αρµοδιότητες του
πτωχευτικού δικαστηρίου από τον εισηγητή δικαστή και προβλέ-
πεται η δυνατότητα εκ νέου σύγκλησης συνέλευσης των πιστω-
τών, εφόσον εµφανιστεί αξιόχρεος επενδυτής για την αγορά της
επιχείρησης ως συνόλου ή κλάδου. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι η επιτάχυνση αυτής της διαδικα-
σίας είναι κάτι ιδιαίτερα σηµαντικό για τους πολίτες οι οποίοι
δραστηριοποιούνται στον παραγωγικό κλάδο της οικονοµίας και
εξαιτίας των συνθηκών, τις οποίες βιώνουµε όλοι, έχουν σοβαρά
προβλήµατα. 

Όσον αφορά την πτωχευτική διαδικασία, θέλω να αναφέρω ότι
ενισχύεται η διαδικασία που στοχεύει στην εξυγίανση της επιχεί-
ρησης και είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό, γιατί δεν αφήνουµε

στο έλεος του Θεού τον κάθε συµπολίτη µας ο οποίος αντιµετω-
πίζει τέτοια προβλήµατα. 

Τίθεται εκτός ύλης του νέου Πτωχευτικού Κώδικα η διαδικασία
ειδικής εκκαθάρισης και καταργείται το προστάδιο της διαδικα-
σίας του λεγόµενου «ανοίγµατος της πτώχευσης», το οποίο είχε
χαρακτηριστεί -και το ακούσατε κι εσείς από τους φορείς- ως µό-
νιµη πληγή, διότι κρατούσε πάρα πολύ καιρό και στην ουσία όλη
η πτωχευτική διαδικασία µπλοκαριζόταν από το πρώτο στάδιο
ήδη. 

Ιδιαίτερα, θέλω να τονίσω –και αυτό επαινέθηκε µε πάρα πολ-
λούς τρόπους από τους φορείς οι οποίοι ήρθαν στη Βουλή- ότι
δίνεται η δυνατότητα απαλλαγής από τα χρέη, µία δεύτερη ευ-
καιρία, του πτωχεύσαντα ο οποίος έχει κριθεί ότι δεν πτώχευσε
τελείως. Του δίδεται µία δεύτερη ευκαιρία µετά από δύο χρόνια
να επανεκκινήσει τις εµπορικές δραστηριότητες και µάλιστα να
επανέλθει µε την απαλλαγή από το υπόλοιπο των απαιτήσεων
των πιστωτών που δεν ικανοποιήθηκαν από την πτωχευτική δια-
δικασία.  

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν άκουσα κανέναν να
το επικροτεί και κανέναν να το αναφέρει. Είναι µία πολύ σηµαν-
τική διάταξη που δίνει τη δυνατότητα σε πάρα πολλούς συµπο-
λίτες µας, οι οποίοι βρέθηκαν σε αυτή την οικονοµική δίνη. Χωρίς
να πτωχεύσουν τελείως, να επανεκκινήσουν και µάλιστα, χωρίς
τα βάρη της προηγούµενης κατάστασης, εφόσον έχουν κριθεί
συγγνωστοί για όλη αυτή τη διαδικασία. Αυτό δεν είναι µία θετική
διάταξη του νοµοσχεδίου;   

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τα θέµατα της διοι-
κητικής δικαιοσύνης, θέλω να αναφέρω το εξής: Υπήρξαν καταδι-
καστικές αποφάσεις της χώρας από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Γι’
αυτό, δίδεται η δυνατότητα επαναφοράς µιας υπόθεσης ενώπιον
του Συµβουλίου της Επικρατείας, εφόσον υπήρξε µια τέτοια από-
φαση από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. 

Θεωρούµε ότι µια τέτοια διάταξη είναι απολύτως εναρµονι-
σµένη µε τον νοµικό πολιτισµό που διέπει και τη χώρα µας και
την Ευρώπη και είναι προς όφελος των συµπολιτών µας οι οποίοι
προστρέχουν στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και δικαιώνονται. 

Εισάγεται ο θεσµός της ενδοδικαστικής επίλυσης των διαφο-
ρών. Είναι ένας θεσµός που θα επιταχύνει τη διαδικασία, που γί-
νεται κάτω από την προστασία της δικαστική λειτουργίας. Και η
άποψη που εκφράστηκε από τον ειδικό αγορητή του ΚΚΕ ότι
αυτός ο θεσµός θα βαίνει συνεχώς εις βάρος του δηµοσίου ή εις
βάρος τους οικονοµικά αδύνατου είναι παντελώς αβάσιµος, ανα-
πόδεικτος και αστήρικτος. 

Αυτή η διαδικασία γίνεται, σας είπα, υπό την προστασία της
δικαστικής λειτουργίας και κανένας δεν µπορεί να πει ότι εδώ
εµφιλοχωρούν κακές προθέσεις και προθέσεις αδικίας κάποιου
από τους διαδίκους. 

Καθίσταται, επίσης, ταχύτερη και ευχερέστατη η χορήγηση
του ευεργετήµατος πενίας, που για πάρα πολλούς συνανθρώ-
πους µας αυτή την περίοδο το να έχουν δικαστικό συµπαρα-
στάτη είναι, σχεδόν, πολυτέλεια. Εµείς, λοιπόν, αναγνωρίζουµε
τη δυσκολία αυτή και δίνουµε τη δυνατότητα να υπάρχει αυτή η
βοήθεια και µάλιστα, µία βοήθεια στο ύψος των περιστάσεων και
των αναγκών εκάστου πολίτη. 

Επίσης, µε το νοµοσχέδιο καθίσταται ευκολότερη η διαδικασία
αναστολής εκτέλεσης, αλλά όπου υπάρχει διαδικασία, όπου γίνει
δεκτό το αίτηµα της αναστολής, πρέπει η υπόθεση να προσδιο-
ρίζεται εντός έξι µηνών και να συζητείται, ούτως ώστε να µην
υπάρχουν καθυστερήσεις και να µην κρύβεται κανένας πίσω από
µία απόφαση αναστολής.

Εισάγεται ο θεσµός του εισηγητού δικαστή. Η νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή µε ιδιαίτερη ζέση επέµεινε σε αυτόν τον
θεσµό, διότι αυτός ο θεσµός θα επιταχύνει τα διαδικασίες όσον
αφορά τη συγκρότηση φακέλου και όλες εκείνες τις παραλείψεις
που, δυστυχώς, εµφανίζονται, κάθε φορά που είναι να δικαστεί
µία υπόθεση του δηµοσίου ενώπιον του διοικητικού δικαστηρίου.                      

Καταργούνται οι ενδικοφανείς προσφυγές σε µία κατηγορία
υποθέσεων που εκδικάζονται. Και πλέον θα γίνεται αυτή η διαδι-
κασία προεδρική, όπως συνηθίζουµε να λέµε εµείς οι δικηγόροι,
προκειµένου να επιλύεται άµεσα πάλι υπό το βάρος της δικαστι-
κής παρουσίας.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης, θέλω να αναφέρω ότι
όσον αφορά τα πολιτικά δικαστήρια, καταργείται, επιτέλους, το
δικαστικό ένσηµο της αναγνωριστικής αγωγής, ένα µέτρο το
οποίο είχε ψηφίσει σε µνηµονιακούς νόµους η προηγούµενη κυ-
βέρνηση και ήταν ένα µέτρο νοµικά αναιτιολόγητο και παράλογο. 

Επίσης, µειώνεται στο µισό το δικαστικό ένσηµο στις εργατι-
κές διαφορές. Διότι την περίοδο της κρίσης έχουµε σώρευση ερ-
γατικών αγωγών εκ µέρους των εργαζοµένων οι οποίοι βρέθηκαν
πρώτοι στη δίνη αυτής της κατάστασης. Και πρέπει να ενισχυθεί
ο εργαζόµενος –και όχι να αποθαρρυνθεί- να στραφεί στη δικαιο-
σύνη να διεκδικήσει το δίκιο του.

Όσον αφορά τα διοικητικά δικαστήρια, στην έφεση στις φο-
ρολογικές και τελωνειακές διαφορές µειώνεται το ποσοστό του
καταβαλλόµενου φόρου -επειδή µας κατηγορείτε ότι βάζουµε
φόρους- από 50% σε 20%, όπως είχατε προβλέψει εσείς κατά το
παρελθόν. Και επίσης, το παράβολο της προσφυγής έφεσης και
αντέφεσης έχει πλέον οροφή το ποσό των 3.000 ευρώ αντί των
10.000 ευρώ, όπως η σηµερινή Αντιπολίτευση είχε προβλέψει.
Στα ποινικά δικαστήρια µειώνεται το παράβολο και της µήνυσης
και της παράστασης πολιτικής αγωγής. 

Και στο σηµείο αυτό θέλω να πω ότι το παράβολο το οποίο τί-
θεται σχετικά µε τις αναβολές και τις αιτήσεις εξαίρεσης, δεν
είναι µόνο ένα εισπρακτικό παράβολο για να ενισχυθεί το ΤΑΧΔΙΚ
και µέσω αυτού ο θεσµός της νοµικής βοήθειας. Και σας τονίζω,
κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτά τα χρήµατα κατευθύνονται στη νο-
µική βοήθεια. Δεν είναι επιπλέον µέσο καταδολίευσης των δι-
καιωµάτων του διαδίκου.

Διότι εδώ –όλοι το έχετε οµολογήσει- σε ορισµένες διαδικα-
στικές πράξεις ενώπιον των δικαστηρίων γίνεται κατάχρηση. Και
θα πρέπει µε χίλιους τρόπους να πολεµήσουµε αυτήν την εικόνα.
Θεωρώ δε ότι για τις αιτήσεις εξαίρεσης, που είναι πάρα πολλές
φορές καταχρηστικές και προσβλητικές για τους δικαστές που
γίνονται µε σκοπιµότητα και όχι για να υπάρξει µία διαδικασία
όπως ο νόµος τη θέλει και την προβλέπει, καθώς και για αιτήµατα
αναβολών τα οποία υποβάλλονται µε έναν τρόπο που ξεπερνάει
κάθε µέτρο του νόµου στη συγκεκριµένη περίπτωση, θα πρέπει
κάτι να κάνουµε και κάτι να προβλέψουµε γι’ αυτά τα πράγµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Επαναλαµβάνω δε ότι αυτά τα χρήµατα δεν είναι ένα εισπρα-
κτικό µέτρο, δεν θα καταβληθούν στο δηµόσιο ταµείο. Και κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι -και όχι µόνο από τον ΣΥΡΙΖΑ και τα κόµ-
µατα της Κυβέρνησης, αλλά και από άλλα κόµµατα- αφού λέτε
ότι πρέπει να υπάρχει κοινωνική ευαισθησία, θα πρέπει να επι-
κροτήσετε αυτό το µέτρο, διότι ενισχύεται –όπως σας είπα- ο θε-
σµός της νοµικής βοήθειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση θεωρεί ότι µε το
νοµοσχέδιο αυτό όσον αφορά τον τοµέα της δικαιοσύνης, τις
διατάξεις του Πτωχευτικού Κώδικα και του Κώδικα Διοικητικής
Δικονοµίας κάνει µια γενναία προσπάθεια για την επιτάχυνση της
δικαιοσύνης, για τη θεσµοθέτηση αναγκαίων µέτρων για την οι-
κονοµική και κοινωνική ζωή του τόπου, αλλά και την εύρυθµη λει-
τουργία των δικαστηρίων. 

Σας καλούµε να τα υπερψηφίσετε και θεωρούµε ότι η υπερ-
ψήφισή τους από µεγάλο αριθµό κοµµάτων και Βουλευτών, θε-
µελιώνει και το ορθό της νοµοθετικής πρωτοβουλίας την οποία
πήραµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, τον
κύριο Υπουργό. 

Θα δώσουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας, κ. Δένδια. Θα ακολουθήσει ο ειδικός αγορη-
τής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, κ. Καµµένος. Στη συνέχεια θα
πάρει τον λόγο ο κ. Θεοχαρόπουλος ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και µετά θα ξεκινή-
σουµε τον κατάλογο οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η ηµέρα είναι, όπως

κατά τον Κανονισµό προβλέπεται, για τη συζήτηση επί της

αρχής. Αλλά, βεβαίως, καταρχήν έχουµε, όπως πάντα, να κά-
νουµε µε ένα νοµοθέτηµα το οποίο εισάγεται, παρά τον τεράστιο
όγκο του, µε τη διαδικασία του επείγοντος, ακατανόητο εκ του
περιεχοµένου για εµάς. Αλλά πάµε στο ίδιο το νοµοθέτηµα, γιατί
αυτό έχει νοµίζω περισσότερη σηµασία. 

Υποτίθεται ότι -ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και οι ειση-
γητές, ο επιµελής εισηγητής µας ο κ. Βεσυρόπουλος τοποθετή-
θηκε προηγουµένως- πρέπει να µιλήσουµε σήµερα επί της αρχής
του νοµοθετήµατος. Μήπως θα µπορούσατε να µου πείτε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εσείς που το έχετε αναγνώσει ποια είναι
η αρχή αυτού του νοµοθετήµατος; Για ποιο θέµα θα έπρεπε να
σας µιλούν οι Βουλευτές σήµερα; 

Κατ’ αρχάς, αυτό το νοµοθέτηµα περιλαµβάνει τροποποιήσεις
του Πτωχευτικού Κώδικα, ρυθµίσεις άτολµες, αποσπασµατικές,
αλλά θα τα πούµε αυτά τη Δευτέρα. Επίσης, περιλαµβάνει µέτρα
επιτάχυνσης και εξορθολογισµού της διοικητικής δίκης µε µει-
ώσεις της αρµοδιότητας του Μονοµελούς Διοικητικού Πρωτοδι-
κείου, και αυτό ζήτηµα εξαιρετικώς επείγον. Περιλαµβάνει
ζητήµατα παραβόλων και τέλη ενδίκων βοηθηµάτων, ενδίκων
µέσων διαδικαστικών πράξεων και δικαστικά έξοδα. Περιλαµβά-
νει άλλες διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου του συγκεκρι-
µένου και διατάξεις για τη Γενική Γραµµατεία Διαφθοράς.
Περιλαµβάνει διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών για την
αποκάλυψη φορολογητέας ύλης και τις ηλεκτρονικές συναλλα-
γές. Περιλαµβάνει διατάξεις, που έχουν να κάνουν µε τα καζίνο.
Περιλαµβάνει φορολογικές διατάξεις. 

Ποια είναι η αρχή του νοµοθετήµατος, κύριε Υπουργέ, για την
οποία πρέπει να απαντήσω σήµερα στην Κυβέρνηση; Ποια είναι;
Πώς µπορεί να εισηγείται Υπουργείο και Υπουργός αυτήν την
«κουρελού» διατάξεων πάρα πολλών σελίδων; Πώς αυτά τα
πράγµατα συνιστούν ορθή νοµοθέτηση και µάλιστα προερχό-
µενη από το Υπουργείο, του οποίου ο Υπουργός είναι ο µέγας
σφραγιδοφύλαξ, δηλαδή, ο τηρητής της ορθής έκφρασης των
θεσµών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και διά της επίθεσης της µε-
γάλης του Κράτους σφραγίδας της βεβαίωσης της νοµιµότητος
των πράξεων. Τι νόµιµο συνιστά ένα τέτοιο νοµοθέτηµα ερχό-
µενο µε αυτόν τον τρόπο ενώπιόν µας και σε τι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν εξευτελίζει πλήρως, όπως συνήθως κάνει η Κυ-
βέρνηση, τη νοµοθετική διαδικασία και τη Βουλή των Ελλήνων;

Έρχοµαι, εν πάση περιπτώσει, σε όσα ο Υπουργός είπε προ-
ηγουµένως και οφείλω να πω µε ύφος που δεν συνηθίζεται από
τον Υπουργό Δικαιοσύνης. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, κύριε
Υπουργέ, συνηθίζεται –εσείς µπορεί να εισάγετε καινά δαιµόνια-
να έχει άλλο ύφος, εκ του  αξιώµατος απευθυνόµενος στην ελ-
ληνική δικαιοσύνη. 

Πρώτον, επαναλάβατε το ψεύδος περί δέκατης τρίτης σύντα-
ξης. Το βοήθηµα ονοµάζεται «δέκατη τρίτη σύνταξη». Γιατί; Για
να αντιστοιχεί µε το άλλο ψεύδος, εκ Θεσσαλονίκης προερχό-
µενο, διά του Πρωθυπουργού λεχθέν, περί παροχής δέκατης τρί-
της σύνταξης. Πρέπει, λοιπόν, να καλύψουµε το ένα ψεύδος µε
ένα δεύτερο ψεύδος. 

Επίσης, ονοµάζεται «υπέρβαση εσόδων» η υπερφορολόγηση
των Ελλήνων πολιτών. Ουδεµία συγγνώµη προς τους πολίτες,
που υπερφορολογήθηκαν, ουδεµία συγγνώµη προς την αστική
τάξη της χώρας, που καταστρέφεται, και προς τα λαϊκά στρώ-
µατα, που υποφέρουν. 

Αλλά, για να µπορέσουµε να βρούµε φύλλο συκής απέναντι σε
όλους αυτούς τι θα κάνουµε; Θα κατηγορήσουµε την Αντιπολί-
τευση. Πάντοτε η Νέα Δηµοκρατία και ο Αρχηγός της ο κ. Μη-
τσοτάκης εδώ έχουν την τιµητική τους. Ό,τι και να γίνει, άλλη
είναι η κυβέρνηση, αυτοί φταίνε. Εµείς, λοιπόν, καταργήσαµε το
ΕΚΑΣ. Αλήθεια; Εµείς καταργήσαµε το ΕΚΑΣ; 

Εξεγέρθη ο κ. Σταµάτης προηγουµένως. Είχε δίκιο ο Πρό-
εδρος, κακώς εξεγέρθη ο κ. Σταµάτης, αλλά, ξέρετε, η αντοχή
του καθενός από εµάς στα ψέµατα έχει ένα όριο. Εµείς καταρ-
γήσαµε το ΕΚΑΣ, η προηγούµενη κυβέρνηση κατήργησε το
ΕΚΑΣ, από την 1-1-2017 η προηγούµενη κυβέρνηση το κατήρ-
γησε; Τις υπουργικές αποφάσεις, που θα υπογραφούν για την
κατάργηση η προηγούµενη κυβέρνηση θα τις υπογράψει και θα
τις υλοποιήσει; Τι είναι αυτά που λέτε;

Θα περικόψετε 430 εκατοµµύρια το 2017. Αυτή είναι η αλή-
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θεια. Πείτε την αλήθεια στην ελληνική κοινωνία, στον ελληνικό
λαό. Την ξέρει ούτως ή άλλως. Την βρίσκει. Έχετε την εντύπωση
ότι µε επιστολές, τύπου Κατρούγκαλου, που βλέπουν πρώτα το
τι παίρνουν και µετά η επιστολή τους λέει ότι παίρνουν περισσό-
τερα, θα κερδίσει η Κυβέρνηση οτιδήποτε; Δεν έχει έννοια το
ψεύδος. Κατ’ αρχάς, το ψεύδος δεν τιµά αυτόν που το µετέρχε-
ται. Όµως, έχει περάσει η κοινωνία σε άλλη φάση. Δεν σας βοη-
θούν αυτά τα πράγµατα.

Από εκεί και πέρα, εγκαλείται πάλι η Νέα Δηµοκρατία για το
«παρών». Τι κάνατε, λέει; Γιατί «παρών»; Κατ’ αρχάς, είναι δι-
καίωµα της Αντιπολίτευσης να ψηφίσει «ναι», «όχι» ή «παρών».
Να είµαστε συνεννοηµένοι σε αυτό και ο τελευταίος, στον οποίο
θα απολογηθούµε τι ψηφίζουµε, είναι η Κυβέρνηση, αυτή η Κυ-
βέρνηση, η οποία αυτή τη στιγµή δηµοσκοπικά καταγράφει κάτι
λίγο πάνω από 10%. 

Δεύτερον, θέλετε να εξηγήσουµε στην Ελληνική Αντιπροσω-
πεία και όχι στην Κυβέρνηση, γιατί ψηφίσαµε «παρών»; Γιατί η
Κυβέρνηση µας εξαπάτησε, γι’ αυτό ψηφίσαµε «παρών». Όταν
ήρθε ο Πρωθυπουργός εδώ, ο οποίος θυµίζω στην παροχή βοή-
θειας το 2014 τι είχε εξεµέσει εναντίον τότε του κ. Σαµαρά και
εναντίον της τότε κυβέρνησης, αυτός, ο ίδιος Πρωθυπουργός
πλέον, δεν αποκάλυψε στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι δεν έχει
καν ούτε κατανόηση ούτε ενηµέρωση µε τους εταίρους της
χώρας και έθεσε σε πλήρη διακινδύνευση τη διαπραγµάτευση,
την οποία ο ίδιος ο Υπουργός του των Οικονοµικών, ο κ. Τσακα-
λώτος είπε ότι, αν δεν τελειώσει στις 5 Δεκεµβρίου, είναι κατα-
στροφή. 

Για την κυβερνητική ασυνεννοησία, τη φαιδρότητα και όλα
αυτά φταίει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση; Πρέπει να συµπράτ-
τουµε σε ό,τι κάνετε ως όµηροι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης; Σοβαρά το λέτε; Όχι! Και αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν
συµπάσχουµε µε τους αδύνατους στην Ελλάδα. Και αν θέλετε
παράδειγµα, εγώ σας θυµίζω ότι για το κοινωνικό βοήθηµα της
Νέας Δηµοκρατίας είχατε ψηφίσει «όχι», ούτε καν «παρών». Εί-
χατε ψηφίσει «όχι» κι έρχεστε τώρα και µας κρίνετε για το
«παρών» και µάλιστα µε ύφος αντιεισαγγελέα πρωτοδικών. 

Αυτή ήταν η άποψή µας, αυτό ψηφίσαµε, έτσι θέλουµε στο
τέλος-τέλος, και αν σας αρέσει! Η ελληνική κοινωνία θα µας κρί-
νει. Και κοιτάξτε καµµιά µέτρηση για να δείτε πώς κρίνει εσάς. 

Από την άλλη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είµαστε συ-
νεννοηµένοι. Όποιος Υπουργός νοµίζει ότι κάθε φορά, που ανε-
βαίνει στο Βήµα, ο τρόπος για να αναδειχθεί στα µάτια του
Πρωθυπουργού ή της κυβέρνησής του είναι να υβρίζει τον Αρ-
χηγό της Αντιπολίτευσης, θα του πρότεινα να µην το πράττει.
Πρώτον, είναι απρεπές. Δεύτερον, είναι λάθος. Ο καθένας κατά
το µπόι του. 

Και εξηγούµαι: Προσπάθησα να συγκρατήσω τον παριστάµενο
Υπουργό την προηγούµενη εβδοµάδα, όταν ειρωνεύτηκε τον Αρ-
χηγό της Αντιπολίτευσης για τις εννιά χιλιάδες αποφυλακίσεις.
Τότε δεν είχε συµβεί ακόµα το επεισόδιο µε τον Αφγανό, παρεµ-
πιπτόντως, για τον οποίο εγκαλούν οι Γερµανοί την ελληνική Κυ-
βέρνηση, γιατί όταν παρέβη τους περιοριστικούς κανόνες δεν
εξεδόθη ένταλµα.

Ο παριστάµενος Υπουργός, λοιπόν, ειρωνεύτηκε τον κ. Μη-
τσοτάκη, γιατί είπε για εννιά χιλιάδες αποφυλακίσεις, ενώ ήταν,
βεβαίως, εννιά χιλιάδες διακόσιες ενενήντα επτά. Όµως, σήµερα
έρχεται και τον εγκαλεί για κάτι άλλο απίστευτο. Λέει, παρέµ-
βαση στη δικαιοσύνη.

Φαντάζοµαι ότι δεν το έχει ακούσει ο κ. Μητσοτάκης. Αν το
είχε ακούσει θα είχε απορήσει και θα έλεγε «τι µου λέει;». Ξέρετε
ποια είναι η τροµερή παρέµβαση του κ. Μητσοτάκη; Θα σας τη
διαβάσω. Λέει ο κ. Μητσοτάκης κάτι, που φαντάζοµαι ότι λένε
όλοι στην Ελλάδα: «Η έννοια του επενδυτή στην Ελλάδα έχει
γίνει ανέκδοτο. Δείτε ΔΕΣΦΑ, «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», επενδύ-
σεις στη Ζάκυνθο, ακόµα και το Ελληνικό, η µεγαλύτερη και η
πιο σηµαντική παραγωγική επένδυση καρκινοβατεί σήµερα –λέει
για το Ελληνικό- εγκλωβισµένη στις δικές σας ιδεοληψίες».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-

γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό ονοµάζεται παρέµβαση

στην ελληνική δικαιοσύνη. Μήπως να του απαγορεύσουµε τον
λόγο να τελειώνουµε; Να µη µιλάει κανείς σε αυτή τη χώρα, για
να µην εκλαµβάνει ο κάθε Υπουργός ως παρέµβαση οτιδήποτε
αυτός κρίνει ότι λέγεται, για να συνεννοηθούµε εδώ πέρα;
Μήπως θέλετε να µας απαγορεύσετε να µιλάµε; Έγινε η προ-
σπάθεια ελέγχου του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου και απέτυχε. Θέ-
λετε τώρα να απαγορευθεί ο λόγος στην Αντιπολίτευση; 

Όµως, δεν καταλαβαίνω πάλι. Ο Αρχηγός της Αντιπολίτευσης
διατύπωσε απόψεις το προηγούµενο Σάββατο που άκουσα ότι
αφορούσαν τις δικαστικές διακοπές κ.λπ.. Εγκαλείται τώρα η
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων γιατί δεν έχει βγάλει ακόµα
ανακοίνωση για τον Αρχηγό της Αντιπολίτευσης. 

Να εγκαλέσουµε και κάνα δυο άλλους, µια και είµαστε εδώ και
έχουµε βρεθεί; Ποιος άλλος δεν έχει εκδώσει κάποια ανακοί-
νωση, που να βολεύει την Κυβέρνηση, να τον εγκαλέσουµε και
να τον διατάξουµε να την εκδώσει αµέσως. 

Μάλιστα, θα πρότεινα στην Κυβέρνηση, για να είναι τα πράγ-
µατα απλούστερα, να γράψει και τις ανακοινώσεις αυτές και να
τις αποστείλει ώστε να εκδοθούν ακριβώς κατά τον τρόπο που
θέλει. 

Για ποιο λόγο να µην επιβάλλουµε στους πάντες να λένε αυτά,
που θέλουµε εµείς, και σε όσους δεν λένε να τους απαγορεύ-
σουµε να µιλάνε. Αυτό είναι πάρα πολύ ωραίο. Αυτό είναι δηµο-
κρατία κατά αυτή την Κυβέρνηση. Πάρα πολύ ωραία. Γιατί όχι;
Και µάλιστα, µια Κυβέρνηση του 10%. Άριστα, µπράβο! Στο 7%,
φαντάζοµαι, δεν ξέρω τι άλλο θα µετέλθετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Πού τα βρήκατε αυτά; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εµείς πού το βρήκαµε, ξέρω. Εσείς πού

θα το βρείτε, όταν έρθει η ώρα, δεν ξέρω.
Πάµε τώρα, πέραν των άλλων, στο θέµα της παραγραφής. Δεν

πρόκειται να πω πολλά, διότι τελειώνει ο χρόνος µου και εγώ δεν
είµαι της τάσης, όπως ξέρετε, να παρακαλώ τον ευγενή πάντοτε
Πρόεδρο να µου δίνει παράταση χρόνου. Διότι ο Κανονισµός, ξέ-
ρετε, δεν είναι για να τον παραβιάζουµε ό,τι ώρα µας αρέσει και
να µιλάµε τον διπλό, τον τριπλό χρόνο.

Εν πάση περιπτώσει, θα πω δύο πραγµατάκια µόνο, µιας και
ετέθη το θέµα του άρθρου 56Α, αν κατάλαβα καλά, περί παρα-
γραφής. Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εθαύµασα τον πα-
ριστάµενο Υπουργό. Άρχισε να λέει ότι η σύντµηση του χρόνου
της παραγραφής συνιστά κατ’ ουσίαν, εµµέσως, τρόπο µε τον
οποίο παραγράφεται η αµνήστευση των εγκληµάτων. 

Επιχείρηµα εκ του αντιθέτου: Εάν είναι έτσι, εάν θέλουµε να µει-
ώσουµε τον χρόνο παραγραφών –εγώ είµαι απολύτως σύµφωνος
κατ’ αρχάς στη γενική µείωση του χρόνου των παραγραφών– γιατί
δεν το κάνουµε σε όλο το δίκαιο; Γιατί στους φορολογικούς ελέγ-
χους µπορούµε να πάµε πίσω στο 1999; Να συµφωνήσουµε όλοι
εδώ να µειώσουµε σε όλα τα θέµατα τους χρόνους παραγραφών. 

Όµως, ο Υπουργός έκανε και κάτι άλλο, το οποίο ήταν απολύ-
τως αντιθεσµικό. Ξέρετε τι έκανε; Ήρθε και είπε στην Εθνική Αν-
τιπροσωπεία: «Με εξουσιοδότησε προφορικά η πρόεδρος του
Ελεγκτικού Συνεδρίου να µεταφέρω τις απόψεις της». Σοβαρά,
κύριε Υπουργέ;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν είπα αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τι είπατε; Δεν είπατε ότι η πρόεδρος
του Ελεγκτικού Συνεδρίου σάς έδωσε εξουσιοδότηση να µετα-
φέρετε την άποψή της επί της διάταξης;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να σας πω; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Παρακαλώ. 
Επειδή είναι σοβαρό, γι’ αυτό παρακαλώ να απαντήσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα σας το διευκρινίσω. Είχα τη-
λεφωνική επικοινωνία µε την πρόεδρο του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
µου εξέφρασε τις απόψεις της, όσον αφορά την παραγραφή και
όλη αυτή τη διαδικασία, και τη ρώτησα: «Μου δίνετε την άδεια
να αναφέρω αυτή…;».
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Το ίδιο λέµε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Αυτό είπε και ο κύριος Υπουργός. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αυτό ακριβώς. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό ακριβώς, και µου είπε:
«Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, να το αναφέρετε».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ξέρετε τι συµβαίνει µε την Κυβέρνηση;
Όταν τους δίνεις ευκαιρία, εκτίθενται περισσότερο. Ο Υπουργός
επανέλαβε, για να ξαναγραφεί στα Πρακτικά, το αντιθεσµικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε, ξέρετε πώς εκ-
φράζονται τα ανώτατα δικαστήρια επί νοµοθετικών µεταβολών;
Έχετε την εντύπωση ότι είµαστε στη Μποτσουάνα προ του Β’
Παγκοσµίου Πολέµου, όπου εκφράζονται µε τηλεφωνήµατα στον
Υπουργό Δικαιοσύνης και τον εξουσιοδοτούν διά τηλεφωνηµά-
των ή δια ζώσης ή µε άλλον τρόπο να µεταφέρει την άποψή τους
στην Ολοµέλεια; 

Ένα όργανο των Ανωτάτων Δικαστηρίων, που λέγεται ολοµέ-
λεια κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, το έχετε ακούσει ποτέ;
Έχετε ακούσει ότι για να αποφανθεί η δικαιοσύνη προς την Κυ-
βέρνηση και την Εθνική Αντιπροσωπεία επί προτεινόµενης νοµο-
θετικής µεταβολής πρέπει να υπάρξει Ολοµέλεια, η οποία να
κρίνει; 

Οι συζητήσεις σας µε την κυρία πρόεδρο του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου ήταν κάτι πολύ ενδιαφέρον και για εσάς, ίσως και γι’
αυτήν. Εµάς δεν µας αφορούν καθόλου. Μπορείτε, σας παρα-
καλώ, να απέχετε από τις εξωθεσµικές παρεµβάσεις στην Εθνική
Αντιπροσωπεία; Διότι αυτό που κάνατε ήταν εκτόπως εξωθε-
σµικό. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μην τη λάβετε υπ’ όψιν σας, αν
δεν θέλετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να γίνονται αυτά τα πράγµατα; Είναι δυνατόν; Αυτά δεν
είναι σοβαρά. Όλα αυτά, δε, προστίθενται σε έναν µακρύ κατά-
λογο έλλειψης σοβαρότητας. Διότι το χειρότερο πρόβληµα
αυτής της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
ότι είναι µια κακή κυβέρνηση. Το χειρότερο πρόβληµα αυτής της
Κυβέρνησης και αυτό που είναι τραγικό για τον τόπο, είναι ότι
είναι µια αστεία κυβέρνηση –για να µην πω τίποτα χειρότερο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δένδια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Γυµνάσιο Καβάλας.  

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θέσω, επίσης, υπ’ όψιν
σας ότι η Εξεταστική Επιτροπή για τη διερεύνηση της νοµιµότη-
τας της δανειοδότησης των πολιτικών κοµµάτων, καθώς και των
ιδιοκτητριών εταιρειών µέσων µαζικής ενηµέρωσης από τα τρα-
πεζικά ιδρύµατα της χώρας, που έχει συσταθεί κατά τα άρθρα
144 και επόµενα του Κανονισµού της Βουλής  και για την οποία
η Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία υποβολής του
πορίσµατός της µέχρι 19 Δεκεµβρίου 2016, ζητεί, κατόπιν οµό-
φωνης απόφασής της, παράταση της προθεσµίας λειτουργίας
της για την υποβολή του πορίσµατος µέχρι την 16η Ιανουαρίου
2017. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε οµοφώνως. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων

κ. Καµµένος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για ποιο πράγµα
ακριβώς, κύριε Υπουργέ;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχω το δικαίωµα από τον Κα-
νονισµό να απαντήσω σε αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να δώσετε
κάποιες διευκρινίσεις, δηλαδή, προς τον κ. Δένδια;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ναι, βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, δεν αρνή-
θηκε το Προεδρείο να σας δώσει τον λόγο. Πρέπει να εκφωνηθεί
και ο λόγος για τον οποίο θέλετε να σας δώσω τον λόγο. 

Κύριε Καµµένε, συµφωνείτε να δώσω τον λόγο στον κύριο
Υπουργό; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο, σύντοµα σας παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Νοµίζω ότι δεν θα χρειαστώ
πάνω από δυο, τρία λεπτά. 

Όχι µόνο σύντοµα, αλλά απολύτως ήρεµα θα απαντήσω στον
κ. Δένδια, ο οποίος σε όλη του την αγόρευση δεν είπε κάτι για
τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, όπως περιµέναµε να ακούσουµε. 

Εγώ θέλω να υπενθυµίσω στους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας τον τρόπο που νοµοθετούσε η κυβέρνησή τους και τον
τρόπο που νοµοθετεί η δική µας Κυβέρνηση. Δεν θα αναφερθώ
σε κρίσιµα νοµοθετήµατα που έρχονταν µε τη διαδικασία του κα-
τεπείγοντος, κύριοι συνάδελφοι. Θα σας θυµίσω…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Θυµάστε καλά τι κάνατε εδώ εσείς; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τώρα µιλάω εγώ. 
Θα σας θυµίσω ότι µόνο σε µια συνεδρίαση της Βουλής πα-

ραµονή των θερινών διακοπών είχαµε τριάντα τροπολογίες, οι
οποίες είχαν έρθει στη Βουλή να συζητηθούν. Αυτά τα πρωτό-
γνωρα πράγµατα ούτε µπορεί να συµβαίνουν ούτε καν µπορεί να
τα διανοηθεί κάποιος. 

Θυµάστε µε ποια διαδικασία έρχονταν κρίσιµα νοµοθετήµατα
για το µέλλον της χώρας; Έρχονταν µε τη διαδικασία του κατε-
πείγοντος, που το πρωί συνεδρίαζε η επιτροπή και το απόγευµα
η Ολοµέλεια. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Και τα καταργήσατε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε

Υπουργέ. Συντοµεύετε. 
Μην παρεµβαίνετε, κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ, για να

ολοκληρώσει ο Υπουργός. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Οι παρεµβάσεις που κάνετε θε-
µελιώνουν ότι έχω δίκιο σε αυτά που λέω. Διότι γι’ αυτά δεν λέτε
τίποτα. 

Όσον αφορά τα µέτρα για το ΕΚΑΣ, που αναφέρθηκε και ο
αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, το µέτρο, πράγµατι,
το πήρε η Κυβέρνηση. Δεν είπα αυτό. Μάλιστα, σας είπα ότι µπο-
ρείτε να µας κατηγορήσετε ότι στην επαναδιαπραγµάτευση που
κάναµε δεν το πετύχαµε, παρά το γεγονός ότι είχαµε αγωνιστεί
να µην υπάρξει περικοπή. Αυτά όµως προβλέπονταν σε συµφω-
νίες τις οποίες είχατε ήδη εσείς υπογράψει. Μη διαστρέφουµε
αυτό το οποίο λέω. 

Όσον αφορά το «παρών» ή «απών», κατά πρώτον, εµείς δεν
σας κάνουµε κριτική στο τι ψηφίζετε και τι επιλέγετε. Εγώ σας
είπα ότι σε αυτήν την πολύ σηµαντική ψηφοφορία εχθές το
κόµµα σας δεν δήλωσε «παρών», δήλωσε «απών». Και δήλωσε
«απών» διότι ενώ ο ελληνικός λαός και κυρίως αυτοί που δι-
καιούνται το χρηµατικό ποσό που η Βουλή εχθές αποφάσισε να
λάβουν περίµενε µια οµοθυµία απ’ όλα τα κόµµατα, έστω και αν
δεν το πιστεύουν κάποιοι, εσείς επιλέξατε, ως εξαίρεση, να µην
ψηφίσετε ένα τέτοιο φιλολαϊκό µέτρο, µε τις δικαιολογίες τις
οποίες προβάλατε σήµερα. 
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Σε κάθε όµως περίπτωση, εµείς ούτε να σας φιµώσουµε θέ-
λουµε ούτε να σας απαγορεύσουµε τον λόγο. Ίσα-ίσα, θέλουµε
να µιλάτε όσο το δυνατόν περισσότερο. Διότι όσο περισσότερο
µιλάτε, τόσο περισσότερο καταλαβαίνουν οι πολίτες ποιο είναι
το πρόγραµµά σας, πού το πάτε και τι τους περιµένει. 

Σχετικά µε το θέµα των αποφυλακισθέντων, κύριε Δένδια, σας
εξήγησα και κατά τη συζήτηση όταν το θέσατε το Σάββατο και
σας είχα πει: Πρώτον, είναι περίπου επτάµισι χιλιάδες και όχι
εννιά χιλιάδες. Ούτε ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας µίλησε
για εννιά χιλιάδες, αν θυµάµαι καλά. Σας είχα πει τότε, όµως, ότι
γύρω στις έξι χιλιάδες θα είχαν αποφυλακιστεί όχι µε βάση νο-
µοθετικές διατάξεις τις οποίες ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µε βάση
διατάξεις οι οποίες είχαν ψηφιστεί από το 2005. Δηλαδή, σας το
λέω µε άλλο τρόπο σήµερα: Εάν ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ήταν Κυβέρνηση,
πάλι ο µεγάλος όγκος, οι έξι περίπου χιλιάδες κρατούµενοι θα
είχαν αποφυλακιστεί υπό κανονικές συνθήκες. Αυτό σας είπα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για εκατόν είκοσι πέντε άτοµα
είπες, Υπουργέ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και αυτό συνεχίζω να σας λέω,
ότι οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες που πήρε ο ΣΥΡΙΖΑ αφορούν
έναν πάρα πολύ µικρό αριθµό ανηλίκων και αναπήρων. Όλος ο
άλλος όγκος θα είχε αποφυλακιστεί, ακόµα και αν δεν υπήρχε
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τέλος, κύριε Δένδια, η παρέµβαση, που έκανα όσον αφορά το
θέµα του κ. Μητσοτάκη, που σωστά αναγνώσατε τα Πρακτικά,
για την επένδυση στη Ζάκυνθο µιλά. Και το λέω αυτό και ως Βου-
λευτής Ζακύνθου. 

Ο κ. Μητσοτάκης ή δεν το γνωρίζει ή το γνωρίζει και το παρα-
κάµπτει ότι υπάρχει απόφαση ασφαλιστικών µέτρων του Μονο-
µελούς Πρωτοδικείου Ζακύνθου και πόρισµα του Οικονοµικού
Εισαγγελέα κ. Μπρη για αυτή την υπόθεση. 

Και σας είπα, να έρχεται ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης στη Βουλή και να υπεραµύνεται της συνέχισης αυτής
της λεγόµενης επένδυσης, όταν η δικαιοσύνη έχει επιληφθεί, την
έχει σταµατήσει και ο Οικονοµικός Εισαγγελέας έχει ζητήσει να
ασκηθούν ποινικές διώξεις, αυτό, κύριε Δένδια, εσείς που είσα-
στε έγκριτος νοµικός, πείτε µου τι είναι; 

Νοµίζω ότι στα θέµατα της δικαιοσύνης ιδίως, η Κυβέρνηση
πολιτεύεται µε γνώµονα το συµφέρον της δικαιοσύνης, µε γνώ-
µονα το συµφέρον της κοινωνίας και ουδέποτε επεµβαίνει. Και
παρακαλούµε πάρα πολύ και όλα τα κόµµατα να µην επεµβαί-
νουν.

Όσον αφορά το θέµα που θέσατε για την επικοινωνία που είχα
µε την πρόεδρο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, κύριε Δένδια, το
Ελεγκτικό Συνέδριο θα συνεδριάσει και θα πάρει τις αποφάσεις
του κατά τον τρόπο που ο νόµος προβλέπει. Δεν έγινε κάτι πα-
ράνοµο ούτε κάτι παράτυπο. Σας ανέφερα, µάλιστα, τη γνώµη
που έχει η πρόεδρος του Ελεγκτικού Συνεδρίου και σας την ανέ-
φερα καθ’ ην στιγµήν είχα την άδειά της, την οποία και ζήτησα. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, τίποτα απολύτως εξωθεσµικό. Τα δικα-
στήρια θα συνεδριάσουν και θα αποφασίσουν και επί των νόµων
και επί της συνταγµατικότητας των νόµων και όπως έχει πει η Κυ-
βέρνηση πάµπολλες φορές, τις αποφάσεις όλων των δικαστη-
ρίων, είτε γίνονται από το Συµβούλιο της Επικρατείας είτε
γίνονται παρεµπιπτόντως από τα κατώτερα δικαστήρια, θα τις
σεβαστεί και τις σέβεται απολύτως, είτε συµφωνεί είτε δεν συµ-
φωνεί. 

Αυτό νοµίζω ότι είναι το πολύ σηµαντικό σε αυτή τη διαδικα-
σία, η εκτελεστική εξουσία να σέβεται απολύτως τις αποφάσεις
των δικαστηρίων. Και η Κυβέρνησή µας αυτό το έχει αποδείξει
µε τρόπο πανηγυρικό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καµµένος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Ευχαριστούµε και τον κύριο Υπουργό για τις διευκρινίσεις του.
Δυστυχώς, θα αναγκαστώ να κάνω κι εγώ µια αναφορά σε

σχέση µε τα χθεσινά γεγονότα και την ψηφοφορία στη Βουλή,
µε ήπιο τρόπο, διότι νοµίζω ότι έτσι προσάδει και στην κοινοβου-
λευτική διαδικασία και σε εµάς, τους κοινοβουλευτικούς εκπρο-

σώπους του λαού. 
Πιστεύω ότι το «παρών», το «απών» και το «απών» στην ουσία

ήταν τρία «απών». Δηλαδή δεν είναι η αποχή, αλλά είναι η αποχή
από την πραγµατικότητα, διότι όταν ονοµάζεται ή ονοµατίζεται
«λαϊκιστής» ή προσπαθούµε στα φίλια µέσα και όχι µόνο ενηµέ-
ρωσης να προσδώσουµε τον όρο «λαϊκιστής» σε µία κυβέρνηση
και σε εµάς που είµαστε και πιο νέοι πολιτικοί, που προσπαθή-
σαµε µε κόπο να φέρουµε παράλληλα έσοδα, να βγάλουµε ένα
πλεόνασµα του πλεονάσµατος, να το δώσουµε στους ανθρώ-
πους οι οποίοι έχουν βασανιστεί -δεν θα ψέξω κανέναν για το
πώς βασανιστήκανε και πώς κόψανε τις συντάξεις, σαν Βουλή
εννοώ, τα τελευταία πέντε χρόνια- το µόνο που έπρεπε να κάνει
αυτή η Βουλή ήταν να έχει τριακόσια «υπέρ». Δεν θα περίσσευε
κανένας -εκτός αν ήταν κάποιος άρρωστος- για να πει το «ναι».

Από εκεί και πέρα, ήταν µια µοναδική ευκαιρία να δείξουµε µια
συναίνεση σε ένα απλό θέµα. Ποια άλλη ευκαιρία θα µπορούσε
να δοθεί για να δώσουµε προς τα έξω τη µαρτυρία, στον ελλη-
νικό λαό, που ακούει κάθε µέρα κοκοροµαχίες, αλλά και στους
δανειστές και στους θεσµούς, οι οποίοι βλέπουν και χαίρονται
µε το «διαίρει και βασίλευε»; Το «διαίρει και βασίλευε» είναι η αρ-
χαιότερη τακτική για να κερδίσεις έναν πόλεµο, µια µάχη, είτε µε
όπλα, επικοινωνιακά, είτε µε τα άυλα όπλα που έχουµε τώρα, των
οικονοµικών εκβιασµών.

Η εικόνα που θα δίναµε προς τα έξω, αν µπορούσαµε να συναι-
νέσουµε στο να δώσουµε αυτά τα 600 εκατοµµύρια και οι τριακό-
σιοι µαζί, µε τριακόσιες υπογραφές υπέρ, θα ήταν µια νίκη προς
τους εχθρούς της δηµοκρατίας και τους εχθρούς της Ελλάδας,
που είναι δύο-τρεις συγκεκριµένοι άνθρωποι στην Ευρώπη οι
οποίοι -δεν χρειάζεται να τους ονοµατίσω, τους γνωρίζουµε όλοι-
µέσα σε είκοσι τέσσερις ώρες περιθωριοποιήθηκαν και από τους
ίδιους τους θεσµούς. Είπαν: «Βιαστήκατε, κύριε τάδε, που βγή-
κατε και είπατε ότι η απόφαση της Ελλάδος ήταν µονοµερής ενέρ-
γεια και πάει πιο πίσω το πρόγραµµα. Ήταν λάθος να το πείτε και
δεν ήταν δικιά σας δικαιοδοσία να αποφασίσετε εάν θα σταµατή-
σει ή θα «παγώσει» η απόφαση της 5ης Δεκεµβρίου, η σηµαντική
απόφαση για την αναδιάρθρωση του ελληνικού χρέους, παρά
µόνο απόφαση του Euro Working Group. Άρα εσείς για τι µιλάτε;».

Βλέπουµε ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή µια βιασύνη από κάποι-
ους για πολιτικούς λόγους -και ειδικά της Γερµανίας, εσωτερι-
κούς- να ψέξουν την Ελλάδα.

Χάσαµε, δυστυχώς, µε την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας,
του Ποταµιού και του ΠΑΣΟΚ, τη µοναδική ευκαιρία να βρεθούµε
απέναντί τους όλοι µαζί µε µία υπογραφή για ένα δίκαιο, απλό
αίτηµα, το οποίο ήταν µια απλή συναίνεση, µια απλούστατη συ-
ναίνεση. Δεν ήταν τίποτα δύσκολο και, δυστυχώς, πετάξαµε
αυτήν την ευκαιρία. Κλωτσήσαµε την καρδάρα και τη χύσαµε,
δυστυχώς.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Είπα και στην εισήγησή µου χθες
ότι επί της αρχής έχουµε ψηφίσει όλο το νοµοσχέδιο, όπως και
κατ’ άρθρον όλο το νοµοσχέδιο, αλλά είχαµε κάποιες παρατη-
ρήσεις. Σήµερα θα πρέπει να κάνω δυο-τρεις παρατηρήσεις και
σε συνεργασία µε τους συνεργάτες του κυρίου Υπουργού και
της Υπουργού κυρίας Παπανάτσιου, να βρούµε µια λύση.

Θα ξεκινήσω µε το βασικότερο όλων, το οποίο είναι η δεύτερη
ευκαιρία που πρέπει να δίνουµε, βάσει της οδηγίας-σύστασης
της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, που άφησα στα Πρακτικά και τα
έδωσα χτες στον κύριο Υπουργό και στην οµάδα του. Από τη
στιγµή που η Ευρώπη δεν διαχωρίζει την εταιρεία σε φυσική ή
ποιο είναι το νοµικό πρόσωπο και τις καλύπτει όλες οριζόντια,
δεν µπορούµε εµείς να παραβιάσουµε ή να πάµε µε κάποιον
άλλο νόµο και να πούµε ότι οι κεφαλαιουχικές εταιρείες ή οι ανώ-
νυµες εταιρείες ή οι ετερόρρυθµες ή οι ΕΠΕ δεν µπορούν να
συµπεριληφθούν στον πτωχευτικό νόµο που ψηφίζουµε αυτήν τη
στιγµή. Αυτό θα ήταν µια άνιση µεταχείριση και νοµίζω ότι θα εί-
χαµε και νοµικά προβλήµατα.

Πέραν τούτου, τα στοιχεία είναι αδυσώπητα, όταν µιλάµε στην
Ελλάδα για πτωχεύσεις -πάλι χωρίς να ψέγουµε κανέναν- την τε-
λευταία δεκαετία. Θα καταθέσω στην Ολοµέλεια τα Πρακτικά
από την Ελληνική Στατιστική Αρχή, που µας δείχνουν ότι τα τε-
λευταία έντεκα χρόνια είχαµε ετησίως κατά µέσο όρο χίλιες
εξήντα µία αποφάσεις πτωχευτικής διαδικασίας, από τις οποίες
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έγιναν δεκτές εννιακόσιες δέκα τέσσερις, το 86%, και προχώρη-
σαν και κηρύχθηκαν τετρακόσιες πενήντα επτά πτωχεύσεις.

Προσέξτε, προς επίρρωσιν αυτού που είπα πριν, ότι δεν µπο-
ρούµε να εξαιρέσουµε τις κεφαλαιουχικές εταιρείες, η νοµική
µορφή των εταιρειών που µπήκαν στην πτωχευτική διαδικασία
τα τελευταία έντεκα χρόνια ήταν 42% ατοµικές επιχειρήσεις, 11%
προσωπικές επιχειρήσεις –οµόρρυθµες και ετερόρρυθµες- και
το 47% -σχεδόν οι µισές- αφορούσε κεφαλαιουχικές εταιρείες.

Το πρόβληµα εδώ είναι το εξής -και θα δώσουµε τα νούµερα-:
Τι σηµαίνει κεφαλαιουχικές εταιρείες και τι σηµαίνει ότι δεν µπαί-
νουν αυτές οι εταιρείες µέσα στον Πτωχευτικό Κώδικα; Δεν θα πω
όλα τα χρόνια, για να µην παρεξηγηθώ και να µη φάω τον χρόνο,
αλλά ο µέσος όρος, για την περίοδο 2004-2014, των κεφαλαίων
τα οποία µπήκαν σε πτώχευση ήταν 470 εκατοµµύρια -σχεδόν µισό
δισεκατοµµύριο ευρώ- και το σηµαντικότερο απ’ όλα είναι ότι αφο-
ρούσαν χίλιους διακόσιους εξήντα πέντε κατά µέσο όρο υπαλλή-
λους.

Δηλαδή, εάν δεν πάµε στο 50% αυτών -θέλετε εξακόσιοι, εφτα-
κόσιοι υπάλληλοι;- των κεφαλαίων, που είναι κεφαλαιουχικές
εταιρείες -που πιθανόν είναι και περισσότερες λόγω δραστηριό-
τητας- που θα είναι 300 εκατοµµύρια, που θα πρέπει να µπουν
ξανά στην οικονοµία και εφτακόσιες θέσεις εργασίας να µη χα-
θούν, να δοθεί η δεύτερη ευκαιρία, σε ποιον θα τη δώσουµε τη
δεύτερη ευκαιρία;

Εδώ είναι οι πολλές θέσεις εργασίας, εδώ είναι που πρέπει να
πάµε µαζί µε το ευρωπαϊκό δίκαιο, εδώ είναι που δεν πρέπει να
εξαιρέσουµε κανέναν και εδώ είναι που θα δείξουµε ότι προσέ-
χουµε την αγορά, προσέχουµε τις θέσεις εργασίας και η δεύτερη
ευκαιρία πηγαίνει για όλους οριζόντια, όπως στηρίζει και έτσι
πρέπει να κάνει και η Ευρώπη.

Από εκεί και πέρα, εγείρεται και το ζήτηµα και υπάρχει και το
θέµα της δόλιας πτώχευσης. Εδώ υπάρχουν πάρα πολλοί ορι-
σµοί, ειδικά στον νοµικό κόσµο. 

Στη δόλια πτώχευση ένας κρίνεται συγγνωστός, δηλαδή ότι
δεν πτώχευσε µε δόλιο τρόπο, αλλά συγχρόνως λέµε ότι εξαι-
ρούνται όσοι πτώχευσαν µε δόλιο τρόπο. Μα, ο δόλιος τρόπος
για το δικό µας ποινικό και δικαιικό σύστηµα είναι κάποιος που
έχει εκδώσει επιταγές, οι οποίες λόγω κρίσης ή οποιουδήποτε
άλλου λόγου κρίνονται ως δόλια πτώχευση. Πάρτε και το παρά-
δειγµα του Μαρινόπουλου, που τον σώσαµε, γιατί έτσι έπρεπε
να κάνουµε. Ήταν δυο χιλιάδες οι επιχειρήσεις, στις οποίες χρω-
στούσε ο Μαρινόπουλος. 

Άρα είτε κρίνουµε κάποιον ότι δεν έχει πτωχεύσει µε δόλο, άρα
δεν µπορεί και οι επιταγές που έχει εκδώσει να κρίνονται µε
δόλο, άρα να µην µπαίνει στη διαδικασία. Διότι πυροβολούµε τα
πόδια µας και είναι σαν ένα φίδι που τρώει την ουρά του και δεν
υπάρχει λύση στο τέλος. Θα µπλέξουµε στα δικαστήρια και θα
πρέπει να δώσουµε µια πολύ πιο απλή λύση σ’ όλη αυτήν τη δια-
δικασία.

Έχουµε δώσει µια εισήγηση -θα την αφήσω και αυτήν στα
Πρακτικά της Βουλής- για τα δύο ζητήµατα στα οποία έχουµε
προτείνει -και νοµίζω ότι συµφωνούν και οι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κι ότι θα ελέγξει προς αυτήν την κατεύθυνση και ο Υπουρ-
γός µε τη δέουσα προσοχή- νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αυτά τα
δύο ζητήµατα που προανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος  καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στον υπόλοιπο χρόνο, που µου αποµένει θα πρέπει να συζη-
τήσουµε τα ζητήµατα του Υπουργείου Οικονοµικών. Στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών έχουµε πολλά σηµαντικά ζητήµατα για το
πλαστικό χρήµα. Αυτό το οποίο θέσαµε και χτες και για το οποίο
όπως το συζητήσαµε και µε την κυρία Υπουργό νοµίζω ότι δεν
υπάρχει κάποιο ζήτηµα να συζητήσουµε σήµερα, είναι για το
άρθρο 71 παράγραφος 3.

Να πούµε για τα Πρακτικά ότι ιδρύµατα πληρωµών, ιδρύµατα
ηλεκτρονικού χρήµατος, όπως περιγράφονται στο άρθρο 71
στην παράγραφο 3, είναι τα ιδρύµατα τα οποία δηµιουργούν και
λειτουργούν ως συστήµατα πληρωµών, είτε τα ίδια είτε για τρί-
τους, για παράδειγµα εταιρείες που λειτουργούν στην Ελλάδα ή

αυτές που κάνουν ηλεκτρονικές πληρωµές που είναι virtual πορ-
τοφόλια σαν το PayPal. Αυτά ναι, ισχύουν, εξαιρουµένων των πι-
στωτικών ιδρυµάτων. Εδώ υπήρχε µια παρεξήγηση, η οποία
λύθηκε. Μένει το άρθρο ως έχει. Εξαιρούνται τα τραπεζικά ιδρύ-
µατα από τους αντιπροσώπους και τα υποκαταστήµατα. Απλώς
είχε µπει στο τέλος της παραγράφου και παρερµηνεύτηκε.

Αυτό το οποίο είναι σηµαντικό να διορθωθεί, το οποίο, όπως
είπα και χθες, θα δηµιουργήσει πάρα, πάρα πολλά προβλήµατα
είναι στο ίδιο άρθρο η παράγραφος 4, όπου απαγορεύεται σε
οντότητες στους τοµείς των τυχερών παιγνίων, του στοιχηµατι-
σµού και στις εταιρείες διάθεσης όπλων, εµπορίας όπλων, κινη-
τικών και άλλων, να µπορούν στα POS και στα ηλεκτρονικά
συστήµατα που έχουν µέσα στα µαγαζιά τους να κάνουν και πλη-
ρωµές για τρίτους ή να δέχονται πληρωµές ΔΕΚΟ, κινητής τηλε-
φωνίας, ένα ηλεκτρονικό σύστηµα πληρωµών.

Θα θυµίσω εδώ ότι η αιτιολογική έκθεση λέει το εξής στο β):
Απαγορεύεται η αντιπροσώπευση ιδρυµάτων πληρωµών και
ιδρυµάτων ηλεκτρονικού χρήµατος από επιχειρήσεις που δρα-
στηριοποιούνται στους τοµείς του στοιχηµατισµού και των τυχε-
ρών παιγνίων καθώς και στον τοµέα της διάθεσης και εµπορίας
όπλων –προσέξτε, συνάδελφοι-, καθώς αποτελούν τοµείς υψη-
λού κινδύνου για τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δρα-
στηριότητες, ξέπλυµα χρήµατος και φοροδιαφυγή.

Είναι δυνατόν να λέµε τώρα, ενώ έχουµε δώσει άδεια σε τέσ-
σερις χιλιάδες εξακόσια καταστήµατα του ΟΠΑΠ και σε πεντα-
κόσιες, εξακόσιες εταιρείες που πουλάνε κυνηγετικά όπλα, ότι
το κράτος έδωσε άδεια και συγχρόνως είναι εταιρείες οι οποίες
κάνουν ξέπλυµα χρήµατος, φοροδιαφυγή και κάνουν παράνοµες
δραστηριότητες; Αυτό ειλικρινά δεν το καταλαβαίνω για αυτόν
τον λόγο και µόνο, διότι είναι εντελώς λάθος η αιτιολόγηση.
Όπως είπα, υπάρχουν πολλές δραστηριότητες για τις οποίες θα
µπορούσε κάποιος ποιοτικά να πει «Εγώ δεν θέλω να µπει κά-
ποιος, να έχει επισκεψιµότητα ένα µέρος, γιατί κρίνω ως κράτος,
ως κυβέρνηση ότι είναι παράνοµο ή ότι κάποιος θα εθιστεί σε
κάτι». Υπάρχουν, όµως, πολύ περισσότερο και άλλοι κλάδοι –να
µην τους αναφέρω τώρα- για τους οποίους θα µπορούσε να πει
κάποιος ότι δεν πρέπει να εθιστεί ο οποιοσδήποτε, είτε στο ποτό
είτε στο τσιγάρο είτε οπουδήποτε αλλού.

Ο σκοπός της Κυβέρνησης και των παράλληλων εσόδων για
το 2017 είναι να έχουµε στο ταµείο, στο πουγκί, του χρόνου
έσοδα. Πρέπει να υπάρχουν εκατοµµύρια σηµεία πώλησης, επι-
σκεψιµότητα παντού, διασταύρωση πληροφοριών, είσπραξη µε
ηλεκτρονικό τρόπο παντού, διασταύρωση στοιχείων όλων των
καταναλωτών, για να χτιστεί το αφορολόγητο και να εισπράτ-
τουµε τον ΦΠΑ, ώστε το δηµόσιο να έχει στο ταµείο, στο πουγκί,
του χρόνου παράλληλα έσοδα, για να ελαφρύνει τον κόσµο το
2018 στον προϋπολογισµό που θα έχουµε τέτοια εποχή του χρό-
νου.

Οπότε το συγκεκριµένο άρθρο, την παράγραφο 4 του άρθρου
71, δεν θα το στηρίξουµε. Θα πρέπει να αφαιρεθεί η να γραφεί
αλλιώς. Δεν µπορούµε να διακρίνουµε καµµία εµπορική επιχεί-
ρηση, επειδή έχει τον οποιονδήποτε ρόλο. Εάν δεν το αφαιρέ-
σουµε, σηµαίνει ότι δίνουµε άδεια σε κάποιον που ξεπλένει
χρήµα και έχει έκνοµη δραστηριότητα στην Ελλάδα. Άρα πρέπει
να τους πάρουµε την άδεια. Δεν µπορεί να δίνουµε άδεια σε κά-
ποιον που λέµε ότι µπορεί να κάνει παράνοµη δραστηριότητα,
δηλαδή κάνει νόµιµη, για να έχουµε έσοδα από αλλού και παρά-
νοµη όταν δέχεται πληρωµές για ΔΕΚΟ ή δεν ξέρω εγώ για τι
άλλο. Το περίπτερο τότε γιατί το κάνει; Αυτό δεν θα το στηρί-
ξουµε. Είναι και η µόνη µας διαφωνία στο εν λόγω νοµοσχέδιο.

Όλα τα υπόλοιπα είναι εξαιρετικά θετικά. Θα δώσουµε µια
πολύ µεγάλη λύση και µεγάλη ανάσα στην ελληνική οικονοµία
και στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων και στη Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων, έτσι ώστε να έχουµε
την πλήρη ανάλυση των στοιχείων όλων των καταναλωτών µε
οποιονδήποτε ηλεκτρονικό τρόπο, είτε αυτός είναι πιστωτική ή
χρεωστική κάρτα, είτε είναι ηλεκτρονική συναλλαγή ή πληρωµή
µέσω του ίντερνετ, ή το ηλεκτρονικό σύστηµα της τράπεζάς του
και να έχουµε τα ίχνη όλων, να παρακολουθούνται –µε την καλή
έννοια το λέω- όλες οι συναλλαγές, να µπορεί κάποιος να χτίσει
το αφορολόγητο.
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Δύο τελευταίες παρατηρήσεις θα κάνω και θα τελειώσω πριν
τον χρόνο µου. Όπως είπα και χθες, στο άρθρο 69 παράγραφος
1 λέµε ότι όλες οι επιχειρήσεις θα πρέπει το βράδυ όταν κλείνουν
να αποστέλλουν τα λογιστικά τους στοιχεία στη Γενική Γραµµα-
τεία Πληροφοριακών Συστηµάτων, η οποία θα τα στέλνει στο
TAXIS. Όµως, οι ταµειακές µηχανές που έχουµε αυτήν την
στιγµή στην αγορά δεν έχουν όλες τη δυνατότητα να κάνουν την
αυτόµατη ηλεκτρονική αποστολή των στοιχείων. Περίπου το 40%
δεν έχουν αυτήν τη δυνατότητα και αριθµούν πάνω από εκατό,
εκατόν δέκα χιλιάδες ταµειακές µηχανές.

Τι σηµαίνει αυτό; Ότι όλοι αυτοί οι επιχειρηµατίες, που έχουν
αυτήν τη µηχανή, θα αναγκαστούν είτε µόνοι τους το βράδυ -και
δεν ξέρω αν έχουν το γνωστικό αντικείµενο και ίντερνετ εκείνη
τη στιγµή- από το σπίτι τους να τα στείλουν στη βάση δεδοµένων
της Γενικής Γραµµατείας -να συµπληρώσουν τα στοιχεία, για να
κλείσουν τον λογαριασµό τους- για να µην «φάνε» το πρόστιµο
από το δηµόσιο ή να πάνε, µέχρι να αλλάξουν ταµειακή ή σύ-
στηµα on line, στον λογιστή τους. 

Είπα χθες ότι θα είναι αδύνατον ένας λογιστής να µπορεί να
ανταποκριθεί. Φαντασθείτε, ειδικά το καλοκαίρι που έχουµε και
τους τζίρους στα τουριστικά καταλύµατα και στην εστίαση, να
έχει ένας λογιστής σαράντα, πενήντα, εξήντα, εκατό µαγαζιά, τα
οποία δεν θα έχουν την ταµειακή και να πρέπει το βράδυ να κάνει
σαράντα, πενήντα, εκατό, διακόσιες -µπορεί και περισσότερες-
καταχωρίσεις µόνο για τη Γενική Γραµµατεία για το TAXIS. Αυτό
θα είναι αδύνατο να συµβεί. 

Πρότεινα, λοιπόν, -και θα πρέπει να το σκεφτούµε-, να δώ-
σουµε το συντοµότερο δυνατό, σε συνεργασία µε τις τράπεζες,
µε οποιαδήποτε ελληνική βιοµηχανία, voucher, να χρηµατοδοτή-
σουµε µε κάποιον τρόπο, να στοχοθετήσουµε και να δώσουµε
κίνητρο σε όλους να αλλάξουν τα µηχανάκια και να γίνεται αυ-
τόµατα αυτή η διαδικασία, διότι θα αναγκαστούµε πιθανόν να βά-
λουµε πρόστιµο σε κάποιον ο οποίος δεν θα έχει αυτός την
ευθύνη του λάθους ή που δεν είχε τον χρόνο ο ίδιος ο λογιστής
να δώσει τα στοιχεία.

Τέλος, θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα. Αυτές
τις ηµέρες -και εχθές- έγινα αποδέκτης ερωτήσεων από πάρα
πολύ κόσµο, τις οποίες θα θέσω στη κυρία Υπουργό. 

Κυρία Υπουργέ, µε όλο τον σεβασµό, θα πρέπει να βρούµε µία
λύση. Αυτήν τη στιγµή λέµε ότι χτίζουµε το αφορολόγητο. Το
αφορολόγητο χτίζεται µε έναν συγκεκριµένο τρόπο. Ο κόσµος
δεν γνωρίζει και εγώ δεν έχω καταλάβει πώς όταν βάζω την
κάρτα µου, θα παρακολουθώ τις χρεώσεις µου, αν θα φτάσω στο
10%, στο 15%, στο 20% του εισοδήµατός µου, εάν θα κρατάω
το χαρτάκι ή εάν δεν θα κρατάω το χαρτάκι. 

Εάν κρατάω το χαρτάκι, ξαναγυρνάω στη χαρτούρα. Εντάξει,
αλλά να το ξέρουµε. Δηλαδή ένας, που έχει σταθερό εισόδηµα
15 χιλιάδες ευρώ και πρέπει να µαζέψει αποδείξεις ύψους 1.500
ευρώ από εκεί που µπορεί να χτίσει αφορολόγητο, θα πρέπει το
παραστατικό του POS ή της ταµειακής µηχανής µαζί µε την από-
δειξη αγοράς προϊόντος ή υπηρεσίας, να τα κρατάει σε έναν φά-
κελο και µόλις φτάσει τα 1.500 ευρώ να πει «έκλεισα, πάω για
τον επόµενο χρόνο». 

Εάν δεν γίνει αυτό -που και πάλι λέω ότι είναι ταλαιπωρία και
για τους λογιστές και για τα φυσικά πρόσωπα, για τους πολίτες-
, και γίνει ηλεκτρονικά, θα πρέπει να βρούµε τον τρόπο ποιος θα
ενηµερώνει, «φτάσατε το αφορολόγητό σας». 

Πρέπει να βρούµε έναν τρόπο να διευκολύνουµε, διότι λέµε
ότι από 1η Ιανουαρίου πρέπει όλοι, οριζόντια, να έχουν ταµειακές
µηχανές, µε πρόστιµο αν δεν το κάνουν και µε ενηµέρωση στο
τζάµι, στην πόρτα ότι, «δεχόµαστε µέχρι 500 ευρώ µετρητά και
από εκεί και πέρα όλα µε ηλεκτρονική συναλλαγή».

Χτίζουµε το αφορολόγητο, αλλά πρέπει να βγάλουµε µία εγ-
κύκλιο για να ξεκαθαρίσουµε στους φοροτέχνες, στους υπαλλή-
λους, στους συναδέλφους, που ξέρουν αυτήν τη δουλειά
καλύτερα από εµένα, και στους πολίτες ειδικά, πώς πρακτικά θα
χτίζεται το αφορολόγητο. Θα µαζεύει τις αποδείξεις ή όχι; Θα
τους ενηµερώνει το TAXIS µε ένα e-mail ή όχι; Θα τους ενηµε-
ρώνει η τράπεζα ή όχι; Οι τράπεζες δεν γνωρίζουν πολλά στοι-
χεία. 

Θα πρέπει να λύσουµε αυτό το ζήτηµα, για να ξεκινήσουµε

οµαλά όλη τη διαδικασία το 2017, για να µπορέσουµε να δούµε
το αποτύπωµα στο ταµείο, για να έχει το κίνητρο ο κάθε πολίτης
να χρεώνει την κάρτα του ηλεκτρονικά, να γλιτώσουµε τη φορο-
διαφυγή, να εισπράξουµε τον ΦΠΑ -από τον οποίο χάνουµε 6 δι-
σεκατοµµύρια τον χρόνο-, αλλά να διευκολύνουµε και τη δουλειά
του πολίτη, την καθηµερινότητά του, να µην του προσθέσουµε
ακόµα ένα βάρος, το οποίο µπορεί να του φέρει ένα πρόστιµο ή
µπορεί να τον κρίνει παράνοµο, ενώ δεν είναι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης,
τον κ. Θεοχαρόπουλο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αρχικά, επειδή θα ανα-
φερθώ σε όσα είπε ο Υπουργός, ο κ. Κοντονής, προηγουµένως
στην οµιλία του, να πω ότι θα ήταν προτιµότερο οι συνεργάτες
του να τον ενηµερώσουν να έρθει στην Ολοµέλεια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν έπρεπε να βάλουµε τίτλο στα
τεκταινόµενα αυτές τις ηµέρες, αυτός θα µπορούσε να ήταν «Στο
ίδιο έργο θεατές».

Η αλήθεια είναι ότι οι θεσµοί έχουν ιδεολογικές εµµονές. Ο κ.
Τσίπρας, όµως, κάνει τα πάντα όχι µόνο για να τις τροφοδοτεί,
αλλά και για να τις αναζωπυρώνει, µε αµφιταλαντεύσεις, µε ασυ-
νέπεια µεταξύ λόγων και πράξεων.

Έχουµε πει επανειληµµένα ότι χρειάζεται ξεκάθαρη στρατη-
γική, ενταγµένη σε ένα συνολικό πλαίσιο και µεταρρυθµίσεις
προοδευτικού χαρακτήρα σε όλα τα επίπεδα. 

Ακούσαµε τον Υπουργό Δικαιοσύνης στην οµιλία του να ανα-
φέρεται και πάλι στη δέκατη τρίτη σύνταξη για τους συνταξιού-
χους, ενώ χθες πολλοί από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ έλεγαν,
«Δεν είναι δέκατη τρίτη σύνταξη, δεν το έχουµε πει ποτέ, ούτε ο
Πρωθυπουργός». Αποφασίστε! 

Εµείς ξέρουµε καλά τι έχετε κάνει. Ξέρουµε καλά τι κάνετε.
Έχουµε πει ξεκάθαρα ότι το επιπρόσθετο ποσό του στόχου του
πρωτογενούς πλεονάσµατος µπορεί να δίδεται σε κοινωνικές,
αναπτυξιακές και επενδυτικές δράσεις, για ανέργους και συντα-
ξιούχους, αλλά µε σχέδιο, χωρίς λαϊκισµούς και ψέµατα. 

Δεν πρόκειται παρά για ένα µικρό βοήθηµα στους χαµηλοσυν-
ταξιούχους, το οποίο κινδυνεύουν να χάσουν εξαιτίας του κ.
Σόιµπλε και του κ. Τσίπρα, εξαιτίας των ιδεολογικών εµµονών του
κ. Σόιµπλε και της αναποτελεσµατικής διαπραγµάτευσης του κ.
Τσίπρα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ακούσαµε, όµως, και τον Υπουργό Δικαιοσύνης να µιλάει και
για υπέρβαση εσόδων σε σχέση µε το πρωτογενές πλεόνασµα.
Ήταν στη γραµµή του Πρωθυπουργού ο οποίος -όπως µόλις µά-
θαµε- στις δηλώσεις που έκανε πριν µπει στη συνάντηση µε την
κ. Μέρκελ, είπε: «Θα ενηµερώσω την κ. Μέρκελ για την υπερα-
πόδοση εσόδων». Σοβαρά; Θα ενηµερώσει για την  υπεραπό-
δοση εσόδων και δεν θα ενηµερώσει ούτε για την ανεργία ούτε
για το πώς βγήκαν αυτά τα χρήµατα του πρωτογενούς πλεονά-
σµατος; Δεν θα την ενηµερώσει ότι βγήκαν από φοροµπηχτικές
πολιτικές και ότι οι φόροι αυτή τη στιγµή είναι σε τέτοιο επίπεδο
που δεν µπορεί να τους αντέξει η ελληνική οικονοµία; Αυτό το
ποσό του πρωτογενούς πλεονάσµατος έχει βγει από κάποια ανα-
πτυξιακή πολιτική; 

Έχετε περάσει στο άλλο άκρο, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Εκεί που δεν δεχόσασταν να περάσουµε από ελλειµµατικούς
σε πλεονασµατικούς προϋπολογισµούς, όπως σας λέγαµε ότι
είναι αναγκαίο, πηγαίνετε στο άλλο άκρο και θέλετε πρωτογενή
πλεονάσµατα ανέφικτα. Μάλιστα, χαίρεστε και λέτε ότι είναι επι-
τυχία σας να παίρνετε αυτά τα πρωτογενή πλεονάσµατα από φό-
ρους. Αυτή η πολιτική δεν βγάζει. Ούτε ο νέος προϋπολογισµός
του 2017 βγάζει, µε 2,5 δισεκατοµµύρια νέα µέτρα και φόρους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Από πού να τα πάρουµε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κι επειδή ο αγαπητός συ-

νάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ ρωτάει, «Από πού να τα πάρουµε;», γιατί
δεν έχετε καµµία άλλη πολιτική στο µυαλό σας πέραν από τη φο-

3560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ροκεντρική πολιτική, να σας πω: Από µια αναπτυξιακή πολιτική,
διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων σε όλους τους τοµείς. 

Βεβαίως, καταπολεµήστε, αγαπητέ συνάδελφε, επιτέλους το
λαθρεµπόριο καυσίµων. Ήρθε ο κ. Αλεξιάδης και είπε χάνουµε
1,5 δισεκατοµµύριο και µετά ο κ. Νικολούδης είπε 2 δισεκατοµ-
µύρια κ.ά.. Ήρθαν Υπουργοί και είπαν αυτά τα ποσά. Έφυγαν
Υπουργοί, το λαθρεµπόριο καυσίµων είναι εδώ, δεν έχετε πάρει
καθόλου έσοδα και έχουν µειωθεί και οι έλεγχοι. Αυτή είναι η
αναποτελεσµατικότητα της πολιτικής σας. 

Εκεί, όµως, που ο Υπουργός Δικαιοσύνης στην οµιλία του,
πραγµατικά, µας εξέπληξε, ήταν όταν θεώρησε ότι οι ευρωπαίοι
σοσιαλιστές έχουν µια πιο θετική στάση για τον ίδιο και την Κυ-
βέρνησή του σε σχέση µε τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, η οποία
είναι µέλος της οµάδας των ευρωπαίων σοσιαλιστών και Δηµο-
κρατών. Αυτό δεν το περιµέναµε πραγµατικά, αγαπητοί συνάδελ-
φοι. 

Λέγατε για «Ολαντρέου». Κατηγορούσατε τους ευρωπαίους
σοσιαλιστές, τη σοσιαλδηµοκρατία -και τους κατηγορείτε ακόµα
και σήµερα- για διάφορα. Το παίζετε εκτός ενδοτικοί σε όλα και
εντός, ριζοσπάστες αριστεροί. Επιλέξτε, για να µην λέτε άλλα
στην Κεντρική Επιτροπή του ΣΥΡΙΖΑ, άλλα στην Ολοµέλεια της
Βουλής και άλλα στο εξωτερικό. 

Να σας ενηµερώσουµε ότι, βεβαίως, οι ευρωπαίοι σοσιαλιστές
στηρίζουν τη χώρα. Τη χώρα στηρίζουν. Τη χώρα στήριξαν, όταν
η δική σας διαπραγµάτευση οδήγησε σε πιθανή έξοδο από την
Ευρωζώνη, µε το δηµοψήφισµα και όλα αυτά τα στοιχεία. Κι
εκείνη τη στιγµή οι ευρωπαίοι σοσιαλδηµοκράτες είπαν ότι αυτό
δεν θα το επιτρέψουν. Τώρα πάλι, στις ιδεολογικές εµµονές του
Σόιµπλε, είπαν ότι αυτά δεν µπορούν να περάσουν. Ουσιαστικά
αυτό που κάνουµε στο εξωτερικό, µαζί µε τους ευρωπαίους σο-
σιαλδηµοκράτες, είναι να προσπαθήσουµε να ανατρέψουµε τα
αρνητικά αποτελέσµατα της δικής σας πολιτικής, τα οποία φέρ-
νουν τη χώρα σε αδιέξοδο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Βέβαια, αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός -και θα πω και στη
συνέχεια- στο εξής: «Όταν ακούµε, λέει, κατηγορίες από τα άλλα
κόµµατα που έχουν ευθύνες για τη µορφή του κατεπείγοντος,
δεν µπορεί να µιλάει κανένας για τη µορφή του επείγοντος και
του κατεπείγοντος. Μπορούµε να τα φέρουµε, όπως θέλουµε -
κατεπείγον, επείγον- να κάνουµε ό,τι θέλουµε στην Ολοµέλεια,
επειδή υπήρξαν κάποτε ορισµένες πρακτικές.» 

Πρώτα πρώτα, δεν ξέρω σε ποιον τα έλεγε εκείνη τη στιγµή.
Μάλλον τα έλεγε στον κ. Παπαγγελόπουλο που καθόταν δίπλα
του και αναφερόταν στις παλιές πρακτικές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του 2004-2009. Ίσως έχετε ανατρέψει αυτή τη λογική και
επιτέλους θα µιλήσετε και για τις ευθύνες εκείνης της περιόδου,
της περιόδου διακυβέρνησης του Κώστα Καραµανλή για τη
χώρα που διόγκωσε τα ελλείµµατα.

Όµως, κοιτάξτε, δεν βλέπετε πώς τα έχετε φτάσει τα πράγ-
µατα σε µία κατάσταση η οποία δεν είναι της ορθής νοµοθέτη-
σης; Αυτά που συµβαίνουν σε άσχετα νοµοσχέδια, δεν έχουν
ξανασυµβεί ποτέ, όπως για παράδειγµα στο κατεπείγον ή σε νο-
µοσχέδια κυρώσεων συµβάσεων. Αν κάθε φορά αυτό που έχετε
να πείτε είναι ότι κάποιοι έκαναν τα ίδια και αν νοµίζετε ότι ο ελ-
ληνικός λαός θα επιβραβεύσει αυτή τη στάση σας, να σας πω
«Συνεχίστε». 

Είµαστε, λοιπόν, στο ίδιο έργο θεατές και στη νοµοθέτηση σή-
µερα. Βεβαίως, είναι άλλο ένα σχέδιο νόµου που έρχεται µε τη
διαδικασία του επείγοντος, χωρίς να υφίσταται λόγος, ενώ θα
µπορούσε να έχει έρθει εδώ και πολύ καιρό και να έχει συζητηθεί
εποικοδοµητικά. Είναι άλλο ένα σχέδιο νόµου που ενώ έχει βάση
ως προς τις αιτιάσεις του, µε τον τρόπο που έρχεται αυτοακυ-
ρώνεται.

Γίνεται αντιληπτό, λοιπόν, ότι ειδικά στις διατάξεις αρµοδιότη-
τας του Υπουργείου Δικαιοσύνης ενσωµατώνονται διαφορετικά
νοµοθετήµατα. Το ίδιο ισχύει και για τα επόµενα µέρη, που περι-
λαµβάνουν πλήθος ετερόκλητων διατάξεων, όπως είναι οι διατά-
ξεις για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, στην οποία δεν
υπάρχει κανένα αποτέλεσµα από τη διακυβέρνηση δύο χρόνια
τώρα και, βέβαια, η προώθηση των ηλεκτρονικών συναλλαγών,
την οποία έχουµε πει ότι επιδιώκουµε κι εµείς. Όµως, το ζήτηµα
είναι τι πράττουµε στο συγκεκριµένο θέµα. 

Όσον αφορά τον Πτωχευτικό Κώδικα, οι εκτεταµένες αλλαγές
του και ο εν γένει εκσυγχρονισµός του, επιβάλλονται από τις τε-
χνολογικές και κοινωνικοοικονοµικές εξελίξεις. Οι προτεινόµενες
διατάξεις θα µπορούσαν να θεωρηθούν κατ’ αρχήν θετικές, αν
και εφ’ όσον είχε προηγηθεί εις βάθος µελέτη και συζήτηση για
τις πραγµατικές δυνατότητες υλοποίησής τους, δηλαδή για τις
δυνατότητες υποστήριξής τους. Δεν φαίνεται, όµως, να υπάρ-
χουν εγγυήσεις για αυτήν την υποστήριξη. Σε αυτό το θέµα δεν
χωράει βιασύνη, δεν χωράει προχειρότητα.

Επιπλέον, ο επιχειρηµατικός κόσµος περιµένει ακόµα να δει
τις προθέσεις της Κυβέρνησης για το µείζον θέµα των κόκκινων
επιχειρηµατικών δανείων, που είναι άµεσα συνδεδεµένο µε τις
πτωχεύσεις, όπως και ο ακατάσχετος επιχειρηµατικός λογαρια-
σµός, για τον οποίο καταθέτουµε σήµερα τροπολογία. Καταθέ-
τουµε τροπολογία µε την οποία σας λέµε να διεκδικήσετε στη
διαπραγµάτευση το ακατάσχετο γιατί είναι ένα δίκαιο αίτηµα των
επιχειρηµατιών αυτή τη στιγµή. Βεβαίως, η τροπολογία είναι ολο-
κληρωµένη, ρεαλιστική και θέλει αποτελεσµατική διαπραγµά-
τευση. Δεν κάνετε αποτελεσµατική διαπραγµάτευση και
συνέχεια φτάνουµε στα αδιέξοδα. 

Όσον αφορά στο Μητρώο Διαχειριστών Αφερεγγυότητας, θα
έπρεπε να έχει εφαρµοστεί από την 1-1-2016. Ακόµα το περιµέ-
νουµε. Τι κάνουν οι αρµόδιοι Υπουργοί σχεδόν δύο χρόνια τώρα
προς αυτήν την κατεύθυνση; Τίποτα. Εάν είχε προχωρήσει εγκαί-
ρως η διαδικασία του Προεδρικού Διατάγµατος, δεν θα χρειάζον-
ταν εκ νέου µεταβατικές διατάξεις ούτε θα υπήρχε αµφιβολία για
τη διαφάνεια αυτού του Μητρώου, το οποίο δεν θα πρέπει σε
καµία περίπτωση να αποτελέσει ένα κλειστό κλαµπ µε αδιαφανείς
διαδικασίες εισόδου. Για άλλη µία φορά η Κυβέρνηση φαίνεται ότι
έχει µία έντονη τάση για αυτογκόλ. 

Όσον αφορά τις διατάξεις που τροποποιούν το κόστος της
δίκης, χρειάζεται περίσκεψη και προβληµατισµός, γιατί τα παρά-
βολα δεν µειώνονται σε όλες τις περιπτώσεις. Σας το απέδειξε ο
ειδικός εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και στις επι-
τροπές, ο κ. Κουτσούκος. Εδώ υπάρχει προβληµατισµός. Αυξά-
νονται τα παράβολα σε ορισµένες περιπτώσεις και θεσπίζονται
και νέα, οριζόντια, χωρίς κριτήρια. Προστίθενται, δηλαδή, εµπό-
δια στην άσκηση της δικαστικής προστασίας, ενώ θίγεται το δι-
καίωµα της πρόσβασης στη δικαιοσύνη των ασθενέστερων
οικονοµικά κοινωνικών στρωµάτων, θέση που υποστήριζε και ο
ΣΥΡΙΖΑ µετ’ επιτάσεως ως Αντιπολίτευση. 

Κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να θεωρείτε ότι τα υψηλά παρά-
βολα θα αποτρέψουν τη δικοµανία των Ελλήνων. Όµως, πρόκει-
ται περί µύθου. Η υπερφόρτωση των δικαστηρίων οφείλεται και
στην έλλειψη ανθρώπινου δυναµικού και στην έλλειψη µηχανορ-
γάνωσης και στο γεγονός ότι το ελληνικό δηµόσιο δεν ακούει,
δηλαδή δεν διαθέτει αποτελεσµατικούς διαµεσολαβητές για να
λύνουν τις διαφορές µε τους πολίτες, µε αποτέλεσµα τα δικα-
στήρια να γεµίζουν και µε προσφυγές κατά του κράτους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας µου. 
Όσον αφορά τις διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών, εξαι-

ρετικής σηµασίας είναι αυτές για τις ηλεκτρονικές συναλλαγές
και την οικειοθελή αποκάλυψη φορολογητέας ύλης παρελθόν-
των ετών. Πρόκειται για εξαγγελίες που ενώ τις ακούµε πάνω
από ένα χρόνο, έρχονται τώρα ως επείγουσες και αυτοακυρώ-
νονται, γιατί παραµένουν πολύ πρόχειρες. 

Επισηµαίνετε ότι οι ηλεκτρονικές συναλλαγές αφορούν µόνο
µισθωτούς και συνταξιούχους που έχουν αφορολόγητο. Με τους
λοιπούς τι γίνεται; Σας ρωτήσαµε επανειληµµένα. Οι υπόλοιποι
που είναι οι µικροµεσαίοι επαγγελµατίες, είναι αυτοί που έχουν
εισοδήµατα κάτω από το αφορολόγητο, άνθρωποι που δεν έχουν
εισοδήµατα, άνεργοι, ο µη ενεργός πληθυσµός, που προφανώς
και πραγµατοποιούν δαπάνες, αλλά στα όρια των δυνατοτήτων
τους, έχουν κάποιον κίνδυνο να χρησιµοποιήσουν την ηλεκτρο-
νική συναλλαγή από αυτό το νοµοθέτηµα;

Επιπλέον, για την επιτυχία του εγχειρήµατος θα χρειαζόταν
ένα ολοκληρωµένο και ενιαίο σύστηµα κινήτρων και αντικινή-
τρων, παράλληλα, βέβαια, µε την εκπαίδευση του καταναλωτικού
κοινού που είναι απαραίτητη για την αλλαγή νοοτροπίας και
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κουλτούρας. 
Υπάρχει, όµως, και η ανησυχία µήπως επαναληφθεί, τηρουµέ-

νων των αναλογιών, η αποτυχία που υπάρχει ως σήµερα στην κα-
ταπολέµηση του λαθρεµπορίου καυσίµων όπου -αναφέρθηκα και
προηγουµένως-, ενώ αρχικά είχαν πει «ναι» στις ταµειακές µηχα-
νές τα πρατήρια, δεν είχαν συνδεθεί µε το «TAXIS». Ακόµα δεν
είναι κάποιες συνδεδεµένες. 

Όµως, το µεγαλύτερο πρόβληµα είναι ότι δεν αξιοποιείται,
χωρίς λόγο το σύστηµα εισροών- εκροών. Δεν υπάρχει κάποια
επιχειρηµατολογία µέχρι τώρα, δύο χρόνια, στη Βουλή. Έχουµε
µόνο υποσχέσεις. Δύο χρόνια δεν αξιοποιείται το έτοιµο σύστηµα
εισροών-εκροών. Σύµφωνα µε τα δικά σας κυβερνητικά λόγια,
χάνουµε έσοδα πάνω από 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ το έτος. Τι
θα γίνει; Θα συνεχίσουν να χάνονται, µε αποτέλεσµα να µπαίνουν
φόροι; 

Αναρωτιέµαι επίσης, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, γιατί δεν
υπάρχει πρόβλεψη για ιδιαιτερότητες και εξαιρέσεις, οι οποίες
επίσης παραπέµπονται σε µελλοντικές υπουργικές αποφάσεις.

Καταθέσαµε σε αυτό το θέµα τροπολογία και για την περί-
πτωση της εξαίρεσης των ΑΜΕΑ -για τη µέριµνά τους- για τα θέ-
µατα που αφορούν τη χρήση του πλαστικού χρήµατος, γιατί,
όπως σας εξηγήσαµε, υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα. Έχουν
κάνει έγγραφο, έχουν διαµαρτυρηθεί. Τουλάχιστον σε αυτές τις
κατηγορίες, εν πάση περιπτώσει, να δείξουµε -ως Βουλή εννοώ,
ως Ολοµέλεια εννοώ- την κοινωνική ευαισθησία που χρειάζεται.

Όσον αφορά στις διατάξεις για τα αδήλωτα εισοδήµατα, είµα-
στε θετικοί. Όµως, πιστεύουµε ότι δεν πρόκειται να λειτουργήσει
το σύστηµα για πολλούς λόγους, µεταξύ των οποίων και η έλ-
λειψη κινήτρων, η ανυπαρξία κατάλληλου πολιτικού και οικονο-
µικού πλαισίου, η έλλειψη σταθερότητας του φορολογικού
συστήµατος.

Αυτά είναι κεντρικά ζητήµατα. Δεν µπορούµε να πηγαίνουµε
µε ένα φορολογικό σύστηµα, µε δεκάδες εγκυκλίους, οι οποίες
έρχονται σχεδόν ανά µέρα. Δεν προχωράει αυτή η διαδικασία µε
αυτό τον τρόπο. 

Ευνοούνται, επίσης, µόνο αυτοί που ήδη έχουν στοχοποιηθεί
από τις φορολογικές αρχές, οι οποίοι θα έρθουν και µόνοι τους.
Τίθεται, λοιπόν, το ερώτηµα αν αυτοί ήταν ο στόχος. Οι υπόλοι-
ποι δεν µας ενδιαφέρουν! Είναι λάθος στόχος, που προφανώς
θα φέρει και τα αντίθετα αποτελέσµατα.

Πρέπει, επιτέλους, να αντιµετωπίσετε ουσιαστικά τη φοροδια-
φυγή και τη φοροαποφυγή και το µείζον ζήτηµα της έλλειψης
ρευστότητας των τραπεζών, γιατί είναι µείζον θέµα για την ελλη-
νική οικονοµία.

Μια που µιλάω για τη ρευστότητα των τραπεζών, να πω ότι σή-
µερα είχαµε στη δηµοσιότητα την ενδιάµεση έκθεση της Τράπε-
ζας της Ελλάδος για τη νοµισµατική πολιτική. Επειδή, ακόµα δεν
βγήκε, ακούω διάφορα θετικά σχόλια από Βουλευτές της κυβερ-
νητικής Πλειοψηφίας, γιατί αναφέρει ότι µπορεί να υπάρχει ανά-
πτυξη το 2017 και προβλέπει 2,5% και 3% για το 2018 και το
2019, να σας πω ότι θα πρέπει να δείτε την ενδιάµεση έκθεση
προτού τη σχολιάσετε, γιατί θα εκπλαγείτε. Οι προβλέψεις
αυτές, λοιπόν, βασίζονται σε κάποιες παραδοχές ότι θα γίνουν
τα επόµενα χρόνια. Λέει, λοιπόν, χαρακτηριστικά ότι οι προϋπο-
θέσεις είναι οι εξής:

«Να επιλυθούν τα γραφειοκρατικά εµπόδια και να εξαλειφθούν
τα τοπικά και άλλα συµφέροντα που εµποδίζουν τις επενδύσεις».
Το αντίθετο γίνεται. Καµία γραφειοκρατία δεν µειώνεται αυτό το
χρονικό διάστηµα. 

«Να επιταχυνθούν οι ιδιωτικοποιήσεις». Να µην αναφέρω τι
έχετε κάνει όλη αυτή την περίοδο στο συγκεκριµένο θέµα και
πόσα µπρος - πίσω.

«Θα αντιµετωπιστεί η µακροχρόνια ανεργία». Σήµερα η Υπουρ-
γός Εργασίας δήλωσε ότι η ανεργία των νέων φτάνει στο 50%
και ότι υπάρχουν εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες εργαζόµενοι στη
χώρα µας µε µισθό κάτω από 100 ευρώ τον µήνα. Τα δήλωσε ως
τι; Διαπιστώσεις κάνει στο εξωτερικό η κυρία Υπουργός Εργα-
σίας; Λύσεις πρέπει να δώσει για αυτά τα ζητήµατα, όχι να τα
διαπιστώνει σαν ένας τρίτος παρατηρητής. Βεβαίως, πρέπει να
αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά τις παράλογες απαιτήσεις των δα-
νειστών για άρση του περιορισµού των οµαδικών απολύσεων, για

lockout, γιατί αυτά θα επιβαρύνουν τις εργασιακές σχέσεις στη
χώρα µας.

Η έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος λέει επίσης τα εξής:
Προϋπόθεση είναι να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα των µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων. Ας µην πω ότι και σ’ αυτό το πλαίσιο δεν έχετε
κάνει απολύτως τίποτα. 

Λέει, επίσης, ότι πρέπει να βελτιωθεί το µίγµα της δηµοσιονο-
µικής πολιτικής, γιατί οι αυξηµένοι φόροι έχουν αρνητικές συνέ-
πειες. Μα, πώς θα βελτιωθεί από εσάς, από τη στιγµή που
φέρνετε προϋπολογισµό 2,5 δισεκατοµµύρια νέα µέτρα, που το
95% είναι φόροι; Κάνετε, δηλαδή, ακριβώς το αντίθετο! Κάνετε
ό,τι θα επιφέρει µη επίτευξη της ανάπτυξης για τα επόµενα χρό-
νια. 

Σε κάθε περίπτωση να συµφωνήσουµε κάτι. Δεν µας ενδιαφέ-
ρει η «άνεργη» ανάπτυξη, αλλά η βιώσιµη ανάπτυξη µε δηµιουρ-
γία θέσεων εργασίας. 

Όσον αφορά τα πρωτογενή  πλεονάσµατα -γιατί δεν ήσασταν
εδώ, κύριε Υπουργέ- τα οποία θα έρχονται και την υπεραπόδοση
εσόδων -στην οποία αναφερθήκατε και εσείς, αλλά και ο Πρωθυ-
πουργός, µόλις σήµερα, όµως, δεν µπορείτε να αλλάζετε θέσεις
από τη µια µέρα στην άλλη- δεν µπορεί να έρχεται το πρωτογενές
πλεόνασµα από φοροµπηχτικές πολιτικές. Δεν είναι αυτό που µας
ενδιαφέρει ως κοινωνία και ως οικονοµία. Μας ενδιαφέρει να έρ-
χονται από αναπτυξιακές πολιτικές, από πραγµατική ανάπτυξη της
χώρας, η οποία και θα δηµιουργεί πλεονάσµατα. 

Βέβαια, η ενδιάµεση έκθεση γράφει ότι θα πρέπει να υπάρξει
και συνεννόηση και µία συναίνεση των κοινωνικών και πολιτικών
δυνάµεων για όλα αυτά. Την εθνική συνεννόηση την παλεύουµε
και µάλιστα για µεγάλο χρονικό διάστηµα. Αυτό το αποδείξαµε και
στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Όµως, το παλεύουµε
και καθηµερινά. Δυστυχώς, όµως, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία
έχουν µάθει σε µία τεχνητή πόλωση, σε µία καρικατούρα δικοµ-
µατισµού, η οποία είναι µακριά από τις ανάγκες της εποχής σή-
µερα, η οποία µας οδηγεί σε µία κατάσταση φαύλου κύκλου,
ύφεσης και ανεργίας. Έτσι δεν µπορούµε να βγούµε από την
κρίση.

Βέβαια, αναφέρεται στην έκθεση ότι  πρέπει να υπάρξουν χα-
µηλότερα πρωτογενή πλεονάσµατα από 3,5% για µετά το 2018.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχαρό-
πουλε, πρέπει να ολοκληρώσετε. Σας υπενθυµίζω ότι έχετε
εξαντλήσει και τη δευτερολογία σας και «τρώτε» χρόνο και από
την τριτολογία σας, οπότε µετά δεν θα έχετε δικαίωµα λόγου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τα πρωτογενή πλεονάσµατα, λοιπόν, να είναι κάτω από 2%.

Εσείς υπογράψατε στο Eurogroup 3,5% µεσοπρόθεσµα και µετά
το 2018.

Με λίγα λόγια, αγαπητοί συνάδελφοι, η ίδια η απουσία προ-
ετοιµασίας και ολοκληρωµένου σχεδιασµού, οδηγεί σε αυτήν την
κατάσταση. Κουραστήκαµε να βλέπουµε το ίδιο έργο, κουραστή-
καµε να είµαστε θεατές αυτής της κατάστασης και να ακούµε
την επωδό «Όλοι τα ίδια κάνουµε». Δεν ισχύει κάτι τέτοιο. Αυτό
οδηγεί σε αντι-πολιτικές δυνάµεις. Όποιος επενδύει και ποντάρει
µόνο στα λάθη των προηγούµενων, δεν γίνεται ποτέ ηγέτης. 

Γι’ αυτό, κύριε Τσίπρα, όποιος επενδύει µόνο στα λάθη των
προηγούµενων, το µόνο που θα γίνει είναι «πρώην Πρωθυπουρ-
γός». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι ακριβώς θέλετε
τώρα, κύριε Υπουργέ; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ο κ. Θεοχαρόπουλος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, για
να ξεκινήσετε να µιλάτε, θα πρέπει να πάρετε την άδεια από το
Προεδρείο. Μην απευθύνεστε στον κ. Θεοχαρόπουλο. Εδώ θα
απευθύνεστε!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
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και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σε εσάς µιλάω, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για ποιον λόγο ζη-

τάτε να παρέµβετε; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ετέθη από τον κ. Θεοχαρό-
πουλο ένα ζήτηµα σχετικά µε το ότι δεν έχει ολοκληρωθεί η δια-
δικασία επεξεργασίας του Προεδρικού Διατάγµατος, που αφορά
τον διαχειριστή αφερεγγυότητας. 

Κύριε Θεοχαρόπουλε, αν κατάλαβα καλά, αυτό είπατε. 
Θέλω, λοιπόν, να δώσω µία ενηµέρωση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας αρκεί, λοιπόν,

το ένα λεπτό; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεκαπέντε δευτερόλεπτα, κύριε
Πρόεδρε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αν είχε γίνει πιο γρήγορα η
διαδικασία, το προεδρικό διάταγµα, δεν θα χρειάζονταν τόσες
µεταβατικές διατάξεις. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πάντως, θέλω να σας ενηµε-
ρώσω -το είπα χθες στην επιτροπή, όπου ήταν ο κ. Κουτσούκος-
ότι το προεδρικό διάταγµα έτυχε επεξεργασίας από το Συµβού-
λιο της Επικρατείας. Αυτή η επεξεργασία έχει ολοκληρωθεί και
έχει ήδη διαβιβαστεί από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στην Υπη-
ρεσία για δηµοσίευση στο Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνή-
σεως. Οπότε, αυτό το ζήτηµα έχει κλείσει οριστικά όσον αφορά
τη νοµοθετική ρύθµιση και τη νοµοθετική πρόβλεψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι η Διαρ-
κής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την Έκθεσή
της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας «Χωρικός σχεδιασµός – βιώσιµη ανάπτυξη».

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Φωτεινή Βάκη.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προτού

εισέλθω στο κύριο σώµα της οµιλίας µου, που αφορά το νοµο-
σχέδιο που συζητούµε, δεν µπορώ να αντισταθώ στον πειρασµό
και να µην σχολιάσω τα όσα άκουσα προηγουµένως. Αυτό, γιατί
ακούστηκαν διάφορα µεγαλόσχηµα και µεγαλεπήβολα από την
Αντιπολίτευση, τα οποία είναι ενδεικτικά της επιλεκτικής µνήµης
και ευαισθησίας της. 

Να ξεκινήσουµε, λοιπόν, µε όλες αυτές τις κατηγόριες περί
πλεονάσµατος, τις οποίες προφανώς επικαλείστε, για να δικαιο-
λογήσετε -η Αξιωµατική Αντιπολίτευση- τα αδικαιολόγητα, ότι δη-
λαδή δηλώσατε ένα ηχηρό «παρών» στη χθεσινή ψηφοφορία για
το βοήθηµα, τη δέκατη τρίτη σύνταξη, προς τους συνταξιούχους.

Να σας πούµε, λοιπόν, ότι η περίφηµη αυτή υπέρβαση του
πλεονάσµατος µπορεί τυπικά να µην επικυρώθηκε από την ΕΛ-
ΣΤΑΤ, αλλά επιβεβαιώθηκε από τους φορολογικούς κωδικούς
εσόδων και µάλιστα πρωτογενών εσόδων, τα οποία ήταν τέτοιας
τάξης, ώστε να υπάρχει υπέρβαση ακόµα και σε ένα υποθετικό
σενάριο, κατά το οποίο δεν θα εισπράττονταν ούτε 1 ευρώ µέχρι
το τέλος της χρονιάς. Υπήρχε υπέρβαση εσόδων από αυτά που
λέµε τα µη περιµετρικά µέτρα, δηλαδή τα µέτρα που δηµιουρ-
γούν έσοδα από τη φοροδιαφυγή, τη φοροαποφυγή, το λαθρεµ-
πόριο καυσίµων, καπνικών µεταξύ άλλων. 

Γιατί, κοιτάξτε, το πλεόνασµα προέρχεται από την κοινωνία και
επιστρέφεται σε αυτήν. Σε αυτήν ανήκει, στην κοινωνία και µε µε-
ροληψία προς τους κοινωνικά άπορους και ανήµπορους. Δηµιουρ-
γείται πλεόνασµα. Τι να κάνουµε; Ακόµα και σε τόσο δυσµενείς,
δύσκολες, στενάχωρες συνθήκες, διότι έχει µπει τέλος σε µια πο-
λιτική θαλασσοδανείων, του αέρα, των κουµπάρων, των «ηµετέ-
ρων», του κλεισίµατος του µατιού στις λίστες και στην υψηλής
κλίµακας φοροδιαφυγή. 

Εσείς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και τα εξαπτέρυγά σας, επιλέξατε -για µία ακόµα
φορά- να µην ψηφίσετε την δέκατη τρίτη σύνταξη στο πιο εξου-
θενωµένο και ανήµπορο κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας. Είναι
συστατικό στοιχείο της πολιτικής σας άλλωστε, µία πολιτική

ανάλγητου νεοφιλελευθερισµού, να ευνοεί σκανδαλωδώς µία
ολιγαρχία πλούτου αδίστακτη και διεφθαρµένη, που λειτουρ-
γούσε επί σειρά ετών επί ζηµία του ελληνικού λαού και της ζων-
τανής εργασίας. 

Αλλά είναι και κάτι άλλο τελικά, είναι και τα πιστοποιητικά νο-
µιµοφροσύνης που θέλετε να επιδείξετε, τόσο στον κ. Σόιµπλε,
όσο και στο ΔΝΤ. Άλλωστε, ο Αντιπρόεδρός σας µας είχε δηλώ-
σει ευθαρσώς ότι θα ψηφίσετε αµέσως όλες τις φιλελεύθερες
µεταρρυθµίσεις που ζητάει ο Σόιµπλε και η τρόικα και άλλες
τόσες που δεν έχουν ζητήσει. Ο Πρόεδρος της παράταξής σας
χαρακτήρισε, ούτε λίγο ούτε πολύ, µονοµερείς ενέργειες που
υποσκάπτουν την αξιολόγηση το να δοθεί αυτή η βοήθεια. 

Τελικά τι είναι αυτή η συµφωνία αλήθειας; Μου δίνετε την αί-
σθηση ότι η συµφωνία αλήθειας είναι ένα συµβόλαιο τιµής µε το
ΔΝΤ και τη Γερµανία όσον αφορά την εφαρµογή της πιο σκλη-
ρής, απάνθρωπης λιτότητας και όπως αποδεικνύονται τα έργα
και οι ηµέρες σας µέχρι το 2014. Είναι θράσος να µην ψηφίζετε
να ανακουφιστούν οι συνταξιούχοι, όταν στην προ ηµερησίας συ-
ζήτηση για το ασφαλιστικό είχε δηλώσει ο Πρόεδρός σας ότι η
ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος είναι µονόδροµος, αυτό ακριβώς
που προτείνει ο Τόµσεν, ένα δηλαδή αµιγώς αναλογικό σύστηµα,
το οποίο θα στηρίζεται µόνο στις εισφορές και χωρίς τον ανα-
διανεµητικό χαρακτήρα της κρατικής επιχορήγησης των συντά-
ξεων, µέσω των δαπανών του κρατικού προϋπολογισµού.
Βεβαίως, αυτό το µοντέλο µπορεί να οδηγεί στο µηδενισµό των
συντάξεων και της κατάργησης της εγγυηµένης από το κράτος
εθνικής σύνταξης. 

Κόπτεστε για τη µη εφαρµογή των βραχυπρόθεσµων µέχρι τον
Γενάρη, όταν εσείς οι ίδιοι µας λέγατε ότι ήταν ήσσονος σηµα-
σίας αυτά τα µέτρα, αφού θα ισχύσουν από το 2040. Είναι ση-
µαντικά τελικά, αυτά τα µέτρα ή δεν είναι; Κόπτεστε τώρα για το
χρέος, όταν δίνατε πιστοποιητικά βιωσιµότητάς του και µέχρι και
τον Μάιο µας δηλώνατε από του Βήµατος της Βουλής ότι δεν
είναι και το πιο βασικό θέµα. Το µόνο µη βιώσιµο χρέος για εσάς
φαίνεται να είναι το χρέος του κόµµατός σας και των ανεξόφλη-
των δανείων σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα φέρει ως προµετωπίδα του την επανεκκίνηση της οικο-
νοµίας µέσω θεσµικών τοµών στο πεδίο της δικαιοσύνης. Ξέρετε,
δεν είναι αξιολογικά ουδέτερο νοµοσχέδιο που σκοπεί αποκλει-
στικά στην αύξηση των εσόδων του ελληνικού κράτους σε και-
ρούς χαλεπούς. 

Η επανεκκίνηση της οικονοµίας συνδέεται µε την αύξηση των
εσόδων µέσω της πάταξης της φοροδιαφυγής και της επιστρο-
φής αδήλωτων εισοδηµάτων, διότι η κρίση έκρυψε κάτω από τα
στρώµατα. Οι δε «ηµέτεροι» ή µία διεφθαρµένη ολιγαρχία πλού-
του που παρασιτούσε εις βάρος του ελληνικού λαού φυγάδευε
στο εξωτερικό ή σε φορολογικούς παραδείσους ή απέκρυπτε συ-
στηµατικά εντέχνως εκµεταλλευόµενη τις αγαστές της σχέσεις
µε την πολιτική εξουσία. Επιπλέον, υπήρχε ένα νοµοθετικό πλαί-
σιο που υπέθαλπε τέτοιες συµπεριφορές, που ο λαός πλήρωσε
πολύ ακριβά. 

Οι διατάξεις, λοιπόν, περί οικειοθελούς αποκάλυψη των αδή-
λωτων εισοδηµάτων παρελθόντων ετών αναµένονται να συµβά-
λουν σε µία σηµαντική αύξηση των δηµοσίων εσόδων, χωρίς
ούτε να επιβραβεύεται η παραβατική συµπεριφορά, αλλά ούτε
και να ακυρώνεται η ουσία των ρυθµίσεων µέσα από µια εξοντω-
τική φορολόγηση. Αναλόγως του ύψους των εισοδηµάτων που
αποκαλύπτονται, αλλά και του σταδίου στο οποίο βρίσκεται κάθε
φορά ο φορολογικός έλεγχος επιβάλλεται ένα δίκαιο πλαίσιο φο-
ρολόγησης. Το ύψος του φόρου καθορίζεται από το ποσοστό
του κύριου φόρου που αναλογεί στο αδήλωτο εισόδηµα, καθώς
και από ένα πρόσθετο φόρο από 8% έως 30%, αναλόγως του
σταδίου της ελεγκτικής διαδικασίας, κατά τη στιγµή της εθελον-
τικής αποκάλυψης του εισοδήµατος.

Βασικό κίνητρο επίσης αποτελεί και η χορήγηση ποινικής
αµνηστίας για το αδίκηµα της φοροδιαφυγής σε όσους αποκά-
λυψαν εθελοντικά αδήλωτα εισοδήµατα. Οµοίως, η διεύρυνση
της χρήσης πλαστικού χρήµατος και της δυνατότητας οικοδό-
µησης αφορολόγητου µέσω αυτής δεν είναι µόνο µέσο φορολο-
γικής δικαιοσύνης, αλλά είναι και ένα εργαλείο ενίσχυσης
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κοινωνικού προϋπολογισµού, προκειµένου να στηριχθούν εκείνοι
που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη. 

Σηµαντικές είναι και οι διατάξεις για τους περιστασιακά απα-
σχολούµενους, οι οποίοι εντάσσονται στο αφορολόγητο των µι-
σθωτών και συνταξιούχων, καθώς και οι ρυθµίσεις για την
οικονοµία του διαµοιρασµού, για τη βραχυπρόθεσµη ενοικίαση
ακινήτων. Όπως προείπα, δεν είναι αξιολογικά ουδέτερο αυτό το
νοµοσχέδιο, αλλά εµφορείται από τη φιλοσοφία των µη παραµε-
τρικών µέτρων. Δεν πάσχει κανείς από κανένα φετιχισµό του πλε-
ονάσµατος. Το πλεόνασµα, όπως ανέφερα προηγουµένως,
προέρχεται από την κοινωνία και επιστρέφεται σε αυτήν. Μόνο
που πηγαίνει στη στήριξη των αδυνάτων και δεν γίνεται αέρας, θα-
λασσοδάνεια, off shore κ.ο.κ., κάτι τελικά που στιγµάτιζε την κα-
θηµερινότητα αυτής της κοινωνίας επί σειρά ετών. 

Είναι, όµως, δοµηµένο και σε µια σειρά από προοδευτικές
αρχές και στα θέµατα της δικαιοσύνης, σε σχέση µε τον Πτωχευ-
τικό Κώδικα και τις τροποποιήσεις. Αξίζει να υπογραµµίσουµε, λοι-
πόν, κάποιες θετικές ρυθµίσεις όσον αφορά τον Πτωχευτικό
Κώδικα, που άπτονται της δυνατότητας δεύτερης ευκαιρίας σε
οφειλέτες οι οποίοι πτώχευσαν και έχουν πια το δικαίωµα µιας και-
νούριας αρχής, ενός fresh start, όπως είθισται να αποκαλείται,
προκειµένου να επανενταχθούν στην οικονοµική δραστηριότητα.
Διότι υπήρχαν οι δολίως πτωχεύσαντες επιχειρηµατίες και βε-
βαίως είχαµε το οξύµωρο µιας χρεοκοπηµένης και πτωχευµένης
επιχείρησης ενός ζάµπλουτου επιχειρηµατία, που φυγάδευε τα
λεφτά στους εξωχώριους παραδείσους και έστελνε τους εργαζό-
µενους στην κόλαση της ανεργίας και του κοινωνικού περιθωρίου.
Αλλά υπάρχουν και επιχειρηµατίες που πραγµατικά πτώχευσαν,
που λόγω της κρίσης και όχι µόνο έχασαν περιουσίες, την τιµή
τους, την υπόληψή τους, την αξιοπρέπειά τους και που είναι αδια-
νόητο να καταδικαστούν στο κοινωνικό περιθώριο και τους αξίζει
µια δεύτερη ευκαιρία.

Η δεύτερη δέσµη ρυθµίσεων αρµοδιότητας του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων αφορά
όµως και κάτι άλλο, το πλαίσιο επιτάχυνσης της απονοµής της
δικαιοσύνης στο πεδίο της διοικητικής δίκης. Η επιτάχυνση της
δίκης σε όλο το δίκαιο εντάσσεται στην αντιµετώπιση µιας δια-
χρονικής παθογένειας του δικαιϊκού µας συστήµατος και πολιτι-
σµού, που είναι η ανορθολογική καθυστέρηση στην απονοµή της
δικαιοσύνης σε όλα τα είδη της δίκης.

Καθυστέρηση που σε πολλές περιπτώσεις σηµαίνει αρνησιδι-
κία και σε κάθε περίπτωση οικονοµική αιµορραγία, ανθρωπο-
ώρες εργασίας και εξόντωση των οικονοµικά ασθενέστερων. Οι
εύποροι και οι οικονοµικά ισχυροί έχουν τη δυνατότητα και τις
«άκρες», αν θέλετε, για έναν µακρόχρονο δικαστικό αγώνα, που
θα εξαντλεί, όµως, τον ασθενέστερο αντίδικο. Υπό αυτήν την έν-
νοια, θα ήταν ακατανόητη νοµίζω κάθε ένσταση και αντίρρηση
στην προσπάθειά µας για την επιτάχυνση της διοικητικής δίκης.

Επίσης, µειώνονται µία σειρά από παράβολα µε στόχο την
ισχυροποίηση της δυνατότητας των πολιτών να απευθύνονται
στη δικαιοσύνη, ενώ την ίδια στιγµή βελτιώνεται η αναλογικότητα
στις χρεώσεις που αφορούν στην προσφυγή στη δικαιοσύνη µε
στόχο την αποτροπή καταχρηστικών πρακτικών. 

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να κάνω ιδιαίτερη µνεία στο
άρθρο 33 του παρόντος νοµοσχεδίου, µε το οποίο καταργείται
η υποχρέωση καταβολής δικαστικού ενσήµου επί αναγνωριστι-
κών αγωγών. Με το άρθρο αυτό, λοιπόν, καταργείται το λεγό-
µενο «αγωγόσηµο», µεταξύ άλλων και για τα θύµατα ή για τους
συγγενείς θυµάτων των κατοχικών δυνάµεων του Β’ Παγκοσµίου
Πολέµου, εφόσον αυτοί επιλέξουν να καταθέσουν αγωγή αποζη-
µίωσης. Η συµβολή της αρµόδιας Επιτροπής της Βουλής για τις
γερµανικές οφειλές στην εξέλιξη αυτή ήταν καθοριστική και θα
πρέπει αυτό να το αναγνωρίσουµε όλοι µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να τιµήσουµε τους
νεκρούς µας, τα θύµατα της ναζιστικής θηριωδίας, αλλά οφεί-
λουµε να τιµήσουµε και την ιστορική µας µνήµη και να µην ξε-
χνάµε, γιατί λαός χωρίς ιστορική µνήµη είναι λαός χωρίς µέλλον.

Τελειώνω µε ένα σχόλιο και επιστρέφω στο σηµείο εκκίνησής
µου. Καλώ όλες και όλους τους συναδέλφους να υπερψηφίσουν
αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, είναι
µια τοµή και για τη δικαιοσύνη αλλά και για την επανεκκίνηση της

οικονοµίας. Πραγµατικά λυπάµαι που η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση χθες επέδειξε για µια ακόµη φορά ότι είναι το πρόθυµο
χέρι της πιο σκληρής φράξιας των δανειστών. Άλλες, όµως, πο-
λιτικές δυνάµεις δυστυχώς φανέρωσαν αυτό το ακραίο πρό-
σωπο, αποχωρώντας από την Αίθουσα, για να µην ψηφίσουν το
βοήθηµα στους χαµηλοσυνταξιούχους.

Και να σας πω κάτι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης; Κάποιοι Βουλευτές σας µπορεί σήµερα να ντρέπονται και
να αδυνατούν να εξηγήσουν στις περιφέρειές τους γιατί έσκυ-
ψαν το κεφάλι για µία ακόµα φορά. Φοβάµαι, όµως, ότι κάποιοι
άλλοι από εσάς θα συνεχίζετε ανερυθρίαστα να φωνάζετε:
«βάστα Σόιµπλε».

Αδηµονείτε, και αυτή είναι η συµφωνία αλήθεια σας, να έρθετε
ξανά στην εξουσία, ζητώντας από τους δανειστές να αποσταθε-
ροποιήσουν την Κυβέρνηση και δεσµεύεστε να πληρώσετε ως
γραµµάτιο για την καρέκλα σας την κατεδάφιση των συντάξεων.
Αυτό κάνατε όλα τα χρόνια. Έχετε δείξει όλα αυτά τα χρόνια µε
ποιους είστε. Όπως δεσµευόσασταν να δώσετε πίσω τα λεφτά
στους καναλάρχες, έτσι και σήµερα φιλάτε τα χέρια των δανει-
στών δίνοντας διαπιστευτήρια στην πιο ακραία λιτότητα.

Η Κυβέρνηση έχει καταφέρει όλο αυτό το διάστηµα να δηµι-
ουργήσει ένα ισχυρό µέτωπο συµπαράστασης στον αγώνα του
ελληνικού λαού σε ολόκληρη την Ευρώπη. Δεν είµαστε µόνοι
µας. Οι προσπάθειες του ελληνικού λαού και στην οικονοµία και
στο προσφυγικό έχουν δηµιουργήσει ένα ισχυρό προοδευτικό
µέτωπο που επιθυµεί την ανατροπή της δογµατικής λιτότητας
και του φονταµενταλισµού των αγορών, των τραπεζιτών και των
τεχνοκρατών και θα συνεχιστεί αυτός ο αγώνας. Είτε σας αρέσει
είτε όχι, η Ελλάδα θα σταµατήσει να είναι το πειραµατόζωο της
λιτότητας. Και αν ορισµένοι νοµίζουν ότι, συµπεριφερόµενοι δου-
λικά απέναντι στους ακραίους παίκτες της Ευρώπης, θα κάτσουν
στις καρέκλες της εξουσίας είναι πολύ γελασµένοι. 

Η απάντηση του ελληνικού λαού θα είναι για µια ακόµη φορά
αποστοµωτική. Είναι βέβαιο ότι όσο και εάν δίνετε τα διαπιστευ-
τήριά σας στους δανειστές, στους επιχειρηµατίες και στους κα-
ναλάρχες η ελληνική κοινωνία σάς έχει διαγράψει οριστικά από
τη συνείδησή της. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Βάκη. 

Θα ξεκινήσουµε µε τον κατάλογο οµιλητών, µε πρώτο οµιλητή
τον κ. Τριανταφυλλίδη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει ένας
ακόµα οµιλητής και θα πάµε ανά δύο οµιλητές ένα κοινοβουλευ-
τικός εκπρόσωπος. Άρα ξεκινάει ο κ. Τριανταφυλλίδης, µετά ο κ.
Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά ο κοινοβου-
λευτικός εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Καραθανασόπουλος. 

Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχε δίκιο ο

Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
όταν έλεγε ότι οι αριθµοί λένε πάντα την αλήθεια. Μπαίνω σε
αυτόν τον πειρασµό, παρ’ όλο που το βιογραφικό του, εκείνο το
αλήστου µνήµης «µηδέν συν µηδέν ίσον δεκατέσσερα» παραπέµ-
πει αλλού και όχι για το ότι οι αριθµοί έχουν πάντα δίκιο. Ειλι-
κρινά κάλεσα και από το Βήµα συζητώντας στο προηγούµενο
νοµοσχέδιο της Θεανούς Φωτίου να µην κλέβετε το χαµόγελο
του ελληνικού λαού και να µην κατατρύχεστε συνεχώς από έναν
παροξυσµό µιζέριας και γκρίνιας. Μην κλέβετε το χαµόγελο του
ελληνικού λαού! 

Δεν φέρνει το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση, «το αργήσατε, κάτι
κρύβετε». Το φέρνει η Κυβέρνηση, «γιατί σπεύδετε, γιατί το φέρ-
νετε». Δεν έχει όριο. Θα τα πούµε µετά και αναλυτικότερα, γιατί
το αρχείο εκδικείται, κύριε Αθανασίου. 

Έχω µπροστά µου κάτι που είχε καταθέσει στα Πρακτικά ο
πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών ο κ. Τρύφωνας
Αλεξιάδης –γι’ αυτό λέω το αρχείο εκδικείται- στοιχεία για φορο-
διαφυγή και λαθρεµπόριο. Είµαστε στη συνέχεια των όσων είπε
πριν από λίγο η Φωτεινή Βάκη. Σας το λέµε και σας το ξαναλέµε,
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εσείς εκεί. Βγαίνετε στα τηλεπαράθυρα και λέτε «αιµοσταγείς»,
«από τη φοροµπηχτική πολιτική». Σας λέµε ότι είναι από µη πα-
ραµετρικά µέτρα και έσοδα. Εκεί δηµιουργείται ένας δηµοσιονο-
µικός χώρος. Αυτά τα λεφτά µπορείς να καθορίσεις εσύ πού θα
τα βάλεις, πού θα τα αξιοποιήσεις. Αυτό είναι τα 617 εκατοµµύ-
ρια ευρώ που προέκυψαν και θα πω συγκεκριµένα, γιατί οι αριθ-
µοί εκδικούνται: 

Από τα στοιχεία υποθέσεων της λίστας Λαγκάρντ το 2014
έκλεισαν 28 υποθέσεις. Το 2015 έκλεισαν 96 υποθέσεις. Μέχρι
τον Αύγουστο του 2016 ο σύνολο των υποθέσεων είναι 177. Μέ-
νουν ακόµα τέσσερις µήνες, καθώς ολοκληρώνονται. Τα βεβαι-
ωθέντα έσοδα ήταν 225 εκατοµµύρια ευρώ. Κρατάµε το ένα
µέγεθος. Δεν έχω καταλήξει. Δεν είµαι πονηρός. Είµαι ειλικρινής.
Δεν µιλώ µόνο για βεβαιωθέντα. Οµιλώ για καταλογισθέντα και
εισπραχθέντα έσοδα. Κρατήστε το αυτό. 

Πάµε στην επόµενη σελίδα από αυτά τα στοιχεία που είχε κα-
ταθέσει τον Αύγουστο ο Αλεξιάδης, για να δείτε από πού είναι.
Σας λέµε ότι είναι από το κυνήγι του λαθρεµπορίου, είναι από τις
λίστες. Εσείς εκεί! Σύµφωνα µε τα στοιχεία υποθέσεων εµβασµά-
των εξωτερικού, οι υποθέσεις που ολοκληρώθηκαν µέχρι και το
2015 είναι 584. Μέσα στο 2016 µέχρι και τον Αύγουστο είναι
άλλες 50 υποθέσεις. Σύνολο 308.874.667 ευρώ. Ρωτάνε «από
πού προήλθαν, πού τα βρήκατε αυτά και τα δίνετε στον κόσµο;».
Εάν δεν τα δίναµε, «γιατί δεν τα δίνετε; Εσείς οι ανάλγητοι!». 

Συνεχίζω µε κάποια ενδεικτικά στοιχεία από το κέντρο ελέγχου
φορολογουµένων µεγάλου πλούτου. Αυτά είναι µόνο από 1-1-
2016 έως την 31-8-2016. Οι έλεγχοι των offshore εταιρειών ήταν
24. Οι έλεγχοι των εµβασµάτων 127. Οι έλεγχοι των φυσικών
προσώπων µεγάλου πλούτου ήταν 22. Το σύνολο των υποθέ-
σεων ήταν 173. Σύνολο 393.955.608 ευρώ. Σηµειώνετε για να
βγάλουµε το άθροισµα; Σηµειώνετε, µπράβο. 

Πάµε τώρα στα καπνικά. Το 2014 ο αριθµός των ελέγχων ήταν
11.000. «Μειώσατε τους ελέγχους» είπε – νοµίζω - ο πονηρός κ.
Βρούτσης. 

Δεν είπε, όµως, πόσα χρήµατα εισπράχθηκαν. Το 2014, έντεκα
χιλιάδες επτακόσια πενήντα τέσσερα. Ποσό, βεβαίως, 59 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Το 2015 έξι χιλιάδες ο αριθµός των ελέγχων, τα
έσοδα ήταν 147.664.108 ευρώ. Το πρώτο εννεάµηνο του 2016 εί-
χαµε 279.403.859 ευρώ. Μόνο από αυτά, τα βεβαιωθέντα, και µετά
είναι ευθύνη του Υπουργού Οικονοµικών να πει καταλογισθέντα
και εισπραχθέντα. Μόνο τα βεβαιωθέντα είναι 1.359.000.000 ευρώ. 

Καταλήγω και λέω «µην κλέβετε το χαµόγελο του λαού». Μια
ανάσα ήταν, την οποία δικαιούτο µετά από επτά χρόνια µνηµο-
νιακού κανιβαλισµού. 

Έρχοµαι στον «Αρχηγό Κυριάκο» από το κόµµα των δανει-
στών. Είχε πει στις 17 και 18 Σεπτεµβρίου του 2016, το κόµµα
των δανειστών, από τη Θεσσαλονίκη για τις ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές: «Η Ελλάδα σήµερα είναι ουραγός στις ηλεκτρονικές συ-
ναλλαγές». Ναι; Και ποιος φταίει γι’ αυτό; Ο ΣΥΡΙΖΑ που
κυβερνούσε σαράντα χρόνια δεν εφάρµοσε το πλαστικό χρήµα
στις ηλεκτρονικές συναλλαγές, λέει, ο «Αρχηγός Κυριάκος» του
κόµµατος των δανειστών. 

Η χρήση του, όµως, αποδεδειγµένα µειώνει τα ποσοστά φο-
ροδιαφυγής και παραοικονοµίας και αυξάνει τα δηµόσια έσοδα.
Πού να υλοποιήσετε εσείς πλαστικό χρήµα; Και µετά; Άµα θα άρ-
χιζαν να βγαίνουν τα άνθη του κακού, όλα τα µπουµπούκια, που
κάνουν πλαστογραφίες, που είναι στη λίστα Λαγκάρντ, στη λίστα
Μπόργιανς, που δεν θέλαµε να την πάρουµε; Μετά πώς να πά-
ρουµε πλαστικό χρήµα; Θέλει µαύρο. Από κάτω το χρήµα. Και
τελειώνει. Κάνει και κριτική. Εµ, δεν κάνει αυτοκριτική, ότι είναι
ουραγός η Ελλάδα στο πλαστικό χρήµα, κάνει και κριτική στον
ΣΥΡΙΖΑ που κυβερνάει για πενήντα χρόνια! Λέει: «Η καθυστέ-
ρηση της Κυβέρνησης στην υλοποίηση αυτής της αυτονόητης
πολιτικής - ηλεκτρονικές συναλλαγές - γεννά εύλογα ερωτηµα-
τικά για την πραγµατική της πρόθεση να περιορίσει τη φοροδια-
φυγή». 

Δηµιουργεί ερωτηµατικά γιατί ο Τσίρκας, ο Σεβαστάκης, η Ιγ-
γλέζη, ο Στογιαννίδης, ο Θεοφύλακτος, η Γκαρά, κρύβουν και
δεν εφαρµόζουν ηλεκτρονικές συναλλαγές, λέει ο Μητσοτάκης
στον υποψιασµένο νεοδηµοκράτη από τη Θεσσαλονίκη. Η καθυ-
στέρηση της Κυβέρνησης γεννά εύλογα ερωτηµατικά! Ο ίδιος

δεν απολογείται για τα σαράντα χρόνια, που όλος ο κόσµος λει-
τουργεί µε το µοντέλο Σουηδίας. 

Έµεινα σήµερα στο Κοινοβούλιο για να µιλήσω γι’ αυτό το
θέµα, γιατί το παλεύω µαζί µε τους συντρόφους µου εδώ και δύο
χρόνια, και φωνάζω «καθολική εφαρµογή των POS». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εάν έχετε την καλοσύνη, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ακόµη δύο
λεπτά. Δεν θα χρησιµοποιήσω τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει δευτε-
ρολογία στους Βουλευτές. 

Κοιτάξτε, έχετε αυστηρά ένα λεπτό ακόµη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ.
Τότε θα κάνω µόνο µία πρόταση γι’ αυτό που λέτε. Μία επισή-

µανση για το άρθρο 60 παράγραφο 2. Δεν το είπε κανένας. 
Υπουργέ, να το πούµε ότι εξαιρούνται τα πολιτικά πρόσωπα,

τα πρώην και τα νυν, από τη δυνατότητα να οµολογήσουν ότι
είχαν ποσά στο εξωτερικό. Αυτό να το πούµε. Πρώην Πρωθυ-
πουργοί, νυν Πρωθυπουργοί, πρώην Βουλευτές, νυν Βουλευτές,
Ευρωβουλευτές. Στο άρθρο 60 παράγραφος 2 εξαιρούνται τα
πολιτικά πρόσωπα. Δηλαδή, τα πολιτικά πρόσωπα έχουν υποχρέ-
ωση, δεν θα τύχουν των ευνοϊκών ρυθµίσεων. Ναι, γιατί πέφτει
αδιακρίτως επί γενναίων, υπευθύνων, ενόχων κ.λπ.. 

Για το άρθρο 68 τρεις επισηµάνσεις. Προσέξτε τις δαπάνες.
Καλά κάνει η Υπουργός και βάζει τις δαπάνες, ΔΕΚΟ, τράπεζες,
δάνεια στεγαστικά κ.λπ., όπου δεν υπάρχει περίπτωση να µην
κοπεί απόδειξη, να κρατήσει τα ενοίκια και τα κοινόχρηστα, αλλά
από την άλλη µην περάσει από τα πλάγια το αφορολόγητο των
5.000 ευρώ. Γίνεται διαπραγµάτευση µε τους θεσµούς. Μην µας
περάσουν από το πλάι την ιστορία της µείωσης του αφορολόγη-
του. Εδώ χρειάζεται να υπάρξει µια ιδανική ισορροπία - σύνθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και να κλείνουµε,
κύριε Τριανταφυλλίδη. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κλείνω µε την πρότασή
µου, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.

Στο άρθρο 68 παράγραφος 1 καθορίζουµε, ουσιαστικά, την
ποινή για το ελάχιστο. Εγώ θα ήθελα να υπάρχει ένα άρθρο 68
παράγραφος 2, όπου να καθορίζουµε την επιβράβευση για το
µέγιστο. Δηλαδή, λέµε αν οι δαπάνες που τις πέρασες µέσω της
κάρτας είναι λιγότερο από 10% έως 20% θα έχεις ποινή 22%. 

Εγώ θα ήθελα να έχουµε επιπλέον κίνητρο - δεν είναι εδώ η
Κατερίνα η Παπανάτσιου - δηλαδή, αν κάποιος πολίτης ξεπερά-
σει το 70% και άνω των αγορών του µέσω κάρτας να επιστρέ-
φουµε για παράδειγµα το 50% του ΦΠΑ. Δηλαδή µε εισόδηµα
20.000 ευρώ, αν έχει κάνει τις 14.000 ευρώ µέσω του πλαστικού
χρήµατος µε έναν µέσο όρο ΦΠΑ 15%, δίνει 2.100 ευρώ ΦΠΑ. Τα
1.050 ευρώ να του τα επιστρέφουµε. Αυτά βέβαια όλα µε το δε-
δοµένο ότι θα πέσει η τραπεζική προµήθεια κάτω του 0,5% ως
ορίζει η κοινοτική οδηγία. 

Και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ. Πρέπει
και οι τράπεζες να πληρώσουν. Εδώ µε τη χρήση του πλαστικού
χρήµατος θα βουλιάξουν στο χρήµα, κάτι 0,1%, 0,2% είναι εκα-
τοµµύρια ευρώ. Σας έλεγα «βάλτε χέρι στις τράπεζες». Δεν µπο-
ρεί η τράπεζα µε 2% και 3% να γίνεται συνεταίρος στον µανάβη,
στον κρεοπώλη, στον παντοπώλη. Η κοινοτική οδηγία ορίζει
σαφώς 0,5% όριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε. Έχετε µιλήσει πάνω από δέκα λεπτά. Αρκετή κα-
λοσύνη σάς έδειξα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευ-
χαριστώ.

Αυτήν µόνο την επισήµανση θα κάνω. Να δηµιουργήσουµε επι-
πλέον κίνητρα. Νοµίζω ότι η επιστροφή του µισού ΦΠΑ για κά-
ποιον ο οποίος έχει κάνει χρήση της κάρτας άνω του 70%, είναι
ένα ισχυρό κίνητρο.

Σας ευχαριστώ θερµά για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Υπουργός µίλησε εί-
κοσι πέντε λεπτά από τα δεκαοκτώ που δικαιούτο και περισσό-
τερο ήταν εκτός του θέµατός µας, εκτός του νοµοσχεδίου, αλλά
και άλλοι συνάδελφοι, όπως η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος, η
κ. Βάκη. Και είµαι υποχρεωµένος....

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
να σας διακόψω τώρα;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ορίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είµαι υποχρεωµέ-

νος να σας διακόψω γι’ αυτό που µόλις είπατε.
Ο κύριος Υπουργός - όχι ο συγκεκριµένος - ως είθισται και µε

βάση τον Κανονισµό έχει στην πρωτολογία του δεκαοκτώ λεπτά,
εννέα λεπτά δευτερολογία, άλλα πέντε λεπτά και άλλα τρία
λεπτά. Άρα τον δικαιούτο τον χρόνο αυτό. Μια διευκρίνιση κάνω
µε αφορµή την αναφορά σας. 

Συνεχίστε και κρατάω και τον χρόνο που σας διέκοψα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, ίσως παρε-

ξηγήθηκα.
Η έννοια δεν ήταν γιατί πήρε περισσότερο χρόνο, αλλά ...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας µέµφοµαι.

Απλώς διευκρινιστικά το είπα, επειδή µας ακούει κόσµος που δεν
ξέρει και τον Κανονισµό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: ...για το πού καταναλώθηκε ο
χρόνος.

Κύριε Υπουργέ, είπατε για τις παρεµβάσεις και ειδικότερα του
Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά µια επένδυση
που έγινε στην ιδιαίτερη πατρίδα σας. Αν διαβάσετε προσεκτικά
όλη την τοποθέτηση του Προέδρου, η οποία ήταν µια τοποθέ-
τηση που ξεκινάει από την αγωνία του και τον προβληµατισµό
του για τις επενδύσεις, οι οποίες πρέπει να ενθαρρύνονται για
να έρθουν στην Ελλάδα, θα δείτε ότι αυτό που πιστεύει - και το
πιστεύει η Νέα Δηµοκρατία - είναι ότι η ανάπτυξη της χώρας θα
έρθει και από τις επενδύσεις.

Η αγωνία του, λοιπόν, είναι να µην µαταιώνονται οι επενδύσεις.
Δεν σηµαίνει ότι έκανε καµµία παρέµβαση στην εκκρεµή ποινική
υπόθεση, την οποία είπατε και πράγµα το οποίο θα ήταν αδια-
νόητο. Από πουθενά, όµως, δεν προκύπτει ότι έκανε καµµία τέ-
τοια παρέµβαση στην υπόθεση αυτή, ούτε έδωσε καµµία οδηγία
ή εξέφρασε επιθυµία στους δικαστικούς λειτουργούς της Ζακύν-
θου για το πώς θα χειριστούν µια υπόθεση.

Προφανώς, παραδειγµατίζεστε από τις δικές σας παρεµβά-
σεις, δεν εννοώ προσωπικές, εννοώ του κόµµατός σας και των
προκατόχων σας σε διάφορα ζητήµατα, αλλά και του ίδιου του
Πρωθυπουργού. Θυµίζω, λοιπόν, τις παρεµβάσεις σας για το Ελ-
ληνικό, µία σπουδαία επένδυση. Θυµίζω την παρέµβαση για το
Συµβούλιο της Επικρατείας µε την παραίνεση του Πρωθυπουρ-
γού, όταν εκκρεµούσε η υπόθεση για τις τηλεοπτικές άδειες και
βεβαίως τα πειθαρχικά συµβούλια, τα οποία έγιναν στον Άρειο
Πάγο µε τις εφέσεις κατά των πρωτοδικών αποφάσεων του τότε
Υπουργού, ο οποίος έχει µεν δικαίωµα να κάνει έφεση….

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): ...(δεν ακούστηκε)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι δική σας, του προκατόχου
σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μα, είναι δικαίωµα του.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ναι, το είπα. Μην µε διακόπτετε,
θα χάσουµε τον χρόνο και έχουµε πάρα πολλά θέµατα.

Αυτή η παρέµβαση δεν αφορούσε θέµα θεσµικό, αλλά µια
φραστική διένεξη και τοποθέτηση του προϊσταµένου της εισαγ-
γελίας σχετικά µε την Πρόεδρο του Αρείου Πάγου.

Ήταν ένα δικό τους προσωπικό θέµα, το οποίο βεβαίως, δεν
άπτετο των θεσµών, πολύ δε περισσότερο που τότε που έγινε
αυτή η παρέµβαση, δεν υπήρχε δικαιοδοτικό δικαίωµα στους
προέδρους των ανωτάτων δικαστηρίων να ασκούν και πειθαρχικό
έλεγχο. Συνεπώς θα έπρεπε να είµαστε λίγο πιο προσεκτικοί στο
θέµα αυτό για το ποιοι κάνουν τις παρεµβάσεις, για να µην
µπούµε και σε άλλα θέµατα. 

Τώρα έρχοµαι στο «παρών» για το βοήθηµα που είπατε εσείς
και η κ. Βάκη. Το «παρών» που είπε η Νέα Δηµοκρατία στο βοή-
θηµα, δεν σηµαίνει ότι καταψηφίσαµε το βοήθηµα. Σηµαίνει ότι

καταψηφίσαµε την πολιτική σας, τις παλινωδίες σας. Σηµαίνει ότι
καταψηφίσαµε όλον τον σχεδιασµό σας και για την υπονόµευση,
η οποία έγινε στη διαπραγµάτευση και την καιροσκοπική πολιτική
σας στα ζητήµατα αυτά, τα οποία αφορούν τη λειτουργία του
κράτους δικαίου και τις κοινωνικές παροχές. Πολύ περισσότερο,
δεν µπορείτε να επαίρεστε γι’ αυτό που κάνετε, όταν επί κυβερ-
νήσεως Σαµαρά καταψηφίζατε παρόµοιες διατάξεις της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Τώρα, ακόµα κι αν είναι έτσι τα πράγµατα, γιατί δεν φέρνετε
και τον µειωµένο ΦΠΑ που έχετε εξαγγείλει; Το έχει πει ο Πρω-
θυπουργός. Η Βουλή θα κλείσει σε λίγες ηµέρες και δεν βλέ-
πουµε να έρχεται ακόµα ο ΦΠΑ. Η Νέα Δηµοκρατία πρώτη έθεσε
το ζήτηµα της επαναφοράς του ΦΠΑ. Και ο αρµόδιος τοµεάρχης
µας επί των οικονοµικών, ο κ. Βεσυρόπουλος, έχει κάνει µια ανα-
λογιστική µελέτη τι επιβαρύνσεις θα έχει η επαναφορά του, η
οποία δεν είναι τόσο σηµαντική, όσον αφορά τη νησιωτική πολι-
τική. Κι έρχεστε τώρα και επαίρεστε ότι κάνετε µια παραχώρηση
στα νησιά για κάτι που είχαν. Δηλαδή τι τους λέτε; Τους λέτε:
«Σας παίρνουµε κάτι, σας το δίνουµε πίσω και πρέπει να είναι και
υποχρεωµένοι και να χαίρονται για κάτι που είχαν».

Εµείς, όταν ετέθη το θέµα του ΦΠΑ επί κυβερνήσεως Σαµαρά,
βάλαµε κόκκινη γραµµή και είπαµε «δεν ψηφίζεται, δεν θα περά-
σει αυτό», δηλαδή η κατάργησή του. Και αυτό ακριβώς έγινε. 

Έρχεστε τώρα δηλαδή, το καταργείτε, λέτε ότι το επαναφέ-
ρετε και πρέπει να είναι και υποχρεωµένοι οι νησιώτες. Ε όχι!
Φέρτε τον ΦΠΑ και δηλώνουµε εδώ κατηγορηµατικά ότι σύσ-
σωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας θα το
υπερψηφίσει. Ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδηµα. 

Τώρα, όσον αφορά τη Γενική Συνέλευση ΕΔΕ, για ότι είπατε.
Ο κ. Μητσοτάκης υπερασπίστηκε στην ένωση - ήσασταν παρών
- την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης µε αυτά τα οποία έγιναν και
βλέπετε ότι και το χειροκρότηµα που εισέπραξε ήταν και έντονο
και παρατεταµένο. Βεβαίως, και ειπώθηκε το ζήτηµα για το ωρά-
ριο και τις διακοπές. Είναι ζητήµατα που άλλοι φορείς της δικαιο-
σύνης έχουν θέσει κατά καιρούς και σε εµένα όταν ήµουν
Υπουργός Δικαιοσύνης, οι τοµεάρχες δικαιοσύνης, αλλά και
στους τοµεάρχες. Και πράγµατι, άλλοι παράγοντες στις δίκες
έχουν κάνει µια συζήτηση για το ωράριο και για τις διακοπές. 

Ο κ. Μητσοτάκης όµως – διαβάστε καλά τις δηλώσεις του - δεν
είπε ότι είναι υπέρ επεκτάσεως του ωραρίου ή καταργήσεως των
διακοπών. Είπε ότι αυτά τα ζητήµατα θα εξεταστούν εν καιρώ.
Παρακαλώ πολύ να ανατρέξετε στις δηλώσεις του. Είναι µαγνη-
τοσκοπηµένες.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Καταλάβαµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µην
διακόπτετε. Αφήστε τον οµιλητή να ολοκληρώσει. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ ήσασταν εκεί και
να είστε πολύ προσεκτικός. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κάνετε συνεχώς υποδείξεις… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Αθα-
νασίου, συνεχίστε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ακριβώς έτσι είναι. 
Όσον αφορά τώρα την τοποθέτηση του προεδρείου της Ένω-

σης Δικαστών και Εισαγγελέων στο ζήτηµα, το οποίο αναφέρετε. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τα τέσσερα λεπτά του φίλου,

κ. Τριανταφυλλίδη. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Δεν είµαι φίλος του κ.

Αθανασίου. Αυτό το savoir vivre να το ξεχάσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να τα κάνουµε λι-

γότερα, κύριε Αθανασίου. Συνεχίστε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είχα και διακοπές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει υπολογίζον-

ται και οι διακοπές. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ακούστε να δείτε, µπορεί να µην

σας είναι αρεστό το νέο διοικητικό συµβούλιο της Ένωσης Δικα-
στών και Εισαγγελέων αλλά είναι ένα συµβούλιο µε έναν νέο
πρόεδρο και ένα νέο προεδρείο ενωτικό, αποφασιστικό και δια-
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κρίνεται για τη σύνεσή του. Ύστερα από τρεισήµισι χρόνια είναι
ένα καινούργιο προεδρείο, το οποίο δεν µπαίνει σε κοµµατικές
λογικές. Και επανέφερε την ηρεµία στο δικαστικό σώµα. Δεν είναι
προεδρείο το οποίο εκτελεί, ώστε να είναι αρεστό στην Κυβέρ-
νησή σας. Και βεβαίως, δεν είναι ένα προεδρείο το οποίο στέλνει
επιστολές στον κ. Γιούνκερ.

Τώρα, όσον αφορά ένα άλλο ζήτηµα το οποίο ήθελα να θίξω,
νόµιζα ότι το είχαµε ξεπεράσει χθες το βράδυ, αλλά βλέπω ότι
επιµένετε και βγάλατε µια ανακοίνωση, κύριε Υπουργέ, µαζί µε
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, που αφορά το θέµα του
Αφγανού. 

Για να ξεκαθαρίσουµε το θέµα αυτό, οι διατάξεις που πέρασε
η Νέα Δηµοκρατία, όταν είχα την τιµή να είµαι Υπουργός Δικαιο-
σύνης, που µπορούσε να βγει κάποιος έξω µε τα 2/5, ρητά εξαι-
ρούσε αδικήµατα τα οποία είχαν σχέση µε τη ληστεία, µε
ανθρωποκτονίες από πρόθεση, µε αρπαγές, µε τα αδικήµατα
κατά της γενετήσιας ελευθερίας. 

Το νοµοθέτηµα που περάσατε εσείς το 2015 δεν τα εξαιρεί
όλα αυτά τα αδικήµατα. Συνεπώς, ο συγκεκριµένος κατηγορού-
µενος διέπραξε απόπειρα ανθρωποκτονίας και ληστεία, πράγµα
το οποίο ήταν εξαίρεση. Με τον δικό µου νόµο δεν θα ήταν έξω
τώρα. Παρά ταύτα, µε ευεργετικές διατάξεις τις οποίες ψηφί-
σατε και είχαµε τις αντιρρήσεις µας, είναι έξω. 

Εγώ δεν λέω ότι δεν έπρεπε να υπάρχει ο νόµος αυτός. Να
υπάρχει ο νόµος όπως τον κάναµε εµείς, όχι τα αδικήµατα που
έχουν µεγάλη κοινωνική απαξία, τα οποία τότε καυτηριάσαµε και
στη Βουλή, αλλά δυστυχώς δεν εισακουστήκαµε και να τα απο-
τελέσµατα σήµερα.

Και βεβαίως, δεν µπορεί να πανηγυρίζουµε εµείς για τα απο-
τελέσµατα. Λυπούµεθα, όµως, γιατί εκτίθεται η χώρα και στο
εξωτερικό. Είδατε τι έγινε µε τη δολοφονία της κόρης του Γερ-
µανού διπλωµάτη. Και µη µου πείτε αυτό που είπατε χθες ότι
ήταν ανήλικος. Για τους µη νοµικούς, πρέπει να σας πω το εξής.
Η επιµέτρηση της ποινής αφορά το δικαστήριο που την επέβαλε.
Το δικαστήριο έκρινε, όταν δίκαζε τον συγκεκριµένο κατηγορού-
µενο που ήταν ενήλικος, ότι δεν αρκούν τα αναµορφωτικά µέτρα
και του έβαλε κάθειρξη δέκα ετών. 

Συνεπώς καµµία ευνοϊκή διάταξη δεν υπάρχει ούτε στο νοµο-
θέτηµα που είχα την τιµή εγώ να ψηφίσω ούτε στο νοµοθέτηµα
του κ. Παρασκευόπουλου, διότι τέτοια διάταξη δεν υπάρχει στη
συγκεκριµένη περίπτωση, πολύ περισσότερο που ο νόµος ήταν
περιορισµένης ισχύος. Ίσχυσε µόνο για τα αδικήµατα κατά την
ψήφιση του νόµου, όσοι εξέτιαν ποινή µέχρι δέκα ετών, µόνο για
ένα περιορισµένο χρονικό διάστηµα. Και δεν µπορώ να ακούω
αυτές τις υπερβολές ότι δήθεν έχει σχέση µε την ανηλικότητα.
Καµµία απολύτως σχέση.         

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
ολοκληρώστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τώρα, επειδή έχω πάρα πολλά
να πω, τα είπα στην επιτροπή, για τον Πτωχευτικό Κώδικα που
είναι ένας νόµος θεσµικός και είχα πάρα πολλά να πω ακόµα, τα
οποία θα βοηθούσαν και το Υπουργείο, θα µείνω σε δύο διατά-
ξεις, γιατί δεν έχω χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι και η συζή-
τηση επί των άρθρων τη Δευτέρα, κύριε Αθανασίου, κι εκεί µπο-
ρείτε να ξεδιπλώσετε τις απόψεις σας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα ήθελα µισό λεπτά. Μπορεί
να διευκολύνει και τον Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Φτάσαµε στα έν-
τεκα λεπτά. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Έντεκα λεπτά µίλησαν οι άλλοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επικαλείστε την κα-

λοσύνη, την ανοχή του Προεδρείου. Όχι εσείς, όλοι οι προηγού-
µενοι. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω µε τις δύο διατάξεις.
Θα αναφερθώ στο άρθρο 17 και στο άρθρο 56Α. 

Ακούστε. Όσον αφορά το άρθρο 17, που αφορά τις σχέσεις
της διοικητικής δίκης – είναι νοµικό το θέµα -, ποινικής και πολι-
τικής δίκης, η πρώτη παράγραφος υπήρχε, ότι «τα δικαστήρια
δεσµεύονται από τις αποφάσεις των πολιτικών δικαστηρίων ως
προς όλους». Αυτό υπήρχε και στο προηγούµενο νοµοθετικό κα-

θεστώς. Είχα πάντοτε τις αντιρρήσεις µου πάνω σε αυτό. Γιατί;
Διότι δεν µπορεί να λέµε ότι µια απόφαση πολιτικού δικαστηρίου
δεσµεύει και ισχύει έναντι όλων. 

Για παράδειγµα έχω µία διεκδικητική αγωγή….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Αθανα-

σίου. Συγνώµη, όχι παράδειγµα. Ολοκληρώσατε εδώ. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν το λέω, ωραία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, µε συγχωρείτε,

δικαίως θα θέλουν οι υπόλοιποι οµιλητές να φτάσουν τα εντεκά-
µισι λεπτά, όπως εσείς ζητήσατε τα τέσσερα λεπτά του κ. Τριαν-
ταφυλλίδη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα είχα τελειώσει, Πρόεδρε,
τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δείχνουµε καλο-
σύνη και υποδοµή, αλλά κάποια στιγµή και το Προεδρείο θα πρέ-
πει να πάρει και µέτρα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Στο δεύτερο, που αφορά το ποι-
νικό – ακούστε το αυτό - δείτε το, γιατί θα δηµιουργήσετε µεγάλα
νοµολογιακά προβλήµατα. Βάλτε υποχρεωτική αναστολή στη
ποινική δίκη, όσο εκκρεµεί η διοικητική δίκη, µέχρι να περατωθεί
αυτή, γιατί θα βγουν αντιφατικές αποφάσεις. Κι αυτά σας τα λέω
από την εµπειρία µου στη νοµολογία.

Και το τέλος, και ολοκληρώνω, όσον αφορά το άρθρο 56Α για
την δεκαετή παραγραφή, εγώ, φιλοσοφικά, δεν έχω αντίρρηση
να µπει η δεκαετής παραγραφή, παρά τις επικρίσεις που ακού-
στηκαν. Συµφωνώ, γιατί πράγµατι έτσι είναι. 

Για να µην υπάρχει, όµως, η παραµικρή υπόνοια ότι είναι φω-
τογραφική διάταξη για συγκεκριµένες υποθέσεις, βάλτε τις να
ισχύουν από εδώ και πέρα. Δηλαδή, να µην καταλαµβάνει τις εκ-
κρεµείς υποθέσεις. Ακούστε. Αν θέλετε επιτάχυνση, – και µε το
συλλογισµό αυτόν συµφωνώ - βάλτε τον περιορισµό αυτόν, για
να µην µπορεί κανείς να σας πει ότι είναι φωτογραφική διάταξη,
δηλαδή ότι ο καταλογισµός γίνεται εντός του έτους, από εδώ και
πέρα. Τότε µόνο θα µπορούσαµε να τη ψηφίσουµε κι εµείς. 

Ευχαριστώ πολύ. Δυστυχώς, δεν µπόρεσα να αναφερθώ και
σε άλλα θέµατα.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Καραθανασόπουλος.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ
µία διευκρίνιση.

Αυτό το τελευταίο που είπε ο κ. Αθανασίου, είναι θέση του κόµ-
µατος της Νέας Δηµοκρατίας; Θέλουµε απάντηση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Προσωπική άποψη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέσατε ένα ερώ-

τηµα, κύριε Υπουργέ. Τελειώσατε;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εννοώ ότι αυτή

η διάταξη µπορεί, για να µην κατηγορηθούν, να ισχύει από εδώ
και πέρα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να µας πείτε τι είχατε ψηφίσει
εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Κα-
ραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Βεβαίως, είµαστε συνηθισµένοι, κύριε Αθανασίου, στις κοκο-
ροµαχίες για κάθε τι το επιστητό ανάµεσα στην Κυβέρνηση και
την Αντιπολίτευση. Και βεβαίως η αφορµή δόθηκε…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μην το λέτε αυτό για µένα. Δεν
αρµόζει στον χαρακτήρα µου, ούτε στην παράδοση που έχω στη
Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε. 
Κύριε Αθανασίου, πόσα λεπτά θα θέλατε να µιλήσετε; Φτάνει

τώρα. Με συγχωρείτε, γιατί διακόπτετε; Είναι Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος και τον διακόπτετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν αναφέρθηκα σε κα-
νέναν προσωπικά, σας παρακαλώ πάρα πολύ! Λέω ότι πρέπει να
σταµατήσετε να µιλάτε, τουλάχιστον όταν ο οµιλητής είναι στο
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Βήµα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν µίλησα εγώ σε εσάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Στον Υπουργό δεν µιλά-

γατε; Δεν κάνατε θόρυβο; Με συγχωρείτε πάρα πολύ, τι άλλο θέ-
λετε να κάνετε;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το λέτε σε εµένα που ξέρετε
πόσο σας σέβοµαι και σας εκτιµώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, ηρεµήστε,
κύριε Αθανασίου.

Συνεχίστε, κύριε Καραθανασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορώ να κατα-

λάβω.
Λέω ότι από τις κοκοροµαχίες είµαστε συνηθισµένοι και µε την

κάθε παραµικρή αφορµή είτε από µεριά της Κυβέρνησης είτε της
Αντιπολίτευσης. Και η αφορµή δόθηκε µε αυτό το βοήθηµα το
οποίο δώσατε χθες στους χαµηλοσυνταξιούχους. Και αυτό τι
ήταν; Ένα πολύ µικρό µέρος απ’ όλα αυτά που τους έχετε κλέψει
και Νέα Δηµοκρατία - ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Και θα συνεχί-
σετε να τους παίρνετε τα χρήµατα.

Και έχει το θράσος να µιλάει η Κυβέρνηση για δέκατη τρίτη
σύνταξη. Ποια δέκατη τρίτη σύνταξη; Είναι ένα εφάπαξ βοήθηµα.
Εδώ δεν ψηφίσατε – εσείς δεν τον ψηφίσατε;- το νόµο Κατρούγ-
καλου που λέει ότι δικαιούνται δώδεκα συντάξεις; Δώδεκα συν-
τάξεις δικαιούνται οι συνταξιούχοι. Από πουθενά δεν προκύπτει
η δέκατη τρίτη σύνταξη. Και λέτε ότι δίνετε και πολλαπλάσια από
αυτά που τους έχετε πάρει; 

Μα δεν πρόλαβε να ψηφιστεί η συγκεκριµένη τροπολογία,
αυτό το βοήθηµα των 600 εκατοµµυρίων και βγαίνει η υπουργική
εγκύκλιος του Υπουργείου Εργασίας για το πώς θα περικοπεί το
ΕΚΑΣ από 20 έως 22 Δεκέµβρη σε διακόσιες πενήντα χιλιάδες
οικογένειες. Θα τους µειωθεί κατά 50%, µε αποτέλεσµα το 2017
οι χαµηλοσυνταξιούχοι µόνο και µόνο από το ΕΚΑΣ να χάσουν
περίπου 500 εκατοµµύρια. Και έχετε το θράσος να λέτε ότι τους
δίνετε κάτι, όταν πριν από µία εβδοµάδα ψηφίσατε τον προϋπο-
λογισµό, που προβλέπει αποδόσεις από νέα µέτρα ύψους 4 δι-
σεκατοµµυρίων. Τα 3 δισεκατοµµύρια είναι από φορολογία και
το 1 δισεκατοµµύριο από µείωση δαπανών.

Και ισχυρίζεστε ότι τα πρωτογενή πλεονάσµατα δεν είναι αιµα-
τοβαµµένα; Σε ποιον το λέτε; Το είπε και η κ. Βάκη. Πόσα εισπρά-
ξατε από το 1 δισεκατοµµύριο που είπε ο κ. Τριανταφυλλίδης τα
τελευταία τρία χρόνια που βεβαιώθηκαν; Τι εισπράχθηκε; Ει-
σπράχθηκε το 10%; Φτάνει αυτό για να πείτε ότι είναι τα 4 δισεκα-
τοµµύρια παραπάνω πρωτογενές πλεόνασµα που έχει το
ενδεκάµηνο, όταν αυτά είναι φόροι και πάλι φόροι που τους πλη-
ρώνει ο λαός, όταν αυτά είναι µειώσεις στις δαπάνες στην υγεία,
στην παιδεία, στην κοινωνική ασφάλιση που µε τον έναν ή µε τον
άλλον τρόπο βγαίνουν πάλι από την τσέπη των λαϊκών εισοδηµά-
των;

Τους παίρνετε δηλαδή 100 και τους επιστρέφετε 10. Και τους
λέτε να είναι και ευχαριστηµένοι που τους επιστρέψατε και τα 10
από τα 100 που τους κλέψατε. «Και µην σας νοιάζει, έχει ο Θεός.
Στο µέλλον θα πάρετε και άλλα!». 

Μα σοβαρολογείτε; Όταν είναι σε εξέλιξη η δεύτερη αξιολό-
γηση στα πλαίσια του τρίτου µνηµονίου που προβλέπει νέα
µέτρα για το επόµενο χρονικό διάστηµα, διαπραγµατεύεστε;
Όταν αυτή η µάχη των µαχών που λέτε ότι δίνετε για το ελληνικό
κεφάλαιο, για τους ελληνικούς µονοπωλιακούς οµίλους, για την
αποµείωση του χρέους, θα σηµαίνει αντιλαϊκά µέτρα πρωτογε-
νών πλεονασµάτων τουλάχιστον για µια δεκαετία;

Και έρχεστε και καλλιεργείτε, τι; Την εντύπωση ότι «κοιτάξτε
να δείτε, οσονούπω, που φτάνει η ανάπτυξη, θα δώσουµε και
κάτι σε εσάς». Σε ποιον λέτε αυτά τα ψέµατα; 

Βεβαίως βρίσκετε και τα κάνετε, γιατί και µε τη στάση της η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση σάς διευκολύνει, που θέλει να είναι
βασιλικότερη του βασιλέως, υποταγµένη στα κελεύσµατα και
στις απαιτήσεις των δανειστών και των θεσµών. 

Αλλά από την άλλη µεριά είτε η Νέα Δηµοκρατία είτε το
ΠΑΣΟΚ να αγωνιούν για τους χαµηλόµισθους όταν τα δικά τους
µέτρα, τα δικά τους νοµοθετήµατα ήταν αυτά που ξεθεµελίωσαν
την αγορά εργασίας, που την ελαστικοποίησαν, που διαµόρφω-
σαν αυτόν τον εργασιακό Μεσαίωνα µε το να λέει σήµερα ο

Υπουργός ότι είναι εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες εργαζόµενοι που
αµείβονται κάτω από τα 100 ευρώ; 

Τίνος είναι αποτέλεσµα; Μόνο της πολιτικής των ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ είναι; Δεν είναι και της Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ αποτέ-
λεσµα; Πάνω σε αυτά µέτρα τα αντεργατικά, αντιλαϊκά των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων δεν πάτησε η σηµερινή Κυβέρνηση και
έφερε το τρίτο µνηµόνιο; Μα, αυτά είναι προϋπόθεση για να θω-
ρακιστεί η ανταγωνιστικότητα και η καπιταλιστική κερδοφορία,
πολύ φθηνός εργαζόµενος χωρίς εργασιακά και ασφαλιστικά δι-
καιώµατα. 

Άρα λοιπόν, για να διατηρηθεί η ανάπτυξη, την οποία ευαγγελί-
ζεται η Κυβέρνηση, χρειάζεται να µατώνει εσαεί η εργατική τάξη
και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα στον βωµό της ανταγωνιστικό-
τητας και της κερδοφορίας. Δεν µπορεί να γίνει από πουθενά
άλλου. Και από αυτήν την άποψη και το σηµερινό νοµοσχέδιο σε
αυτά τα πλαίσια εντάσσεται. Δηλαδή, υλοποίηση των προαπαιτού-
µενων, για να κλείσει η δεύτερη αξιολόγηση, διαµόρφωση ενός
πιο ευνοϊκού περιβάλλοντος για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Και απ’ αυτήν την άποψη εννοιολογικά - που είπε η κ. Βάκη -
δεν είναι ουδέτερο. Βεβαίως, το νοµοσχέδιο δεν είναι ουδέτερο,
αλλά είναι ταξικό, είναι αντιλαϊκό νοµοσχέδιο και στους τρεις µε-
γάλους άξονες τους οποίους έχει και στον Πτωχευτικό Κώδικα
και στην οικειοθελή αποκάλυψη των αδήλωτων εισοδηµάτων και
στις ηλεκτρονικές συναλλαγές. Εξυπηρετεί συγκεκριµένα ταξικά
συµφέροντα και στον Πτωχευτικό Κώδικα. 

Έχει προοδευτικό πρόσηµο στον Πτωχευτικό Κώδικα; Μα, δεν
φιλελευθεροποιεί ακόµα περισσότερο τις διατάξεις; Δεν διευκο-
λύνει τους επιχειρηµατικούς οµίλους να προχωρήσουν γρήγορα
στην πτωχευτική διαδικασία και να απαλλαγούν οι ιδιοκτήτες
πτωχευµένων επιχειρήσεων για να ξαναµπορέσουν να κάνουν
νέες επενδύσεις; Δεν βάζει τις τράπεζες πρώτα απ’ όλα να ελέγ-
χουν την όλη αυτή διαδικασία και να είναι οι πρώτες οι οποίες θα
αποζηµιωθούν; Και δεν είναι µια προσπάθεια πολύ συγκεκριµένη
να περιοριστούν οι ζηµιές από την καταστροφή κεφαλαίων και
να µπορέσουν να αξιοποιηθούν τα περιουσιακά στοιχεία των
πτωχευµένων επιχειρήσεων για να αλλάξουν χέρια, να δοθούν
σε άλλους επιχειρηµατίες; 

Και οι εργαζόµενοι µε τις αποζηµιώσεις τους πού µπαίνουν, σε
τι διαδικασία; Πουθενά, πετιούνται απέξω. Αν φτάσουν και αν πε-
ρισσέψουν, γιατί αυτό λέει και ο νέος Πτωχευτικός Κώδικας, που
ψηφίσατε. Δηλαδή, προηγούνται οι τράπεζες ακολουθεί το κρά-
τος και µετά οι εργαζόµενοι αν έχουν απαιτήσεις από τις πτω-
χευµένες επιχειρήσεις. 

Ποιον λοιπόν, εξυπηρετεί ο νέος Πτωχευτικός Κώδικας; Τι δι-
ευκολύνει; Διευκολύνει ακριβώς, µέσα από αυτήν τη διαδικασία,
την εξαγορά των πτωχευµένων επιχειρήσεων, άρα ακόµα µεγα-
λύτερη µεγέθυνση των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Αντίστοιχης λογικής είναι και η οικειοθελής αποκάλυψη των
αδήλωτων εισοδηµάτων. Από ποιους; Από τον άνεργο είναι αυτά;
Τι είναι αυτά; Είναι νοµιµοποίηση µαύρου χρήµατος. Διευκολύ-
νετε να νοµιµοποιηθεί το µαύρο χρήµα, που προήλθε από µαύρη
οικονοµική δραστηριότητα. Και µάλιστα όχι µόνο αυτός ο οποίος
αυτόβουλα, αλλά ακόµα και σε αυτόν που έχει ξεκινήσει ο έλεγ-
χος ή που του έχουν σταλεί δελτία ότι «θα σου γίνει έλεγχος» να
έχει αυτές τις ευνοϊκές ρυθµίσεις. 

Και φτάνει ο Σύνδεσµος Βιοµηχάνων Αττικής και Πειραιώς να
ζητάει και άλλα, να ζητάει, δηλαδή, να ενταχθούν σε αυτά τα
µέτρα, σε αυτές τις ρυθµίσεις ακόµα και αυτοί που έχουν πάρει
φύλλα οριστικού προσδιορισµού των προστίµων και των τελών.
Όλοι, δηλαδή, να µπορούν να ενταχθούν. Ποιον εξυπηρετεί, λοι-
πόν, αυτό; Υπέρ ποιανού είναι; Είναι υπέρ όλων αυτών, που τα
προηγούµενα χρόνια, ακόµα και τώρα, κερδοσκοπούν στις πλά-
τες των εργαζόµενων και των υπόλοιπων λαϊκών στρωµάτων. Αυ-
τούς διευκολύνετε επί της ουσίας. 

Αντίστοιχη λογική έχει και το ζήτηµα των ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών, το πλαστικό χρήµα. Θέλετε να αντιµετωπίσετε τη φο-
ροδιαφυγή και το λέτε αυτό όταν σκανδαλωδώς υπάρχουν αυτά
τα προνόµια προς το µεγάλο κεφάλαιο και τα διατηρείτε και θα
τα επεκτείνετε; Αυτό είναι το ζήτηµα; Οι εφοπλιστές, άλλα τµή-
µατα του κεφαλαίου, οι τριγωνικές συναλλαγές, η λειτουργία των
φορολογικών παραδείσων, η νόµιµη φοροαποφυγή που έχει το
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µεγάλο κεφάλαιο και που εσείς στο πλαίσιο της µείωσης των
πρωτογενών πλεονασµάτων λέτε ότι πρέπει να µειώσετε ακόµη
περισσότερο την φορολογία τους; Εσείς το λέτε για τον φορο-
λογικό ανταγωνισµό και σας πιέζουν, βεβαίως, και τα υπόλοιπα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης «µειώστε τη φορολογία των επιχει-
ρήσεων. Δεν βλέπετε τι γίνεται στη Βουλγαρία;» Και εκεί πάτε.
Σε µια τέτοια λογική πάτε, να µειώσετε ακόµη περισσότερο τη
φορολογία των νοµικών προσώπων και µέσα από αυτή τη διαδι-
κασία, όπου νόµιµα δίνετε το δικαίωµα στη µεγάλη φοροαπο-
φυγή και υπάρχει και νοµότυπα η µεγάλη φοροδιαφυγή, έρχεστε
και λέτε εγώ θα πατάξω τη φοροδιαφυγή µε το πλαστικό χρήµα.

Δεν είναι αυτό προς όφελος των τραπεζών; Όλες οι συνδιαλ-
λαγές θα περνάνε µέσα από τις τράπεζες, πέρα από την κατα-
γραφή. Άρα, το χρήµα θα παραµένει στις τράπεζες. 

Προµήθεια δεν θα παίρνουν οι τράπεζες από αυτές τις συναλ-
λαγές; Βεβαίως. Είναι προς όφελος των καταναλωτών η προµή-
θεια των τραπεζών ή προς όφελος των µικροεµπόρων, των
µικροµαγαζατόρων, οι οποίοι θα βλέπουν ακόµη περισσότερο να
τους µειώνεται ο τζίρος; Και δεν φτάνει που έχουν να πληρώσουν
τον φόρο, τα ασφαλιστικά ταµεία, θα πληρώνουν και προµήθεια
στις τράπεζες µε βάση τον τζίρο, για να χρησιµοποιείται το πλα-
στικό χρήµα. Τους τιµωρείτε παραπάνω και από αυτή τη διαδι-
κασία συγκεντρώνεται η αγορά, θα συγκεντρωθεί η αγορά σε
όλο και λιγότερα χέρια, γιατί πραγµατικά δεν θα µπορούν να αν-
ταποκριθούν. Τους δίνετε ακόµα µια σπρωξιά παραπέρα, για να
µην µπορούν να ανταποκριθούν οι επαγγελµατίες, οι αυτοαπα-
σχολούµενοι, οι µικροέµποροι σε αυτές τις διαδικασίες του πλα-
στικού χρήµατος και όλων αυτών των εξελίξεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τελειώνω µε το άρθρο 52, που έγινε µια συζήτηση. 
Κύριε Υπουργέ, για το άρθρο 52 έχει ζητήσει ακόµη και η ίδια

η ΓΣΕΕ την απόσυρσή του και δεν µπορείτε να το παίζετε εδώ
πέρα ότι σκέφτεστε τους δικηγόρους, όταν µε τα δικά σας µέτρα
δεν τους σκεφτήκατε. Ούτε µε το ασφαλιστικό σκεφτήκατε τους
δικηγόρους ούτε µε τον ΦΠΑ τούς σκεφτήκατε. Από αυτήν την
άποψη, και εµείς σε αυτό το πλαίσιο ζητάµε - δεν θα το ψηφί-
σουµε, θα ψηφίσουµε «παρών» - να ξανασκεφτείτε το συγκεκρι-
µένο άρθρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καραθανασόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Γερµενής από την Χρυσή Αυγή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Το νοµοσχέδιο για τις ηλεκτρονικές

συναλλαγές σέρνεται εδώ και µήνες στα συρτάρια των Υπουρ-
γείων, γιατί αποτελούσε αντικείµενο συναλλαγής τόσο για το
όριο των χρηµάτων που θα περιλαµβάνουν όσο και για το ποιες
από αυτές θα λαµβάνονται υπ’ όψιν για τις ατοµικές δαπάνες του
φορολογούµενου. 

Μετά την εγκληµατική αφαίµαξη των τραπεζών από τα χρή-
µατα των ανακεφαλαιοποιήσεων στις οποίες οι ίδιοι οι πολίτες
συµµετείχαν µέσω της φορολογίας τους και τον περιορισµό της
κίνησης των κεφαλαίων που επιβλήθηκε από τις γελοίες πολιτι-
κές της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, το επόµενο στάδιο για την ολο-
κληρωτική άλωση των περιουσιών των Ελλήνων είναι η
εξαφάνιση του φυσικού χρήµατος και η αντικατάστασή του µε
το πλαστικό χρήµα.

Η Κυβέρνησή σας, υπηρέτης της νέας τάξης πραγµάτων, κα-
τόρθωσε αυτό που χρόνια προσπαθούσαν ανεπιτυχώς οι νεοτα-
ξίτες ακόµα και στις πλέον καπιταλιστικές χώρες, την αντικα-
τάσταση του φυσικού χρήµατος µε ηλεκτρονικό, έτσι ώστε να
ελεγχθεί κάθε µορφή συναλλαγής και µέσω αυτής κάθε δραστη-
ριότητα. Ούτε στις ΗΠΑ ούτε σε καµµία άλλη προοδευµένη τε-
χνολογικά ευρωπαϊκή χώρα δεν έχει απαγορευθεί, µε τον τρόπο
που εσείς νοµοθετείτε, το δικαίωµα του πολίτη να επιλέγει µόνος
του τον τρόπο εξόφλησης της οφειλής του. Μόνο εσείς, µε το
δήθεν ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς, έχετε ξεπεράσει σε κα-
πιταλιστική νοοτροπία ακόµα και τους σκληρότερους εκπροσώ-
πους των αγορών, επιβάλλοντας τέτοιας µορφής ολοκληρωτικές
µεθόδους στις συναλλαγές. 

Το νοµοσχέδιο µε τα εν λόγω άρθρα 62 και 67 επεκτείνει µε

άλλοθι την πάταξη της φοροδιαφυγής τις ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές - και µάλιστα µε υποχρεωτικό και όχι δυνητικό τρόπο - σε
ολοένα και µεγαλύτερο εύρος οικονοµικών συναλλαγών µε
τρόπο ώστε να καθίσταται απαγορευτική η χρήση φυσικού χρή-
µατος. 

Την ίδια στιγµή που επεκτείνεται το σύστηµα αυτό, ο πάροχος
υπηρεσίας, κατάστηµα, ελεύθερος επαγγελµατίας, µετατρέπεται
σε υποχείριο των τραπεζών, αφού δεν προβλέπεται καµµία απο-
λύτως ελάφρυνση µε τη χρησιµοποίηση των συσκευών POS, οι
οποίες λειτουργούν κυρίως προς όφελος των τραπεζών µε τις
υπέρογκες προµήθειες που εισπράττουν. Και γνωρίζουµε ότι
ακόµα και οι περιπτεράδες όταν πουλάνε ένα πακέτο τσιγάρα
δεν κερδίζουν τίποτα από αυτήν την πώληση. Πάνω σε αυτό θα
βάλετε να γίνεται χρήση του POS; Θα µπαίνουν και µέσα οι άν-
θρωποι. Πόσα κερδίζει ένας περιπτεράς όταν πουλάει ένα πα-
κέτο τσιγάρα; Κερδίζει περίπου 0,5 ευρώ, 0,7 ευρώ. 

Αν πράγµατι η Κυβέρνησή σας ενδιαφερόταν για τα έσοδα και
αν πράγµατι ήταν εναντίον των τραπεζικών πρακτικών, θα έπρεπε
από την πρώτη ηµέρα µε τα capital control να έχετε υποχρεώσει
µε ανάλογο νόµο τις τράπεζες να δέχονται τις ηλεκτρονικές συ-
ναλλαγές µε ελάχιστες έως µηδενικές προµήθειες και όχι να
απειλείτε µε πρόστιµο 1.000 ευρώ τους επαγγελµατίες που δεν
συµµορφώνονται, όπως κάνετε σήµερα µε αυτό το απαράδεκτο
νοµοσχέδιο. 

Οι ρυθµίσεις για την πραγµατοποίηση των δαπανών απόκτη-
σης αγαθών µε ηλεκτρονικό χρήµα και υποτιθέµενη µείωση του
ποσοστού φόρου σε όσους το χρησιµοποιούν έχει προβλεφθεί
µε τέτοιον τρόπο που εκτός τού ότι δεν µπορεί να είναι λειτουρ-
γικός, αφού υποχρεώνει τον καταναλωτή να δαπανήσει υπέ-
ρογκο ποσοστό του εισοδήµατός του, επιπλέον, τον εξαναγκάζει
να το κάνει υποχρεωτικά. Διαφορετικά, τον επιβαρύνει µε ποσο-
στό φόρου που µπορεί να φτάσει µέχρι και το 22%.

Αλήθεια, τι είδους κίνητρο είναι αυτό που επιβάλλει χαράτσι
εάν δεν ξοδέψεις τα χρήµατά σου µε πλαστικό χρήµα; Ποιος
«φωτεινός εγκέφαλος» του οικονοµικού σας επιτελείου είναι εκεί-
νος που σκέφθηκε πως για να λάβει κάποιος φορολογούµενος
την ελάφρυνση, θα πρέπει να χρησιµοποιεί τις κάρτες για συγ-
κεκριµένες µόνο αγορές και όχι για όσες θέλει εκείνος; Μπορείτε
εδώ να δεσµευθείτε σήµερα ότι η χρήση των καρτών θα απαλ-
λάσσει φορολογικά τους πολίτες όταν µε αυτές πληρώνουν τα
έξοδά τους για ΔΕΚΟ, ασφαλιστικά ταµεία, για σούπερ µάρκετ;
Οι κάρτες θα χρησιµοποιούνται για όλα τα υπόλοιπα έξοδα του
φορολογουµένου, ώστε το εισόδηµά του τελικά, που αποµένει
στο τέλος του χρόνου, να έχει καταναλωθεί ολόκληρο; 

Το άκρον άωτον της σταλινικού τύπου ιδεοληψίας σας φτάνει
στο άρθρο 69, στο οποίο απαγορεύεται κάθε συναλλαγή µε φυ-
σικό χρήµα που υπερβαίνει τα 500 ευρώ, ενώ στο άρθρο 70 κα-
θιερώνετε τη λοταρία, θεσµός που υφίσταται µόνο σε λίγες
τριτοκοσµικές χώρες της Ασίας. Έτσι, λοιπόν, µαζί µε τα καζίνα
και τους κουλοχέρηδες, που µετά από αυτό το νοµοσχέδιο θα
φυτρώσουν σε κάθε γειτονιά, θεσµοθετείτε και τη λοταρία του
Υπουργείου Οικονοµικών. Αυτό είναι το περίφηµο σχέδιό σας για
ανάπτυξη; Με αυτόν τον τρόπο θα δηµιουργήσετε πλεόνασµα;

Εάν πράγµατι η Κυβέρνησή σας ήθελε να προασπίσει τα δη-
µόσια έσοδα και να πατάξει τη φοροδιαφυγή, θα µπορούσε να
εξαλείψει µε τεχνικές µεθόδους το λαθρεµπόριο πετρελαίου, το
λαθρεµπόριο τσιγάρων, τις εξαγωγές χρυσού. Έχει γεµίσει κάθε
γειτονιά από µαγαζιά που γράφουν «Αγοράζουµε τον χρυσό».
Ποια είναι η απόδοση των ελεγκτικών µηχανισµών σας στον
τοµέα αυτόν;

Εποµένως η µοναδική σας µέριµνα είναι η πλήρης αφυδάτωση
της αγοράς από ρευστό, το µάζεµα όλου του χρήµατος στα
χέρια των δανειστών, ώστε κάθε οικονοµική δραστηριότητα να
ελέγχεται υποχρεωτικά από αυτούς.

Τα 500 ευρώ που επιβάλλει η Κυβέρνηση ως ανώτατο όριο συ-
ναλλαγών µε χρήµα είναι προφανές ότι δεν µπορούν να αποδώ-
σουν τίποτα στα ταµεία. Οι «µαύρες», παράνοµες συναλλαγές
θα συνεχίσουν να γίνονται και µάλιστα αυτοί που κατά καιρούς
έκλεβαν το δηµόσιο µε τις επιχειρήσεις τους ή που ήταν στο
αφορολόγητο είναι αυτοί που έκλεβαν µε το πετρέλαιο ή έκλεβαν
µε τα τσιγάρα, έκλεβαν µε τον χρυσό και αυτοί που δεν έχουν
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µέρος τόσα χρόνια στη δηµόσια οικονοµία της χώρας, που δεν
πληρώνουν από την τσέπη τους, το ίδιο θα συνεχίσουν να κάνουν
και τώρα µε το πλαστικό χρήµα. Αυτοί θα πληρώνουν µε πλαστι-
κές κάρτες; Με µετρητά θα πληρώνουν. 

Αντί, λοιπόν, να παρέχετε κίνητρα για την επένδυση όσων κε-
φαλαίων έχουν αποµείνει και βρίσκονται κρυµµένα, δηµιουργείτε
ένα πρόσκοµµα που αναχαιτίζει την όποια πιθανή αναπτυξιακή
προοπτική. Και µάλιστα την ίδια στιγµή αρνείστε να εισπράξετε
τα 600 εκατοµµύρια ΦΠΑ από τη γερµανική κοινοπραξία που εκ-
µεταλλεύεται το Αεροδρόµιο των Αθηνών και δεν έχετε φέρει
µέχρι σήµερα καµµία ρύθµιση, καµµία φορολογική ενηµερότητα
αυτών των πολυεθνικών εταιρειών που βρίσκονται στην Ελλάδα
για το τι φόρους πληρώνουν στο ελληνικό δηµόσιο.

Είστε εσείς που ενώ µε ευκολία στο ίδιο νοµοσχέδιο νοµοθε-
τείτε για τα καζίνο και τους κουλοχέρηδες στα οποία ξεπλένεται
άφθονο «µαύρο χρήµα», αρνείστε τις συναλλαγές άνω των 500
ευρώ για να διαφυλάξετε ότι αυτές θα παρακολουθούνται, για
να µην σας ξεφύγει κανένα ευρώ από τον ΦΠΑ κάποιου φουκαρά
ελεύθερου επαγγελµατία. 

Εµείς, αν ποτέ θελήσει ο Θεός, τέτοια νοµοσχέδια θα τα εξα-
λείψουµε µε ένα άρθρο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα εννιά µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί-εκπαιδευ-
τικοί από το Εσπερινό ΕΠΑΛ Κορίνθου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου από τη Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες ολοκληρώθηκε στην Ολοµέλεια η συζήτηση ενός πολύ

σοβαρού νοµοσχεδίου, που αφορούσε τη θεσµοθέτηση και την
εφαρµογή σε όλη τη χώρα του εγγυηµένου κοινωνικού εισοδή-
µατος, ενός καινοτόµου θεσµού, που πράγµατι θα βοηθήσει για
την αντιµετώπιση της ακραίας φτώχειας, θα βοηθήσει τους αν-
θρώπους που βιώνουν τα δύσκολα και θα τα βιώνουν για σηµαν-
τικό διάστηµα ακόµα.

Όµως, τη συζήτηση µονοπώλησε η ψήφιση ή µη της διάταξης
για το κοινωνικό µέρισµα. Ενώ τις προηγούµενες ώρες και µέρες
όλες οι πολιτικές δυνάµεις είχαν τοποθετηθεί θετικά για την κα-
ταβολή αυτού του κοινωνικού µερίσµατος, που αποτελεί µικρό
µέρος µόνο, µικρή αποκατάσταση της ζηµιάς που έχουν υποστεί
οι συνταξιούχοι, µετά την ανακοίνωση για τη διεξαγωγή ονοµα-
στικής ψηφοφορίας, άλλα κόµµατα άλλαξαν θέση, χωρίς να πά-
ρουν νέα, και άλλα αποχώρησαν από τη Βουλή.

Τα δύο επιχειρήµατα τα οποία επικαλέστηκε η Νέα Δηµοκρα-
τία και τα άλλα κόµµατα ήταν, πρώτον, ότι διεξάγεται ονοµαστική
ψηφοφορία που δεν χρειαζόταν —κι αυτό έχει βάση σαφώς- και,
δεύτερον, ότι δεν ήταν σύµφωνοι οι εταίροι, ότι υπήρχε πρό-
βληµα µε τους εταίρους.

Σήµερα µε µεγάλη έκπληξη από το Βήµα εδώ ακούστηκε, αλλά
έµαθα ότι εκτός από τον κ. Αθανασίου και ο κ. Κικίλιας ανακοί-
νωσε ότι η Νέα Δηµοκρατία θα ψηφίσει την τροπολογία, εφόσον
έρθει, για την αναστολή της κατάργησης του µειωµένου ΦΠΑ
στα νησιά.

Ερωτώ, αφού πω «καλώς τα παιδιά, καλώς τους»: Δεν ισχύει
το κώλυµα της ονοµαστικής, που θα διεξαχθεί τη Δευτέρα ή την
Τρίτη, για το θέµα αυτό; Δεν ισχύει η µη συµφωνία -γιατί αυτό το
θέµα είναι εκτός συµφωνίας πράγµατι- µε τους εταίρους τώρα;

Μαθαίνω ότι οι Βουλευτές οι νησιώτες -και µε το δίκιο τους-
είπαν: Όχι, άλλο. Δεν θα µπορούµε να πάµε στα νησιά. Δεν θα
µπορούµε να κάνουµε Πάσχα στα νησιά. Θα πάθουµε τα ίδια που
έχουν πάθει οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, που δεν µπορούν να πάνε
στον τόπο τους. Πώς θα κάνουµε Χριστούγεννα; Και άλλαξε θέση
η Νέα Δηµοκρατία χωρίς να αρθούν τα αίτια, για τα οποία µας

µιλούσε χθες. Οποίος λαϊκισµός, θα πω!
Το λέω και απευθύνοµαι στη Νέα Δηµοκρατία -κανονικά δεν

έπρεπε να ασχοληθούµε-, διότι τα οργανωµένα συστηµατάκια
αντιγράφουν για άλλες περιπτώσεις ό,τι κάνουν τα «συριζοτρόλ»,
όπως τα ονοµάζω εγώ, και µπήκαν µπροστά χθες και µιλούσαν
για λαϊκισµό για αυτούς που ψήφισαν τη διάταξη.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: …(δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ηρεµήστε, κυρία µου. Μη διακό-

πτετε, όπως δεν σας διακόπτω εγώ, όταν µιλάτε εσείς.
Είναι ένα θέµα για το οποίο χρειάζονται πολιτικές εξηγήσεις,

όπως πολιτικές εξηγήσεις πρέπει να δώσει και ο κ. Τσίπρας,
αφού έλθει απ’ έξω και µετά τις συναντήσεις που θα κάνει µε την
κ. Μέρκελ και µε τους λοιπούς, γιατί αναγορεύει σε κύριο θέµα
στη δήθεν αντιπαράθεση µε τους εταίρους, ενώ στην ουσία δεν
υφίσταται, τη διανοµή του κοινωνικού µερίσµατος και αποσιωπά
και τα υψηλά πλεονάσµατα του 3,5% που έχει συµφωνήσει και
την αδυναµία για αποτελεσµατική ρύθµιση του δηµόσιου χρέ-
ους.

Επανέρχοµαι, όµως, στο θέµα µε την τροπολογία. Θα πω ότι
εµείς σήµερα καταθέσαµε τροπολογία όχι για την αναστολή,
αλλά για την κατάργηση της διάταξης που προέβλεπε την κα-
τάργηση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά, και θα ζητήσουµε από
τον Υπουργό να την κάνει αποδεκτή και να τεθεί σε ψηφοφορία. 

Βεβαίως, αυτό το οποίο στη συζήτησή µας προέχει είναι να
δούµε πώς δεν θα καταργηθούν µέτρα τα οποία προβλέπονται
και από το Σύνταγµα, όπως είναι η στήριξη των νησιών, όπως
είναι αυτός ο µειωµένος ΦΠΑ στα νησιά, που αφορούν την αντι-
στάθµιση ουσιαστικά του µόνιµου µειονεκτήµατος που έχουν τα
νησιά µε την αποµόνωση των επικοινωνιών που έχουν, κυρίως
τους µη θερινούς µήνες.

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί πολλοί λαϊκίζουν ασύστολα, µιλώντας
στους στεριανούς, σε αυτούς που κατοικούν στην ηπειρωτική
χώρα, για προνόµια για τους νησιώτες. Έχουν στον νου τους κά-
ποια νησιά το καλοκαίρι και µόνο όταν έχουν τουρισµό και δεν
γνωρίζουν την αποµόνωση και τα προβλήµατα που βιώνουν οι
άνθρωποι από τον Σεπτέµβριο και µετά –και το καλοκαίρι, βε-
βαίως- µέχρι τον άλλον Ιούνιο.

Ας πάνε στην Κάσο τώρα. Το λέω, επειδή είναι και κοντά στην
Κρήτη, κοντά στο νησί µου. Ας πάνε σε άλλα νησιά να δουν και
ας αφήσουν τα καλαµπούρια.

Το λέω, όµως, και για έναν δεύτερο λόγο. Δεν µπορεί η αιτία,
κύριοι της Κυβέρνησης, που µας οδηγεί στην αναστολή της
εφαρµογής αυτού του µέτρου να είναι η επιβάρυνση από το µε-
ταναστευτικό.

Όχι, κύριοι! Αυτό είναι νόθευση της συνταγµατικής επιταγής.
Είστε επίορκοι, αν κάνετε αυτό το πράγµα. Η αιτιολογία πρέπει
να είναι γιατί οφείλουµε να έχουµε ιδιαίτερη µέριµνα για τα
νησιά. Για το πρόβληµα των µεταναστών και των προσφύγων
υπάρχουν άλλες δράσεις και άλλα προγράµµατα µε τα οποία
µπορούµε να στηρίξουµε τις συγκεκριµένες περιοχές, ούτως
ώστε η διαχείριση του προβλήµατος να είναι ορθολογική και
αποτελεσµατική.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, το οποίο στο κοµµάτι που αφορά το
Υπουργείο Οικονοµικών προωθεί την περαιτέρω εφαρµογή των
ηλεκτρονικών συναλλαγών. Οι ηλεκτρονικές συναλλαγές επιβλή-
θηκαν βιαίως µε τα capital controls στην Ελλάδα και προωθούνται
περαιτέρω, συνδεόµενες µε το αφορολόγητο. Κακώς συνδέονται
µε το αφορολόγητο και µε ορισµένες µόνο κατηγορίες.

Έπρεπε να υπάρχουν κίνητρα, κύριοι, για την εφαρµογή των
ηλεκτρονικών συναλλαγών, µέσω της επιστροφής µέρους του
ΦΠΑ στον καταναλωτή και µέσω της µείωσης του φόρου εισο-
δήµατος για τις επιχειρήσεις, οι οποίες τα χρησιµοποιούν για το
κοµµάτι που εισπράττουν από έσοδα από ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές. 

Υπάρχουν τρία προβλήµατα. Τα αναφέρω εν τάχει και κλείνω:
Το πρώτο αφορά τις επιχειρήσεις, οι οποίες θα υποχρεωθούν

να έχουν POS, να εισπράττουν ηλεκτρονικά, αλλά δεν θα µπο-
ρούν να έχουν στη διάθεσή τους τα χρήµατα για να πληρώσουν
εργαζόµενους, για να πληρώσουν τις υποχρεώσεις τους. 

Γι’ αυτό έχουµε καταθέσει τροπολογία για τη θεσµοθέτηση
επαγγελµατικού ακατάσχετου λογαριασµού, που θα αφορά και
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τους αγρότες και τις επιχειρήσεις και τους επαγγελµατίες, προ-
κειµένου να διευκολυνθούν στη λειτουργία τους. Δεν θα κρύ-
ψουν ούτε θα κλέψουν τίποτα. Τη λειτουργία τους πάµε να
διασφαλίσουµε.

Οφείλει η Κυβέρνηση να κάνει αποδεκτή την πρόταση. Το γε-
γονός ότι δεν έχουν συµφωνήσει οι θεσµοί και οι εταίροι εµάς
δεν µας αφορά τούτη την ώρα. Είµαστε το ελληνικό Κοινοβούλιο
και πρέπει να θεσµοθετήσουµε. Ας διαπραγµατευτείτε να συµ-
φωνήσετε την κοινή υπουργική απόφαση, τους κανόνες, σύµ-
φωνα µε τους οποίους θα εφαρµοστεί αυτό το µέτρο.

Το δεύτερο, είναι οι υπερχρεώσεις από τις τράπεζες. Αναφέρ-
θηκαν σε αυτό και άλλοι συνάδελφοι.

Κοιτάξτε, δεν είναι οδηγία. Το λέω αυτό γι’ αυτούς που λένε
«ευρωπαϊκό κόµµα» και άλλα τέτοια και µιλάνε για οδηγίες. Είναι
κανονισµός. Κανονισµός σηµαίνει ότι εφαρµόζεται πάραυτα,
χωρίς καν νοµοθέτηση. Στην επιτροπή είπα ότι ο κ. Τσακαλώτος
ως αρµόδιος –το βρήκαµε ότι είναι αρµόδιος µετά από πολλές
ερωτήσεις στον Σταθάκη και στον ίδιο- οφείλει να θέσει σε εφαρ-
µογή τον κανονισµό 751/2015 -όφειλε από τις 9 Δεκεµβρίου του
2015-, που προβλέπει πλαφόν στις χρεώσεις µε τη χρήση πλα-
στικού χρήµατος. Δεν το κάνει. Κάνει παράβαση καθήκοντος.
Έλεος πια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, ολοκληρώνετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ένα θέµα έχω ακόµη.

Το τρίτο θέµα είναι οι ηλεκτρονικές διατραπεζικές συναλλαγές
οι οποίες δεν υπάγονται σε συγκεκριµένο κανονισµό. Πληρώνεις
7 ευρώ, 8 ευρώ και 10 ευρώ για να µεταφέρεις 150 ευρώ από τη
µία τράπεζα στην άλλη σε λογαριασµό άλλου δικαιούχου. Μα,
είναι δυνατόν; Είναι αυτά πράγµατα; Βάλτε πλαφόν. Βάλτε διά-
ταξη.

Τέλος, θα αναφερθώ στην ανάγκη για εξουσιοδοτική διάταξη.
Έχουµε καταθέσει τροπολογία -ελπίζω αυτή τουλάχιστον να τη
δεχτεί η αρµόδια Υπουργός ή ο Υπουργός, δεν ξέρω ποιος έχει
τη νοµοθετική πρωτοβουλία-, ούτως ώστε να προβλέπεται η έκ-
δοση υπουργικής απόφασης για τη διευκόλυνση των ατόµων µε
αναπηρία και για την πρόσβαση στα ATM και όχι µόνο. Είναι υπο-
χρέωση των τραπεζών να εκδίδουν ειδικές πλαστικές κάρτες για
τους τυφλούς µε το σύστηµα Μπράιγ και να προσφέρουν όλες
τις άλλες διευκολύνσεις που χρειάζονται. Είναι εκ των ων ουκ
άνευ. Δεν γίνεται διαφορετικά. Δεν µπορεί εµείς να νοµοθετούµε
για τις συναλλαγές δήθεν τις υποχρεωτικές και να µη λαµβά-
νουµε υπ’ όψιν µας τις ιδιαιτερότητες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή στον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Λαγός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ας ξεκινήσουµε µε την αποκατάσταση της

αλήθειας, που έχουµε µάθει συνεχώς να την καταπατάµε εδώ
πέρα. 

Τροπολογία για τη µη εφαρµογή του αυξηµένου ΦΠΑ στα
νησιά έφερε φυσικά χθες ο Λαϊκός Σύνδεσµος – Χρυσή Αυγή.
Όλοι εσείς οι δηµοκράτες δεν τη συζητήσατε και δεν τη σκεφτή-
κατε και ακούµε τώρα από το ΠΑΣΟΚ, τη  Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη, πώς λέγονται, ότι θα τη φέρει αύριο, λέει, προς ψήφιση. 

Εµείς τη φέραµε, αλλά το σύµπλεγµα κατωτερότητας που
έχετε απέναντι στη Χρυσή Αυγή σάς κάνει ακόµα και πράγµατα
τα οποία δέχεστε ότι είναι σωστά να µην τα συζητάτε. Ας τη
φέρει όποιος θέλει την τροπολογία. Εµείς την καταθέσαµε πρώ-
τοι, εµείς θα την υπερψηφίσουµε, γιατί εµάς µας ενδιαφέρει το
καλό του Έλληνα πολίτη.

Πάµε τώρα λίγο παρακάτω, σε κάποια πράγµατα που έχουµε
δει. Συζητούσαµε σήµερα και στην επιτροπή αυτές τις µέρες και
ακούσαµε για το περιβόητο -κατά κάποιους, κατά άλλους πρέπει
να το ξεπεράσουµε όσο πιο µουλωχτά γίνεται- άρθρο 56Α.

Τι λέει, λοιπόν, αυτό το 56Α; Ότι, εάν υπάρχει κάποιο οικονο-
µικό σκάνδαλο που έχει γίνει σε βάθος εικοσαετίας, αυτό θα το
σταµατήσουµε. Δεν θα γίνεται η διερεύνηση σε βάθος εικοσαε-
τίας, θα γίνεται σε βάθος δεκαετίας.

Εξήγησε ο Υπουργός πριν από λίγο για ποιους λόγους. Είπε
ότι θα είναι για καλό. Εµείς έχουµε όλη την καλή πρόθεση να το

πιστέψουµε, αλλά υπάρχει ένα γεγονός εδώ, που µας κάνει να
είµαστε πολύ υποψιασµένοι. 

Σε ένα έτος από τώρα, το 2017, συµπληρώνονται τα είκοσι
χρόνια από τους παγκόσµιους αγώνες στίβου που έγιναν στην
Αθήνα, το «Αθήνα 1997». Στο γεγονός αυτό έχει υπάρξει ένα τε-
ράστιο σκάνδαλο. Η Κυβέρνηση βιάζεται να το κλείσει σήµερα
µε αυτό το νοµοσχέδιο. Γιατί άραγε; Να σας πούµε, λοιπόν, ως
Χρυσή Αυγή γιατί γίνεται αυτό το πράγµα. 

Υπήρξε µια έκθεση από το Ελεγκτικό Συµβούλιο του Κράτους,
το οποίο είχε πει και είχε αποφανθεί –και αυτό είχε γίνει το 2013-
ότι σε αυτούς τους αγώνες έχουν εξαφανιστεί, έχουν κλαπεί, 30
εκατοµµύρια ευρώ. Εδώ είναι το πόρισµα. Υπάρχει ο έλεγχος
αυτός και µάλιστα, για να δείτε πώς πάνε σιγά σιγά τα πράγµατα,
εδώ υπήρχε ένα διαβιβαστικό από την εισαγγελία πρωτοδικών,
µε αριθµό πρωτοκόλλου 65/378 µε την υπογραφή του κ. Πανα-
γιώτη Πούλιου. Αυτό είχε έρθει µε ηµεροµηνία 23-7-2007. Είχε
αποφανθεί ότι υπάρχει οικονοµικό σκάνδαλο. 

Από τις 23-7-2007 περνούν µόνο έξι χρόνια και το 2013 έρχεται
το πόρισµα από το Ελεγκτικό Συµβούλιο, που σας είπα, που κα-
ταλογίζει 30 εκατοµµύρια ευρώ σε συγκεκριµένα πρόσωπα.
Κλεµµένα 30 εκατοµµύρια ευρώ από τον Έλληνα πολίτη! 

Μόλις γίνεται αυτό, υπάρχει µια αναταραχή στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, εδώ, στον «ναό της δηµοκρατίας», όπου όλοι µαζί τα
αρπάζετε. Υπάρχει, λοιπόν, µια σύγχυση και βγαίνει γρήγορα
γρήγορα µια τροπολογία σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο –µες στο
καλοκαίρι κάπου ήταν-, την οποία υπογράφουν Βουλευτές, µαζί,
αντάµα, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που τώρα έχει
µεν µετονοµαστεί σε κάτι άλλο, αλλά είναι το ίδιο απατεώνες,
είτε µε το «ΠΑΣΟΚ» είτε µε την άλλη ονοµασία. 

Τι λέει αυτή η τροπολογία; Αυτή η τροπολογία λέει ότι πρέπει
να θεωρούνται νόµιµες αυτές οι οικονοµικές ατασθαλίες, εφόσον
αυτές αφορούσαν άσκηση αρµοδιοτήτων, ακόµα και εάν η υλο-
ποίησή τους είχε ως αποτέλεσµα την υπέρβαση του προϋπολο-
γισµού του νοµικού προσώπου, δηλαδή ακόµα και εάν έχουν
κλαπεί τα χρήµατα. 

Έρχεται η τροπολογία αυτή εδώ πέρα. Υπάρχει ο κ. Κουράκης
-προς τιµήν του τότε- ο νυν Αντιπρόεδρος της Βουλής, που λέει
στα Πρακτικά εκείνης της συνεδρίασης, ότι «δεν γνωρίζετε θε-
σµούς, όπως οικονοµικές επιθεωρήσεις, Ελεγκτικό Συνέδριο, δι-
καστικές αρχές, που έχουν εκδώσει αναλυτικά πορίσµατα µε
συντριπτικά στοιχεία για οικονοµικές ατασθαλίες, για διασπάθιση
δηµοσίου χρήµατος µε αδικαιολόγητη υπέρβαση 10 δισεκατοµ-
µυρίων δραχµών» τότε, το 1997. Από 9,2 δισεκατοµµύρια δραχ-
µές το κόστος ανήλθε στα 19 δισεκατοµµύρια δραχµές! Αυτά
έλεγε ο κ. Κουράκης. 

Εν συνεχεία, µέσα στη σύγχυση που υπάρχει, βγαίνει ο κ. Γε-
ωργιάδης, ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος
είναι ένας από αυτούς που έχουν υπογράψει αυτή την επαί-
σχυντη τροπολογία. Είναι ένας από αυτούς που έχει υπογράψει
–θα σας πω και άλλα ονόµατα σε λίγο- να πάνε στην άκρη αυτά
τα 30 εκατοµµύρια και να µην αποδοθούν ευθύνες, ενώ το Ελεγ-
κτικό Συµβούλιο έχει πει ποιοι είναι αυτοί που τα έχουν κλέψει. 

Βγαίνει, λοιπόν, ο κ. Γεωργιάδης και λέει αυτό που σας φωνά-
ζει η Χρυσή Αυγή από την πρώτη στιγµή, ότι είστε όλοι µαζί κλέ-
φτες και απατεώνες, παρεάκι. Λέει ο Γεωργιάδης: «Δεν ξέρω εάν
έγινε αντιληπτό στο αθλητικό τµήµα του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά οι εµπλε-
κόµενοι, όπως καταλάβατε πριν από την οµιλία του κ. Γιάννη Δη-
µαρά, δεν ανήκουν µόνο στο ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία.
Αυτοί προς τους οποίους έχουν καταλογιστεί τα χρήµατα αυτά
ανήκουν σε ολόκληρο τον πολιτικό κόσµο.». 

Τι έγινε, ολόκληρε πολιτικέ κόσµε; Εντάξει; Τα πήραµε µαζί;
Εις υγείαν; Έτσι λέει ο κ. Γεωργιάδης και συνεχίζει µετά και λέει
ότι «είναι άνθρωποι, ενεργά µέλη του ΣΥΡΙΖΑ µάλιστα ανάµεσά
τους». Πείτε µας, γιατί τέτοιους ανθρώπους, που τους θεωρείτε
κλέφτες και απατεώνες, τους έχετε µέσα στο κόµµα σας; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, φυσικά, ήρθε στην εξουσία και όχι µόνο δεν τόλ-
µησε να κάνει κάτι πάνω σε αυτό, αλλά περνάει, σας λέω, σήµερα
στο νοµοσχέδιο διάταξη, προκειµένου να σβήσει αυτό το σκάν-
δαλό το οποίο υπάρχει. 

Έρχονται και οι σύντροφοι του ΚΚΕ, οι οποίοι «νοιάζονται» για
τον λαό και «τρέχουν» για να µην εξαφανιστεί το δηµόσιο χρήµα
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και «µάχονται» για τον απλό Έλληνα πολίτη, και λένε µέσω του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου τους εκείνη την ηµέρα το εξής:
«Από αυτή την άποψη, λοιπόν, θεωρούµε ότι η συγκεκριµένη ευ-
θύνη που γενικεύει και συλλογικοποιεί τις ευθύνες, από την
οποία δεν προκύπτουν ατασθαλίες…». Έτσι λέει το ΚΚΕ, ενώ το
Ελεγκτικό Συνέδριο λέει ότι προκύπτουν. Και θεωρούν ότι όλα
αυτά έγιναν µε κανονικότητα και νοµιµότητα. Θεωρεί, όµως, ότι
υπήρξε υπέρβαση του προϋπολογισµού, που υπερβαίνει τα όρια
του παραλογισµού. Κατά το ΚΚΕ, υπερβαίνει τα όρια του παρα-
λογισµού να ζητηθούν ευθύνες και να δοθούν πίσω 30 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Τελειώνει, λέγοντας: «Από αυτή την άποψη, εµείς
δεν θα καταφύγουµε στον λαϊκισµό.». Λαϊκισµός είναι το να ψά-
ξουµε να βρούµε πού έχουν πάει τα εξαφανισµένα 30 εκατοµµύ-
ρια ευρώ! Όλο το παρεάκι µαζί!

Εµείς να θυµίσουµε στον ελληνικό λαό ότι τότε ήµασταν φυ-
λακή. Μας είχαν βάλει φυλακή. Κι εσείς έξω, οι «δηµοκράτες»,
τρώγατε και πίνατε και σβήνατε για άλλη µια φορά, όπως κάνετε
εδώ και σαράντα πέντε χρόνια! Τι γίνεται, όµως, εδώ; Για να δείτε
πώς έχουν τα πράγµατα κάποιες φορές και δεν µπορείτε να τα
καλύψετε.

Αφού πέρασε αυτό το επαίσχυντο νοµοσχέδιο, µε αυτή την
ελεεινή τροπολογία, ευτυχώς η τροπολογία αυτή κρίθηκε από
την ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου αντισυνταγµατική. Αν-
τισυνταγµατική, λοιπόν, η τροπολογία. Μετά από όλες τις προ-
σπάθειες που έκαναν τα «λαµογιάκια» µαζί να εξαφανίσουν την
υπόθεση, κρίθηκε αντισυνταγµατική από το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Έτσι, λοιπόν, από τον Φεβρουάριο του 2015 που εκκρεµεί
αυτή η υπόθεση, τα χρήµατα -τα 30 εκατοµµύρια ευρώ, κλέφτες,
που πήρατε από τον ελληνικό λαό!- έπρεπε να έχουν αποδοθεί!
Με συγκεκριµένους ανθρώπους οι οποίοι κατηγορούνται! Με
συγκεκριµένους!

Έρχεται σήµερα η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, για να ξε-
πλύνει και αυτό το σκάνδαλο. Αλήθεια, πού είναι ο Αντιπρόεδρός
σας, ο κ. Κουράκης, να µας πει αν σήµερα συµφωνεί ή διαφωνεί
µε αυτό, όπως και οι υπόλοιποι Βουλευτές σας τότε, όπως ήταν
ο κ. Δρίτσας, που έλεγε ότι ήταν σκάνδαλο αυτό που γίνεται; Το
σκάνδαλο αυτό εσείς, που γίνατε Κυβέρνηση, το σβήνετε! 

Βέβαια, έχετε µια δικαιολογία σαν ΣΥΡΙΖΑ, ότι σας έχει κατα-
πιεί το παλιό ΠΑΣΟΚ. Οπότε και ο Υπουργός που είναι εδώ και οι
υπόλοιποι ήταν στην παλιά «οµαδάρα» του ΠΑΣΟΚ, που τα έκα-
ναν όπως ήθελαν και σήµερα είναι µε τον ΣΥΡΙΖΑ, µε εσάς, και
παίζετε µπάλα µαζί. 

Έτσι, λοιπόν, εξαφανίζονται 30 εκατοµµύρια ευρώ. Και η Κυ-
βέρνηση σήµερα θέλει να το ψηφίσει αυτό, για να εξαφανιστεί,
και µας κουνούν και το δάχτυλο ότι αυτό θα είναι για το καλύ-
τερο.

Εγώ από εδώ δεν απευθύνοµαι σε αυτούς τους Βουλευτές. Ει-
λικρινά τους περισσότερους δεν τους έχω σε ιδιαίτερη εκτίµηση.
Υπάρχουν µερικές λαµπρές εξαιρέσεις. Δεν αναφέροµαι στους
Βουλευτές οι οποίοι ήταν τότε Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Θα αναφερθώ, όµως, στον ελληνικό λαό και σε κόµµατα
τα οποία δεν ήταν τότε στην ελληνική Βουλή, όπως είναι η
Ένωση Κεντρώων και το Ποτάµι. Εσείς, λοιπόν, αυτό θα το δεχ-
θείτε; Καταλαβαίνετε τι συµβαίνει εδώ; Έχετε πάρει χαµπάρι τι
γίνεται; 

Η Χρυσή Αυγή σάς βγάζει ένα προς ένα τα σκάνδαλα που
έχουν γίνει µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Σε εσάς τους δηµο-
κράτες, που δίνετε τρία εκατοστάρικα στον ελληνικό λαό και
τους λέτε και «ζήτω» και να χορεύουν κιόλας, όταν εξαφανίζετε
30 εκατοµµύρια! Αυτά αφορούν µία υπόθεση. Είναι άλλες υπο-
θέσεις µε 500 εκατοµµύρια και άλλες µε 400 εκατοµµύρια. 

Έτσι καταστράφηκε η Ελλάδα και όχι από τον Έλληνα συντα-
ξιούχο ούτε από τον Έλληνα µεροκαµατιάρη ούτε από τον Έλ-
ληνα που δουλεύει στο δηµόσιο, όσο και αν διαφωνούµε, βέβαια,
ως Χρυσή Αυγή, αν, αντί για δέκα άνθρωποι που έπρεπε να δου-
λεύουν, είναι πεντακόσιοι. Φυσικά και δεν είµαστε υπέρ αυτού,
για να µην παρεξηγούµαστε. 

Θα σας πω και κάτι άλλο που είχε συµβεί τότε. Την τροπολογία
αυτή την είχε υπογράψει και η τότε Βουλευτής των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων, η κ. Ξουλίδου. Νοµίζω, απ’ ό,τι αποδείχθηκε, ότι προ-
φανώς η γυναίκα νόµιζε ότι κάνει κάτι σωστό, αλλά κατάλαβε ότι

κάποιοι την κοροϊδεύουν. 
Εν συνεχεία, µόλις το πήρε χαµπάρι η γυναίκα, στέλνει µια επι-

στολή µε την οποία λέει: «Θα ήθελα να διευκρινίσω ότι µε την υπ’
αριθµόν 340/29-9-2014 επιστολή µου προς το Τµήµα Νοµοθετι-
κού Έργου της Βουλής, ζήτησα την απόσυρση της υπογραφής
µου από τη συγκεκριµένη τροπολογία που αφορά την κεντρική
οργανωτική και εκτελεστική επιτροπή για τη διεξαγωγή του Παγ-
κόσµιου Πρωταθλήµατος Κλασικού Αθλητισµού «Αθήνα 1997»,
όταν διαβάζοντας την έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου…», αυτή
που σας λέω τόση ώρα εγώ, «…διαπίστωσα ότι όσα αναγράφον-
ται στην αιτιολογική έκθεση είναι ψευδή και παραπλανητικά.». Η
γυναίκα είδε ότι εκεί έχουν γίνει σκάνδαλα και βγήκε από τη
µέση. Οι άλλοι, όµως, έµειναν εκεί και συµφωνούσαν όλοι µαζί. 

Επίσης, θα σας διαβάσω το τι έλεγε η κ. Δέσποινα Κωνσταν-
τάρα, η οποία ήταν τότε Αντιπρόεδρος της Ένωσης Δικαστικών
Λειτουργών του Ελεγκτικού Συνεδρίου, σε εισηγητική της τοπο-
θέτηση σε πανδικαστική συγκέντρωση που είχε γίνει στις 30
Οκτωβρίου 2014. 

Η κ. Κωνσταντάρα, λοιπόν, είχε πει τα εξής: «Πρόσφατα, το
Ελεγκτικό Συνέδριο, ύστερα από πάρα πολύ κόπο και µε µηδα-
µινά τεχνικά µέσα, κατέληξε σε ένα πόρισµα σε σχέση µε ένα µε-
γάλο αθλητικό γεγονός που είχε διοργανώσει η χώρα µας, το
Παγκόσµιο Πρωτάθληµα Στίβου το 1997.».

Και κατέληξε σε ένα πόρισµα το οποίο εντόπιζε ελλείµµατα
κατά υπολόγων, οι οποίοι είχαν αυτή τη διαχείριση του φορέα
του πρωταθλήµατος. 

«Με κατάπληξη, πικρία και απογοήτευση, στις 7-10-2014 ψηφί-
στηκε βουλευτική τροπολογία…», αυτή την οποία σας είπα, αυτή
την οποία όλοι µαζί αγκαλιασµένοι ψηφίζατε, µε την οποία νοµι-
µοποιήθηκαν αυτές οι δαπάνες, «και ενώ, να επισηµάνω, …», λέει
η κ. Κωνσταντάρα, «…το Ελεγκτικό Συνέδριο βρισκόταν σε διαδι-
κασία αναζήτησης των ελλειµµάτων από τους εισοδηµατίες υπο-
λόγους.».

Ζήτω η ελληνική Βουλή! Ζήτω η δηµοκρατία, δηµοκράτες! 
Το δηµοσίευµα εκείνης της περιόδου συνεχίζει πιο κάτω και

λέει ότι πραγµατοποιήθηκαν προσλήψεις «από το παράθυρο»,
πληρωµές και προµήθειες, δίχως να έχει προηγηθεί σύναψη ιδιω-
τικών συµφωνητικών, εξωφρενικές αµοιβές, εθελοντές που κό-
στισαν 600 εκατοµµύρια δραχµές και ορδές δηµοσιογράφων που
πληρώθηκαν αδρά. 

Μάλιστα! Και οι δηµοσιογράφοι µάλλον µέσα! Να µη λείπουν
από πουθενά αυτοί!

Αυτό, λοιπόν, είναι που θα ψηφίσετε σήµερα εσείς, δηµοκρά-
τες! Ψηφίζετε όλοι µαζί εδώ πέρα και σήµερα και τη Δευτέρα!
Ξεπλύνετε άλλα 30 εκατοµµύρια ευρώ! Η Χρυσή Αυγή εδώ θα
είναι και θα σας τα βγάζει όλα στη φόρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Ανε-

ξάρτητος Βουλευτής κ. Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Επεχείρησα να προσεγγίσω το νοµοσχέδιο και να τοποθετηθώ

επί της αρχής, ούτως ώστε να µπορούµε να ξέρουµε γιατί εν συ-
νεχεία θα µιλήσουµε στις ειδικότερες διατάξεις του. 

Βρήκα µία δυσκολία, οφείλω να πω, αγαπητοί συνάδελφοι,
διότι επί της αρχής υπάρχουν τέσσερα αυτοτελή νοµοσχέδια, τα
οποία σωρεύονται σε ένα. Μιλώ για τις διατάξεις για την πτωχευ-
τική διαδικασία, για την επιτάχυνση της διοικητικής δίκης και για
τον εξορθολογισµό των παραβόλων, που αφορά το σύνολο των
δικαστηρίων, και, τελικά, για τις διατάξεις του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, που αφορούν από τη φορολόγηση αποκρυβέντων εισο-
δηµάτων, µέχρι τα καζίνα, µέχρι οτιδήποτε άλλο θα µπορούσε
να υπάρξει και ιδιαίτερα τη µεταβολή των διατάξεων της δηµο-
σιονοµικής πειθαρχίας του ελληνικού κράτους. Συνεπώς δεν
µπορεί να υπάρξει επί της αρχής συζήτηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Επιπλέον, θέλω να πω ότι µε τον τρόπο µε τον οποίο εισήχθη
στις επιτροπές και εισάγεται σήµερα στην Ολοµέλεια ένα νοµο-
σχέδιο µε τέσσερα διαφορετικά αντικείµενα, παραβιάζονται και
αρχές του Κανονισµού ακόµα. Δεν µιλώ για το επείγον ή το κα-
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τεπείγον ή την κανονική διαδικασία, αλλά για το ότι θα έπρεπε
να υπάρχει αυτοτελής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης και Δικαιο-
σύνης και αυτοτελής Επιτροπή Οικονοµικών, ούτως ώστε να αν-
τιµετωπίσουν τις διατάξεις. Ούτε αυτό συνέβη. Μπήκαν όλα µαζί
σε κοινές –υποτίθεται- συνεδριάσεις, ενώ έπρεπε να είναι σε
άλλη συνεδρίαση και η Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου για
το κοµµάτι του Πτωχευτικού Δικαίου. 

Σήµερα, λοιπόν, καλούµεθα να ψηφίσουµε επί της αρχής αυτό
το νοµοσχέδιο. Ποια αρχή; Δεν την κατανόησα.

Όµως, θα πω µερικές σκέψεις µου αυτή τη στιγµή, εφόσον
κατ’ ανάγκη έχει έρθει το νοµοσχέδιο και τοποθετούµαι. 

Όσον αφορά το ζήτηµα του Πτωχευτικού Δικαίου, εγώ γνω-
ρίζω από Πτωχευτικό Δίκαιο και, ως εφαρµοστής του δικαίου, θα
µου συγχωρέσετε να πω ότι ίσως είµαι ο αρχαιότερος εν ενερ-
γεία µάχιµος δικηγόρος της Βουλής και, συνεπώς, έχω το δι-
καίωµα να το σχολιάσω. 

Το Πτωχευτικό Δίκαιο, όπως διαγράφεται εκ των πραγµάτων,
είτε επιταχυνθεί η διαδικασία είτε καθυστερεί, έχει και εξωγενείς
παράγοντες, τους οποίους καµµία νοµοθεσία δεν µπορεί να αν-
τιµετωπίσει, όπως είναι ο σύνδικος, η ταχύτητα του συνδίκου, η
αµέλεια του συνδίκου, η επιµέλεια του συνδίκου, της συνέλευ-
σης, των πιστωτών, οι βλέψεις, δηλαδή αν θα επιθυµήσουν να
διατηρήσουν µια βιώσιµη επιχείρηση ή να τη διαλύσουν για
άµεσα κέρδη. Δεν τα γνωρίζουµε.

Το Πτωχευτικό Δίκαιο, όπως έρχεται εδώ, κατά τη δική µου
άποψη, θα οδηγήσει σε διάλυση και βιώσιµων επιχειρήσεων,
εξαιτίας δύο διατάξεων που έχει µέσα. Η πρώτη διάταξη είναι ότι
από την ηµέρα που θα απαγγελθεί η πτώχευση, αµέσως σφρα-
γίζεται η πτωχευτική περιουσία και θα πρέπει να ακολουθήσουν
δίκες ασφαλιστικών µέτρων για να αλλάξουν, να ανασταλούν
πολλά θέµατα.

Εποµένως βγάζουµε ένα κοµµάτι της οικονοµίας εκτός οικο-
νοµίας, έναν µεγάλο αριθµό επιχειρήσεων, για τους οποίους δεν
φταίνε ενδεχόµενα οι επιχειρηµατίες, φταίει η οικονοµική κρίση,
φταίνε οι κλειστές τράπεζες, φταίει η φορολόγηση, φταίει η αδυ-
ναµία του κράτους να αντιµετωπίσει την κρίση.

Τι πρότεινα, λοιπόν, που το είπα και στην επιτροπή; Θα πρέπει
να προηγηθούν τα επιχειρηµατικά δάνεια, να ρυθµιστούν και να
εξορθολογιστούν. Αυτό είναι εξωδικαστικό. Αυτό είναι η συζή-
τηση µεταξύ της τραπέζης και του οφειλέτη. Δεν έγινε αυτό, γιατί
δεν έχει βγει η ανάλογη, κατάλληλη, νοµοθεσία. Ακόµα και κανείς
από τις τράπεζες δεν υπογράφει, γιατί φοβάται µην πάει µέσα
για απιστία. Είναι µια πλάνη αυτό, της απιστίας, αλλά, εν πάση
περιπτώσει, είναι µια κατεστηµένη αντίληψη που ισχύει.

Πώς θα πάει στην πτώχευση; Θα πάει µε τα δάνεια. Θα πάει
µε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές στις τράπεζες. Είναι κοκκινισµένα
τα δάνεια. Θα πάει µε τόκους υπερηµερίας, µε καθυστερούµε-
νους τόκους. Θα πάει, λοιπόν, κεφαλαιοποιηµένο το δάνειο και
θα οδηγήσει στην πτώχευση και στη διάλυση της επιχείρησης.

Είπα, και δεν άκουσα απάντηση, ότι πρέπει να προηγηθεί η
ρύθµιση των κόκκινων δανείων, να γίνει εκκαθάριση εξωδικα-
στικά, να δούµε τι µπορούµε να σώσουµε. Από εκεί και πέρα, τα
λεγόµενα «κουφάρια» ας τα οδηγήσουµε στην πτώχευση και ας
τα διαλύσουµε. Σήµερα θα γίνουν όλα «κουφάρια» και ας µην
έχουν τις προϋποθέσεις για αυτό, ακόµα και αν µπορούν να επι-
βιώσουν.

Δεύτερο ζήτηµα που µε απασχόλησε πέραν αυτού είναι το
εξής: Ταχύτητα διοικητικής δίκης, επιτάχυνση, µε εισηγητή δικα-
στή. Το είπα και χθες. Από το 1974 που είµαι µάχιµος δικηγόρος,
τουλάχιστον είκοσι πέντε νόµοι -µπορώ να τους απαριθµήσω, αν
θέλετε- έχουν βγει µε τον τίτλο «επιτάχυνση απόδοσης δικαιο-
σύνης» και όλοι απέτυχαν. 

Σήµερα βρισκόµαστε, ιδιαίτερα στο Διοικητικό Δίκαιο, µε εκα-
τοντάδες δεκάδες φορολογικές υποθέσεις -και µιλώ µόνο για τις
υποθέσεις µε οικονοµικό αντικείµενο- να καθυστερεί η εκδίκασή
τους και να αναζητούµε τρόπους να τις αντιµετωπίσουµε, αν θα
είναι στην προεδρική διαδικασία, αν θα είναι στο µονοµελές ή
στο τριµελές διοικητικό πρωτοδικείο.

Θυµίζω ότι αυτή τη στιγµή διοικητικά πρόστιµα του 2008 στην
Αττική δεν έχουν εκδικαστεί. Προκύπτει από τα στοιχεία του Δι-
οικητικού Πρωτοδικείου Αθηνών. 

Πού πάµε; Έτσι θα επιταχύνουµε; Με εισηγητή; Ο εισηγητής
δεν έχει τη δυνατότητα να συγκεντρώσει το υλικό, αν η διοίκηση,
η µία πλευρά των διαδίκων, αρνείται να ακολουθήσει. Το ίδιο
συµβαίνει στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Το ίδιο συµβαίνει στα
διοικητικά εφετεία, όταν δικάζουν ως ακυρωτικά. Δεν πάει ο φά-
κελος εύκολα, αλλά δεν µπορεί και ο δικαστής, ο εισηγητής να
πάει να χτυπήσει την πόρτα της υπηρεσίας, διότι δεν του το επι-
τρέπει η δικονοµία, και να ζητήσει τον φάκελο ή τα στοιχεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ ελάχιστη ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Ας µείνουµε, λοιπόν, στο παλιό σύστηµα και ας βρούµε τρό-

πους εξορθολογισµού, είτε ακόµα και µε παραγραφή διαφορών
και µε παραγραφή µικρού αντικειµένου οικονοµικών υποθέσεων,
ώστε να µπορέσουµε να ανακουφίσουµε τα διοικητικά δικαστή-
ρια να προωθήσουν τη διοικητική δίκη να αποδώσει. 

Εγώ δεν θα µπω στις λεπτοµέρειες των δικονοµικών, γιατί δεν
έχω και χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 

Εκείνο το οποίο µε απασχόλησε είναι η λεγόµενη «παρα-
γραφή», η δεκαετής παραγραφή υπολόγων του δηµοσίου. Ξέ-
ρετε ότι ανοίγει ένα τεράστιο πρόβληµα εδώ. Για ποιον λόγο
ανοίγει ένα τεράστιο πρόβληµα; Οι υπόλογοι έχουν και υποχρέ-
ωση αποζηµίωσης του κράτους, αν έχουν καταχραστεί, αν έχουν
κακοδιαχείριση. 

Λέει, λοιπόν, η διάταξη αυτή: Παραγράφεται στα δέκα χρόνια
το δικαίωµα του δηµοσίου. Καταστρέφονται τα αποδεικτικά στοι-
χεία, εκτός εάν –λέει- έχει ξεκινήσει και έχει εκδοθεί η πράξη κα-
ταλογισµού. Εδώ τίθεται ερώτηµα αυτοµάτως. 

Μάλιστα, παρακολούθησα µε πολλή προσοχή τον Υπουργό, ο
οποίος είπε ότι δεν παραγράφεται µε το άρθρο 249 η πλευρά
του καταλογισµού και ενδεχόµενα δεν παραγράφεται το ποινικό
αδίκηµα, το οποίο συνήθως είναι κακούργηµα και θα παραγραφεί
στα δεκαπέντε χρόνια, εφόσον έχουµε τον νόµο περί καταχρα-
στών του δηµοσίου µπροστά µας, αν περνάει τις 150.000 ευρώ
η απαίτηση του δηµοσίου.

Διερωτώµαι, λοιπόν: Στην περίπτωση αυτή καταστρέφονται τα
στοιχεία σε εκείνα που δεν ξεκίνησε ο έλεγχος; Καταστρέφονται.
Με ποια στοιχεία θα αποδείξει την απαίτησή του, µε το άρθρο
249, το δηµόσιο, όταν λέει ότι είναι εικοσαετής η παραγραφή
κατ’ ανάλογη εφαρµογή του Αστικού Κώδικα και µε ποια στοι-
χεία, αν ανοίξει στα δεκατρία χρόνια η ποινική δικογραφία; Γιατί
αν προκύψει από µια άλλη, θα ανοίξει την ποινική ευθύνη, όταν
δεν έχει στοιχεία να αποδείξει. Κοροϊδευόµαστε; Ποια στοιχεία;

Κάτι άλλο ακόµα. Αν θέλουµε να δεχθούµε τη δεκαετία, να
δεχθούµε, όµως, και κάτι άλλο. Να δεχθούµε, για να ανακουφί-
σουµε τον κόσµο -που έχει τροµάξει από την επέλαση του
Υπουργείου Οικονοµικών στους τραπεζικούς λογαριασµούς, στα
ακίνητα- και δεκαετή παραγραφή στην επαύξηση περιουσίας.
Γνωρίζετε καλύτερα από µένα ότι, όταν βγήκε ο νόµος, το 2010,
η πρώτη ερµηνεία που δόθηκε, για να φορολογηθούν τα παλαι-
ότερα εισοδήµατα, ήταν ότι έχουν παραγραφεί πλέον ή ότι δεν
έχει αναδροµική ισχύ ο νόµος. 

Ήρθε µια απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας, η οποία τι
µας είπε; Δεν είναι, λέει, θέµα ουσιαστικό εδώ. Δεν είναι παρα-
γραφή. Είναι θέµα διαδικαστικό, που µπορούσε ο νοµοθέτης να
το βάλει διαδικαστικά. Και είµαστε στο 99. Συµφωνώ µε τη δε-
καετή παραγραφή, αν υπάρξει και δεκαετής παραγραφή για
τους ιδιώτες. Δεν µπορεί να είµαστε άνισοι σε αυτά τα σηµεία.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω µοναδικά και τούτο.
Άκουσα -και διαφωνώ- πολλές απόψεις συναδέλφων µου, οι
οποίοι λένε ότι το άρθρο 12 του ν.3900/2010, όπως τροποποιείται
σήµερα, είναι αντισυνταγµατικό. Τι λέει αυτό το άρθρο; Λέει ότι,
για να πας στο Συµβούλιο Επικρατείας αναιρετικά, πρέπει να
υπάρχει αντίθετη νοµολογία από εκείνη που έκρινε το εφετείο.
Λέει ότι, για να πας στο διοικητικό εφετείο, σε περίπτωση που
έρχεται η διαφορά ακυρωτική, θα πρέπει να επικαλείσαι είτε ότι
δεν υπάρχει νοµολογία που να σε καλύπτει είτε το δικαστήριο
έχει αποφασίσει αντίθετα. 

Σηµειώνω, λοιπόν, µόνο ότι τα ένδικα µέσα δεν κατοχυρώνον-
ται συνταγµατικά. Το Σύνταγµα κατοχυρώνει µόνο το δικαίωµα
πρόσβασης εις την δικαιοσύνη. Δεν κατοχυρώνει το δικαίωµα
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επαλλήλων και αλλεπαλλήλων βαθµών δικαιοδοσίας και δικαιο-
σύνης, έστω και αν η δικαστική απόφαση πολλές φορές εµπεριέ-
χει και ανθρώπινο σφάλµα. Το σηµειώνω αυτό, να καταγραφεί
στα Πρακτικά, για να µη µένει και η εντύπωση ότι στο ελληνικό
Κοινοβούλιο δεν γνωρίζουµε, δεν µπορούµε να τοποθετηθούµε
και εµφανίζονται απόψεις οι οποίες δηµιουργούν σφαλερές εν-
τυπώσεις, δηλαδή ότι εδώ µέσα -εγώ δεν είµαι φίλος της Κυβέρ-
νησης, αλλά θα το πω- βγαίνουν και συνήθως αντισυνταγµατικοί
νόµοι. Δεν βγαίνουν συνήθως αντισυνταγµατικοί νόµοι. Θεωρώ
ότι είναι εξαίρεση η αντισυνταγµατικότητα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Καρρά.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

πριν ξεκινήσω την οµιλία µου για το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
θα ήθελα να εκφράσω µια απορία που µου έχει δηµιουργηθεί
από τους δεκατέσσερις µήνες παρουσίας µου στο εθνικό Κοινο-
βούλιο και αφορά τη στάση πολλών στελεχών της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Παρατηρούµε ότι σε πολλές ψηφοφορίες αρ-
κετά µέλη, αρκετοί Βουλευτές, της Νέας Δηµοκρατίας απουσιά-
ζουν. Έτσι και στη χθεσινή ψηφοφορία για την τροπολογία, η
οποία αφορούσε την απονοµή ή µη του επιδόµατος σε ενάµισι
εκατοµµύριο χαµηλοσυνταξιούχους συµπατριώτες µας, οι οποίοι
έχουν βάναυσα πληγεί από το 2010 και µετά από την οικονοµική
κρίση, πολλοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας επέλεξαν και
πάλι να απουσιάσουν.

Διερωτώµαι: Δεν θέλησαν άραγε να ταχθούν στο άρµα του κ.
Σόιµπλε το οποίο υιοθέτησε και ο κ. Μητσοτάκης; Είχαν κάποια
διαφορετική, ενδεχοµένως, άποψη, την οποία δεν θέλησαν να εκ-
φράσουν; Είχαν κάποιες άλλες ανειληµµένες υποχρεώσεις;
Ήταν και του Αγίου Ελευθερίου χθες και, ενδεχοµένως, θα είχαν
να πάνε σε κάποια γιορτή και το προτίµησαν από το να παρα-
στούν στο εθνικό Κοινοβούλιο. Περιµένω µε ιδιαίτερο ενδιαφέ-
ρον µια απάντηση από τους απόντες.

Όσον αφορά στο παρόν σχέδιο νόµου, έρχεται να θέσει πιο
έντονα από κάθε άλλη φορά κρίσιµα ερωτήµατα αναφορικά µε
την κωλυσιεργία και τη δυσκαµψία του παλαιού κοµµατικού συ-
στήµατος, το οποίο καλείται τώρα να αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. Τα ερωτήµατα είναι αµείλικτα, καθώς το παρόν σχέ-
διο νόµου προσφέρει λύσεις σε µια σειρά ζητηµάτων, τα οποία
όφειλαν να είχαν επιλυθεί εδώ και δεκαετίες.

Δεν πρόκειται για ζητήµατα των τελευταίων ετών και δεν έχουν
προκύψει καν λόγω της οικονοµικής κρίσης. Αφορά προβλήµατα
τα οποία ταλανίζουν τη χώρα επί µακρόν και για τον λόγο αυτό
είχαν φτάσει να χαρακτηρίζονται δοµικά, ενώ σχετίζονται µε την
επανεκκίνηση της οικονοµίας και την επιτάχυνση στην απονοµή
της δικαιοσύνης. 

Οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ ως συ-
νήθως αρέσκονταν να τα κρύβουν κάτω από το χαλί. Η σηµερινή
Κυβέρνηση βλέπει την κρίση και ως µια ευκαιρία και τα αναδει-
κνύει, αδιαφορώντας και για το ενδεχόµενο πολιτικό κόστος. Σί-
γουρα θα υπάρξουν ενστάσεις και ενδεχοµένως στη συζήτηση
για ορισµένα από αυτά οφείλουµε να επανέλθουµε και στο µέλ-
λον. Όµως, τουλάχιστον θίγονται για πρώτη φορά και αυτό απο-
τελεί και την ειδοποιό διαφορά µας από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις. 

Ποιος θα αµφισβητούσε, για παράδειγµα, ότι το Πτωχευτικό
Δίκαιο οφείλει να υποβοηθά τη λειτουργία της οικονοµίας µε
όρους, αν µη τι άλλο, δικαιοσύνης; Υπάρχει πλήθος επιχειρηµα-
τιών οι οποίοι έχουν πληγεί από τις επιπτώσεις της κρίσης και
ενώ καλόπιστα αγωνίζονται να επανακάµψουν, εκπληρώνοντας
τις υποχρεώσεις τους, το µέχρι πρότινος νοµοθετικό πλαίσιο
τους έθετε εµπόδια. 

Ποιος άραγε θα αµφισβητούσε ότι οι διαδικασίες της πτωχευ-
τικής διαδικασίας οφείλουν να επιταχυνθούν; Αυτή η επιτάχυνση,
πέραν των πρακτικών λύσεων, θα εµπεδώσει και το αίσθηµα ότι
το κράτος είναι δίπλα σε όλους και δεν έρχεται να λειτουργήσει
τιµωρητικά προς αυτούς που αγωνίστηκαν, αλλά ατύχησαν. Οι
έως σήµερα διαδικασίες είναι εξαιρετικά χρονοβόρες και πολλές

φορές υπερβαίνουν ακόµα και τα δέκα έτη. 
Τα µέτρα επιτάχυνσης και εξορθολογισµού της διοικητικής

δίκης, τόσο στο Συµβούλιο της Επικρατείας όσο και στα τακτικά
διοικητικά δικαστήρια, εκτείνονται σε ένα ευρύ φάσµα. 

Συγκεκριµένα, στο Συµβούλιο της Επικρατείας εισάγεται το
ένδικο µέσο αίτησης επανάληψης της διαδικασίας. Εισάγεται ο
θεσµός ενδοδικαστικής συµβιβαστικής επίλυσης διαφορών από
αγωγές για απαιτήσεις από διοικητικές συµβάσεις. 

Επίσης, εισάγεται ο θεσµός του εισηγητή δικαστή στις διοικη-
τικές διαφορές ουσίας εκτός των αγωγών. Αµβλύνονται οι προ-
ϋποθέσεις άσκησης έφεσης και αναίρεσης ενώπιον του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Εξορθολογίζεται η διαδικασία ανα-
στολής εκτέλεσης σε φορολογικές, τελωνειακές και χρηµατικές
διαφορές. Τα διοικητικά δικαστήρια δεσµεύονται πλέον από τις
αµετάκλητες αθωωτικές αποφάσεις των ποινικών δικαστηρίων.

Ακόµα, θα ήθελα να σταθώ στο πέµπτο µέρος του πολυνοµο-
σχεδίου, το οποίο σχετίζεται µε το πρόγραµµα οικειοθελούς γνω-
στοποίησης πραγµατικού εισοδήµατος για κάθε φορολογούµενο.
Οφείλουµε επιτέλους να τραβήξουµε µια διαχωριστική γραµµή µε
το παρελθόν, να διευθετήσουµε τις παλιές εκκρεµότητες και να
προχωρήσουµε µπροστά. Χωρίς τιµωρητική διάθεση και υιοθετών-
τας έναν ρόλο ρυθµιστικό, µε άξονα το δίκαιο, θεωρούµε ότι το
πρόγραµµα θα συµβάλει στην αύξηση των εσόδων και θα αντιµε-
τωπίσει αρκούντως φαινόµενα φοροδιαφυγής. 

Δεν θεσµοθετείται αυτοτελής φορολογικός συντελεστής και
δεν θα υπάρχει φορολογική αµνήστευση, καθώς ο φόρος θα κα-
ταβάλλεται στο ακέραιο. Καµµία διάθεση επιβράβευσης, αλλά
και καµµία διάθεση τιµωρίας. Απλή πρόθεση παραχώρησης µιας
δεύτερης ευκαιρίας και δηµιουργίας ενός νέου συµβολαίου κρά-
τους - πολίτη. 

Περαιτέρω, το παρόν νοµοσχέδιο αφορά την επέκταση των
ηλεκτρονικών πληρωµών. Έχουµε πλέον την εµπειρία να αξιολο-
γήσουµε τις θετικές προεκτάσεις ενός τέτοιου µέτρου, ιδιαιτέ-
ρως στην πάταξη της φοροδιαφυγής.

Ακούω συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας να ωρύονται, γιατί
δεν ήρθε η συγκεκριµένη διάταξη από το 2015 µε την ανάληψη
της διακυβέρνησης της χώρας. Βεβαίως και θα απαντήσουµε,
αρκεί να µας αιτιολογήσετε και εσείς γιατί δεν νοµοθετήσατε µια
παρόµοια διάταξη από την αρχή της χρήσης του πλαστικού χρή-
µατος στη χώρα µας, όταν και είχατε επί πολλές δεκαετίες την ευ-
θύνη διακυβέρνησής της. Η σηµερινή Κυβέρνηση νοµοθετεί όσα
εσείς δεν τολµήσατε να κάνετε επί δεκαετίες. 

Δίνουµε, λοιπόν, κίνητρα στις επιχειρήσεις να προµηθευτούν
τον αναγκαίο εξοπλισµό για την υλοποίηση ηλεκτρονικών πλη-
ρωµών. 

Οι συναλλαγές των επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων θα διε-
νεργούνται πλέον µέσω του επαγγελµατικού λογαριασµού. Δη-
µιουργούµε το πλαίσιο σύνδεσης της έκπτωσης φόρου
εισοδήµατος µε τις δαπάνες που έχουν πραγµατοποιηθεί µε ηλε-
κτρονικές πληρωµές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκίνησα την οµιλία µου αναφε-
ρόµενος στην ειδοποιό διαφορά µας µε το παλαιοκοµµατικό σύ-
στηµα. Θεωρώ ότι το παρόν πολυνοµοσχέδιο συνιστά ενδεικτικό
παράδειγµα της συγκεκριµένης άποψης. Επί πολλά χρόνια ανα-
ρωτιόµασταν γιατί δεν γίνεται κάτι για την επιτάχυνση της απονο-
µής της δικαιοσύνης, γιατί δεν δίνονται κίνητρα για τη διεύρυνση
των ηλεκτρονικών πληρωµών. Ιδού, λοιπόν, η ευκαιρία να δείξουµε
στον ελληνικό λαό ότι τουλάχιστον όσον αφορά ορισµένα αυτο-
νόητα ζητήµατα µπορούµε να συµφωνήσουµε. 

Η υπό συζήτηση νοµοθετική πρωτοβουλία προστίθεται σε εκεί-
νες που αφήνουν ένα αντικειµενικά θετικό αποτύπωµα, µε άξονα
τη διαφάνεια και την εµπέδωση µιας νέας σχέσης µεταξύ των πο-
λιτών και του κράτους. 

Ο ελληνικός λαός εµπιστεύτηκε τον ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτόν τον λόγο
και καθήκον µας είναι να τιµήσουµε αυτή την εµπιστοσύνη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Η Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Παπανάτσιου έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αξιότιµες συναδέλφισσες και συνά-

δελφοι, στο παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνονται µια σειρά από
άρθρα και διατάξεις, που στόχο έχουν την αποκάλυψη και τον
περιορισµό της φοροδιαφυγής. Πρόκειται για το πρόγραµµα για
την οικειοθελή αποκάλυψη της φορολογητέας ύλης παρελθόν-
των ετών, τα µέτρα για την προώθηση των ηλεκτρονικών συναλ-
λαγών και την καταπολέµηση της απόκρυψης εσόδων, τις
ρυθµίσεις για τη βραχυπρόθεσµη µίσθωση ακινήτων, στο πλαίσιο
της οικονοµίας του διαµοιρασµού, καθώς και άλλες διατάξεις. 

Για την Κυβέρνηση της Αριστεράς, η καταπολέµηση της φο-
ροδιαφυγής αποτελεί πρώτο στόχο της φορολογικής πολιτικής,
γιατί όσοι φοροδιαφεύγουν επιβαρύνουν τους έντιµους φορολο-
γούµενους και στερούν πόρους ακόµα και από τις βασικές λει-
τουργίες του κράτους στην παιδεία, την υγεία και την κοινωνική
πολιτική. Η Κυβέρνησή µας έχει επανειληµµένα τονίσει ότι η µε-
γάλη δηµοσιονοµική απόκλιση της Ελλάδας από τη Δυτική Ευ-
ρώπη δεν βρισκόταν στην πλευρά των δηµοσίων δαπανών, αλλά
στην πλευρά των φορολογικών εσόδων. Για πολλές δεκαετίες –
συµπεριλαµβανοµένης και της δεκαετίας της «φούσκας»- οι δη-
µόσιες δαπάνες σαν ποσοστό του ΑΕΠ ήταν λίγο πάνω ή και λίγο
κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Αντίθετα, τα φορολογικά
έσοδα ήταν διαχρονικά από πέντε έως και δέκα εκατοστιαίες µο-
νάδες χαµηλότερα σε σχέση µε την υπόλοιπη Ευρώπη. 

Το µεγάλο αυτό κενό προέρχεται κυρίως από τη φοροδιαφυγή
κάθε είδους, τα φορολογικά παραθυράκια, τη διαφθορά και το
λαθρεµπόριο, από την εύνοια σε συγκεκριµένες κοινωνικές τά-
ξεις και οικογένειες. Να το πούµε απλά και ξεκάθαρα: Μεγάλα
κι ευνοηµένα στρώµατα της ελληνικής κοινωνίας απέφυγαν συ-
στηµατικά και για δεκαετίες να πληρώσουν το µερίδιο που τους
αντιστοιχούσε, σε βάρος των υπολοίπων πολιτών, αλλά και σε
βάρος της σηµερινής και της επόµενης γενιάς µε την υπερχρέ-
ωση της χώρας. 

Εµείς επιδείξαµε την πολιτική βούληση που δεν είχαν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις και κυνηγούµε ακατάπαυστα τη φορο-
διαφυγή, το λαθρεµπόριο και τη διαφθορά. Γνωρίζουµε ότι οι
φοροφυγάδες και οι συνεργοί τους θα προσπαθήσουν να εξου-
δετερώσουν κάθε µέτρο που θα πάρουµε. Γι’ αυτό και δεν εφη-
συχάζουµε. Θέλουµε να καταλάβουν ότι η φορολογική συµ-
µόρφωση είναι η καλύτερη επιλογή που θα έχουν στη διάθεσή
τους. Θέλουµε να νιώθουν ότι οι ελεγκτικές και διωκτικές αρχές
βρίσκονται στο κατόπι τους. Θέλουµε να µπορέσουν να ελαφρυν-
θούν στη συνέχεια και να ελαφρυνθεί και να ενισχυθεί η µεγάλη
πλειονότητα των φορολογουµένων που πληρώνουν κανονικά το
µερίδιό τους. Στο πλαίσιο αυτό βρίσκονται και τα µέτρα που
έχουµε φέρει προς ψήφιση. 

Το πρόγραµµα της οικειοθελούς γνωστοποίησης αδήλωτων ει-
σοδηµάτων θα συµβάλει στην αύξηση των δηµοσίων εσόδων,
χωρίς να επιβραβεύει ή να ενθαρρύνει την παραβατική συµπερι-
φορά. Οι προηγούµενοι νόµοι -που ανέφερε ο συνάδελφος κ.
Αµυράς- ζητούσαν την εισαγωγή χρηµάτων και την εισαγωγή
τους στο τραπεζικό σύστηµα, ήταν καθαρά ένα εισπρακτικό
µέτρο. Με τις διατάξεις του παρόντος σχεδίου νόµου ζητείται η
υποβολή δήλωσης φόρου εισοδήµατος για αδήλωτα εισοδή-
µατα. Αυτό γίνεται σε συνδυασµό µε την ελεγκτική διαδικασία
που έχει ξεκινήσει –και σας περιέγραψα στις συνεδριάσεις της
επιτροπής- και στην ουσία δίνουµε τη δυνατότητα σε φορολο-
γούµενους να υποβάλλουν εκείνοι τη φορολογική τους δήλωση
πριν την εξετάσουµε. 

Οι δικές µας διατάξεις δεν αποσκοπούν σε απλά εισπρακτικά
µέτρα, αλλά σε πάταξη της φοροδιαφυγής. Δεν παρέχει καµµία
φορολογική αµνηστία, δεδοµένου ότι ο κύριος φόρος θα κατα-
βάλλεται στο ακέραιο. Δεν έχουν δικαίωµα συµµετοχής όσοι
τούς έχει κοινοποιηθεί ο οριστικός προσδιορισµός του φόρου.
Οι άλλοι, όσοι δεν έχουν ελεγχθεί ακόµα ή βρίσκονται σε αρχικό
στάδιο ελέγχου, θα έχουν µόνο µειώσεις στα πρόστιµα και τις
προσαυξήσεις, καθώς και ποινική αµνηστία για το αδίκηµα της
φοροδιαφυγής. Αυτός είναι ένας αρκετά δελεαστικός λόγος, για
να έρθουν όλοι όσοι είναι σε κάποιο αρχικό στάδιο ελέγχου να
δηλώσουν τα εισοδήµατά τους αλλά κι όσοι φορολογούµενοι
έχουν αποκρύψει εισοδήµατα και δεν ελέγχονται ακόµη, εάν επι-

λέξουν να µην ενταχθούν στο πρόγραµµα, πρέπει να ξέρουν ότι
µπορούν να εντοπιστούν µέσω των εργαλείων που έχουµε. 

Σε αυτά περιλαµβάνονται η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφο-
ριών σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΟΟΣΑ αλλά και η συ-
νεργασία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Αυτή τη
στιγµή πρέπει να ξέρουν οι φοροφυγάδες ότι γίνεται διασταύ-
ρωση κινήσεων, καταθέσεων και εισοδηµάτων σε ένα εκατοµµύ-
ριο διακόσιες τριάντα χιλιάδες ΑΦΜ µε εισαγγελική παραγγελία
από τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων. Ένα πρόγραµµα
που µε τη δική µας Κυβέρνηση ξεκινήσαµε. Ξεκίνησε πιλοτικά
από τις αρχές του 2015 και αυτή τη στιγµή είµαστε η µοναδική
χώρα στην Ευρώπη που έχει ένα τέτοιο πρόγραµµα και το
έχουµε βάλει σε εφαρµογή.

Αυτά τα εργαλεία δεν πρέπει να τα φοβάται κανείς, ο οποίος
νόµιµα και φορολογηµένα έχει τα χρήµατά του στο εξωτερικό ή
στα πιστωτικά ιδρύµατα της Ελλάδας ή ακόµα και κάτω από το
στρώµα του. Δεν σηµαίνει δηλαδή ότι όλες αυτές οι υποθέσεις,
που είναι σε διασταύρωση, θα µας φέρουν τόσους φοροφυγά-
δες. Σε καµµία περίπτωση δεν πιστεύουµε κάτι τέτοιο.

Γίνονται συγκρίσεις µε το δικό µας πρόγραµµα και άλλα που
έχουν γίνει στο παρελθόν εδώ ή σε άλλες χώρες. Το δικό µας
πρόγραµµα, όπως τόνισα, δεν παρέχει αµνηστία στον φόρο,
αλλά µόνο στο ποινικό κοµµάτι και το µήνυµα που στέλνει είναι
ότι οι φορολογικές αµνηστίες τελείωσαν. Δεν µπορεί να περιµέ-
νει κάποιος ότι δεν θα δηλώσει σήµερα το εισόδηµα και θα γλι-
τώσει τον φόρο, που κάποτε θα πλήρωνε 1%, 3% ή 5% για να
ξεπλύνει τα χρήµατα αυτά, χρήµατα για τα οποία θα έπρεπε να
έχει πληρώσει 26% ή 40% ή και περισσότερο ανάλογα µε τη χρο-
νιά, την πηγή και το ύψος του ποσού. Αλλά, ακόµη και έτσι οι φο-
ροφυγάδες έχουν κίνητρο να συµµορφωθούν, γιατί όπως είπα
έχουµε πια τα εργαλεία για να τους εντοπίσουµε. Ένας βασικός
λόγος που τα έχουµε είναι ότι εµείς θελήσαµε και τα έχουµε.

Με τα µέτρα για τις ηλεκτρονικές συναλλαγές, από την άλλη
πλευρά, επιχειρούµε να δηµιουργήσουµε το κατάλληλο περιβάλ-
λον αλλά και να δώσουµε κίνητρα, ώστε να περιορίσουν οι πολί-
τες τις συναλλαγές µε µετρητά τα οποία αποτελούν το όχηµα για
απόκρυψη εσόδων από τις επιχειρήσεις και τους επαγγελµατίες.

Σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ανάπτυξης θεσπίζεται το πλαί-
σιο, ώστε να υποχρεωθούν σταδιακά όλες οι επιχειρήσεις της
χώρας να δέχονται ηλεκτρονικές συναλλαγές. Δίνουµε δηλαδή
στον πολίτη τη δυνατότητα να πληρώσει µε κάρτα ή άλλον ανά-
λογο τρόπο, όταν το επιθυµεί, χωρίς να συναντάει την άρνηση
του εµπόρου. Στοιχειώδες µέτρο είναι και η υποχρέωση των επι-
χειρήσεων να ενηµερώνουν τους καταναλωτές µε ευκρινή ανα-
κοίνωση στο κατάστηµα σχετικά µε την αποδοχή ηλεκτρονικών
πληρωµών, γι’ αυτό και βάζουµε και τη σχετική διάταξη.

Παράλληλα, θεσπίζουµε τους επαγγελµατικούς λογαριασµούς
των επιχειρήσεων µέσω των οποίων διενεργούνται συναλλαγές
που αφορούν την επιχειρηµατική τους δραστηριότητα. Με αυτόν
τον τρόπο οι φορολογικές αρχές θα έχουν πλήρη εικόνα των συ-
ναλλαγών µεταξύ των πολιτών και των επιχειρήσεων που διενερ-
γήθηκαν µε ηλεκτρονικές πληρωµές.

Να αναφερθώ λίγο τώρα στο θέµα του ακατάσχετου λογαρια-
σµού, που έχει γίνει αρκετή συζήτηση και σήµερα και στην επι-
τροπή. Για το θέµα του ακατάσχετου λογαριασµού θα πρέπει να
πούµε ότι υπάρχουν εναλλακτικοί τρόποι για να αντιµετωπίσουµε
το ζήτηµα και εξετάζουµε την κατάσταση. Σύµφωνα µε το άρθρο
30 του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων παρέχεται η ευχέ-
ρεια στον προϊστάµενο της ΔΟΥ, µετά από σχετική αίτηση του
οφειλέτη, να περιορίσει το ποσό ή το ποσοστό της κατάσχεσης
µε αιτιολογηµένη απόφασή του και υπό ορισµένες προϋποθέ-
σεις, προκειµένου να ενηµερωθούν οι πολίτες, καθώς ίσως να
µην το γνωρίζουν, ότι η δυνατότητα περιορισµού της κατάσχε-
σης του οφειλέτη µπορεί να είναι στο 50% και µπορεί να φτάνει
και στο 70% κάτω από προϋποθέσεις.

Επίσης, µε το άρθρο 31 του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσό-
δων, όπως τροποποιήθηκε από εµάς µε τον ν.4336/2015, ισχύει
το ακατάσχετο των καταθέσεων σε πιστωτικά ιδρύµατα για έναν
και µοναδικό ατοµικό ή κοινό λογαριασµό σε ένα πιστωτικό
ίδρυµα για κάθε φυσικό πρόσωπο και κατά συνέπεια και γι’ αυτόν
που ασκεί ελεύθερο επάγγελµα ή έχει ατοµική επιχείρηση µέχρι
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το ποσό των 1.250 ευρώ µηνιαίως. Τα φυσικά πρόσωπα επιτη-
δευµατίες, οι οποίοι είναι γύρω στα τετρακόσιες ενενήντα πέντε
χιλιάδες, έχουν το ακατάσχετο όλων των φυσικών προσώπων και
για τα νοµικά πρόσωπα έρχεται το νοµοσχέδιο για τον εξωδικα-
στικό συµβιβασµό και θεωρούµε ότι θα µπορέσουν να τακτοποι-
ήσουν τις οφειλές τους και να µην υπάρχει πρόβληµα κατα-
σχέσεων στις τράπεζες. Ας δούµε, λοιπόν, πώς θα πάει µε τον
εξωδικαστικό συµβιβασµό και ανάλογα θα εξετάσουµε σχετικά
µε τον ακατάσχετο επαγγελµατικό λογαριασµό.

Είµαστε έτοιµοι να προχωρήσουµε στη διασύνδεση των φορο-
λογικών µηχανισµών µε τις βάσεις δεδοµένων του Υπουργείου
Οικονοµικών, κάτι το οποίο έπρεπε να έχει γίνει εδώ και πολλά
χρόνια. Δηλαδή, εκτός από το ηλεκτρονικό τιµολόγιο, διασυνδέ-
ουµε και τις ταµειακές µηχανές. Επαναφέρω το θέµα µε τις πα-
λιές µηχανές που δεν έχουν αυτή τη στιγµή τη δυνατότητα
σύνδεσης, όπως και για τις περιοχές που δεν υπάρχει ίντερνετ.
Όλα αυτά θα τα καθορίσουµε µε υπουργικές αποφάσεις και θα
γίνουν σταδιακά. Δεν θα πρέπει κανείς από τους επαγγελµατίες
να αναστατωθεί.

Θεσπίζουµε το πλαίσιο που συνδέεται το αφορολόγητο µε τις
δαπάνες που έχουν πραγµατοποιηθεί µε ηλεκτρονικές πληρω-
µές, ώστε να δοθεί κίνητρο στους µισθωτούς, συνταξιούχους και
αγρότες να τις χρησιµοποιούν. Φροντίζουµε, όµως, και διευκο-
λύνουµε ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες και εδώ δεσµευόµαστε
για τους ηλικιωµένους, τους ΑΜΕΑ, τους ψυχικά ασθενείς και για
κάποιες άλλες κατηγορίες που θα αναφέρουµε στις αποφάσεις
που θα έρθουν το αµέσως επόµενο διάστηµα, αφήνοντας τους
ίδιους να επιλέξουν µε ποιον τρόπο θα γίνεται η εξόφληση των
συναλλαγών τους, δηλαδή αν θα είναι ηλεκτρονικά ή µε µετρητά.

Επειδή δεν έχω και πολύ χρόνο, τη Δευτέρα που θα συζητή-
σουµε κατ’ άρθρον, θα µπορέσω να αναφερθώ και σε άλλα ζη-
τήµατα. Θα ήθελα µόνο να αναφερθώ στις προµήθειες των
τραπεζών, επειδή έχουν γίνει πάρα πολλές συζητήσεις εδώ και
έχει αναδειχθεί σε αρκετά µεγάλο ζήτηµα. Η Κυβέρνηση έχει
κάνει µε τις τράπεζες για το θέµα αυτό και µε την Τράπεζα της
Ελλάδος αρκετές συζητήσεις και έχει ασκηθεί αρκετή πίεση. Φαί-
νεται ότι το τελευταίο διάστηµα έχουµε πάρα πολύ µεγάλη µεί-
ωση των προµηθειών.

Πραγµατικά, υπάρχει ο κοινοτικός κανονισµός 751/2015, µε
τον οποίο δεν έχει γίνει εναρµόνιση για τα θέµατα των διατρα-
πεζικών προµηθειών. Είναι ένα θέµα συναρµοδιότητας µε το
Υπουργείο Ανάπτυξης, µε το οποίο είµαστε σε στενή συνεργα-
σία.

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, στο άρθρο 67, θεσπίζεται η
υποχρέωση των παρόχων υπηρεσιών πληρωµών να δίνουν τιµο-
λογιακά δεδοµένα στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου και Προστα-
σίας του Καταναλωτή, ώστε να υπάρχει πλήρης διαφάνεια και
πίεση για τη µείωση. Ήδη κάποιο πιστωτικό ίδρυµα έχει ευνοϊκό-
τερες προµήθειες και προσφορές πάνω σε αυτό. Θα αφήσουµε
λίγο και την αγορά να αποφασίσει να κατέβουν οι τιµές των προ-
µηθειών και των χρεώσεων από τις τράπεζες.

Πιστεύουµε ότι µε τα µέτρα που περιλαµβάνει αυτό το σχέδιο
νόµου δίνουµε µια ισχυρή ώθηση στην προσπάθεια για την κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Περιµένουµε ότι θα φέρουν
πρόσθετα έσοδα, τα οποία δεν έχουν συνυπολογιστεί στον προ-
ϋπολογισµό και το πρωτογενές πλεόνασµα. Είναι, δηλαδή, µέτρα
που χαρακτηρίζονται µη παραµετρικά. Είναι εξ ορισµού δύσκολο
να υπολογιστούν εκ των προτέρων τα έσοδα αυτά, αλλά έχουµε
κάθε λόγο να πιστεύουµε ότι θα είναι σηµαντικά.

Οι πολύ καλές επιδόσεις του 2016 στα φορολογικά έσοδα
έδειξαν ότι µπορούµε να πετύχουµε τον σκοπό αυτό και έχουµε
κάθε λόγο να πιστεύουµε ότι θα συµβεί και το 2017.

Και βέβαια, εµείς επιστρέφουµε στην κοινωνία την υπέρβαση
των στόχων. Το κάνουµε µε τη χορήγηση του βοηθήµατος στους
χαµηλοσυνταξιούχους και τα µέτρα για τους νησιώτες του βο-
ρείου και ανατολικού Αιγαίου που έχουν πληγεί από την προσφυ-
γική κρίση. Το κάνουµε αυτό, όπως έχουµε δικαίωµα να κάνουµε
και όπως είναι υποχρέωσή µας να κάνουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου.

Σας καλωσορίζουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Κούζηλος από την Χρυσή Αυγή
έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πτωχευτικός Κώδικας σήµερα, ένας νόµος όπως έχει χαρα-

κτηριστεί «δεύτερης ευκαιρίας» στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου,
αλλά δεύτερη ευκαιρία για ποιον; Για τις υγιείς επιχειρήσεις ή
για αυτές που είναι στα πρόθυρα της πτώχευσης ποια µέριµνα
υπάρχει;

Σίγουρα θα δώσετε ευκαιρία σε κάποιες επιχειρήσεις, που
είχαν µπει στο άρθρο 99 επί Νέας Δηµοκρατίας, να ξανασταθούν
στα πόδια τους. Ο λόγος ποιος ήταν και ποιος θα είναι, να υπάρ-
χουν πτωχεύσεις στις επιχειρήσεις, κυρίως; Είναι λόγω του µνη-
µονίου που ο τζίρος των επιχειρήσεων έχει µειωθεί δραστικά, οι
ασφαλιστικές και φορολογικές εισφορές έχουν αυξηθεί. Οπότε
λόγω του µνηµονίου, σίγουρα, υπάρχει αυτό το πρόβληµα.

Υπάρχει πτωχευτικό ντόµινο, όπως λέγεται, αυτή τη στιγµή σε
ένδυση, υπόδηση, έπιπλα, πρώτες ύλες; Φυσικά και υπάρχει. Και
αν δούµε τα στατιστικά από εξήντα τρία πρωτοδικεία και το ΓΕΜΗ,
το Γενικό Εµπορικό Μητρώο, την περίοδο 2012-2015 τέθηκαν σε
καθεστώς πτώχευσης, στο άρθρο 99, χίλιες εννιακόσιες σαράντα
επιχειρήσεις, που αξίζει όµως να δούµε το καθεστώς πτώχευσης
που διέταξε της κάθε επιχείρησης, που οι επτακόσιες ογδόντα
τρεις ήταν ανενεργές, οι πεντακόσιες δεκατρείς είχαν διαγραφεί,
πενήντα τέσσερις ήταν σε  καθεστώς συνδιαλλαγής και εκκαθά-
ρισης και µόνο οι πεντακόσιες τριάντα τέσσερις ήταν σε καθεστώς
πτώχευσης. Άρα, δηλαδή, µιλάµε για πτώχευση για το 1/3 των επι-
χειρήσεων. 

Θα πρέπει να δοθεί µια δεύτερη ευκαιρία; Φυσικά. Αλλά θα
πρέπει να εξετάσουµε και το γεγονός του πώς θα δοθεί, µε ποιον
τρόπο. Όλα τα χρόνια του µνηµονίου το κράτος µεριµνά και µε-
ριµνούσε για τις τράπεζες. Έχουν δοθεί -και δινόντουσαν- όλα
τα χρήµατα στις τράπεζες και στην πραγµατική οικονοµία, στη
µικροµεσαία επιχείρηση, δεν έχει δοθεί ούτε ένα ευρώ. Οπότε,
είναι πολύ φυσικό να υπάρχουν τόσες πολλές πτωχεύσεις αυτή
τη στιγµή στο ελληνικό εµπόριο. 

Ο Πτωχευτικός Κώδικας του 2012 είχε χαρακτηριστεί πολύ-
πλοκος και χρονοβόρος. Λέτε εσείς ότι ο νέος Πτωχευτικός Κώ-
δικας θα είναι ένα εργαλείο ανάπτυξης. Το σίγουρο είναι ότι το
ίδιο το εµπόριο και η ίδια η αγορά το έχει απορρίψει. Θα σας δια-
βάσω λιγάκι να δούµε τι είπε ο Πρόεδρος των Επιχειρήσεων Λια-
νικής Πώλησης Ελλάδος. «Αυτό που κάνει σήµερα ο σηµερινός
νόµος, δηλαδή το να µεταφέρει αρµοδιότητα, της οποίας η δια-
δικασία εκπτώσεων έχει ξαναγίνει παλαιότερα, πήγε στους τότε
νοµάρχες και µετά από λίγο διάστηµα ζήτησαν να το πάρουν
πίσω γιατί δεν µπορούσαν να βγάλουν άκρη. Το νοµοσχέδιο προ-
σπαθεί να σκοτώσει το εµπόριο. Θεωρούµε ότι δαγκώνετε το
χέρι αυτών που πληρώνουν τους εργαζόµενους, που δίνουν τους
φόρους, που παράγουν θέσεις εργασίας». Και κλείνει µε το εξής:
«Το τελευταίο που θέλω να πω είναι ότι δεν θα κλείσουµε ρολά
εµείς, ρολά, µε την τακτική σας, θα κλείσει η χώρα». Αυτά ήταν
τα λόγια ενός ανθρώπου, ο οποίος ζει στο εµπόριο, ζει στην
αγορά, ζει στην πραγµατικότητα αυτή τη στιγµή. 

Οι επιχειρήσεις, κυρίως, έχουν τρεις επιλογές: Χρηµατοοικο-
νοµική αναδιάρθρωση, κούρεµα οφειλών ή διαδικασία πτώχευ-
σης. Από τη στιγµή που δεν έχουν τη δυνατότητα ούτε να πάρουν
χρήµατα ούτε να έρθουν σε κάποια συνδιαλλαγή µε τις τράπεζες
ούτε να γίνει κάποιο κούρεµα των οφειλών τους, αναγκαστικά θα
πάνε στον Πτωχευτικό Κώδικα. Και το ξανατονίζουµε αυτό: Αναγ-
καστικά θα πάνε στον Πτωχευτικό Κώδικα. Μερικοί από τους λό-
γους –το ξαναλέµε και θα το λέµε συνέχεια- είναι η πτώση του
τζίρου, της αγοραστικής δύναµης των Ελλήνων πλέον, είναι η αύ-
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ξηση των ζηµιών που έχουν όλες οι εταιρείες, τα προβλήµατα
ρευστότητας και η αδυναµία πρόσβασης σε πηγές χρηµατοδό-
τησης. Όλα αυτά πρέπει να λύσετε πρώτα και µετά να µιλάµε για
Πτωχευτικό Κώδικα. 

Άρα θα πρέπει να µεριµνήσετε κυρίως για να υπάρχει ρευστό
και χρήµα στη µικροµεσαία επιχείρηση, στην ελληνική µικροµε-
σαία επιχείρηση, που πλέον είναι στα πρόθυρα της χρεοκοπίας.
Και νοµίζετε ότι µε το άρθρο 70, µε τη λοταρία «Πρόγραµµα δη-
µόσιων κυρώσεων» θα λυθεί το πρόβληµα. Το βασικό στο εµπό-
ριο είναι ότι ο επιχειρηµατίας θέλει σταθερότητα και ένα υγιές
περιβάλλον, το οποίο δεν του το προσφέρετε. 

Με το άρθρο 28 -µείωση φόρου µέσω ηλεκτρονικών συναλλα-
γών- δίνετε κίνητρο, ώστε να µην υπάρχει ρευστό στην κοινωνία.
Και ποιες συναλλαγές εξαιρούνται; Εξαιρούνται αυτές που αφο-
ρούν την ελληνική κοινωνία, την ελληνική οικογένεια. Μιλάµε, δη-
λαδή, για ΔΕΚΟ, γιατρούς, για την εκπαίδευση των παιδιών. Όλα
αυτά εξαιρούνται. Και στην πραγµατικότητα τι θα γίνει; Εσείς βά-
ζετε µέσα την διασκέδαση γενικά και όλες τις υπόλοιπες αποδεί-
ξεις που ζητάτε. Στην ουσία δεν θα πιάσει τον στόχο η κάθε
οικογένεια για να καλύψει το κατώτατο όριο, µε αποτέλεσµα να
πέφτουν βροχή τα πρόστιµα. Και ποιος τα πληρώνει; Κανείς, γιατί
δεν έχει κανείς χρήµα αυτή τη στιγµή.

Για άλλη µια φορά βλέπουµε ότι είσαστε εκτός πραγµατικότη-
τας, ότι δεν έχετε επαφή µε την ελληνική κοινωνία. Για άλλη µια
φορά βλέπουµε ότι τα µνηµόνια, οι θεσµοί, και η πολιτική η οποία
ασκείται, δεν έχει καµµία σχέση µε τον Έλληνα πολίτη. Δεν µε-
ριµνάτε υπέρ του Έλληνα πολίτη, για έναν Έλληνα πολίτη που
προσπαθείτε αυτή την στιγµή να επιβιώσει. 

Είναι σίγουρο ότι όταν και όποτε έρθουν εκλογές, ο Έλληνας
θα σας τιµωρήσει για αυτή την πολιτική σας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αντώνιος Γρέγος από την
Χρυσή Αυγή.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πολλές φορές εσείς του ΣΥΡΙΖΑ προσπαθείτε µε την στάση

σας και τις ενέργειές σας να ξεπλύνετε την Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ. Και το ίδιο κάνει και η Νέα Δηµοκρατία απέναντι σε
εσάς. Αυτό, όµως, δεν γίνεται. Τα σκάνδαλα δεν ξεπλένονται. Να
πούµε ότι όταν σας λέµε δηµοκράτες εδώ µέσα, το λέµε ειρω-
νικά. Μην το πιστέψετε. 

Φέρνετε ένα ακόµα νοµοσχέδιο µε τη διαδικασία του επείγον-
τος. Και το λέω για µια ακόµα φορά, διότι είναι πλέον πάγια αυτή
η τακτική σας να φέρνετε νοµοσχέδια µε αυτόν τον τρόπο. Αυτό
υποδηλώνει πάρα πολλά και δεν τιµά καθόλου και εσάς και τους
προκατόχους σας.

Το νοµοσχέδιο είναι ιδιαίτερα σοβαρό, διότι µεταβάλλει το φο-
ρολογικό καθεστώς των πολιτών. Έχει κάποια θετικά άρθρα, βέ-
βαια, αλλά θα αναφερθώ στα προβληµατικά κυρίως, προκειµένου
να τροποποιηθούν, κάτι που είναι, βέβαια, δύσκολο βάσει της δια-
δικασίας. 

Μιλάµε για τον Πτωχευτικό Κώδικα σε µια χώρα που είναι πτω-
χευµένη ενώ δεν θα έπρεπε, µια χώρα που πτωχεύσατε και εσείς
και οι προκάτοχοί σας.

Στο πρώτο µέρος, που αφορά τον Πτωχευτικό Κώδικα, θα ανα-
φέρω ενδεικτικά ότι οι πιστωτές θα έχουν την δυνατότητα να
επεµβαίνουν βιαίως στη διαχείριση µιας εταιρείας και να επιβάλ-
λουν την διοίκηση που αυτοί επιθυµούν, ικανοποιώντας ξεκά-
θαρα τα δικά τους συµφέροντα, όταν κρίνουν ότι µια εταιρεία
δεν είναι φερέγγυα για την κάλυψη των δανειακών της υποχρε-
ώσεων. Αυτό και µόνο καταδεικνύει τον προβληµατικό χαρα-
κτήρα της διάταξης, τουλάχιστον αναφορικά µε τα δικαιώµατα
και τους µισθούς των εργαζοµένων.

Οι προµηθευτές και οι εργαζόµενοι σε καµµία περίπτωση δεν
έχουν εµπραγµάτως εξασφαλισµένες απαιτήσεις και κατά συνέ-
πεια θα είναι και οι τελευταίοι που θα ικανοποιηθούν. 

Ποια είναι η ασφαλιστική δικλίδα που τους χορηγείται; Εισά-
γεται για πρώτη φορά ο όρος του «διαχειριστή αφερεγγυότη-
τας», µια µνηµονιακή επιλογή που υλοποιήθηκε σταδιακά. Σε

προγενέστερο νοµοσχέδιο που αφορούσε την υποτιθέµενη προ-
στασία του πολίτη - καταναλωτή στο προσυµβατικό στάδιο, όταν
συνδιαλλασσόταν µε την τράπεζα, δόθηκαν κάποιες ευρείες αρ-
µοδιότητες σε τρίτα πρόσωπα -ιδιώτες, βέβαια- τα οποία στα-
διακά θα αντικαταστήσουν το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών. 

Στη βάση αυτής της σκέψης εισάγετε στο νοµικό σύστηµα
τους «διαχειριστές αφερεγγυότητας», οι οποίοι δεν πληρούν στο
ελάχιστο -τουλάχιστον όπως προκύπτει από το νοµοσχέδιο- τους
όρους εξασφάλισης αµεροληψίας και ανεξαρτησίας κατά την
άσκηση των καθηκόντων τους.

Περαιτέρω, το επιχείρηµα ότι µε το παρόν σχέδιο νόµου δίδεται
µια δεύτερη ευκαιρία στην επιχείρηση προκειµένου να επιβιώσει,
είναι απολύτως ψευδές, διότι η πιθανή έκδοση αποφάσεως µετά
από δύο έτη µε δυνατότητα απαλλαγής από το υπόλοιπο των
απαιτήσεων, που δεν ικανοποιήθηκαν από την πτωχευτική περιου-
σία, αποδεικνύει περίτρανα ότι το µόνο το οποίο θέλετε να δια-
σφαλίσετε είναι τα δάνεια των τραπεζικών ιδρυµάτων και διόλου
το σύνολο των  δικαιωµάτων των προµηθευτών που δεν είχαν ικα-
νοποιηθεί, καθώς και το εργατικό δυναµικό της εκάστοτε επιχεί-
ρησης.

Σε άλλο άρθρο, στο άρθρο 15, µετακυλίεται η ευθύνη του δη-
µοσίου για την ορθή και έγκαιρη επίδοση, κοινοποίηση των κλή-
σεων και των αποφάσεων του πολίτη. Η αδυναµία του δηµοσίου
να εφαρµόζει τους κανόνες επιδόσεως των αποφάσεων και των
εγγράφων, επιδιώκεται να θεραπευθεί µέσω της υποτιθέµενης
γνώσης αυτών.

Το δηµόσιο διατηρεί για τον εαυτό του το δικαίωµα να παρα-
βιάζει κάθε δικονοµική αρχή και µάλιστα να τη θεραπεύει µε το
επιχείρηµα ότι ο πολίτης και δη ο υπάλληλος, γνώριζε τις απο-
φάσεις που ελήφθησαν εις βάρος του. 

Στο άρθρο 22 λέει: «Η κωλυσιεργία στην εκδίκαση των υποθέ-
σεων δεν είναι συνέπεια της έγκαιρης ή µη προσκοµιδής του φα-
κέλου, αλλά αποτέλεσµα των γενικότερων επικρατουσών στη
δικαιοσύνη συνθηκών». Και αναφέροµαι στον αριθµό των δικα-
στών που ενδεχοµένως δεν επαρκεί πλέον στις αίθουσες και
στην υλικοτεχνική υποδοµή των δικαστηρίων και των αντίστοιχων
τµηµάτων του δηµοσίου που φέρουν την ευθύνη διαβίβασης των
φακέλων στο δικαστήριο πριν την ορισθείσα δικάσιµο. 

Άρθρο 27. Αυτό αποτελεί µια τιµωρητική διάταξη, που στόχο
έχει να αφαιρέσει κάθε οικονοµικό στοιχείο από τον φορολογού-
µενο πολίτη, µε την εύσχηµη κατάργηση της δυνατότητας ανα-
στολής των καταδιωκτικών µέτρων σε φορολογικές και τελω-
νειακές υποθέσεις. 

Στο τρίτο µέρος και στα άρθρα 35, 36, 37 προβλέπεται οικο-
νοµική επιβάρυνση διαδίκου µε καταβολή παραβόλου, όταν για
λόγους προσωπικούς, οι οποίοι ενδεχοµένως να σχετίζονται
ακόµα και µε την υγεία του, αιτείται αναβολής της δίκης, δεν συ-
νιστά µέτρο εξορθολογισµού και επιτάχυνσης της διαδικασίας
απονοµής της δικαιοσύνης, αλλά είναι ένα ακόµα εισπρακτικό
µέτρο της Κυβέρνησης. 

Για τα άρθρα 38 και 39 να σηµειώσουµε ότι µε επιβολή παρα-
βόλων δεν επιταχύνεται η αποτροπή καταχρηστικής άσκησης εν-
δίκων βοηθηµάτων και µέσων, αλλά καθίσταται η δικαιοσύνη και
η δυνατότητα δικαίωσης του πολίτη προϊόν πολυτέλειας. 

Με το άρθρο 43 προβλέπεται η σύσταση νοµοπαρασκευαστι-
κής επιτροπής. Εδώ έχουµε να κάνουµε κάποιες παρατηρήσεις.
Ποια είναι τα τυπικά προσόντα των προσώπων που θα µετέχουν
σε αυτή την επιτροπή; Πόσο θα διαρκέσει η υποτιθέµενη κωδι-
κοποίηση της νοµοθεσίας των παραβόλων; Πότε θα παύσει τις
εργασίες της αυτή η επιτροπή; Ποια σχέση διέπει τα πρόσωπα
αυτά; Θα εκτελούν έναντι αµοιβής τα καθήκοντά τους; Αυτά είναι
εύλογα ερωτήµατα, τα οποία, για λόγους που όλοι αντιλαµβανό-
µαστε, αποσιωπώνται. 

Επειδή µιλάµε για αδήλωτα εισοδήµατα, να πούµε ότι δεν πρό-
κειται να ασχοληθείτε, φυσικά, µε τα τεράστια ποσά που έχουν
αποκρύψει τα πολιτικά πρόσωπα, κυρίως µέσω των συγγενικών
τους προσώπων, στις γνωστές και άγνωστες διαδροµές των off-
shore εταιρειών. Το ίδιο ισχύει και για τους µεγαλοδηµοσιογρά-
φους, τους τραπεζίτες, τους µεγαλοκαναλάρχες και τους
γνωστούς διαπλεκόµενους των κοµµάτων του δήθεν συνταγµα-
τικού τόξου. 
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Το τραγικό είναι ότι ακόµα και στην Επιτροπή Ελέγχου των
Κοµµάτων και των Πολιτικών Προσώπων, που µε νόµο έχετε θε-
σπίσει, δεν µπορούν να µετέχουν άλλα κόµµατα πλην του κυβερ-
νώντος κόµµατος και του κόµµατος της Αντιπολίτευσης. 

Έχουµε πει, επανειληµµένως ότι τη διαφθορά και τη διαπλοκή
δεν µπορείτε να την πολεµήσετε εσείς µε αυτά τα µέσα. Μιλάµε
για πλαστικό χρήµα τη στιγµή που όλοι ξέρουµε ότι η χρήση των
µετρητών δεν µπορεί να καταργηθεί. Ακόµα υπάρχουν τα capital
controls. Όµως, η φοροδιαφυγή πατάσσεται κυρίως εν τη γενέ-
σει της. Η χρήση του πλαστικού χρήµατος µπορεί να λειτουργή-
σει επικουρικά και µε συγκεκριµένα κριτήρια. 

Άκουσα οµιλητή του ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για το χαµόγελο του ελ-
ληνικού λαού. Δυστυχώς κανένας δεν χαµογελάει πια στην Ελ-
λάδα. Θυµάµαι όµως ότι κατά τη διάρκεια της συζήτησης του
προϋπολογισµού, κάθονταν εδώ Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και χα-
σκογελούσαν. Αυτό ήταν και προκλητικό και εξοργιστικό για
όσους έβλεπαν. 

Εµείς ψηφίζουµε πάντα µε γνώµονα το συµφέρον του ελληνι-
κού λαού, του ελληνικού λαού που µας δίνει τη δύναµη και τον
οποίο εκφράζουµε σαν τρίτη πολιτική δύναµη προς το παρόν.
Εµείς συνεχίζουµε τον αγώνα µας σε όλα τα µέτωπα και παντού,
πορευόµενοι στον δρόµο της αρετής και της διαφάνειας. 

Εσείς δεν κάνετε ούτε το στοιχειώδες: Να ζητήσετε ακόµα και
αυτή τη στιγµή µια µεγάλη συγγνώµη από τον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Θεοχάρης Θεοχάρης, Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής, είναι ο τελευταίος οµιλητής για σήµερα. 

Ορίστε, κύριε Θεοχάρη έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, χωρίς σύγχρονο, γρήγορο, αποτελεσµατικό Κώδικα Πτωχευ-
τικής Διαδικασίας καµµιά χώρα, καµµιά οικονοµία δεν πρόκειται
να αναπτυχθεί. Ειδικά στην περίπτωσή µας, µετά από τόσα χρό-
νια κρίσης, δεν πρόκειται να βγούµε απ’ αυτή χωρίς εκσυγχρονι-
σµό των συγκεκριµένων διαδικασιών. 

Τι πρέπει να κάνουµε για να βελτιώσουµε τη διαδικασία ανα-
διάρθρωσης της ελληνικής οικονοµίας; Να βελτιώσουµε, φυσικά,
τον Πτωχευτικό Κώδικα µε επιτάχυνση και δυνατότητα συµφω-
νίας µεταξύ των πιστωτών, ακόµα κι όταν ο µέτοχος δεν συµφω-
νεί. 

Ο σκοπός είναι να σώζουµε τις επιχειρήσεις, γιατί έχουν κοι-
νωνικό αποτύπωµα, έχουν πελάτες, έχουν υπαλλήλους, έχουν
προµηθευτές, όχι απαραίτητα τους µετόχους. Από την άλλη, οι
µέτοχοι που συνεργάζονται, οι µέτοχοι που πονάνε την επιχεί-
ρηση τους και απλώς αντιµετώπισαν µια δυσκολία µεγαλύτερη
από τις δυνάµεις τους, θα πρέπει να διασώζονται. 

Ο Πτωχευτικός Κώδικας πρέπει να δίνει µια δεύτερη ευκαιρία
στον µη δόλιο επιχειρηµατία, όπως πράγµατι µας είπε και ο
Υπουργός. Και το χαιρετίζουµε ως µια θετική πρόνοια. Πρέπει,
συγχρόνως, να µην επιτρέπει στους πλούσιους επιχειρηµατίες
µε τις πτωχευµένες επιχειρήσεις να κυκλοφορούν ελεύθεροι.
Έχουν καταγραφεί πάρα πολλές τέτοιες περιπτώσεις. 

Δεύτερον, πρέπει να πάρουµε τα επιχειρηµατικά κόκκινα δά-
νεια από τις τράπεζες, ώστε αυτές, απαλλαγµένες από τα βάρη
τους, να αρχίζουν να δανείζουν επιτέλους. Αυτό σηµαίνει τη δη-
µιουργία της λεγόµενης «κακής» τράπεζας. Αν οι υπόλοιπες τρά-
πεζες έχουν κάποιο µερίδιο από τα κέρδη από αυτή την τράπεζα,
τότε δεν θα χρειαστεί να γραφτούν και ζηµιές, υπέρογκες ζηµιές,
κι έτσι θα αποφύγουµε άσχηµα σενάρια ανακεφαλαιοποίησης. 

Τρίτον, να χρηµατοδοτηθεί η τράπεζα αυτή, η τράπεζα που θα
είναι εκτός πολιτικών επιρροών, αν η διαχείριση ασκείται από
επαγγελµατίες του χώρου, µέσω του εθελοντικού επαναπατρι-
σµού κεφαλαίων. Αντί να φορολογείτε µε 40% έως 70%, όπως
κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο, ρισκάροντας την επιτυχία του εγ-
χειρήµατος, πείτε στους Έλληνες που έχουν κεφάλαια στο εξω-
τερικό: «Κλείδωσε τα χρήµατά σου για επτά ή δέκα χρόνια και
θα κερδίσεις από την αναδιάρθρωση της ελληνικής οικονοµίας».
Αυτό θα άρει και τη δεύτερη αντίρρηση που ακούµε από τους
εταίρους. Ελληνικά κεφάλαια θα αναδιαρθρώσουν την οικονοµία

και δεν θα χρειαστούν κεφάλαια από το εξωτερικό, από τον ευ-
ρωπαίο φορολογούµενο. Μόνο έτσι θα έχουµε άµεσα το όφελος
της επανεκκίνησης των τραπεζών και σχετικά γρήγορα το δεύ-
τερο όφελος της αναδιάρθρωσης των προβληµατικών επιχειρή-
σεων, κάνοντας τους επενδυτές να ξαναδούν τη χώρα µας µε
θετικό µάτι.   

Δυο λόγια θα ήθελα να πω για την εθελοντική αποκάλυψη των
εισοδηµάτων. Όσο πιο πίσω στον χρόνο πηγαίνουµε, τόσο πιο
δύσκολο είναι για τη Διοίκηση να αποκαλύψει αυτά τα χρήµατα.
Συνεπώς, είναι εντελώς λάθος να αυξάνουµε τον φόρο για τα
παλιά εισοδήµατα, που κάποια από αυτά µπορεί να είναι ακόµα
και κοντά στην παραγραφή. 

Βασίζεστε στην τιµωρητική λογική των υπηρεσιών, αντί στη λο-
γική των σωστών κινήτρων, που θα οδηγούσαν στην εθελοντική
αποκάλυψη των εισοδηµάτων. Έτσι, όµως, θα αποτύχετε. Έτσι,
όµως, στην πραγµατικότητα, θα αποτύχουµε όλοι µας.    

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµία µας στηρίζεται σε
µη ανταγωνιστικές µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Η έλλειψη αντα-
γωνιστικότητας είναι διαχρονικό αποτέλεσµα της υψηλής γρα-
φειοκρατίας. Δεν φταίνε αυτές, η γραφειοκρατία φταίει. Σήµερα,
όµως, η έλλειψη ρευστότητας, καθώς και τα συσσωρευµένα
χρέη, δεν αφήνουν τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις να επιβιώσουν,
εκτός της παρανοµίας, φοροδιαφυγής και εισφοροδιαφυγής. 

Μιλάµε συχνά για τα µέτρα αποµείωσης του εξωτερικού χρέ-
ους. Το εσωτερικό χρέος, όµως, έχει δηµιουργήσει συνθήκες
ασφυξίας σε χιλιάδες επαγγελµατίες. Χρειάζεται επειγόντως ένα
νέο πλαίσιο που θα επιτρέπει την αποµείωσή του, µε ταυτόχρονη,
όµως, εµπέδωση νοοτροπίας νοµιµότητας. 

Προτείνω ένα πρόγραµµα διάσωσης µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων: Όλα τα χρέη προς το δηµόσιο και τα ταµεία παγώνουν και
αποπληρώνονται µε 10% των κερδών για τα επόµενα δέκα έτη.
Συγχρόνως, οι επιχειρήσεις που διασώζονται, έχουν υποχρεώ-
σεις για άµεση πληρωµή του ΦΠΑ, ηλεκτρονικά τιµολόγια, µη
εξόφληση των τιµολογίων µε µετρητά, ηλεκτρονική δήλωση όλων
των υπαλλήλων - ακόµη και των προσωρινών- τη στιγµή της ανά-
ληψης των καθηκόντων, ηλεκτρονικά καταχωρηµένα βιβλία, συν-
δεδεµένα µε τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων. Τέλος,
ειδικό µεικτό Σώµα του ΣΕΠΕ και της ΓΓΔΕ θα διενεργεί ελέγ-
χους τουλάχιστον µια φορά κάθε δύο έτη, µε ρητή δέσµευση για
ανάκληση άδειας σε οποιαδήποτε παράβαση. 

Έτσι, και θα σώσουµε αυτές τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
αλλά, κυρίως, θα εµπεδώσουν την κουλτούρα της νοµιµότητας.
Γιατί έτσι θα διασωθεί ό,τι µπορεί να διασωθεί από µία οικονοµία
στην οποία σκοτώνουµε τους µικροµεσαίους και αφελληνίζουµε
τους µεγάλους. 

Αν θέλετε να σώσετε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, πρέπει να
δεχθείτε και την τροπολογία που σας καταθέσαµε τέσσερις Ανε-
ξάρτητοι Βουλευτές. Υπάρχουν χιλιάδες επιχειρήσεις που έκλει-
σαν υπό το βάρος των χρεών, αλλά έχουν τηρήσει κατά τα λοιπά
τις υποχρεώσεις τους. Από αυτές δεν µπορούµε να εισπράξουµε
τίποτα πια. Είναι κλειστές, δεν έχουν τζίρο για να µας πληρώ-
σουν.          

Όταν κάποιος δεν έχει εισόδηµα, δεν µπορεί να πληρώσει κάτι.
Εάν, όµως, τους δώσουµε µια ευκαιρία να ξανακάνουν έναρξη,
να επανεκκινήσουν και να πληρώσουν το κεφάλαιο που χρω-
στάνε, χαρίζοντας πρόστιµα και προσαυξήσεις, και εισπρακτικά
αποτελέσµατα θα έχουµε και θα βοηθήσουµε τη µικροµεσαία οι-
κονοµία. 

Σας ζητώ, λοιπόν, κυρία Παπανάτσιου, να τη δείτε µε θετικό
βλέµµα και να την κάνετε αποδεκτή, έστω και µε τις όποιες διορ-
θώσεις θέλετε να κάνετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της Συµπολίτευσης, φέρνετε και
τις διατάξεις για το πλαστικό χρήµα. Εστιάζουµε πάλι στη λιανική,
αντί να κλειδώσουµε τη χονδρική. Καθολική υποχρέωση για ηλε-
κτρονική τιµολόγηση και ηλεκτρονική εξόφληση των τιµολογίων
µε κλειστές αποθήκες. Γίνεται. Τα συστήµατα υπάρχουν. Η «ΔΙΑΣ
Α.Ε.» έχει ένα έτοιµο σύστηµα. Ας τα αξιοποιήσουµε. Με αυτόν
τον τρόπο και η λιανική θα έχει αύξηση του τζίρου, διότι όταν αγο-
ράζεις, αναγκάζεσαι να δείχνεις αποδείξεις ότι το πουλάς.

Η φοροδιαφυγή στις υπηρεσίες είναι διαφορετικό θέµα και σί-
γουρα όχι του παρόντος. Πάντως, δεν θα πιάσετε τη φοροδια-
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φυγή µε το πλαστικό χρήµα που φέρνετε. Οι υποχρεώσεις είναι
µικρές. Θα τις καλύπτει ο κόσµος µε τα σουπερµάρκετ ή έστω
και µε τη βενζίνη. Οι φόροι από την άλλη µεριά είναι πολύ µεγά-
λοι. Και εκεί που έχει σηµασία, η συναλλαγή θα γίνεται χωρίς
απόδειξη και δεν θα υπάρχει πρόβληµα για τους φοροφυγάδες.

Πιο πολλά κάνατε µε τα capital controls παρά µε αυτό το νο-
µοσχέδιο για τη φοροδιαφυγή. Δεν θα την πιάσετε, γιατί µε την
πετυχηµένη διαπραγµάτευση «true success story» του κ. Τσακα-
λώτου, δεν µπορέσατε να φέρετε τον ακατάσχετο λογαριασµό.
Αυτό κτυπάει πάλι τους µικροµεσαίους και θα δώσει πάλι πλεο-
νέκτηµα στις µεγάλες επιχειρήσεις. Αναρωτιέµαι, εάν αυτός τε-
λικά είναι ο σκοπός σας.

Για ποιο λόγο -θα τα συζητήσουµε και επί των άρθρων- εξο-
µοιώνετε τους πράκτορες του ΟΠΑΠ µε τους εµπόρους όπλων;
Ποια είναι αυτή η λογική; Γιατί υπάρχουν αυτές οι φωτογραφικές
διατάξεις που απαγορεύουν στο δίκτυο του ΟΠΑΠ να διενεργεί
ηλεκτρονικές συναλλαγές, όταν πληρώνουµε ήδη τους λογαρια-
σµούς, όταν ισχύει σε όλες τις χώρες της Ευρώπης; Εξυπηρε-
τείτε κάποια συµφέροντα; Πείτε µας ανοικτά.

Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που κόβει το
επίδοµα θέρµανσης και το αφήνει στο 1/4 από αυτό που ήταν -
στα 55 εκατοµµύρια- το νοµοσχέδιο που κόβει το φοιτητικό επί-
δοµα, το νοµοσχέδιο που καταργεί απαλλαγές αντίθετα µε το τι
υποσχέθηκε ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ, δεν θα ήταν ολοκληρω-
µένο αν δεν είχε και προσλήψεις. 

Πραγµατικά, δεν µπορώ να διανοηθώ ποια έλλειψη συνείδη-
σης σας επιτρέπει να φέρνετε προσλήψεις είκοσι ατόµων µε κό-
στος 360.000 ευρώ ετησίως σε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο που
κοστίζει εκατοντάδες εκατοµµύρια στον ελληνικό λαό, την ίδια
µέρα που, σύµφωνα µε στοιχεία που παρουσίασε η ίδια Υπουρ-
γός Εργασίας, η κ. Αχτσιόγλου, υπάρχουν εκατόν είκοσι πέντε
χιλιάδες άνθρωποι αµειβόµενοι µε κάτω από 100 ευρώ. Το φαν-
τάζεστε; Λιγότερα από 100 ευρώ το µήνα! Η επιστήµη σηκώνει
τα χέρια ψηλά! 

Συνεχίζετε σε ένα αδιέξοδο δρόµο. Οι ευρωπαίοι εταίροι δεν
νοιάζονται για τη χώρα. Νοιάζονται µόνο για να πληρωθούν.
Εσείς, όµως, γιατί τους δίνετε τα εργαλεία να σας εκβιάζουν µε
παλινωδίες; Θα κλείνατε τη διαπραγµάτευση στις 5 Δεκεµβρίου;
Θα την κλείνατε τέλος Δεκεµβρίου, τέλος Ιανουαρίου; Προχθές
ο κ. Δραγασάκης µάς είπε για το πρώτο εξάµηνο του 2017. 

Θέλετε να δώσετε χρήµατα στον κόσµο και το κάνετε χωρίς
να τηρήσετε τις υποχρεώσεις που εσείς υπογράψατε και δίνετε
άλλοθι να µας παγώσουν τα µέτρα για το χρέος. Το κάνετε κυ-
ρίως άδικα και αναποτελεσµατικά. Την ίδια µέρα µας είπε η κ.
Αχτσιόγλου για τους εργαζόµενους των 100 ευρώ. Τι κάνετε γι’
αυτούς τους εργαζόµενους µε το υπερπλεόνασµα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολουθείτε και εσείς, όπως
τόσοι άλλοι, µία ήπια προσαρµογή, µια προσαρµογή που είναι
µόνο ήπια και καθόλου προσαρµογή. Έτσι, όµως, φτάσαµε στην
πτώχευση. Έτσι δεν βγαίνουµε από την πτώχευση. Έτσι δεν
έχουµε επιχειρήµατα απέναντι στους δανειστές µας και έτσι απο-
δέχεστε τα µέτρα που σας σερβίρουν, µέτρα ενός προγράµµα-
τος που δεν βγαίνει.

Τη µοίρα που επιφυλάξατε σε αυτήν τη χώρα, δεν την αξίζει.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων...

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πώς κηρύσ-
σεται περαιωµένη; Ο κατάλογος δεν ισχύει; Τι περιµένουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχουµε συνεννοηθεί,
κύριε συνάδελφε, ότι οι υπόλοιποι οµιλητές θα µιλήσουν την Δευ-
τέρα.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Με ποιον συνεννοηθήκατε;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αφού είναι εδώ ο συνάδελ-

φος, ας µιλήσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε,

έχουµε σηµειώσει ότι ζητήσατε να µιλήσετε την Δευτέρα.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Ποιος το είπε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είναι εδώ σηµειωµένο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα άτοµο

είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, δεν είναι αυτό.

Είναι για να συνεννοηθούµε να µην γίνονται λάθη.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Το ακριβώς αντίθετο έγινε.

Ο Πρόεδρος µε ειδοποίησε ότι µπορώ να µιλήσω.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ας µιλήσει αφού περίµενε, κύριε Πρόεδρε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή περιµένει τόσες ώρες

ας µιλήσει κατ’ εξαίρεση. Ένα άτοµο είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εν πάση περιπτώσει,

δεν πρόκειται περί αυτού. Θα µιλήσει ο συνάδελφος. Να δούµε,
όµως, γιατί έγινε το λάθος τώρα, γιατί δεν είναι καλό πράγµα να
γίνονται λάθη.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, µε συγχωρείτε, έχετε τον λόγο για
επτά λεπτά.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι και συ-
ναδέλφισσες, δεν θέλω να εξαντλήσω την υποµονή σας, ούτε
είναι, βέβαια, ενθαρρυντικό να µιλάει κάποιος µπροστά σε µια
άδεια Αίθουσα. Ένας και µόνο είναι ο λόγος που ανέβηκα στο
Βήµα, για να χαιρετίσω -όχι για λόγους προσωπικούς, αλλά εκ-
φράζοντας και τους συναδέλφους και τις συναδέλφισσες της
επιτροπής για τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών- την από-
φαση της Κυβέρνησης να καταργήσει το δικαστικό ένσηµο στις
αναγνωριστικές αγωγές µεταξύ άλλων και για τις αγωγές απο-
ζηµίωσης των θυµάτων των κατοχικών δυνάµεων.

Για να καταλάβετε τη σηµασία αυτού που προηγουµένως σας
είπα, θέλω να σας πω ότι πέρυσι τον Σεπτέµβριο το µαρτυρικό
Δοµένικο µε εκατόν σαράντα εκτελεσµένους, δολοφονηµένους
από τα ιταλικά φασιστικά στρατεύµατα, µε κατεστραµµένο το
χωριό διεκδίκησε την αποκατάσταση και αποζηµίωση των θυµά-
των του στα ελληνικά δικαστήρια. Προσέφυγε, λοιπόν, στο Πρω-
τοδικείο Λάρισας και εκεί -ακούστε το, αγαπητοί συνάδελφοι-
τους ζητήθηκε για ένα ποσό 309.000 ευρώ δικαστικό ένσηµο -
1% επί του διεκδικουµένου ποσού αποζηµίωσης.

Όπως καταλαβαίνετε ήταν αδύνατο οι απόγονοι των θυµάτων
και όσα από τα θύµατα έχουν επιζήσει, να προχωρήσουν σε αυτή
τη δικαστική διεκδίκηση, την ίδια στιγµή µάλιστα -και δείτε τη φο-
βερή αντίφαση- που το ιταλικό συνταγµατικό δικαστήριο αποφά-
σιζε, απέναντι βέβαια στα θύµατα που είχε από τη ναζιστική
Γερµανία, την µέχρι τότε σύµµαχό της, ότι δεν υπάρχει παρα-
γραφή στα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας, µια πάρα πολύ
ισχυρή απόφαση και για τις δικές µας διεκδικήσεις. 

Θα προσέξατε, επίσης, ότι στην εισηγητική έκθεση γίνεται ει-
δική µνεία, για την εµπεριστατωµένη µελέτη, την «ενδελεχή µε-
λέτη» της επιτροπής µας, που, όπως ξέρετε, έθεσε το αίτηµα
αυτό και υπάρχει και στο πόρισµα της διακοµµατικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής, στις προτάσεις της προς την ελληνική Κυ-
βέρνηση.

Ελπίζω να υποδεχθούµε το νέο έτος, αφιερώνοντας µια µέρα
σε αυτή τη Βουλή σε αυτό το πόρισµα, κατά τη γνώµη µας, όπλο
για τις διεκδικήσεις µας. 

Θέλω να πω δύο λόγια µόνο για τη σηµασία αυτού του ζητή-
µατος. Όπως ειπώθηκε και από τον κύριο Υπουργό και από τους
Κοινοβουλευτικούς µας Εκπροσώπους, η καθιέρωση του δικα-
στικού ενσήµου για τις αναγνωριστικές αγωγές είναι αντισυνταγ-
µατική. Παραβιάζει συγκεκριµένα το άρθρο 20 παράγραφος 1
του Συντάγµατος, αλλά και το άρθρο 6 της Ευρωπαϊκής Σύµβα-
σης για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, που κυρώθηκε µάλιστα
µε νόµο από τη χώρα µας το 1974. 

Πρόκειται για έναν ανεπίτρεπτο περιορισµό, που εµποδίζει την
ανοικτή πρόσβαση κάθε πολίτη στη δικαιοσύνη και ισοδυναµεί
µε έµµεση κατάργηση του δικαιώµατος παροχής έννοµης προ-
στασίας. 

Είναι δεδοµένο ότι τόσο το άρθρο 20 παράγραφος 1 του Συν-
τάγµατος όσο και το άρθρο 6 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για τα
Δικαιώµατα του Ανθρώπου δεν εµποδίζουν τον κοινό νοµοθέτη
να θεσπίζει δικονοµικές προϋποθέσεις, δαπανήµατα όπως λέγον-
ται και στη νοµική γλώσσα, που αφορούν στην πρόοδο µιας
δίκης. 

Όµως, θέλω να πω ότι µε αυτό το απαράδεκτο τέλος εµποδιζό-
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ταν η ενάσκηση του ατοµικού αυτού δικαιώµατος, όπως είπα προ-
ηγουµένως σύµφωνα µε το άρθρο 1 του Συντάγµατος. Με την κα-
τάργησή του θεραπεύεται. Αυτό είναι σύµφωνο και µε το δηµόσιο
συµφέρον, αφού δίνεται η δυνατότητα για την προσήκουσα επα-
νόρθωση, αποκατάσταση έναντι εγκληµάτων πολέµου, εγκληµά-
των κατά της ανθρωπότητας και γενικά για ουσιώδεις παραβιάσεις
του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου και του δικαίου των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων, οι οποίες ήδη τυποποιούνται από το συµβα-
τικό διεθνές ποινικό δίκαιο.

Επίσης, θέλω να προσθέσω ότι στο πλαίσιο του δικού µας Συν-
τάγµατος και της εσωτερικής έννοµης τάξης λαµβάνεται πρό-
νοια, ώστε για υπερισχύοντες λόγους δηµοσίου κοινωνικού
συµφέροντος να εξαιρούνται ορισµένες κατηγορίες δικών από
την υποχρέωση καταβολής δικαστικών δαπανηµάτων, όπως είναι
το δικαστικό ένσηµο, ώστε να διευκολύνεται η έγερση αξιώσεων
στα εθνικά πολιτικά δικαστήρια µε σκοπό την οριστική αποκατά-
σταση της διεθνούς νοµιµότητας, που, όπως ξέρετε, καταπατή-
θηκε µε τα εγκλήµατα που διαπράχθηκαν κατά τον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο από τις δυνάµεις κατοχής σε βάρος Ελλήνων αµάχων
και προστατευόµενων αστικών περιουσιών. 

Η προτεινόµενη ρύθµιση είναι, επίσης, σύµφωνη και µε το
πνεύµα του άρθρου 4 του Συντάγµατος, µε τη γενική αρχή της
ισότητας, καθώς η τελευταία αυτή συνταγµατική επιταγή επιβάλ-
λει την ουσιαστική και όχι τη τυπική αριθµητική ισότητα. Ειδικό-
τερα στις κρίσιµες περιπτώσεις πρόκειται για ιδιαίτερα ειδεχθή
εγκλήµατα, τα οποία έχουν καταδικαστεί στη συνείδηση της αν-
θρωπότητας και, όπως ξέρετε, έχουν κινητοποιήσει ήδη από το
τέλος του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου τη διεθνή κοινότητα µε σκοπό
την πρόληψη και την καταστολή τους.

Τα διεθνή αυτά αδικήµατα και οι αντίστοιχες αστικές αδικο-
πραξίες δεν αποτελούν απλά άδικες πράξεις, που προσβάλλουν
την περιουσία, τη ζωή ή τη σωµατική ακεραιότητα των πολιτών
ενός κράτους, αλλά αποτελούν επιθετικές ενέργειες κατά της
διεθνούς ειρήνης και ασφάλειας. Πράξεις οι οποίες απειλούν να
διαρρήξουν την εσωτερική και τη διεθνή νοµιµότητα ταυτόχρονα. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι µε το προτεινόµενο άρθρο 33 στο
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, θα διευκολυνθεί η άσκηση των σχε-
τικών αγωγών, θα προοδεύσουν οι δίκες που αφορούν απαιτή-
σεις, οι οποίες εδράζονται στη διάπραξη διεθνών ποινικών
αδικηµάτων κατά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, οι οποίες, όπως ξέ-
ρετε, λιµνάζουν κατά χιλιάδες αυτή τη στιγµή χωρίς να έχουν
διεκπεραιωθεί και, βέβαια, θα προκύψει και η επιθυµητή αποσυµ-
φόρηση του µεγάλου φόρτου των δικαστηρίων.

Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων: «Πτωχευτικός Κώδικας, Διοικητική Δι-
καιοσύνη, Τέλη –Παράβολα, Οικειοθελής αποκάλυψη αδήλωτων
εισοδηµάτων, Ηλεκτρονικές συναλλαγές, Τροποποιήσεις του
ν.4270/2014 και λοιπές διατάξεις». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, επειδή

το νοµοσχέδιο αυτό δεν έχει αρχή, µέση και τέλος. Είναι διάφο-
ρες διατάξεις, νοµοθετήµατα από διάφορα Υπουργεία. Είναι ένα
νοµοσχέδιο µε αχταρµά διατάξεων. Λέµε όχι, αλλά σε κάποια
άρθρα που κινούνται σε θετική κατεύθυνση θα ψηφίσουµε ναι. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρά το γεγονός ότι θα ψηφίσουµε

αρκετά άρθρα, επί της αρχής λέµε παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων: «Πτωχευτικός Κώδικας, Διοικητική Δικαιοσύνη, Τέλη
–Παράβολα, Οικειοθελής αποκάλυψη αδήλωτων εισοδηµάτων,
Ηλεκτρονικές συναλλαγές, Τροποποιήσεις του ν.4270/2014 και
λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.35’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 19 Δεκεµβρίου 2016 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος α) κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: συνέχιση της
συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων: «Πτωχευτικός Κώδικας, Διοικητική Δικαιο-
σύνη, Τέλη –Παράβολα, Οικειοθελής αποκάλυψη αδήλωτων ει-
σοδηµάτων, Ηλεκτρονικές συναλλαγές, Τροποποιήσεις του ν.
4270/2014 και λοιπές διατάξεις», σύµφωνα µε τη ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.

3580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


